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Atenţie, vin alegerile! 
„ Cel ce va fi domn trebuie să aibă multă minte. Căci domnul care este 

întreg la minte are şi multe fapte, şi câte le face cu mintea, toate sunt spre 
binefacere . . .  Până stă mintea lui într însul întreagă, toţi oştenii lui se strâng 
împrejurul său, ca şi oştile împrejurul steagului. Dacă (datorită conduitei 
sale) Dumnezeu se mânie pe dânsul, atunci nu-i face alt rău mai mare. decât 
mai întâi îi ia mintea. De atunci nicio faptă bună nu vei mai găsi la domnul 
acela, nici cinste nu va mai avea de la slujbaşii lui şi de la alţi domni care 
sunt împrejurul lui. De aceea el le va fi numai de ocară şi de râs, iar 
slujbaşii lui se vor împrăştia de la el, ca şi ceara care se topeşte. Când a 
căzut steagul lui, ei toţi au luat-o la fugă şi s-au împrăştiat". 
(Învăţăturile Sfântului voievod Neagoe Basarab către fiul său Teodosie) 

PERISCOP 
Anul VII• Nr. 3/27 • iulie-septembrie 2014 

Publicaţie trimestrială a Asociaţiei Cadrelor Militare În Rezervă 

şi În Retragere din Serviciul de Informaţii Externe 

https://biblioteca-digitala.ro



CONSILIUL ŞTIINŢIFIC : 

Prof. univ. dr. Ilie BĂDESCU 

Academician Dinu C. GIURESCU 

Prof. univ.dr. ing. Ştefan IANCU 

Prof. univ. dr. Mihai MIRON 

Prof. univ. dr. Viorel ROMAN 

- Universitatea Bremen, Germania 

Prof. univ. dr. E milian STANCU 

REDACŢIA: 

Redactor - şef : 
Secretar general de redacţie : 
Colegiul de redacţie : 

Grafica : 

Ioan Popa 
Dan Sulugiuc 
G. Bărbulescu , A. Botez, 
I. Constantin, Ov. Curea 
D. Ionescu, M. Manea 
P. Neghiu , I. Pavel 
Dumitru Roşu 

https://biblioteca-digitala.ro



SUMAR 

EDITORIAL 

Interesul naţional şi politica de securitate a României În perspectiva 

secolului al XXI-lea . ... .... . . . . . . . . . . . ... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . .  7 
Suveranitatea, unitatea, integritatea şi independenţa ţării sunt valori care nu 

se negociază şi care nu aparţin nici unui partid. . .  Securitatea României se 

datorează opţiunii ferme pentru aderarea la NA TO şi Uniunea Europeană. 

Pentru ţara noastră nu există şi nu pot exista alte opţiuni strategice, nici căi 

de mijloc . . . .  (Prof.univ.dr.Emil CONSTANTINESCU) 

SERVICII SPECIALE 

Spionajul şi spionul În epoca contemporană . . . . . . . .. . . . . . . . . . .. . . .. . . . . . . ... . 1 3  
Activitatea de spionaj este legiferată pe plan naţional de fiecare stat, care îşi 

creează şi instituţiile corespunzătoare de execuţie. Este contestată însă şi 

socotită ilegală pe teritoriul statelor unde se desfăşoară, iar opinia publică 

din ţara respectivă, de regulă, o repudiază.(Mircea Manea) 
Arginţii trădării. . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 1  
La primele întâlniri s-a parafat înţelegerea lui Stana Ioan cu două cadre de 

informaţii străine prin semnarea unui angajament de colaborare. Totodată, a 

primit numele conspirativ „John". Acest document consfinţea statutul lui de 

trădător şi renunţarea pentru câţiva arginţi la demnitatea, onoarea personală, 

jurământul militar şi angajamentele diverse pe care şi le luase faţă de statul şi 

poporul român.(Andrei Zămescu) 
"Spărgătorii de coduri" pe Frontul de Est .. . . . . . . . . . . . .. . . . . .  „ . . .. . . . . . . . . .. 25 
Nu există ieformaţii că sovieticii ar fi reuşit să decripteze maşinile de cifru 

germane, dar !afinele anului 1941 aceştia au reuşit capturarea unor maşini 

Enigma şi a documentaţiei tehnice de la Armata a Doua germană. Probabil 

că unele informaţii obţinute prin decriptarea mesajelor transmise prin cifru 

de nemţi au jucat şi ele un rol important în Bătălia Moscovei. ( Alecuş Fărău) 
lntelligence mozaic (Alexandru Omeag) .. . .... . . . . . . . . .. . . . . .. . . .. . . . . . . . . . . . .  33 
Ştiri pe scurt (S. Dan, A. Fărău) ............... „ ............... ........ .......... .......••....•.•. 38 

CULTURA DE SECURITATE, CULTURA POLITICĂ 

Trei veacuri de neuitare. Diplomaţie, servicii secrete, credinţă . . . . . . . . . .  .42 

3 

https://biblioteca-digitala.ro



În timpul domniei lui Constantin Brâncoveanu a fost creată o amplă reţea de agenţi 

de informaţii şi de influenţă recrutaţi din rândul cărturarilor, clericilor, 

comercianţilor şi a altor categorii de persoane cu posibilităţi de informare pentru a 

preveni activităţi potrivnice în capitalele unde trebuia să se cunoască pulsul 

politicii statelor respective cu privire la Ţara Românească sau la terţe ţări (Marian 
Teodorescu) 
Unele precizări privind emigrarea saşilor din România ................ „„„.47 
Începând cu 1 950 şi până în 1960 şi ceva mai târziu, sub presiunea instituţiilor 

internaţionale a apărut o problemă greu de rezolvat pentru acele vremuri şi anume 

problema reîntregirii familiilor prevăzută în Carta drepturilor omului, semnată şi 

de România. Astfel că saşii şi şvabii din România au început în număr mare să 

depună acte de emigrare în R.F. Germania.( Mircea Iordănescu) 
Desecretizarea arhivelor I.C.E. "DUNĂREA" - Un fals mister- . .. . . . . . . . . . . . .  50 
În ultimul timp, în mijloacele mass-media se face mare caz de desecretizarea 

arhivelor /CE "Dunărea ". Se impun câteva precizări, absolut necesare, pentru a 

se preveni viitoare �peculaţii, pornindu-se de la realitatea că, de fapt, au fost 

predate la CNSAS două arhive distincte, una comercială privind /CE "Dunărea", 

alta referitoare la operaţiunile de aport valutar special care nu are legătură cu 

prima. (Petre D. Dumitru) 
România În anii Războiului Rece . . .. .. ... .. . .. . .. ..... ................ .. . . .... . . . . . . . .. ....... 54 
Cel de-al treilea volum al lucrării România: Supravieţuire şi afirmare în 

anii Războiului Rece a fost întocmit, asemenea primelor două volume, 

potrivit aceluiaşi criteriu al selectivităţii. El reuneşte 31 de studii, articole şi 

comunicări ştiinţifice semnate de 20 de autori, fiind dispuse in cinci capitole 

tematice distincte. (Ambasador Nicolae Ecobescu) 
Guantanamo - o rană deschisă„„„.„„.„.„ ..... „ . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ... .. . . . . . . . ... . . . . .... .... 57 
Asupra bazei navale Guantanamo, Cuba deţine "suveranitatea finală ", dar SUA 

are "completa jurisdicţie şi control ", în calitate de chiriaşă, calitate din care nu 

poate fi decăzută decât prin acordul mutual al celor două părţi sau dacă SUA 

renunţă de bunăvoie. Chiria penibilă de 2 OOO dolari pe an, stabilită în 1 903 şi 

actualizată În 1934 la 4 085 dolari pe an, este în vigoare şi astăzi. (Ovidiu M.  
Curea) 
Informaţii şi informare istorico-diplomatică. (Utilizarea informa/iei în 
decizia de politică externă. Exemplul lui Nicolae Titulescu) ...................... 64 
Problema informării şi a informaţiei în domeniul istorico-diplomatic este extrem de 

însemnată pentru cei care lucrează în diplomaţie şi în conducerea statelor. 

Beneficiind de cunoaşterea ei se poate rezolva corect şi competent dinamica unei 

ţări şi a locuitorilor ei. ( Prof. univ.dr. Radu Ştefan Vergatti) 

4 

https://biblioteca-digitala.ro



Între sociologia intelligence-ului totalitar şi tratatul de patologie 
politică ........................................................................................................... 77 
Lucrarea Destine frânte de Ioan C. Popa abordează perioada cuprinsă între 
Revoluţia din octombrie (1917) şi etapa de tranziţie spre o aşa-zisă liberalizare în 
URSS, marcată de moartea lui Stalin şi începutul consolidării puterii lui Hruşciov 
(1953-1954). În acest context, este prezentată şi analizată în detaliu chestiunea 
creării şi funcţionării lagărelor de coree/ie prin muncă, privite mai ales prin 
prisma ideologiei care a stat la baza acestora. (Dr. I l ie Bădescu) 

ANALIZE POLITICO-STRATEGICE 
Uniunea Europeană: criza economică adânceşte inegalităţile„„„„„„„„.85 
Scăderea deficitelor şi „ menţinerea pe linia de plutire" a statelor au fost plătite în 
cea mai mare parte de către europenii de rând. În mod cert, după anul 2008, 
austeritatea şi-a înfipt colţii în nivelul de trai şi în perspectivele de viitor ale 
cetăţenilor din toate categoriile şi toate generaţiile.(Balcanii şi Europa, nr. 
1 46/20 1 4) 
Arhiva Periscopului: Ceauşescu În dialog cu papa Paul al VI-lea şi 
Henry Kissinger.„ .. „„„.„„ .... „ ...... „ ..... „„.„ ...... „ .... „ ........ „ .. „ ... „ .. „„ .... „„„88 
Cititoru/ se va putea convinge el însuşi de valoarea politică şi istorică a 

celor două documente, cu adevărat senzaţionale, de natură să pună în 

lumină cu exactitate cât de departe ajunsese România şi cât de promiţătoare 

erau deschiderile sale la începutul anilor '70 ai secolului trecut. O, temporal 

(l.P) 
Republica Moldova sub presiunile Rusiei..„„„„„„„„„„„„„„„„„„„„„ „.132 

Sub titlul incitant „ Putin nu mai vrea să mănânce fructe 

moldoveneşti", ziarul Timpul atrage atenţia că măsurile Rusiei echivalează 

cu o agresiune economică. Pentru că, într-adevăr, nimeni nu a luat în serios 

motivele fitosanitare invocate de autorităţile ruse în justificarea măsurilor 

anunţate. Pentru toată lumea este evident caracterul politic al acestor 

măsuri. (loan.P) 
„Sfătuitorii" Ucrainei„. „ ....  „ ....  „. „ .. „ „ .. ... .... . . . . . . ... .. „. „ .. „„„„.137 
La sfârşitul anului 2013, corupţia generalizată din perioada guvernării lanukovici, 
precum şi intenţia de a plasa formal Ucraina în .<,fera de influenţă a Rusiei, au scos 
din nou în stradă pe ucraineni. Şi de această dată, „sfătuitorii" occidentali au venit 
la Kiev, reprezentaţi de miniştrii de externe german, francez şi polonez, oferindu-şi 
serviciile pentru soluţionarea crizei. (Alexandru Botez) 
MEMORIALISTICĂ-CONSEMNĂRI 
Nicolette Franck (III) . . . . . ....... ... ............... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  141 

5 
https://biblioteca-digitala.ro



Relaţia doamnei Franck cu autorităţile de securitate naţională ale României 

socialiste este una mai mult apropiată decât ostilă. Dacă mai adăugăm şi 

contactele directe, nemijlocite cu persoane oficiale ne apare conturul unei 

individualităţi bine definite în lecţiile de spionaj: persoană de sprijin. Să fi 

fost doamna Franck o astfel de individualitate? Dacă da, ce rol a avut ea în 

sistemul de informaţii al României anilor '60- '90? (Petru Neghiu) 

MOZAIC - - CULTURAL 
VITRINA CĂRŢILOR 
Uniunea Social Liberală de Dan Voiculescu ............................................. 149 
Lucrarea este o privire din interior, cu amănunte extraordinare, a ceea ce s-a 
întâmplat în România în ultimii cinci ani, de la ideea formării a/ian/ei social
liberale. (Petru Neghiu) 
VALORI ALE ROMÂNIEI DE AZI ....................................................... 151 
Orice popor îşi legitimează identitatea prin valorile sale umane, materiale şi 
spirituale pe care le promovează, le sprijină şi le cultivă performanţa spre luarea
aminte a generaţiilor viitoare, dar şi a lumii, pentru a le tezauriza în patrimoniul 
său de valori universale. ( Ion Pavel) 
Arta ca vector de comunicare şi prietenie ............................................. 154 
In data de 1 1  iunie a acestui an, Asocia/ia Prietenii Artei a organizat, la Budapesta, 
o serată literară dedicată poetului şi traducătorului budapestan, Ferenc Baranyi, 
laureat al premiului Kossuth, şi poetului si traducătorului bucureştean, Ion Brad. În 
interven/iile lor cei doi sărbători/i şi-au exprimat încrederea în puterea artei de a 
crea armonie şi prietenie între papare. (Dan Sulugiuc) 

DIN ACTIVITATEA ASOCIA ŢIE •....................................................... 156 
„PERISCOP" ÎN OGLINDA OPINIEI P UBLICE. . .. ................... .... ........... 1 59 

6 

https://biblioteca-digitala.ro



INTERESUL NAŢIONAL ŞI POLITICA DE SECURITATE A ROMÂNIEI 
ÎN PERSPECTIV A SECOLULUI AL XXI-LEA 

Suveranitatea, unitatea, integritatea şi independenţa ţării sunt valori care 
nu se negociază şi care nu aparţin nici unui partid... Securitatea României se 
datorează opţiunii ferme pentru aderarea la NATO şi Uniunea Europeană. Pentru 
ţara noastră nu există şi nu pot exista alte opţiuni strategice, nici căi de mijloc .. .  

Definirea interesului naţional 
Definirea interesului naţional şi a politicilor de securitate naţională care 

decurg din aceasta reprezintă problema politică majoră a oricărui stat democratic. 
Formularea explicită a interesului naţional constituie un imperativ al politici i  
statului, ca expresie a idealurilor născute în aria în care o naţiune îşi făureşte 
destinul. Politic i i  îi revine sarcina să d iscearnă, să studieze şi să expliciteze toate 
elementele care determină, condiţionează, influenţează sau afectează interesul 
naţional. 

Interesului naţional nu i se poate da o definitie partizană. Puterea politică 
alternează, în vreme ce interesul naţional rămâne constant pe termen relativ lung. 
De aceea, în definirea interesului naţional trebuie să se tină seama de factori 
multipli, de la imperativele politice, sociale şi economice ale unei perioade anume, 
până la particularităţile contextului internaţional pe termen apropiat sau mai 
depărtat. 

Clarificarea teoretică şi aplicată a acestei problematici de interes major 
pentru Romania cere o alăturare a ref lectiei intelectuale şi a acţiuni i  factori lor 
politici. Aceasta răspunde viziunii modeme asupra sensului global al conceptelor de 
interes naţional şi de securitate naţională, în care factorii ce ţin de domeniul 
educaţiei, al vieţi i intelectuale şi al culturii se integrează organic. 

Cei mai valoroşi iniţiatori şi cuceritori ai progresului au fost şi rămân 
oameni i  de şti inţă şi cultură. Abordarea de către oameni i  de ştiinţă a relaţiei dintre 
securitate şi cultură poate duce la reconceptual izarea multor probleme ale politicii 
de securitate şi la optimizarea programelor de guvernare. Oameni i  de ştiinţă pot 
constitui un puternic grup de gândire strategică în analiza multidiscipl inară a 
securităţii naţionale. În fine, dar nu  în ultimul rând, există o legătură intrinsecă între 
diversitatea culturală, excelenţa intelectuală şi buna funcţionare a sistemelor 
democratice care reprezintă, la rândul lor, temeiuri esenţiale pentru o bună 
gestionare a i nteresului naţional. O cultură a dialogului şi a respectului reciproc 
răspunde priorităţilor pe care interesul naţional le impune şi le promovează. 
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Discursul public românesc 
Într-o societate în care, după deceni i  de totalitar ism, elementul fundamental 

de coeziune este, cu precădere, de natura naţională, interesul naţional riscă să fie 
definit şi promovat exclusiv sub înfăţişarea legăturii de neam. Se poate astfel 
constata că însăşi noţiunea de „interes naţional" devine recurentă în discursul public 
românesc mai ales în acele situaţii în care interesul etnic este sau pare sa fie 
ameninţat. Deşi afinnaţia pare ea însăşi riscantă, există un risc chiar în vehicularea 
sintagmei „interes naţional" întrucât ea poate fi folosită oricând, de către oricine, în 
orice context, cu sentimentul că acoperă un conţinut unanim cunoscut şi acceptat. l n  
realitate, interesul naţional n u  este o valoare pre-constru ită, care ar impl ica doar 
energie vocală pentru a fi proclamată, fără o selecţie atentă şi fără efort personal. 
Interesul naţional este o experienţă ce trebuie construită de fiecare în parte, un 
imperativ care îţi cere să investeşti timp şi energie şi în folosul celor din jur, îţi cere 
să optezi uneori chiar între propriul tău interes şi un interes de factură generală. 
Această experienţă presupune reflecţie, responsabil itate, generozitate, devotament şi 
chiar, în anumite situaţii, sacrificiu. 

Nu numai materialul biologic al unei naţiuni sau tradiţiile sale istorice şi 
folclorice constituie premisele patriotismului, ci şi felul în care o naţiune a ştiut, ştie 
sau începe să înveţe să se constituie ca o naţiune civică, ca o societate al cărei 
principiu de sol idaritate este consensul în jurul unor nonne morale, întărite prin 
nonne juridice. În fond, miza democratizări i şi a economiei de piaţă se joacă tocmai 
în jurul celor două valori care definesc patriotismul prin solidaritate şi respect faţă 
de lege. Democraţia nu poate fi instalată în afara statului de drept, a domniei legii .  
După cum economia de piaţă nu merită să fie instalată cu preţul creări i unor 
profunde fracturi sociale care să anuleze orice egalitate de şanse. Astfel înţeles, 
interesul  naţional nu s-ar cuveni limitat la expresia unui patos etnic, ci trebuie să 
constituie, mai degrabă, un raţionament de ordin politic superior. 

În societăţile în tranziţie de la total itarism la democraţie, patriotismul definit 
ca iubire faţă de legi pare ameninţat de naşterea unei noi "morale", a succesului şi a 
acumulări i .  Deşi generatoare de dinamism şi prosperitate, o asemenea „morală", 
care ar recunoaşte piaţa ca singură valoare, poate eroda solidaritatea socială şi 
submina interesul naţional. 

De aceea, statul are obl igaţia de a ocroti pe aceia dintre cetăţenii săi care, în 
mod temporar sau definitiv, nu au cum se proteja singuri, prin proprietate sau prin 
propria muncă. 

Acţiunea politică 

O cultură a participări i echitabile la efortul comun trebuie să se 
generalizeze, pentru a ajunge, în viitor, la o lume a echil ibrelor mai degrabă decât la 
o lume a confl ictelor. Nu este vorba de o i luzorie egalitate. S-a spus că societăţile au 
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de ales între egalitate şi l ibertate şi că, pe bună dreptate, societatea românească a 
ales l ibertatea. Dar, în interiorul oricăre i  societăţi l ibe rale, cu un capita lism modem, 
trebuie să existe mecanisme de d ialog social şi de redistribuire judic ioasă care susţin 
echilibrul şi coeziunea prin solidaritate activă, în interesul naţional . 

Unei morale exclusiv pragmatice trebuie să i se contrapună morala politică. 
O morală pol itică văzută ca o morală a acţiunii. O acţiune care, la rândul ei, nu se 
reduce doar la a face, ci care înseamnă, în primul rând, „a fi dator să faci" din 
perspectiva unor valori care îşi  au izvorul în conşti inţa cetăţeanului .  Acţiunea 
politică îşi găseşte sensul tocmai în spaţ iu l  de fin it de verbul „a deveni", în care ea 
este capabilă să exprime valorile intime ale conştiinţe i, transformându-le în valori 
publice şi dând astfel substanţă legături i sociale. Morala riscă să rămână o i luzie 
dacă acţiunea politică nu este capabilă să o transforme într-un ideal. Idealu l  pe care 
îl declinăm sub sintagma „interes naţional", ca sumă a intereselor unei naţiuni 
pol itice moderne, se organizează în jurul principalelor noduri de solidaritate umană. 
Interesul naţional este, simultan, o problemă etică şi o chestiune de politică de stat. 

În România, interesul naţional este considerat în mare măsură un atribut al 
politicii externe . S-ar cuveni însă ca interesul naţional să fie ordonatorul felului în 
care români i  înţeleg să trăiască împreună în cal itate de cetăţeni .  Într-o tranziţ ie care 
nu poate produce deocamdată dezvoltare, ci pare să multipl ice doar diferenţe le, 
cl ivaje le sau fracturi le, interesul naţional ar trebui declinat potrivit unei gramatici a 
solidarităţii în jurul valorilor civice: democraţie şi pluralism; libertate şi demnitate; 
egalitate în faţa legii; înţelegere şi toleranţă. Aceste valori pot şi trebuie să devină 
un patrimoniu pe de-a-ntregul românesc, pentru că ele sunt singure le valori pe 
măsura omului şi demne de acesta. 

Libertatea alegerii 

În cadrul interesului naţ ional, afirmarea identităţ i i  naţionale nu exclude 
recunoaşterea complementară a unei identităţi transnaţ ionale, cum este identitatea 
europeană, înţeleasă ca modal itate privi legiată de integrare a Românie i în spaţ iu l  
valorilor democratice ale unei Europe întregite, care îşi construieşte unitatea pe 
principiul toţi egali, toţi diferiţi . 

Fractura dintre extremul Occident al Europei şi zona continentulu i  în care 
se află România este de dată recentă şi ea a întrerupt de fapt o lunga perioadă de 
dezvoltare a civil izaţiei europene care, mai ales după Primul Război Mondial, 
începuse să-şi arate tot mai vădit unitatea. Acea�tă fractură a fost de natură politică 
şi s-a manifestat ca o frontieră strategică între o Europă ataşată consecvent valorilor 
democraţie i, statu lui de drept şi drepturi lor omului şi o altă Europă, a cărei clasă 
politică le-a contestat vehement înlocu indu-le cu ambiţi i le statului total itar. 

Pacea de după u ltimul război mondial a fost repartizată ţărilor din Europa 
Centrală şi de Sud-Est conform dorinţei marilor învingători, uneori fără prea multe 

9 

https://biblioteca-digitala.ro



consideraţii privind participarea lor într-o tabără sau alta, ori contr ibuţia lor reală la 
obţinerea victoriei. Odată cu această pace, le-a fost destinat şi un statut de 
apartenenţă la unul dintre polii ordinii care a unnat războiului. 

Sfârşitul Războiului Rece a acordat o şansă istorică statelor din Europa 
Centrală şi de Sud-Est, şansa politică de a-şi redefini interesul naţional, precum şi o 
şansă strategică de a-şi alege şi construi propriul sistem naţional de securitate. 
L ibertatea alegerii este însă limitată, printre altele, de capacitatea militară a fiecărui 
stat şi de potenţialul său de apărare. Pentru statele care au aparţinui Pactului de la 
Varşovia, acest potenţial şi în special cultura de apărare naţională au fost alterate, pe 
parcursul a cel puţin două generaţii, de starea de dependenţă a naţiunii faţă de blocul 
militar comunist. De aceea, începând cu ani i  1 990- 1 99 1 ,  între priorităţile politico
strategice ale Romaniei s-au situat, pe de o parte, modernizarea forţelor annate, iar 
pe de altă parte, căutarea unui sprijin în singura instituţie de apărare colectivă 
credibi lă, Organizaţia Tratatului Atlanticului de Nord. 

Sensul lărgirii NATO de la Est spre Vest 
Am afirmat de mai multe ori că procesul de lărgire a Organizaţiei Tratatului 

Atlanticului de Nord nu s-a făcut şi nu se va face de la Vest spre Est, ci de la Est 
spre Vest. Altfel spus, el nu are la bază o expansiune a A lianţei ci, dimpotrivă, se 
întemeiază pe o aderare conştientă şi liberă a statelor din Europa Centrala şi de Est, 
din care unele sunt acum membre ale NATO, iar altele doresc sa dobândească, într
un tennen rezonabil, acest statut. În mod paradoxal, răspunsul cel mai rapid şi mai 
entuziast la iniţiativa de extindere a Alianţei nu a venit în primul rând din ţările de 
pe fosta linie de fractură Est-Vest, ci dinspre statele situate mai la Est: România şi 
Ţările Baltice. 

În ciuda dezamăgirii produse de ritmul în care se desfăşoară acest proces, 
aderarea la Organizaţia Tratatului Atlanticului de Nord nu este privită de români în 
primul rând ca o protecţie împotriva unei ameninţări, ci mai ales ca o regăsire a unei 
identităţi de care s-au simţit, vreme de cinci decenii, pe nedrept lipsiţi. NATO nu 
reprezintă pentru noi un adăpost, ci o comunitate de valori. 

În materie de securitate, România a moştenit o situaţie complexă, datorată 
atât influenţei comuniste sovietice, cât mai ales autarhiei iraţionale la care a fost 
constransă de regimul comunist intern. Chiar dacă propria cultură militară a fost 
ferită, începând cu anii '60, de o puternică amprentă sovietică, ea nu a cuprins 
experienţa realizată în Vest în toţi aceşti ani. În acelaşi timp, după 1 990, România 
nu a mai avut nici un aranjament de securitate colectivă. De aceea, au fost şi rămân 
imperative cerinţele ca annata să se modernizeze iar statul român să devină membru 
al Organizaţiei Tratatului Atlanticului de Nord. 

Modernizarea mil itară s-a dovedit a fi cea mai rapidă dintre componentele 
reformei din Român ia. Tradiţiile şi valorile militare naţionale, păstrate într-o bună 
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măsură chiar şi în anii comunismului, au uşurat accesul la cultura militară 
occidentală care a fost as imilată, pe toată scara ierarhică a corpului mil itar. În numai 
câţiva ani, reforma armatei a cuprins atât schimbarea radicală a structurii de 
comandă şi control, cât şi configuraţia unităţilor de luptă. Capacitatea de integrare a 
ostaşilor români, anterior constrânşi la izolare, a fost exprimată cu succes, începând 
din 1 99 1  şi intensificată după 1 996, în misiuni internaţionale de pace şi 
management al crizelor. 

Probabi l  că aspectul cel mai uimitor în procesul de extindere a NA TO este 
acela că, înainte chiar de a fi sigure că vor deveni membre, majoritatea ţărilor 
candidate din Europa Centrală şi de Est au îndeplinit aproape toate criteri i le politice 
de bază ale admiterii în organizaţie. Dacă Organizaţia Tratatului Atlanticului de 
Nord ar fi fost o simplă instituţie mil itară, ele nu ar fi fost în măsură să 
îndeplinească aceste criterii decât în interiorul Alianţei. 

În acelaşi timp, nevoia de securitate a determinat crearea în această zonă a 
unui sistem de cooperare pe care, în alte timpuri, doar Alianţa ar fi putut să-l 
asigure. Toată această ţesătură convergentă de acorduri şi tratate, care nu a fost 
dirijată dintr-un centru unic de comandă, demonstrează că un întreg capitol de 
gândire strategică a raporturilor dintre state şi dintre zonele geopolitice a luat sfârşit. 
Cred că, la zece ani dupa căderea totalitarismului, Europa Centrală este capabilă să 
transmită lumii un mesaj propriu :  noul nume al securităţii poate fi prosperitatea, de 
care ţările din zonă au avut atâta nevoie şi pe care acum şi-o construiesc. 

Ameninţarea de a fi învins pe câmpul stagnării economice 
ln perspectiva mi leniului trei, nu imperiile sau armatele sunt principal i i  

adversari ai securităţii naţionale, ci stagnarea economică, corupţia, pieţele financiare 
clandestine, crima organizată şi terorismul. Dincolo de imperfecţiunea 
transformărilor economice şi sociale din ultimii ani, experienţa ne-a condus la o 
înţelepciune şi la un nou mod de a gândi interesul naţional raportat la aceşti 
adversari .  

În zilele noastre, obiectivele strategice ţin în primul rând de politica internă 
a unui stat. Problemele pe care le vizează nu mai sunt exclusiv mil itare. În acest 
moment, mai mare decât pericolul unei confruntări mil itare este ameninţarea de a fi 
învins economic. Principalele primejdii  vor fi încă mult timp legate de instabil itatea 
sistemelor financiar-bancare, de instabilitatea raporturilor sociale, de nivelul 
corupţiei şi al crimei organizate. 

Marile opţiuni strategice determinate de interesul naţional al unui stat nu se 
mai elaborează astazi doar în structurile Puterii .  Cuvântul opiniei publ ice a început 
să conteze tot mai mult în luarea decizi ilor majore cu privire la apărare, securitate şi 
stabilitate. Atunci când se cer definite căi le de realizare a interesului national, l iderii 
de opinie au uneori o influenţă tot atât de mare ca şi l ideri i pol itici. Această 
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influenţă n-ar mai trebui însa să se exercite accidental, ca răspuns dat unor 
circumstanţe politice şi unor conjuncturi strategice. S-ar cuveni ca intelectualii 
responsabi l i  şi autentici să se angajeze în promovarea şi consolidarea unei culturi a 
securităţii naţionale. Şi sunt conv ins că, în acest proces, Academia, în cal itatea ei de 
centru de autoritate intelectuală şi de for de dezbatere, are de jucat un rol 
fundamental, indispensabi I .  

Valorile democraţiei sunt universale 
Alături de alte state din Europa Centrală şi de Est, România este astăzi pe 

cale de a demonstra că valorile democraţiei, preeminenta legii şi drepturile omului 
nu constituie patrimoniul exclusiv al unui Occident care s-a dovedit, poate, mai 
puţin ambiţios decât l-au văzut, vreme de decenii ,  popoarele din centrul Europei .  

Totuşi, dacă români i  au găsit în e i  înşişi forţa de a pune capăt regimului 
totalitar, aceasta s-a datorat şi faptului că e i  şi-au ales ca model marea familie a 
democraţii lor occidentale, ale cărei simboluri pol itico-economice şi de securitate 
sunt Uniunea Europeană şi NATO. Ca şi celelalte popoare din statele central şi est
europene, român i i  vor să împărtăşească cu aceste democraţii experienţa pe care au 
acumulat-o, o experienţă a rezistenţei şi sol idarităţi i ,  a v ictoriei asupra fricii şi a 
credinţei în forţa raţiunii .  

Nota Redacţiei: 

Prof. univ.dr. Emil Constantinescu, 
Preşedintele României (1996-2000) 

Textul de mai sus reprezintă extrase din alocuţiunea rostită la deschiderea 
conferinţei şti inţifice cu tema Interesul naţional şi politica de securitate a României 
în perspectiva secolului al XXI-lea. organizată de Academ ia Română ( 1 6  martie 
1999). De menţionat că deşi textul a fost scris înainte de admiterea României in  
NATO şi  UE, ideile enunţate îşi menţin pe deplin actualitatea. Autorul sublin iază 
detenninarea României de a face parte ca membru cu drepturi depline în cele două 
org�n izaţi i  care simbolizează politica economică şi de securitate a democraţi i lor 
occidentale ş i, în acelaşi timp, de a fi un actor şi contributor la edificarea unei lumi 
mai sigure în secolul al XXl-lea. 
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SPIONAJUL ŞI SPIONUL ÎN EPOCA CONTEMPORANĂ 

Apariţia, necesitatea, percepţia publ ică şi evoluţia activ ităţi i  de 
informaţii externe (cum se numeşte acum spionaj ul) s-au subordonat şi au fost 
influenţate în mod obiectiv de dinamica dezvoltării societăţii umane din timpuri 
imemoriale şi până în zilele noastre. Această evoluţie a fost marcată pregnant de 
progresul comunităţii mondiale în ansamblu şi, inev itabil, de pluralitatea şi 
amplitudinea intereselor statale şi individuale. 

Activ itatea de spionaj este legiferată pe plan naţional de fiecare stat, 
care îşi creează şi instituţii le corespunzătoare de execuţ ie. Este contestată însă şi 
socotită i legală pe teritoriul statelor unde se desfăşoară, iar opinia publ ică din ţara 
respectivă, de regulă, o repudiază. 

În ultimele secole s-a impus un adevăr cu valoare axiomatică 
potriv it căruia guvernarea oricărui stat care este conştientă de responsabil itatea sa 
pentru apărarea şi promovarea propriului interes naţ ional se preocupă continuu să 
dispună de serv 1c1 1  puternice de spionaj care să răspundă permanent 
comandamentelor fundamentale ale ţări i . 

Datorită cultivării şi întreţinerii excesive a secretului, dar şi a 
nontransparenţei, care au învăluit mult timp necesitatea şi oportunitatea existenţei şi 
funcţionări i serviciului naţional de spionaj, în opin ia publ ică, din interese străine, ca 
şi din insuficienta cunoaştere a real ităţii cu priv ire la spioni şi spionaj, s-a perpetuat 
o percepţie greşită, chiar negativă cu priv ire la acest domen iu de maximă utilitate şi 
importanţă statală. O corectă poziţ ionare şi înţelegere a rostu lui, rolului şi locului 
unui serv iciu de spionaj naţ ional ca şi respingerea unor aprecieri departe de adevăr, 
chiar de contestare şi de dispreţ nepatriotic şi nedrept, necesitau de mult timp reacţi i  
corespunzătoare din partea forurilor abi litate. 

O succintă privire asupra evoluţiei contemporane a activităţii de spionaj 
Înfi inţarea serv ici ilor de informaţi i  externe şi interne în secolul al 

XIX-iea, deschidea un front de luptă deosebit de cel clasic, ceea ce a determinat şi 
folosirea sintagmei de "război secret" cu varianta modernă de "război rece" .  

Între aceste două concepte există însă o deosebire esenţ ială: 
"războiul  secret" dus de combatanţii servicii lor de informaţii externe nu are o limită 
de timp, desfăşurându-se continuu, în timp ce "războiul rece" are o durată de "v iaţă 
variabilă", declanşarea şi desfăşurarea sa şi încetarea "ostil ităţ i lor specifice" este 
relativă influenţată de o multitudine de factori conj uncturali: raportul de forţe dintre 
puterile care se confruntă (politic, economic, mi l itar, propagandistic, social etc.) şi 
d inamica apariţ iei şi schimbărilor ce se produc pe arena internă şi internaţională. 
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Tot aşa cum există d iferenţieri între activităţi le de spionaj în timpul "războiului 
rece" ş i  în "războiul cald" (clasic) . 

În literatura de specialitate se consideră că trecerea de la denumirea 
ambiguă, chiar misterioasă şi dispreţuitoare şi hulită, de spionaj la cea util izată în 
mod natural şi oficial astăzi de informaţii externe s-a produs în anul 1 932. 
Consecinţa aceste i inovaţii semantice s-a reflectat apoi în reconsiderarea aceste i 
activităţi statale, producându-se o schimbare de optică în rândul oficialităţilor şi a 
opinie i  publice ,  care au devenit mai conştiente de necesitatea şi însemnătatea 
instituţionalizării misiunilor de informaţii externe indiferent de denumirea oficială a 
serviciului mandatat să realizeze această însărcinare .  

Înainte de această schimbare de optică d in  interese opuse din 
interior şi din exterior, dar şi din necunoaştere ori din superficialitate şi chiar din 
teribil ism, inclusiv în prezent, s-au exprimat aprecieri şi formulări nedrepte, 
j ignitoare şi nemeritate ca de pi ldă: 

"Caracterizarea <spionului>: făţarnic, infam, turnător, demn de 
dispreţ, meserie de nemărturisit, porcul de spion, muncă de ocară" (Emile Zoia) .  

"Spion! niciun cuvânt nu a fost mai încărcat de  ruşine ca acesta şi 
nicio meserie n-a fost mai blestemată" afirma Numa de Chilly în anul 1 888. 

Şi în România postdecembristă s-au adresat invective cu uşurinţă, 
generalizatoare, la adresa instituţie i şi persoane lor care au lucrat sau lucrează în 
domeniul informaţi i lor externe:  nişte hoţi, profitori, aventurieri, criminali etc., etc., 
calificative formulate conştient sau inconştient. 

Surprinde că unii oameni  cu pretenţi i  de specialişti, care se pricep la 
orice (politicieni, comentatori şi analişti, exponenţi ai societăţii civile ş.a.) s-au 
lansat în aprecieri descalificante pentru ei de felul: România, ca stat membru al 
NATO şi Uniunii Europene nu mai are nevoie de servicii secrete; România nu 
deţine secrete care să justifice instituţii să le apere inclusiv de o lege a 
patrimoniului naţional; România are mai mulţi angajaţi în SRI şi SIE decât state 
mari (unele foste imperii, o .ns) ca Germania, Marea Britanie, Franţa şi altele; 
România are mai multe servicii secrete (7) deşi în realitate sunt numai două 
instituţii de profil în accepţiunea clasică de gen (SRI şi SIE), celelalte au atribuţiuni 
de protecţie şi prevenire într-un anumit domeniu -al apărării -DIA; al afacerilor 
interne - DGIPI; al comunicaţiilor guvernamentale şi altor categorii de demnitari -
STS; al asigurării pazei şi securităţii anumitor instituţii şi oficiali români şi străini 
-SPP. 

De-a dreptul penibilă şi descalificantă profesional a fost aprecierea 
recentă a directorului une i  publicaţii centrale potrivit căruia în locul ce lor 7 servici i 
ar fi suficient pentru securitatea Românie i numai unul cu ce l mult 300 de angajaţi!!! 

14 

https://biblioteca-digitala.ro



Pentru a reconsidera şi repune într-o lumină clară locul şi rolul 
informaţi i lor externe secrete într-un stat care se respectă şi îşi respectă specialiştii 
din domeniul  del icat şi complex al spionajului potrivit cu particularităţile activităţi i ,  
istorici reputaţi, oameni politici şi analişti ai fenomenului  au făcut pertinente 
consideraţii şi aprecieri semnificative. 

Reconsiderări pozitive cu privire la spionaj 
Remarcându-se interdependenţa dintre activitatea de spionaj ş1 

noţiunea de secret se consideră că: 
O istorie a secretului  este problematică ş1 sensibilă pentru că 

presupune l uarea în considerare a evoluţiei societăţi i statale şi umane interne şi 
internaţionale de-a lungul timpului  şi condiţiile care fac posibilă înţelegerea corectă 
şi aplicarea sa efectivă. 

Locul ocupat de "secret" ne arată până la ce punct principiul 
transparenţei, propus de Epoca Lumini lor, a fost regândit de regimurile noastre 
politice. O frontieră esenţială separă ceea ce trebuie ţinut în secret de ceea ce poate 
fi arătat, cu "generozitate" opiniei publice. Această separare organizează 
modernitatea în politică (Alain DEWERPE - "Spionul"). 

Acelaşi reputat specialist afirmă că "Spionul nu este spion din 
proprie iniţiativă - ceea ce ar angaja răspunderea personală -, ci devine ca atare la 
intervenţia unei instanţe superioare, cea care îi şi impune utilizarea metodelor 
imorale, absolvindu-l, totodată, de orice vinovăţie. E ca şi cum vina ar fi 
transferată pe umerii naţiunii". 

''Acţiunea mea a fost ordonată de o autoritate superioară şi 
responsabilă; eu îmi risc viaţa pentru ţară", declară "Col. F IX în "Le service dans 
Ies etats-majors". 

"Toate tipurile de Servicii necesare binelui comun devin onorabile 
prin însăşi această necesitate", consideră spionul american Nathan Hale, a cărui 
statuie se află amplasată sugestiv în faţa sediului central al CIA de la Langley. 

"Spionii nu merită epitetele dispreţuitoare cu care sunt gratulaţi 
deoarece ei acţionează fără vreun interes personal, însufleţiţi numai de dorinţa de a 
fi folositori ţării lor" (Gisquet). 

Conştiente de aceste realităţi şi de răspunderea ce revine statelor în 
apărarea propriilor spioni, în SUA, de exemplu, prin " Intell igence Identities 
Protection Act" încă din anul 1 948 se stipulează în mod ferm că divulgarea de nume 
de ofiţeri şi agenţi de informaţii constituie o crimă pedeps ită cu I O ani de închisoare 
pentru membri i Administraţiei şi cu 3 ani pentru persoanele din afara acesteia. În 
baza acestei prevederi de pi ldă, în urmă cu câţiva ani,  un înalt demnitar din echipa 
fostului vicepreşedinte al SUA, Dick Cheney, a fost condamnat pentru că a 
deconspirat cal itatea de agent acoperit al CIA a soţiei unui ambasador american. 
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Spionajul În epoca contemporană 
După aproape o jumătate de veac de la finele celei mai mar i 

conflagraţi i mondiale cunoscută de istor ia omenirii, când s-a apreciat ( 1 99 1  - la 
Reuniunea CSCE de la Par is) că "Războiul Rece" s-a încheiat, iar planeta noastră a 
cunoscut o perioadă de pace relativă, în pofida celor peste 300 de confl icte mil itare 
de întindere locală şi/sau zonală, mugur ii războiului aflaţi în conservare sau 
hibernare încep să apară la lumina zi lei ameninţând cu per icolu l  unui nou şi posibil 
conflict mond ial care, pr in  consecinţele sale, ar putea avea efecte catastrofale, fără 
precedent. 

Această evoluţie în care activitatea servicii lor secrete de informaţii 
externe şi de contraspionaj intern au fost impl icate profund, aducând întotdeauna 
importante contr ibuţi i în funcţie de posibi l ităţile şi nevoile statelor respective, a 
impus pennanent o adaptare continuă la dinamica relaţii lor internaţionale şi la 
interesele naţionale. 

Statele, îndeosebi mar i le puter i şi superputeri, care joacă sau vor să 
interpreteze roluri tot mai importante pe harta lumii, dar şi celelalte ţăr i s-au 
preocupat şi acordă tot mai multă atenţie spor ir i i  capacităţii profesionale de acţiune 
şi reacţie a servicii lor secrete pentru a obţine perfonnanţe congruente cu interesele 
imediate şi de perspectivă ale state lor naţionale în pr imul rând şi al alianţelor din 
care eventual fac parte. 

Astăzi, spionul şi spionajul  au evoluat atât de mult încât anumite 
cer inţe puse în faţa acestora ca şi perfonnanţele înregistrate apar pentru  neiniţiaţi de 
domeniul fanteziei, al science fiction .De la spionul-individ, care la început se limita 
la a observa ceva care-i atrăgea atenţia, la trasul de limbă (aşa-zisa exploatare în 
orb) a inter locutor ilor posibil i ,  deţinător i de infonnaţii utile, la unnăr irea per pedes 
a persoanelor care-l interesau, spionajul  a ajuns la culmi nebănuite de 
profesionalism şi perforn1anţe. 

Servici i le de spionaj şi contraspionaj acţionează în regim de foc 
continuu pentru că pe acest front specific, "războiul secret", lupta dintre forţele 
combatante nu se întrerupe niciodată. Pot să intervină anumite sincope aparente şi 
discontinuităţi, se poate acţiona conjunctural potr ivit fenomenului acvatic de flux şi 
reflux tactic sau strategic, dar de încetat nici vorbă. 

Aceste instituţii au un profi l deosebit de activitate în care nu 
lucrează mediocr ităţile şi nici nu se folosesc ca surse de infonnaţii şi de acţiune în 
medi i  cu grad r idicat de per icol oameni l ipsiţi de calităţile esenţiale (curaj, stăpânire 
de sine, dârzenie, inventiv itate, loial itate ş.a.). 

În etapa contemporană a global izări i ,  în asemenea servicii secrete 
oamenii care îndeplinesc misiuni de spionaj trebuie să aibă cal ităţi deosebite şi o 
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pregătire complexă pentru a putea culege informati ile necesare, a le verifica şi 
transmite repede şi calificat, a şti să racoleze sursele de care are nevoie, a realiza şi 
acţiuni de dezinformare şi sabotaj, diversiune şi influentă etc. în orice împrej urări şi 
medi i .  

Deşi omul a fost şi rămâne factorul esential în organizarea ş i  
realizarea activităti i de spionaj, inventator şi creator de noi mijloace tehnice, în 
epoca contemporană se impune un trinom inseparabi l  spion - tehnologie - analişti. 
Etapa filajului pedestru sau auto a devenit desuetă şi cu randament scăzut şi expus 
deconspirări i de obiectivul urmărit, iar costurile întreţinerii unei asemenea activităţi 
de supraveghere ridicat, nejustificat de performanţe imediate. 

Ca urmare a progreselor uimitoare ale tehnologiei informatice, 
multe mij loace realizate pot efectua de sine stătător acţiuni de interceptare şi 
transmisie fără intermedierea omului-spion, pot supraveghea direct persoane, 
colectivităţi umane, obiective mil itare, industriale, porturi şi aeroporturi, suprafeţe 
de teren etc., pot obţine şi disemina informatii potrivit scopurilor urmărite: instigare 
la nesupunere şi revoltă (cazul "Primăverii din Africa de Nord" sau a "mobilizării" 
din Ucraina zi lelor noastre etc.), la difuzarea de date compromitătoare, incitarea la 
acte de sabotaj şi diversiune, observare de mişcări de trupe într-un anumit loc, la 
existenta unor rampe de lansare de satel iti şi rachete etc., decriptare a codurilor 
cifrate etc. 

Jeffrey T. Richelson, membru al Arhivelor Securităţii Naţionale a 
SUA, reputat specialist şi istoric, autor a numeroase cărţi de spionaj, în prefata la 
monumentala sa lucrare "Un secol de spionaj. Serviciile de informa/ii În secolul 
XX", apărută şi în editura Humanitas, sublin iază printre altele: 

"Astăzi, serviciile importante de informa/ii sunt sprijinite de 
guverne, de la Washington până la Moscova şi de la Londra până la Canberra. În 
plus, informaţiile nu mai reprezintă doar o lume de spioni, de contraspioni, de 
trimişi politici, de defectori (trădători, n.ns.) şi de agenţi secreţi. Tuturor acestora li 
se adaugă o lume de sateliţi de spionaj a cincisprezece tone fiecare, avioane 
burduşite cu camere de luat vederi şi echipamente electronice, păduri de antene, 
computere ultrapeiformante şi analişti cu înalte studii de matematică, fizică, limbi 
străine, ştiinţe economice, inginerie şi ştiinţe politice. Este o lume cu peste un 
milion de locuitori, care costă mai mult de o sută de miliarde de dolari anual. În 
ciuda Războiului Rece, este o lume care va continua să înflorească mult timp de 
aici înainte. 

Transformarea lumii în secolul XX - formarea unor societăţi 
complexe, natura atotcuprinzătoare a războiului, dezvoltarea unei tehnologii 
avansate, apariţia unor noi state - se regăseşte şi în schimbarea lumii informaţiilor 
şi a spionajului. Nevoia de informa/ii în legătură cu toate aspectele societăţilor 
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străine, inclusiv sistemele sofisticate de arme, a contribuit la transformarea 
culegerii de informaţii într-o întreprindere de multe miliarde de dolari ce necesită, 
atât sisteme de înaltă tehnicitate de colectare a datelor, cât şi indivizi cu pregătire 
superioară în ştiinţele sociale şi naturale şi în domenii mai puţin comune precum 
interpretarea fotografii/or ". 

Ilustrativ este faptul că după cel de-Al Doi lea Război Mondial în 
special, SUA au înfiinţat, la 4 noiembrie 1 952, Agenţia Naţională de Securitate -
NSA, apreciată ca fiind cea mai secretă instituţie din sistemul de infonnaţi i ş i  
contrainfonnaţi i  al SUA. Organizaţia acţionează fără n icio îngrădire oficială şi  
dispune de capacităţi şi dotări tehnice de interceptare inimaginabile. NSA dispune 
de echipamente care-i pennit să intercepteze legăturile radio şi telefonice din 
întreaga lume, să identifice mij toace de transport în cele mai mari aglomerări urbane 
etc., aşa cum afinna şi preşedintele Ronald Reagan. Principalele sale mij loace 
tehnice de obţinere a infonnaţi i lor sunt staţi i le terestre şi reţeaua de sateliţi de 
spionaj creată în Cosmos. 

Sunt de acum de notorietate reţelele ECHELON şi PRISM cu staţ i i  
şi relee instalate atât pe teritoriul SUA, Mari i Britani i ,  Noi i  Zeelande, care n-au 
cruţat de la interceptare nici pe al iaţii cei mai fideli membri ai aceleiaşi alianţe 
mi litare - NATO - ceea ce a atras oprobriul cancelari i lor occidentale din Europa 

Această practică a Administraţiei SUA şi a servicii lor sale secrete, 
în conexiune cu al iaţii tradiţionali (Marea Britanie şi Canada în special) îşi are 
sorgintea în preocuparea obsesivă, din perioada postbelică cu precădere, de 
exercitare a rolului de unică superputere mondială. 

Semnificativă este şi recunoaşterea vicepreşedintelui SUA, Joe 
B iden care, la o conferinţă de presă ţinută la Banca de Export-Import din 
Washington, a afinnat, printre altele, că: "Ţelul nostru este să instaurăm Noua 
Ordine Mondială. Cea veche s-a perimat. Sistemul financiar mondial nu mai este 
<sustenabil>. Elita globalistă trebuie să pună frâne noi. Ordinea mondială se 
schimbă din nou, iar instituţiile internaţionale care au lucrat atât de bine În era 
postbelică, trebuie să.fie revigorate, unele dintre acestea chiar desfiinţate". 

Reamintim că în 1 96 1 ,  preşedintele de atunci al SUA, generalul 
Dwigth Eisenhower declara: "SUA au dreptul să facă spionaj oriunde interesele lor 
sunt ameninţate". 

Pe aceeaşi linie se menţine şi actualul preşedinte Barack Obama 
care, în timpul imputărilor tăcute SUA de aliaţ i i  europeni pentru acţiuni de spionaj 
întreprinse prin interceptarea convorbiri lor telefonice, inclusiv ale liderilor 
Gennaniei, Franţei etc., a replicat: "Toată lumea spionează. Abilitatea de a spiona 
este limitată doar de capacităţile tehnice". 
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Cu toate aceste preocupări ofensive, SUA s-au aflat şi se află în 
atenţia prioritară a servici i lor de spionaj ale Rusiei, Chinei, adversari tradiţional i şi 
de lungă durată, şi a Cubei, lucru firesc dar, oarecum, paradoxal (aşa cum a declarat 
Paul Redmond, fost v icedirector pentru contrainformaţi i  în CIA, în anul 2000, în 
faţa Comitetului Permanent Special pentru Informaţii al Camerei Reprezentanţi lor) 
şi ai servici i lor unor state aliate sau prietene, printre care Franţa, Israel, Coreea de 
Sud, Indonezia, Grecia, Taiwan şi Fi l ipine. Real itate ce ne îndreptăţeşte să afirmăm 
că în fapt trăim într-o lume globalizată în care "toată lumea spionează pe toată 
lumea". Şi exemplele nu l ipsesc fi ind de-acum de notorietate. Această sumară 
prezentare a evoluţiei specifice a muncii de spionaj ne permite să anticipăm noi 
dezvoltări calitative în domeniu ce vor influenţa progresul omeniri i în ansamblu şi, 
inevitabi l ,  a activităţii de informaţi i  externe, în care statele deţinătoare ale celor mai 
performante capacităţi tehnice şi umane, vor juca un rol internaţional tot mai 
hotărâtor. 

Ne asumăm riscul de a anticipa producerea în secolul nostru, al 
XXl-lea, a unor efecte de esenţă, printre care: 

I .  Tehnologia operativă specifică spionajulu i  şi cea informatică vor 
înlocui treptat, sau chiar d inamic în anumite circumstanţe, rolul primordial de până 
acum al spionului uman şi a instrumentului său principal de acţiune, reţeaua 
informativă. Ca urmare, se va diminua sensibil numărul personalu lui operativ
informativ. Va creşte exponenţial numărul analiştilor şi informaticieni lor. 

2. Identificarea locurilor deţinătoare de informaţi i  utile statelor 
(economice, tehnologice, politice, mi l itare, energetice etc.) şi obţinerea acestora se 
va real iza mai rapid, mai sigur şi cu riscuri şi costuri reduse prin acţiunea directă a 
tehnologiei spaţiale, a celei electronice şi informatice (exemplul performanţelor 
hackerilor este p i lduitor). 

3 .  Tandemul tehnologia informatică - corpul specialişti lor analişti 
va avea din ce în ce mai accentuat rolul determinant în realizarea performantă a 
misiunilor de spionaj .  Iar ofiţerul de informaţii de până acum va fi util izat numai în 
domenii şi situaţi i  ce nu pot fi real izate prin mij loace electronice şi de altă natură. 

4. Însăşi structura organizatorică a servici i lor de informaţii externe, 
ca şi a altor servicii secrete, se va modifica pentru a se adapta avansului  tehnologiei 
informatice, inclusiv în pregătirea specifică resurselor umane propri i .  

5 .  Noţiunea de "Secret" va cunoaşte o evoluţie ce va impune o 
restrângere a categori i lor de date cal ificate ca fiind secrete, iar transparenţa în 
domeniu va câştiga teren. 

6. Aşa-zisele reţele şi sisteme de socializare se vor extinde şi 
multiplica putând deveni,  în funcţie de interese, atât un adversar cât şi un partener 
pentru servici i le secrete, îndeosebi cele de spionaj şi contraspionaj .  Pe lângă 
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anumite contribuţi i şi efecte pozitive pentru societatea umană aceste reţele şi 
sisteme informatice zise de socializare, folosite în alte scopuri pot produce efecte 
negative din cele mai grave: distorsionarea sistematică a realităţilor, acţiuni de 
diversiune şi instigare, vicierea comportamentului uman etc., etc. 

7. Capitalul bancar mondial va continua să se manifeste tot mai 
pregnant ca un "guvern global" ce îşi exercită influenţa şi decide soarta omenirii în 
domenii esenţiale ale v ieţii social-politice şi economice. 

8. Prioritare vor rămâne mult timp de acum înainte - în special 
pentru marile sau fostele mari puteri - obţinerea informaţii lor de natură economică, 
iar informaţiile energetice vor ocupa un loc tot mai important. Complexul militar -
industrial va fi mereu un beneficiar privilegiat al puteri i .  

Mircea Manea 
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ARGINŢII TRĂDĂRII 
Toleranţa faţă de trădători ne va 

distruge pe toţi! (Robespierre) 

Toamna anului 1 980. Mă întorsesem de puţin timp dintr-o misiune externă 
de lungă durată, deosebit de dificilă, plină de evenimente nedorite şi, aş putea 
spune, chiar inedite. Cel mai bulversant eveniment a fost trădarea generalului Ioan 
M ihai Pacepa. Trecuseră doi ani de la eveniment, însă în Departamentul de 
Informaţii Externe (DIE) lucrurile nu arătau că s-au l iniştit. Multe cadre de 
informaţii căzuseră victimă evenimentului. Unele dintre ele fuseseră scoase forţat la 
pensie sau din sistem, altele mutate în posturi derizorii şi chiar umilitoare, cu 
reduceri substanţiale de salarii, sau concediate. În întreg aparatul ·de informaţii 
externe se instalase o stare de neîncredere şi suspiciune generală. Această atmosferă 
eni generată, printre altele, de l ipsa siguranţei locului de muncă şi, mai ales, de 
amatorismul multora din şefii care înlocuiseră vechea comandă a unităţilor DIE. 
Deşi mare parte dintre ei proveneau din aparatul de informaţii interne, nu aveau 
pregătirea specifică şi expertiza necesare pentru a coordona şi conduce acţiuni 
delicate, specifice acestui domeniu. Se observa cu ochiul l iber l ipsa de încredere a 
noii conduceri în cadrele de informaţi i  mai vechi, uneori chiar suspiciunea că ar fi 
fost recrutate de către servici i le de informaţii străine în perioadele în care au 
desfăşurat misiuni de lungă durată în exterior. Şi eu am avut această impresie, 
întrucât după misiunea în străinătate am fost mutat într-un sector neoperativ, fără 
şanse de a mai efectua misiuni externe. Evenimentele ulterioare aveau să mă 
contrazică, cel puţin în ce priveşte suspiciunea de trădare. Dar, să continuăm 
povestea noastră. 

În una din zilele lunii octombrie 1 980, şeful sectorului unde îmi 
desfăşuram activitatea a strâns tot efectivul pentru a ne anunţa venirea în colectiv a 
unui nou coleg. Astfel, ne-a fost prezentat Stana Ioan, recent venit dintr-o misiune 
de 4 ani ( 1 976 - 1 980) desfăşurată în Japonia. Primele impresii au fost puţin 
contradictorii .  Pe de o parte, aveam în faţă un om îngrij it, modest, cu o alură de 
intelectual, iar, pe de altă parte, un om foarte trist şi abătut. Se uita la tine şi aveai 
impresia că privirea lui, de multe ori fixă, trecea prin persoana ta. Cu toate că aceste 
aspecte au fost sesizate de aproape toţi cei prezenţi la eveniment, nimeni nu le-a 
interpretat în vreun fel la momentul respectiv. Pe Stana Ioan l-am avut coleg până în 
vara anului 1985.  În toată această perioadă am sesizat din partea lui unele 
nemulţumiri în legătură cu situaţia sa materială şi  dorinţa manifestată în mai multe 
rânduri de a fi mutat în alt sector de activitate, care să-i ofere posibilitatea să 
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desfăşoare m isiuni externe. Avea o fiică din prima căsătorie şi doi băieţi cu cea de a 
doua soţie. Demersurile sale insistente de a se muta într-un sector operativ i-au 
reuşit prin ani i  1 982 - 1 983 . Bomba a căzut în vara anului  1 985 când şeful unităţii 
m care lucram a anunţat oficial că Stana Ioan a fost prins în flagrant la o întâlnire, în 
timp ce preda informaţii secrete unui agent străin. Stana Ioan a fost arestat la 25 
iunie 1985, iar agentul străin expulzat deoarece avea acoperire diplomatică. A urmat 
o perioadă extrem de dificilă pentru toţi cei care l-au cunoscut pe trădător, 
asemănătoare cu cea de după trădarea generalului  Ioan M ihai Pacepa Cel mai mult 
au avut de suferit cadrele unităţii în care Stana Ioan a lucrat. Pe bună dreptate, l ipsa 
de încredere în cadrele vechi s-a accentuat. Mulţi ofiţeri şi subofiţeri de informaţii 
au fost îndepărtaţi din unitatea respectivă prin pensionare, scoatere din sistem şi 
mutare în posturi mult inferioare din unităţile serviciului intern de informaţii şi din 
Ministerul de Interne. Măsurile arbitrare aplicate asupra cadrelor de informaţii 
rămase în posturi au continuat pe întreg parcursul anului 1 985 .  A fost un dezastru 
ceva mai mic decât cel cauzat de trădarea generalului Ioan M ihai Pacepa, însă 
repercusiunile asupra unor cadre au fost deosebit de tragice. Au fost curmate cariere 
care se formaseră în ani grei de muncă cinstită, s-au destrămat famil i i, unii au ajuns 
d intr-o dată la periferia societăţii, ori mai rău, fără servici i .  Se pare că preşedintele 
Nicolae Ceauşescu nu a cunoscut în detaliu despre trădarea lui Stana Ioan. 
Informaţia despre trădător a fost filtrată de către Tudor Postelnicu, responsabil în 
faţa partidului de DIE. Oficial, cazul nu a fost cunoscut în celelalte unităţi ale DIE şi 
n ici în public. 

Stana Ioan a avut parte de un proces corect, în urma căruia a fost condamnat 
iniţial la 20 de ani de detenţie pentru infracţiunea de trădare de patrie. U lterior, 
pedeapsa i-a fost micşorată la 8 ani, întrucât s-a apreciat că a fost sincer în anchetă. 
În urma anchetei şi a verificărilor efectuate de către structura de contrainformaţii a 
D IE au rezultat următoarele date despre împrejurările recrutării sale ca agent de 
către un serviciu de informaţii străin şi informaţiile ce le-a furnizat în cal itate de 
trădător: 

Aflându-se la post în Japonia, Stana Ioan a intrat în legătură cu un 
comerciant nipon de la care a început să primească mici cadouri şi, mai târziu, 
diferite sume de bani .  Faţă de cetăţeanul japonez justifica primirea atenţi ilor 
respective prin faptul că are de tăcut unele cheltuieli în interesul ambasadei, ca 
sponsorizări, sprij inirea unor cetăţeni români să viziteze Japonia şi alte poveşti de 
acest fel. In realitate, s-a dovedit că Stana Ioan se învăţase la bani nemunciţi . După 
un studiu temeinic, interlocutorul japonez, i-a propus să-i facă cunoştinţă cu doi 
prieteni de-ai săi cu posibil ităţi materiale mult mai bune ca ale lui. Stana a acceptat 
să se întâlnească cu cele două persoane. Încă de la început cele două persoane şi-au 
declinat cal itatea de cadre ClA spunându-i că pot să-l ajute cu diferite sume de bani, 
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însă va trebui să merite acest lucru. La a doua ş i  a treia întâlnire s-a parafat 
înţelegerea lui Stana Ioan cu cele două cadre de informaţii străine prin semnarea 
unui angajament de colaborare. Totodată, a primit numele conspirativ „JOHN". 
Acest document consfinţea statutul de trădător al lui Stana Ioan şi renunţarea lui 
pentru câţiva arginţi la demnitatea, onoarea personală, j urământul mi l itar şi 
angajamentele diverse pe care şi le luase faţă de statul şi poporul român. Dar cea 
mai odioasă trădare a săvârşit-o faţă de colegi i  lui care au constituit obiectul 
primelor informaţi i  . furnizate ca agent al unei puteri străine. A întocmit şi predat 
legăturii sale străine fişe personale amănunţite ale tuturor cadrelor de informaţii 
româneşti cunoscute de el, aflate în ţară şi în misiuni externe, dar şi despre 
comandanţi militari şi persoane cu funcţi i  în stat şi partid cu care a intrat în contact 
în decursul vieţii sale. A făcut rapoarte privind relaţii le şi interesele economice ale 
României cu Japonia şi ţările din zonă, dar şi despre cele cu URSS, China şi alte ţări 
socialiste. Ar trebui să scriu zeci de pagini pentru a cuprinde toate informaţi i le 
furnizate de trădătorul Stana Ioan. 

După revenirea în ţară de la post din Japonia ( 1 980), Stana Ioan a fost căutat 
de „unchiul Sam" cu care a reluat legăturile întrerupte temporar. ln noua sa postură 
de angajat al unei noi unităţi a DIE, înfiinţată după trădarea generalului Ioan Mihai 
Pacepa, „John" căpăta o importanţă deosebită întrucât putea să furnizeze informaţi i 
despre toate măsurile de reorganizare şi cadrele nou venite în structuri le DIE. Aşa a 
şi făcut. A dat legături i sale tot ce i-a căzut în mână, de la documente secrete care se 
refereau la metodologii de muncă, noua schemă de organizare, resursele umane şi 
financiare, acţiuni în desfăşurare, obiective urmărite în diferite ţări şi zone, 
caracterizări ale noilor şefi, politica de cadre la adeziunea ofiţerilor de informaţii la 
politica oficială etc. ln acest punct al povestiri i mele doresc să relatez un episod 
inedit al nemerniciei trădătorului .  ln luna decembrie 1 980 am primit un apartament 
nou şi am apelat la colegi pentru mutare. Printre cei care m-au ajutat a fost şi Stana 
Ioan. După ce m-am aranjat în noua casă, drept mulţumire pentru ajutorul acordat 
am dat o masă celor 5 - 6 colegi la care au participat şi fami l i i le acestora împreună 
cu copi i i  lor. Cu acest pri lej ,  am făcut peste 70 de fotografii.  Am dat fiecărei famil i i  
câte un set din fotografii. Cele pe care i le-am dat lui Stana Ioan au ajuns la „unchiul 
Sam". Acest gest a arătat înc� odată că trădătorii ca Stana Ioan nu au mamă, nu au 
tată, nu au colegi şi nici prieteni, nici sentimente umane, ci numai interese meschine 
din zona pecuniarului . „John" era forţat în permanenţă de noii săi stăpâni să 
mărească „strocul"; i se cereau din ce în ce mai des noi şi noi informaţi i .  De teamă 
să nu fie prins, a solicitat transferul la o unitate aparţinând Servic iu lu i  de informaţii 
intern din Timişoara, pretextând printre altele apropierea de fiica sa din prima 
căsătorie, care avea probleme, fiind la o vârstă critică. Acest transfer s-a realizat, 
fără prea mare greutate. Credea că prin plecarea sa din DIE şi d ispariţia din 
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Bucureşti se va renunţa la servicii le lui. Nu a fost să fie aşa. Serviciile de informaţii 
nu renunţă uşor la un om pentru care au cheltuit muncă şi bani .  Stana Ioan avusese, 
probabil, o premoniţie, căci la puţin timp după mutarea la Timişoara, a fost prins în 
Bucureşti, în timp ce depunea într-o scorbură( în limbaj profesionist „căsuţă poştală 
impersonală") material informativ pe care l -a ridicat ofiţerul CIA. Stana Ioan a fost 
l iberat din închisoare în conjunctura evenimentelor din decembrie 1 989, când 
împreună cu alţi trădători a fost preluat de SUA. Am aflat că, între timp, şi-a 
reglementat situaţia juridică faţă de statul român, şi-a căpătat toate drepturile 
(pensie, bunuri personale etc.) şi acum se plimbă liniştit şi fără apăsare, râzându-ne 
în faţă. Mai mult, trădători de teapa lui Pacepa, Răceanu, Turcu şi alţi i ca ei au cerut 
ca Stana Ioan să fie recunoscut ca luptător anticomunist. Halal luptător 
anticomunist, care şi-a vândut colegii, ţara, neamul şi chiar sufletul pentru un pumn 
de arginţi. 

Andrei Zărnescu 
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Din culisele istoriei: 
"SPĂRGĂTORII DE CODURI" PE FRONTUL DE EST 

Relatările despre interceptările comunicaţiilor şi decriptarea cifrurilor din 
timpul celui de-Al Doilea Război Mondial s-au concentrat aproape în exclusivitate 
asupra teatrelor de război unde trupele germane şi japoneze luptau împotriva celor 
anglo-americane. Contribuţii le decriptărilor U ltra asupra Bătăliei din Atlantic, 
Campania din Nordul Africii, Debarcarea în Normandia, Bătălia de la Midway etc. 
sunt menţionate nu doar în cărţile de specialitate dar şi în numeroasele relatări 
despre război .  Pe de altă parte, Frontul de Est este uneori neglijat în această privinţă, 
deşi mil ioane de mi litari au purtat nenumărate bătălii şi au suferit pierderi 
îngrozitoare pe timpul celu i  de-Al Doi lea Război Mondial . 

Decriptările şi interceptările comunicaţi i lor au j ucat un rol major în efortul 
de război al Germaniei. Se ştie că Wehrmachtul avea trei regimente de cercetare
interceptare radio destinate celor trei Grupuri Armate din Est (Nord, Sud şi Centru), 
iar din 1 942 s-a adăugat o altă unitate care monitoriza traficul radio al partizani lor. 
Luftwaffe dispunea de unităţi simi lare pe lângă cele trei flote aeriene (Luftflotten), 
primind sprij inul acestora. Wehrmachtul şi Luftwaffe îşi înfi inţaseră departamente 
de criptanal iză pe Frontul de Răsărit, în Prusia de Est. 

Toate acestea demonstrează că nemţii făcuseră investiţii importante în 
spionarea comunicaţi i lor - SIGINT, şi că acest efort a meritat, fiind o sursă 
importantă de informaţii secrete. Se ştie că "spărgătorii de coduri " germani putuseră 
să rezolve criptosisteme de nivel redus, mediu şi (pentru un timp) chiar rid icat, prin 
interceptarea traficului radio dintre unităţi le sovietice, iar analizele de trafic şi 
goniometrările jucaseră un mare rol în aflarea conţinutului ordinelor de luptă şi 
dislocările unităţilor armatei sovietice. 

Consemnând acţiun ile şi succesele germane în acest domeniu, este necesar 
să ne îndreptăm atenţia şi asupra sovietici lor. Care au fost reuşitele sovieticilor în 
acest război din umbră? Din păcate, nu se poate da încă un răspuns complet acestei 
întrebări. Arhivele sovietice referitoare la interceptările mesajelor inamicului  sunt 
încă închise şi informaţii despre decriptări sunt şi mai difici l de găsit şi verificat. 
Aceasta înseamnă că, în unele _cazuri, datorită sursele limitate de care cercetarea 
istorici lor a dispus, a trebuit să se recurgă şi la unele raţionamente deductive. 

Evoluţii anterioare războiului 
Imperiul ţarist alocase resurse considerabile domenii lor spionajului ş1 

criptologiei. Agenţii temutei Ohrana îi monitorizau pe revoluţionari şi alţi duşman i 
ai regimului, iar "Camera sa Neagră" (Cernîi Kabinet) putea decripta telegrame ale 
ambasadorilor străini. 

Noul stat sovietic i-a preluat pe unii dintre aceşti criptanalişti şi i -a pus la 
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treabă. În · 1 92 l s-a creat Departamentul Special, găzduit de o clădire a 
Comisariatului Poporului pentru Afacerile Externe din Moscova, care în 1 935 s-a 
mutat în complexul de birouri al NKVD-ului din Lubianka. Măsurile de securitate 
erau draconice, personalului i se impusese să nu dezvăluie rudelor abso lut nimic 
despre activ itatea profesională, inclusiv despre sediul serviciului .  

Şef al acestui departament între 1 92 1 - 1 937  era Gleb lvanovici Bokii, un 
boşevic loial care suprimase fără milă "duşman ii poporului" pe timpul Războiului 
Civil din Rusia. Locţiitorul său era maiorul Pavel Krisanfovici Karkevici. 

Iniţial, Departamentul Special încadrase mulţi foşti criptanal işti din 
perioada regimului  ţarist care-şi bazau activitatea pe exploatarea unor materiale de 
cifru compromise, furnizate de spioni străin i .  Între anii 1 920- 1 930 spionajul  sovietic 
reuşise să recruteze în mai multe ţări personal cu acces la materiale de cifru .  Astfel 
că în această perioadă criptanal işti i sovietici au reuşit să folosească codurile unor 
naţiuni străine, inclusiv Marea Britanie, Franţa, Germania, Italia, Japonia, Statele 
Unite, Polonia şi multe altele. 

Ţinta principală era Japonia datorită incidentelor mi l itare din Orientul 
Îndepărtat dintre forţele sovietice şi Armata Kwantung. De asemenea, decriptorii 
sovietici au participat la RăzbGiul Civil din Spania, Războiul  Sino-Japonez şi 
Bătălia de la Halhin Gol (un război de frontieră dintre sovietici şi japonezi din anul 
1 939). Grupuri operative speciale ale Departamentului Special fuseseră trimise către 
aceste teatre de război .  Micul grup de special işti care fusese trimis în Spania în anul 
1 936 reuşise să citească unele mesaje ale lu i  Franco, precum şi ale serviciului său de 
spionaj .  La începutul anului 1 93 8, o echipă operativă a fost trimisă în China pentru 
a sprij in i  forţele guvernamentale ale lu i  Chiang Kai-shek în războiul  contra 
Japoniei, reuşind ca în decurs de câteva luni să soluţioneze I O criptosisteme tactice 
japoneze. Apoi, în 1 939, criptanalişt i i  au fost în stare să-i acorde asistenţă 
informativă generalui Jukov în bătăl ia de la Halkin Gol, decriptând mesajele 
codificate ale Armatei K wantung. 

Epurările din anii '30 

Succesele obţinute de Departamentul Special nu l-au putut proteja de 
epurările din ani i  '30. Pe timpul acestei perioade cetăţenilor sovietici l i  se aduceau 
acuzaţi i  grave de spionaj şi sabotaj ,  organizându-se nenumărate procese şi execuţi i .  
Epurările au lovit ş i  Servic iul Criptologic, conducerea acestuia şi mulţ i  lucrători 
fi ind executaţi . Însuşi Boki i  a fost executat în anul 1 93 7, alături de cei mai mulţi 
şefi de secţii din epoca ţaristă. Acestea au provocat răni atânci activităţii 
criptologice sovietice într-o perioadă foarte difici lă, întrucât în septembrie 1 939 
Germania invadase Polonia declanşând cel de-Al Doi lea Război Mond ial. 

Marele Război Patriotic 

În 1 94 1  Servic iul Criptologic a fost inclus în structura NKVD-ului ca al 
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5-lea Directorat al acestuia, sub un administrator eficient - maiorul Ivan 
Grigorievici Şenelev. Invazia germană a dus la extinderea rapidă a Departamentului 
iar Şenelev i-a recrutat pe cei mai buni matematicieni, l ingvişti şi ingineri 
electronişti din Uniunea Sovietică, astfel că spre sfârşitul războiului Directoratul al 
Cinci lea al NKVD-ului constituia o puternică concentrare de specialişti sovietici în 
criptologie„ 

La rândul său, Armata Roşie avea propriul Departament de interceptare şi 
criptanaliză a comunicaţi i lor în cadrul Directoratu lui Principal de Informaţii al 
GRU. În 1 930, acest Departament de decriptare al armatei a intrat în componenţa 
Departamentului Special, dar a fost din nou separat în 1 938.  

În 1 94 1 ,  Serviciul de cercetare-interceptare radio a devenit cel  de-al 8-lea 
Departament al Directoratu lui Statu lui Major al Armatei Roşi i .  Şef al acestu ia era 
inginerul de rangul 1 l .N .Artemev. GRU coordona cele 1 6  batal ioane speciale radio 
numite OSNAZ. Ce performanţe au obţinut acestea pe timpul războiului? 

Perioada anilor 1941-'42 
Se cunoaşte că în 1 94 1  aceste batal ioane sufereau de pe urma pierderii 

personalu lui experimentat. De asemenea, se pare că numeroase batalioane radio 
GRU aveau sarcina primordială de a-şi monitoriza propriile unităţi mi l itare pentru 
descoperirea încălcări lor regul i lor de securitate, negl ijând să menţină sub observare 
atentă unităţile străine. 

"Surprinzătorul" atac german din iunie 1 94 1  a determ inat ca întreaga armată 
sovietică să intre într-un intens proces de mobi l izare şi deplasare a unităţilor sale. 
Importantele înfrângeri din anu l 1 94 1  au condus şi în acest domeniu la pierderi de 
echipamente de specialitate, materiale criptografice şi personal cal i ficat. Cu toate 
acestea, se pare că sovietici i au putut să înregistreze şi unele victorii importante în 
războiul purtat pe calea undelor radio. 

În toamna anului 1 94 1 ,  o grupă condusă de criptanalistul N KVD Serghei 
Tolstoi a reuşit să "spargă" maşina de cifru PURPLE, folosită de Ministerul japonez 
de Externe. Decriptările mesajelor cifrate cu această maş ină arătau că Japonia nu va 
ataca Uniunea Sovietică pe�tru a-i sprij in i  pe germani în asediul Moscovei .  Această 
informaţie, verificată şi prin celebrul spion sovietic de la Tokyo, Richard Sorge, a 
permis conducerii sovietice să-şi concentreze toate resursele d isponibile din 
Orientul Îndepărtat împotriva Germaniei în ajunul bătăliei pentru Moscova. Traficul 
diplomatic japonez a continuat să fie citit de-a lungul războiului , furnizând 
importante informaţii asupra evoluţiei relaţ i i lor pol itice şi mi l itare dintre ţările Axei .  

Nu există informaţii că sov ietici i  ar fi reuşit să decripteze maşini le de cifru 
germane, dar la finele anului  1 94 1  aceştia au reuşit capturarea unor maşini Enigma 
şi a documentaţiei tehnice de la Armata a Doua germană. Probabi l că unele 
informaţii obţinute prin decriptarea mesajelor transmise prin cifru de nemţi au jucat 
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şi ele un rol important în Bătăl ia Moscovei .  
Al iaţii Gennaniei erau ţinte mai uşoare, Confonn unei recente cărţi despre 

criptologia rusă, decriptorii mil itari ai armatei reuşiseră să citească mesajele dintre 
Înaltul Comandament român şi generalul Manstein, în Ucraina anilor 1 94 1 -'42. 
Contraofensiva sovietică de la Stalingrad a profitat de faptul că zone ale frontului 
gennan erau ocupate de trupele române şi ungare. Este de presupus că unele 
infonnaţii au fost obţinute prin interceptarea comunicaţi i lor acestor annate. 

Într-un raport al GRU către Stal in din noiembrie 1 942 se spunea: 
"Goniometrarea staţiilor radio ale armatei germane a furnizat valoroase informaţii 
despre grupările inamicului, activităţile şi intenţiile sale .. . Serviciul criptanalitic al 
Directoratului Principal de Informaţii al Armatei Roşii i-a identificat pe principalii 
generali germani şi japonezi, a decriptat cifrurile diplomatice şi ale poliţiei, 
inclusiv 75 de sisteme ale spionajului german. Peste 220 de chei de cifrare ale 
acestora şi mai mult de 50.000 de mesaje germane au .fost citite„ . Grupul nostru de 
specialişti a prezentat posibilitatea soluţionării telegrame/or germane cifrate cu 

maşina Enigma şi a început să construiască echipamente care să sporească viteza 
de decriptare a mesajelor interceptate". Este probabil că sistemele cripto 
menţionate mai sus util izau cifruri manuale folosite la n iveluri inferioare şi medii de 
annata, pol iţia şi Abwehrul gennan. 

În 1 942 a avut loc o reorganizare majoră a servicii lor de contrainfonnaţii 
radio din NKVD şi GRU . Al cinci lea Departament din NKVD a luat sub control 
producerea şi distribuirea materialelor criptografice sovietice şi i -a absorbit pe 
criptanaliştii GRU. Al 8-lea Departament din NKVD se concentra pe analizele de 
trafic şi goniometrare cu scopul de a afla ordinele de luptă date unităţilor gennane şi 
deplasările acestora. 

Perioada 1 943-1 945 

În a doua parte a războiu lui, forţele gennane se aflau în continuă retragere, 
sovieticii el iberând teritori ile ocupate şi încheind războiul prin asediul şi cucerirea 
Berl inului .  Pe timpul acestei perioade Annada Roşie dispunea de un avantaj 
numeric de trupe şi annament semnificativ faţă de gennani .  Aceasta constituie o 
dificultate în stabil irea aportului activităţii criptologice şi de cercetare- interceptare 
radio în obţinerea victori i lor sovietici lor, deoarece mulţi alţi factori au concurat la 
acestea. 

Cu toate acestea, se cunoaşte că prin goniometrare şi anal izele de trafic 
sovietic ii au putut să identifice fonnaţiunile gennane şi să le unnărească pennanent 
deplasările. De exemplu, într-un articol despre Spioni, cifruri şi Informaţii În 
Bătălia de la Kursk din 1943, se arată că într-un raport de infonnaţi i al Primei 
Annate sovietis;e de Tancuri se preciza că operatorii radio identificaseră poziţi i le 
cartierelor generale şi ale unităţi lor Divizi i lor Panzer gennane înainte de începerea 
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ofensivei. 
Criptanaliştii sovietici reuşiseră să rezolve decriptarea multor cifruri 

manuale germane şi  izbutiseră să captureze maşini Enigma împreună cu l istele 
chei lor folosite la cifrare ale acestora atunci când au încercuit unităţile germane (în 
special în vara anului 1 944). 

Ajutor extern 

Sovieticii au primit asistenţă din două surse externe. Pe de o parte, 
ocazional britanicii au transmis unele informaţi i  pe care le obţinuseră din 
decriptarea codurilor germane. Întotdeauna însă sursele erau camuflate deoarece 
britanicii erau foarte riguroşi în comunicarea de secrete din domeniul criptologic şi 
nu doreau să dezvăluie succesele lor autorităţi lor sovietice. 

În afara unor avertizări asupra unor acţiuni iminente ale armatei germane, 
britanicii au trimis şi rapoarte detaliate. În apri lie 1 943 ei au trimis un raport al 
generalului von Wichs către armatele aliate prin care se arătau aspectele esenţiale 
ale planului german pentru bătălia de la Kursk, iar în octombrie acelaşi an i -au 
informat pe sovietici despre "reţeaua Klatt" a Abwehrului .  

Cu toate că autorităţi le brianice erau atente să nu divulge sursele rapoartelor 
lor, sovieticii cunoşteau deja prin reţeaua lor de spioni, despre Bletchley Park 
(sediul secret al criptologilor britanici - n.n.) şi faptul că englezii reuşiseră să 
decripteze maşina de cifru germană Enigma şi să citească în mod curent mesajele 
transmise pe această cale. Pe timpul celui de-Al Doilea Război Mondial spionii lor, 
Kim Phi lby şi Anthony Blunt, transmiseseră informaţii despre cifrurile Abwehrului, 
iar John Caimcross reuşise să se infiltreze în Bletchley Park. 

Conform lucrării "Bijuteriile Coroanei: Secrete britanice din inima 

Arhivelor KGB", în afară de mesaje decriptate, Caimcross a putut să obţină două 
volume secrete despre instruirea asupra decriptări i manuale, un gh id pentru citirea 
cheii Enigmei, codificată TUNNY, şi o descriere a maşini i  construite de englezi 
pentru citirea traficului cifrat al Luftwaffe. Cu certitud ine că informaţiile fumizate 
de Caimcross le-au permis criptanalişti lor sovietici să depăşească problemele de 
cercetare asupra cifrurilor germane. 

Deoarece nu există detal i i  asupra sistemelor de cifruri pe care sovietic i i  le
ar fi putut exploata, analizând criptosistemele folosite de gennani se poate evalua 
dacă securitatea acestora a fost aceea pe care ei ar fi dorit-o să reziste unui atac bine 
organizat al unui grup de matematicieni şi l ingvişti sovietici de el ită. 

Sumar al criptosistemelor Axei 

Armata germană folosea cifruri le teleprinter (mesaje transmise telegrafic 
prin teleimprimator) tipuri le SZ 42, T 52 şi T 43 pentru comunicaţi i le de nivel înalt, 
maşina Enigma de la regiment în sus şi diferite cifruri manuale folosite de unităţile 
de pe linia frontului .  
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Lorenz SZ 42 era principala maşină de c ifrare şi transmitere prin radio a 
mesajelor cifrate cu ajutorul teleimprimatorului pe Frontul de Răsărit. Aceasta era o 
maşină de cifru foarte complexă şi precisă, folosită împreună cu un echipament 
criptografic foarte avansat. Englezii construiseră computerul Colossus pentru a 
decripta traficul aceste ia. Probabil că sovietic i i  nu putuseră să realizeze un 
echipament simi lar dar este posibi l  să fi reuşit să decripteze în profunzime mesajele 
folosind metode manuale. Aceasta fusese şi practica standard la Bletch ley Park 
înainte de introducerea echipamentului criptanalitic de mare viteză. Până în acest 
moment nu există informaţi i despre modul în care sovietici i  ar fi reuşit să decripteze 
c ifrul Lorenz. 

Maşina de cifru Enigma a fost folosită de Armata, Marina şi Aviaţia 
germană ca principalul său sistem de c ifru .  În decursul războiului securitatea sa a 
fost îmbunătăţită prin noi proceduri şi modificări .  Ar fi putut sovietic i i  decripta 
traficul cifrat al Enigmei, la fel ca britanici i? Într-un raport al GRU din 1942 se 
arăta: "Colectivul nostru de cercetători a evidenţiat posibilitatea soluţionării 

mesajelor cifrate cu maşina Enigma şi a început construirea unui echipament care 

să accelereze această soluţie ". 

Cunoscutul criptolog american David Kahn l-a intervievat în anul 1 996 pe 
generalul N ikolai Andreev, şef al Departamentului SIGINT din KGB în anii 1970-
1980, care i-a spus că sovietici i  ştiau cum să soluţioneze Enigma şi, deşi nu aveau 
'bombe ' (calculatoare folosite pentru decriptarea mesajelor ci frate) precum 
britan ici i ,  dispuneau de posibi l itatea folosirii specialişti lor pentru a reproduce 
acţiunea mecanismelor interne ale maşini i  cu resurse umane. N ic i  din declaraţia lui 
Andreev nu reiese cu claritate dacă s-a reuşit cu adevărat decriptarea traficului cifrat 
cu această maşină. 

Aşa cum s-a arătat mai sus, sovietici i capturaseră în timpul războiului 
maşini  Enigma intacte şi l iste cu cheile de folosire a lor. Folosindu-le ar fi putut 
decripta mesaje din traficul mai vechi, dar până în prezent nu sunt indici i  că ei ar fi 
reuşit să recupereze setări le în mod analitic. Un asemenea eşec ar putea fi atribuit 
mai multor factori :  

I .  Sovietic i i  au  început studiul En igmei spre sfârşitul războiului ş i  astfel n
au putut să exploateze lipsa de securitate a procedurilor dinainte de mai  1 940. În 
perioada 1 942- 1 945 nemţi i introduseseră mu lte măsuri noi de securitate care au 
făcut ca decriptarea mesajelor să fie cu mult mai difici lă decât în ani i  1 939-40 când 
s-a început activitatea la Bletchley Park. 

2. Cea mai mare parte a traficului din Est provenea din legăturile radio între 
unităţi le armatei germane, care în mod tradiţional dispuneau de un nivel de 
securitate criptografică mai ridicat decât al celor din aviaţie. Traficul de rutină al 
armatei a produs probleme ch iar şi la Bletchley Park, în pofida numărului  mare de 
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"bombe" de care dispunea. 
Cifrurile manuale erau folosite de armata germană la nivel de divizie şi al 

unităţilor subordonate. Pe cea mai mare perioadă a războiului sistemele erau un 
dublu Playfair şi  coduri din trei l itere. Aceste sisteme asigurau o securitate l imitată 
şi, de aceea, este probabil că sovieticii reuşeau să citească mesajele cifrate astfel, 
asigurând cu informaţii de ordin tactic conducerea armatei .  Cu toate acestea, 
succesul lor în decriparea cifruri lor manuale ale armatei germane n-a putut dura pe 
tot timpul războiului, deoarece în 1 944 acestea au fost înlocuite cu sisteme mult mai 
sigure. 

Procedurile radio folosite de unităţi le germane (reţele radio, frecvenţe, 
indicative de apel, parole, grupe indicative, coduri şi radio-jargon pentru realizarea 
legăturilor) nu prezentau siguranţă în faţa unei simple anal ize de trafic şi 
goniometrări, astfel că sovieticii puteau să identifice dis locarea unităţile inamice şi 
să-şi concentreze atacuri lor asupra lor. 

Serviciul militar de informaţii al armatei, Abwehrul reuşise să recruteze 
foarte mulţi agenţi în spaţiul sovietic, folosind pentru legătura cu ei în special 
sisteme de cifru cu transpoziţie. Criptanaliştii de la Bletchley Park au putut rezolva 
aceste cifruri pe tot timpul războiului şi nu există motive să se creadă că aceste 
sisteme criptografice simple ar fi rezistat soluţionării şi de către sovietici, aşa cum 
de atfel se menţiona într-un raport GRU asupra traficu lui Abwehrului .  Staţi i le radio 
din Centrala Abwehrului foloseau şi câteva maşini Enigma G, o versiune care avea 
vulneabi l ităţi de securitate, pe care cei de la Bletchley Park le soluţionaseră încă din 
1 94 1  şi al căror trafic era citit cu regularitate. Deşi nu sunt indicaţii că şi sovietic ii 
decriptaseră mesajele cifrate cu Enigma G, aceasta se consideră că era teoretic 
posibi l  şi deci mai mult ca sigur că s-a reuşit şi în mod practic . 

Într-un singur caz există certitudinea că sovieticii exploatau comunicaţi i le 
Abwehrului .  La Sofia, Birou l  "Klatt" colecta informaţii de la surse din Uniunea 
Sovietică. "Klatt" era un cetăţean vienez, Richard Kuder, pe jumătate evreu, care 
acceptase pentru a-şi proteja fami l ia de persecuţi i le naziste, să lucreze pentru nemţi. 
Acesta a organizat o reţea de spionaj a cărei bază se afla într-o vilă din Sofia. 
Traficul acestei staţi i era interceptat de britan ici care descoperiseră informaţii de 
valoare. Prin spionii săi din Servicii le de informaţii şi securitate britanice, sovieticii 
aflaseră şi ei de Biroul "Klatt" şi au început să intercepteze traficul dintre Viena şi 
Sofia începând din toamna anului 1 94 1 ,  decriptorii sovietici constatând că era un 
sistem simplu de scrisori cod ificate. 

SD-ul, Servic iul de informaţii al SS-ului, recrutase prizonieri de război şi, 
după o scurtă perioadă de pregătire şi îndoctrinare, i-a trimis în spatele frontu lui cu 
misiuni de spionaj şi sabotaj ,  în cadrul operaţiuni i codificate "Zeppel in", deşi 
germani i  nu se aşteptau ca acestia să supravieţuiască mult timp. Cu toate că SD-ul 
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util iza criptosisteme diferite, totuşi, la fel ca Abwehrul, folosea şi el pe larg dubla 
transpoziţie. Având în vedere timpul l imitat pentru instruirea agenţilor "Zeppelin", 
se presupune că n-au putut să l i  se predea noţiuni despre criptosisteme mai 
complexe. Nu există motive să se considere că, la fel ca mesajele Abwehrului, 
acestea ar fi prezentat vreo siguranţă în faţa decriptori lor sovietici. 

Aliaţii Germaniei 

În afară de trupele germane, pe Frontul de Răsărit luptau şi un ităţi 
finlandeze, româneşti, italiene, s lovace şi ungare, care au avut o contribuţie 
importantă, în special în perioada ani lor 1 94 1 - 42 când numărul lor se ridica la 
850.000 de mi l itari. 

Aceste ţări foloseau în special cifruri manuale, astfel că teoretic traficul lor 
era vulnerabi l  în faţa atacuri lor criptanalizei sovietice. Aşa cum s-a menţionat, 
mesajele Comandamentului armatei române era citit încă din perioada de început a 
războiului de criptanal iştii sov1et1c1 .  Fiind conştienti de insecuritatea 
criptosistemelor al iaţilor, germani i  i-au dotat cu un număr de maşini  de cifru 
Enigma, însă cea mai mare parte a traficului a continuat să fie realizat cu sistemele 
manuale nesigure. 

Concluzii 

Folosirea spionajului SIG INT şi criptanal izei de către germani şi sovietici 
pe Frontul de Răsărit constituie un subiect căruia i s-a acordat până în prezent 
relativ puţină atenţie de către istorici .  Mai mult ca sigur principala cauză a 
constituit-o l ipsa de surse adecvate, deşi în ultima perioadă au apărut unele 
materiale care ar putea permite cercetători lor să descopere unele detal i i  despre 
performanţele bel igeranţilor de pe acest front. 

Cât îi priveşte pe sovietici, se ştie că ei înregistraseră performanţe înainte de 
război însă există informaţii l imitate despre criptosistemele inamici lor pe care ei le
ar fi soluţionat pe timpul războiului .  Aşa cum s-a arătat, statul sovietic a investit 
resurse semnificative în agenţii le sale de contraspionaj radio, iar NKVD-ul reuşise 
să-i încadreze pe cei mai buni matematicieni, ingineri şi l ingvişti ai statu lui .  Este 
neîndoios faptul că o asemenea grupare de special işti a condus la rezolvarea a 
numeroase criptosisteme străine. 

Din păcate, informaţi i le prezente sunt încă limitate şi fragmentate. Speranţa 
este că în vi itor vor fi dezvălu ite mai multe informaţii despre spionajul  SIGINT din 
acea perioadă, care actualmente a evoluat la cote greu de antic ipat cu doar câţiva ani 
în urmă, aflându-se în centru l disputelor pol itico-diplomatice ale marilor puteri în 
urma dezvălu iri lor fără precedent făcute de fostu l angajat al NSA, Edward 
Snowden. 

Alecuş Fărău 
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INTELLIGENCE MOZAIC 

GERMANIA. Autorităţi le de la Berlin au solicitat, recent, misiunilor 
diplomatice şi consulatelor generale acreditate în Gennania să comunice, "pe canale 
diplomatice'', l ista completă a ofiţerilor de intel l igence care operează pe teritoriul 
german sub acoperire d iplomatică (ambasade, consulate, misiuni economice, 
institute culturale etc.). Demersul contraspionajului  german exclude din această l istă 
ofiţerii de infonnaţi i  acreditaţi oficial pe lângă serv ici i le secrete autohtone, 
consideraţi "puncte de contact " utile în clarificarea unor aspecte sensibile din 
raporturi le bi laterale şi în dezvoltarea cooperări i specifice, îndeosebi în ceea ce 
priveşte combaterea terorismului internaţional, a traficului de droguri, a 
criminal ităţi i transfrontal iere şi a prol iferării nucleare. 

Iniţiativa Berl inului pare cel puţin bizară, având în vedere că, practic, toate 
ambasadele (chiar şi cele aparţinând statelor prietene, sau mai ales acestea! ! ! ) au în 
componenţa lor mai mulţi ofiţeri de intel l igence care beneficiază de "umbrela" 
d iplomatică în acţiuni desfăşurate, de cele mai multe ori, la l imita sau în afara legi lor 
statu lui în care sunt acreditaţi. 

Prezentat oficial drept un demers firesc, spre o mai mare transparenţă, 
iniţiativa autorităţi lor de la Berl in are, în opinia noastră, două ţinte cu bătaie pe 
termen lung: a). creşterea presiuni lor asupra servici i lor de infonnaţii şi securitate 
străine de a-şi d iminua prezenţa şi acţiunile pe teritoriu l  Germaniei şi b). refacerea 
încrederi i între serv ici i le secrete autohtone şi structuri le de intel l igence din unele ţări 
ale Al ianţei Nord-Atlantice. 

Potrivit unor anal işti mil itari occidental i ,  SUA, alături de Federaţia Rusă şi 
China, au cea mai semnificativă prezenţă specifică pe teritoriu l  german. Dacă 
raporturile tensionate cu Moscova şi Beij ing în această privinţă sunt, să 
spunem, "tradiţionale", dezvăluirile transfugulu i  Edward Snowden privind 
activităţile neprieteneşti ale National Security Agency la adresa Gennan iei au pus la 
grea încercare şi relaţia Washington-Berlin. Apogeul pare a fi fost atins în prima 
jumatate a lunii iu l ie 20 1 4, când autorităţile gennane au anunţat expulzarea 
rezidentu lui C IA, care lucra sub acoperire dipolomatică la Ambasada SUA la Berl in. 
Cu toate acestea, incisivitatea "al iatului" american a rămas constantă, în prezent 
circa 200 dintre membri i personalului diplomatic din Germania fiind, confonn 
cotidianului Der Spiegel, ofiţeri de intel l igence. 

CHINA. Guverne şi mari compan i i  occidentale, care au fost ţinta unor 
atacuri cibernetice de amploare, acuză tot mai frecvent toleranţa autorităţi lor chineze 
faţă de hackerii autohtoni şi chiar impl icarea Ministerului Securităţii Statu lui  în 
unele dintre astfel de acţiuni, mai vizibi le în situaţii geopol itice tensionate sau în 
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prejma unor negocieri cu impact major asupra raportului de forţe pe plan regional 
sau internaţional. 

Din analiza incidentelor IT apărute în u ltimi i  an i,  experţi pol itico-mil itari 
independenţi au formulat schematic scenariu l  unui atact cibernetic chinez asupra 
unei ţinte prestabi l ite, de interes pentru fundamentarea unor opţiuni de strategie 
politico-economică sau mi l itară ale Beij ingului .  

I ). Hackeri de încredere din reţeaua informativă a M inisterului Securităţi i  
Statu lui (MSS) primesc o l istă a persoanelor-cheie d in  "obiectiv" (guvern, companie 
multinaţională, institut de cercetare etc.), care au acces la date confidenţiale, precum 
şi o "l istă de rezervă" cu persoane care au legături cu primele (rude, relaţi i, 
prieteni . . .  ). 

2). În etapa a doua, hackeri i încearcă să identifice cât mai multe ţinte din 
cele două l iste, cu prioritate din prima, folosind posibi l ităţile oferite motoarele de 
căutare Google, Yahoo, Alta Vista, Baidu, Lycos etc, sau de diversele reţele de 
socializare (Facebook, Twitter, YouTube, Linkedln, lnstagram ş.a.). Indiscreţia, 
lăudăroşenia sau vanitatea - omeneşti, dar cu efect de bumerang - lasă posibil itatea 
hackeri lor sa culeagă şi să pună cap la cap un număr impresionant de informaţi i  ş i  
date uti le oricărui serviciu secret. 

3 ). După identificarea ţintei, hackerii îi trimit un e-mail aparent inofensiv, 
care să-i provoace curiozitatea. Dacă e-mai lu l  este accesat, un virus pătrunde în 
calculator şi copiază toate folderele şi fişierele. 

4). Datele şi informaţi i le furate de la "obiectiv" sunt predate Ministerului 
Securităţi i  Statu lui, care poate ordona încetarea monitorizării, sau poate solicita 
detal i i  referitoare la anumite aspecte. 

* 

De atacuri le cibernetice ale hackeri lor chinezi au "beneficiat" şi ţări care, 
ce l puţin aparent, nu au interese şi obiective d ivergente în raport cu Republica 
Populară Chineză. Astfel, la scurt timp la d ispariţia avionului Malaysia Airlines 
MH-3 70, pe ruta Kuala Lumpur-Beij ing (8 martie 20 1 4), peste 30 de computere ale 
unor instituţii malaysiene (Consi l i lu i  Naţional de Securitate, Departamentul Aviaţiei 
Civi le şi Malaysia Airl ines) au fost infectate de un virus, a cărui provenienţă a fost 
dificil de stabi l it. 

Strategia hackerului a fost relativ simplă şi s-a dovedit, în cele din urmă, 
eficientă. Astfel, acesta şi-a ascuns virusul într-o ştire, prezentată sub forma unui 
fişier PDF, ce anunţa că rămăşiţele avionului Malaysia Airl ines M H-370 au fost 
găsite. 

Cercetări ulterioare au concluzionat că informaţi i le furate de virus erau 
dirijate spre o adresă IP  d in China, ceea ce pare a demonstra că autorităţi le de la 
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Beij ing erau interesate să afle "de la sursă" mersul investigaţii lor în cazul dispariţiei 
avionului  malaysian. 

FRANTA. O ştire l ipsită, la prima vedere, de orice semnificaţie decât de 
natură semantică, a fost difuzată în primăvară de agenţi i le de presă franceze: la 1 1  
mai 20 1 4, Direcţia Centrală pentru I nformaţi i  Interne -DCRI s-a transformat în 
Direcţia Generală pentru Informaţi i  Interne (DGRI). Pentru experţi ş i  analişti, 
schimbarea titualturii acestui FBI francez are semnificaţii mai profunde, d intre care 
încercăm să le descifrăm pe cele mai importante. 

După disfuncţionalităţile grave întregistrate de DCRI şi scandalul din 
afacerea Merah, fostul ministru de interne, actualul premier Manuel Valls, a anunţat 
o reformă profundă a contraspionajului  francez, pentru adaptarea acestuia  la noi le 
provocări asimetrice, îndeosebi cele ale terorismului Islam ic. 

Reamintim cititorilor că Mohammed Merah, un tânăr musulman aflat in 
monitorizarea DCRI, a ucis, in două atentate la Montauban şi Toulouse, în martie 
2012, trei militari, un angajat şi trei copii ai unei şcoli evreieşti. Teroristul, ucis la 
rândul său într-un schimb de focuri cu trupele antiteroriste locale, antrenat în 
bazele tribale de la .frontiera afgano-pakistaneză şi având un frate implicat Într-o 
reţea extremistă, ar fi fost recrutat ulterior de DCRI, care l-ar fi folosit, În 
cooperare cu Direcţia Generală pentru Securitate Externă, pentru documentarea 
activităţilor ostile ale unor grupări fundamentalist islamice din Algeria, Egipt şi 
Pakistan, cu conexiuni În Hexagon. Cum era şi firesc, cele două structuri franceze 
de intelligence au negat folosirea lui Mohammed Merah ca informator. 

Titulatura de Direcţie Generală, trecerea sub tutela directă a ministrului de 
interne şi ieşirea din subordinea Poliţiei Naţionale oferă contraspionajului francez 
mai multă autonomie financiară şi, în consecinţă, noi posibil ităţi pentru 
diversificarea activităţii specifice şi transformarea în "braţul armat al guvernului 
împotriva j ihadişti lor", aşa cum doreşte preşedintele Franyois Hol lande. Concret, 
DGRI se transfonnă dintr-un serviciu pol iţienesc într-o adevărată structură de 
inte l l igence, care va putea recruta personal din toate domeni i le şi nu neapărat din 
l ucrători i proveniţi din Poliţia Naţională şi instituţi ile subordonate acesteia. 

Se îndeplineşte, astfel, o dorinţă mai veche a contraspionajului francez, de a 
stabil i  criterii specifice de selecţie, verificare, recrutare şi angajare. Pănă în prezent, 
tineri i absolvenţi de studii superioare care doreau să lucreze în contraspionaj sau 
antiterorism nu aveau de ales: trebuiau să urmeze un curs al Pol iţiei de proximitate 
şi apoi antrenamente specifice, fără a fi siguri că nu ajung să dirijeze circulaţia. În 
medi i le franceze de intel l igence este deja legendă păţania unui profesor de l imba 
rusă, care a trebuit să lucreze patru ani într-un comisariat de poliţie dintr-o suburbie 
pariziană, până a fost mutat la contraspionaj ! ! !  
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Transformarea DCRI ş i  DGRI permite ş i  un  alt n ivel de salarizare, menit să 
favorizeze atragerea unor cadre l ipsite de tradiţionala rutină poliţienească, grilă 
atractivă îndeosebi pentru tineri i absolvenţi de studi i  universitare, dar şi pentru 
analişt i  sau specialişti, a căror expertiză poate ajuta la formularea celor mai adecvate 
răspunsuri la probleme sensibile legate de contraspionaj, lupta antiteroristă, 
monitorizarea turbulenţelor sociale şi a violenţelor urbane, indiferent de natura 
acestora. De altfel, în vi itori i  patru ani, DGRI îşi propune să recruteze 400 de experţi 
din cele mai diverse domeni i :  cunoscători de l imbi străine rare, ingineri, 
informaticieni, psihologi, istorici, analişti sau specialişti în combaterea prol iferării 
nucleare. 

MAREA DRIT ANIE. Recent, Cartierul General pentru Comunicaţii 
Guvernamentale ( The Government Communications Headquarters -GCHQ), agenţie 
de securitate şi intel l igence responsabilă cu obţinerea şi d iseminarea informaţi i lor 
provenite din monitorizarea comunicaţ i i lor (SIGINT) şi compania de IT Cyber 

Security Challenge au creat un nou joc onl ine, menit să sensibi l izeze populaţia în 
confruntarea cu hackeri i şi să selecţioneze potenţial i  candidaţi pentru nevoi le 
serv iciului .  Jocul onl ine este deja accesibi l la adresa cybersecuritychallenge. org. uk. 

Intitulat "Assignement:Astute Explorer ", acesta permite j ucătorilor care se 
înregistrează să analizeze activitatea unei compani i  aerospaţiale fictive, să identifice 
vulnerabi l ităţi le şi să ofere soluţii pentru următoarea s ituaţie ipotetică: "Analiza 
datelor existente pe un hard recuperat dintr-un depozit părăsit avertizează că o 
grupare ciberteroristă autointitu lată Ziua steagurilor înfrăţite preconizează un atac 
asupra serverelor grupului Ebel l  Technologies - companie aerospaţială importantă, 
l ider în construirea de avioane mi l itare şi civile, turbine eol iene şi componente 
electronice pentru energia verde". În acest scenariu fictiv, respectiva companie a 
cerut sprij inul GCHQ, care foloseşte deja un program Astute Explorer (de unde şi 
denumirea jocului online!), şi i-a pus la dispoziţie date complete despre personalul, 
activ ităţile şi proiectele tinnei, împreună cu indici i  priv ind posibi lele elemente de 
vulnerabi l itate identificate în ultima perioadă. 

Cei mai competitivi dintre concurenţi i înregistraţi vor promova în etapa 
următoare: o întrevedere, într-o locaţie secretă, cu traineri din GCHQ, pentru 
felicitări şi primirea de noi date priv ind structura şi activităţile grupări i  ciberteroriste 
Ziua steagurilor Înfrăţite. Urmează faza finală, când câştigătorul va primi invitaţia 
de lua parte la o investigaţie reală a unui atac cibernetic ce s-ar putea produce în 
vi itorul apropiat. 

Deşi organizatori i exerciţiului nu fac niciun fel de promisiuni privind 
vi itoarea carieră a participanţilor, este de înţeles că unii  d intre câştigători vor primi 
oferte tentante pentru a lucra în structuri de intel l igence subordonate Cartierului  
General pentru Comunicaţii Guvernamentale, instituţie simi lară (păstrând proporţ i i le 
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de anvergură, arie de responsabilitate, transparenţă şi norme democratice) cu mult 
controversatul nostru STS. 

ISRAEL. Conflictul israel iano-palestin ian şi războiul din Fâşia Gaza au 
înregistrat, la finele luni i  august 20 1 4, un moment inedit şi emoţionant din 
îndelungata istorie a confruntări i dintre Mişcarea Hamas şi statu l evreu. M isha Ben 
David, un fost ofiţer operativ al Mossad, i-a trimis o scrisoare deschisă l iderului 
Hamas - Khaled Mashal, prin care î l  îndeamnă la raţiune ş i  moderaţie în abordarea 
raporturi lor cu Israel .  Apelul ar fi trecut neobservat fără precizarea că viaţa 
actualului l ider Hamas ar fi fost salvată chiar de fostul agent Mossad. 

În 1 997, actualul prim-ministru Benjamin Netanyahu (premier şi în acea 
perioadă) a autorizat un plan secret pentru asasinarea, de către Mossad, a l iderului 
Mişcări i Hamas, care îşi avea rezidenţa la Amman, fi ind protejat de regele Hussein 
al Iordaniei . 

Astfel, la 25 septembrie 1 997, doi asasini ai Mossad l-au aşteptat la intrarea 
in biroul său, fiind pregătiţi sa-i injecteze o otravă cu efect letal rapid. Întâmplarea a 
făcut ca l iderul Hamas să fie strigat de fi ica sa, spre care a întors capul. Ca urmare, 
acul seringii nu a mai penetrat gâtul ci urechea, iar mare parte d in otravă s-a prelins 
pe gat, fără a intra în sânge. Khaled Mashal a început să strige la gărzile sale de corp, 
care i-au capturat pe cei doi agenţi Mossad şi au chemat ambulanţa pentru a-l 
transporta la spital pe conducătorul Hamas. 

Informat imediat, Regele Hussein l-a contactat telefonic pe premierul 
Benjamin Netanyahu, ameninţând că îi va executa pe cei doi agenţi Mossad, dacă 
l iderul Hamas, aflat într-o stare critică, nu primeşte urgent antidotul otrăvi i  injectate. 
U ltimatumul suveranului haşemit a fost receptat cu îngrijorare de premierul israel ian, 
care a cerut Directorului  Mossad să dispună măsuri le necesare pentru salvarea 
vieţilor celor doi agenţi ş i  evitarea unui confl ict dip lomatic nedorit. 

Ca urmare, patronul serviciului secret israel ian a ordonat ofiţerului 
coordonator al operaţiunii (M isha Ben David), aflat într-un hotel din Amman, să 
predea imediat un flacon cu antidotul otrăvi i  unui cadru al servici i lor secrete 
iordaniene, care aştepta la recepţie. M isha Ben David a executat ordinul Centralei şi 
a predat iordanienilor flaconul  salvator, pe care chimiştii Mossad îl pregătiseră în 
eventual itatea în care, într-o anumită situaţie nedorită, otrava ar fi fost injectată 
unuia d intre cei doi asasin i .  

Apelul fostulu i  agent Mossad, preluat de  publ icaţia britanică The Sunday 

Telegraph, îndeamnă la raţiune şi solicită l iderului Mişcări i Hamas să accepte un 
compromis, care să pună capăt războiului cu Israel .  

* 

Nu ştim dacă apelul agentului Mossad care i-a salvat v iaţa l iderului Hamas a 
influenţat sau nu mersul evenimentelor. Dar, coincidenţă sau nu, peste numai câteva 
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zile toate agenţiile de presă anunţau că "Mişcarea palestiniană Hamas şi Israelul au 
ajuns la un acord de încetare a focului permanent, pentru a pune capăt unui război 
ce durează de 50 de zile, soldat cu 2. 130 de morţi de partea palestiniană şi cu 68 de 
cea israeliană ". Să fie într-un ceas bun, deşi nu  credem că va trece mult timp până 
la reluarea ostil ităţilor, în l ipsa unei soluţii globale a problemei palestiniene, piatra 
unghiulară a stabi l ităţii din Orientul M ij lociu. 

Alexandru Omeag 
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ŞTIRI PE SCURT 

FEDERAŢIA RUSĂ 
Un număr de 1 8  ofiţeri cu atribuţii foarte importante în Ministerul de 

Interne, Servic iu l  Federal Antidrog şi Comitetul de Investigaţ i i  al Federatiei Ruse, 
au fost e l iberaţi din funcţie fapt care face ca presa internaţională să aducă în discuţie 
fie un complot împotriva regimului Putin, fie o schimbare radicală a poziţiei faţă de 
criza din Ucraina. 

Decretele de demitere au fost semnate de preşedintele Vladimir Putin, iar 
serviciul de presă al Kremlinului a păstrat tăcerea asupra acestui fapt. Singurele 
surse oficiale care confirmă demiterile sunt decretele "Schimbări de personal în 
Comitetul de Investigaţii" şi "Schimbări de personal în autorităţi le publ ice 
federale", ambele publ icate pe site-ul Kremlinului .  Printre cei demişi, cap de l istă 
pare a fi V ladimir Ruşailo, general-colonel, a cărui funcţie nu este prezentată în 
decretele amintite. Se cunoaşte însă că el activa în Ministerul de Interne încă din 
perioada lu i  Boris Elţîn si a condus o serie de operaţiuni antiteroriste în războiul din 
Cecenia şi  în alte zone din Caucazul de Nord. 

A mai fost eliberat din functie generalul-maior Vasi l i  Fedoruk, comandant 
adj unct al forţelor responsabi le cu activităţile antiteroriste din regiunea Caucazului 
de N iord. A mai fost demis şi colonelul de mi l iţie Vladimir Didenko, sef al 
Directoratului  de contracarare a extremismului  din Ministeru l de Interne al 
Federaţiei Ruse. Pe lângă cei trei ofiţeri menţionaţi au fost demişi ofiţeri din diverse 
regiuni, printre care luri Lazarev, adjunct al Directoratu lui Antidrog din Sankt 
Petersburg, oraşul natal al lui Putin. Apoi, au fost eliberaţi din funcţie I I şefi şi 
adjuncţi, precum generalul-maior Andrei Strijarov, adjunct al Biroului Comitetu lui 
de Investigaţii din Districtu l Federal Sud din Rostov pe Don, oraşul în care se 
găseşte comandamentul forţelor ruse despre care se presupune că sunt impl icate în 
operaţiunile din Ucraina. 

GERMANIA 
În luna iunie a.c., a fost arestat un membru al serviciului german de 

informaţi i  (Bundesnachrichtendienst, BND), de 3 1  de ani, care spiona parlamentarii 
germani ce făceau o anchetă privind acţiuni le de spionaj ale National Security 
Agency (NSA). La început a fost bănuit că a intrat în contact cu servici i le secrete 
ruseşti, dar, în final, spre stupoarea tuturor, s-a dovedit că lucra pentru un serviciu 
secret american căruia îi remisese 2 1 8  documente în 1 8  luni. La puţin timp după 
descoperirea lui ,  justiţia germană a lansat o altă anchetă referitoare la un alt caz de 
spionaj,  considerat şi mai grav. De data asta este vorba de o persoană care lucra la 
Ministerul Apărării ,  iar Cancelaria de la Berlin a apreciat că este vorba de o 
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SPECIALE 

„afacere gravă'', dacă acuzaţ i i le se adeveresc. Cum paharul s-a umplut, reacţia 
oficială nu a întârziat, iar presa a apreciat că expulzarea şefului serviciilor secrete 
americane din Germania reprezintă o adevărată „pauză" în relaţ i i le dintre cei doi 
a liaţi 

Presa gemană a reacţionat dur. „ Die We/t " arăta că americani i  au de ce să 
fie neîncrezători în nemţi .  Războiu l  Rece este departe de a se fi terminat, el se poate 
reanima - şi l in ia frontului pare să treacă tot prin Berlin, direct prin Poarta 
Brandenburg iar „ Die Zeit " scria şi mai tranşant că nu un singur „diplomat" 
american trebuia expulzat, ci sute de agenţi ai NSA aflaţi pe teritoriul german 

Şeful comisiei parlamentare de anchetă în cazul spionaj ului american din 
Germania, Patrick Sensburg (CDU), este cel care a vorbit prima oară despre 
posibi l itatea de a se reven i la folosirea clasicei maşini de scris în cazul 
documentelor „sensibile" ale guvernului  federal, cu scopul de a contracara tehnicile 
de spionaj hi-tech.Potrivit mai multor informaţii apărute în ultima vreme, Rusia a 
făcut deja cale întoarsă de la computere la maşin i le de scris, ca urmare a 
dezvăluiri lor despre spionajul  electronic al NSA ale lu i  Edward Snowden. Servicul 
de protecţie a demnitarilor ruşi ar fi instalat 20 de maşini  de scri s „Triumph Adler" 
care au o amprentă unică aşa încât sursa unui document poate fi identificată cu 
prec1z1e. 
Subiectul reveniri i în prim-plan a maşini i  de scris este luat în serios în Germania 
după ce guvernu l german i-a cerut şefului  de post al CIA din Berlin să părăsească 
ţara, o măsură diplomatică fără precedent în cadrul ţărilor membre NATO. 

E LVEŢIA 
Serviciul de informaţi i  elveţian SRC (Service de Renseignement de la 

Confederation) a arestat pentru spionaj informatic pe omul de afaceri Dominique 
Giroud şi doi compl ici ai săi, unul fi ind informatician şi  altul membru al serviciului 
de informaţi i .  Giroud era urmărit pentru evaziune fiscală de 1 3  mi lioane franci 
eleveţieni .  Cei trei sunt acuzaţi că au pătruns în calculatoarele oficiale pentru a afla 
ce date se deţin despre activitatea lor. Sustragerea de date este o infracţiune pasibi lă 
de cinci an i de închisoare. lmpotriva lu i  Giroud a fost deschisă încă o anchetă 
pentru escrocherie, falsificare de marfă, emitere de cecuri false şi pirataj informatic. 

BELGIA 
Autorul presupus al masacrului din 24 mai a.c. de la Muzeu l  Evreiesc de la 

Bruxelles, Mehdi Nemmouche, arestat în Franţa, a fost extrădat autorităţi lor 
belgiene care l-au acuzat de „asasinat în context terorist". Transferul inculpatu lui  în 
Belgia nu este o extrădare în sensul juridic al termenului, acest l ucru este conform 
unui mandat european care, din 2002, permite statelor membre să predea cetăţeni i  
suspecţi organelor partenere. Mehdi Nemmouche, cetăţean francez de origine 
algeriană, a fost arestat de şapte ori în Franţa pentru jaf armat şi a stat şapte ani în 
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închisoare unde se presupune că a fost recrutat de organizaţ i i  teroriste. După 
e l iberare a stat mai mult de un an în Siria unde se bănu ieşte că s-a alăturat 
grupărilor dj ihadiste. El a fost arestat în Franţa, la Marsi l ia , la coborârea dintr-un 
autobuz care venea din Belgia. Asupra sa s-au găsit o armă automată Kalaşnikov, 
un revolver, arme similare cu cele folosite în atentat şi o cameră video în a cărei 
înregistrare o voce asemănătoare cu a sa îşi asuma crimele. 

Doi ziarişti francezi, foşti ostatici în S iria, Nicolas Henin şi Didier Frarn;:ois, 
au declarat că Mehdi Nemmouche a făcut parte din grupul de gardieni care păzea pe 
timpul detenţiei şi a participat la torturarea lor. De asemenea, în presa franceză se 
afirmă că Mehdi Nemmouche pregătea un atentat la Paris în ziua d 1 4  iu l ie a.c, Ziua 
Naţională a Franţei, pe care l-ar fi comis dacă nu era arestat. 

FRANŢA 
Guvernul francez a stabi l it mai multe măsuri împotriva fil ierei j ihadiste care 

recrutează tineri pentru a-i înrola să lupte în „războiu l  sfânt" din Siria, Irak, Pakistan 
sau Africa. Conform ultimelor estimări, de la începutul confl ictului  sirian, în jur de 
700 de francezi luptă pentru răsturnarea regimului lui Bachar-el-Assad. Pentru a 
l im ita exodul acestora au fost stabil ite măsuri de identificare şi semnalare a 
eventuali lor voluntari prin sistemul de informaţ i i  Schengen care permite urmărirea 
acestora şi prezenţa lor pe aeroporturile europene, anularea paşapoartelor, 
expulzarea străin i lor suspecţi, organizarea unor servicii de consi l iere, formate din 
psihologi şi educatori, pentru fami l i i le care se confruntă cu astfel de probleme. De 
asemenea, a fost creat un număr de telefon verde şi un site internet care permit 
semnalarea tinerilor care manifestă astfel de intenţi i .  Pentru depistarea voluntarilor 
j ihadişti autorităţi le au declarat că va fi folosit tot aresnalul de tehnici al serv ici i lor 
speciale. 

* 

La data de 6 august a.c. doi ziarişti francezi, Thomas Charles Dandois 
(40de ani) şi Louise Marie Valentina Bourrat (29 de ani), de la canalul de 
televiziune francez Arte au fost arestaţi în Indonezia pentru legături suspecte cu 
grupări le armate ale separatiştilor din Papua. Gruparea contactată de ziarişt i i  
francezi a avut o ciocnire cu organele de poliţie indoneziene în care cinci rebel i ş i  
doi pol iţişti au fost ucişi . 

Cetăţeni i  francezi aveau numai v iză turistică care nu le permitea să desfă
şoare alte activităţi pe teritoriul indonezian şi sunt acuzaţi de vio lare a legi i  imi -
graţiei şi de participare la un plan de „destabi l izare a securităţi i  din Papua". E i  se 
află încă în anchetă în stare de arest. 

41 

https://biblioteca-digitala.ro



ISRAEL 

Gest îndrăzneţ al serv ic i i lor secrete israel iene, Mossad. Agenţia de infonnaţii 
a postat un anunţ pe site-ul de internet pentru recrutarea spioni lor şi a informatori lor 
din orice ţară a lumii .  

Israelul are relaţ i i  diplomatice cu doar două state arabe, Egipt şi Iordania, 
astfel încât analiştii consideră că Mossad încearcă să-şi creeze reţele în ţările în care 
nu are ambasade. 

Toţi sunt bineveniţi să contacteze organ izaţia, indiferent de re ligie, ocupaţie 
şi naţional itate. Mossad asigură discreţia totală în relaţia cu noii agenţi sau 
informatori. 

Agenţia îi sfătu ieşte pe apl icanţi să completeze formularul de pe site, întrucât 
acesta beneficiază de o conexiune securizată la internet. (S.Dan) 

STATELE UNITE 

John Anthony Walker a murit pe 28  august 20 1 4  la vârsta de 77 de ani într-o 
închisoare federală d in  Carol ina de Nord. După cum se ştie, a fost unul d intre 
spion i i  Războiu lu i  Rece care a produs cele mai mari prej udicii State lor Unite. 

În 1 968, special istul în comunicaţii a intrat în ambasada sovietică din 
Wash ington pentru a oferi sov ietici lor secrete ale Marinei americane în schimbul 
ban i lor. Era debutu l unei cariere în spionaj de 1 7  ani ş i  probabil cea mai mare breşă 
din istorie tăcută în securitatea comunicaţi i lor mi l itare americane. După arestarea 
lui  Walker. din 1 985 .  a devenit clar că el a furnizat sovietic i lor timp de două decen i i  
cele mai  sensibi le informaţi i  despre sistemele criptografice şi de securitate a 
comunicaţi i lor.( A. Fărău) 
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CULTURA DE SECURITATE, CULTURA POLITICA 

Pagini din istoria spionajului romlJnesc: 
Trei veacuri de neuitare: 

DIPLOMAŢIE, SERVICII SECRETE, CREDINŢĂ 

Constantin Brâncoveanu şi-a început domnia în împrejurări deosebit de 

tulburi, nesigure şi grele pentru Ţara Românească, în timpul unui îndelungat război 

între turci şi austrieci. Situaţia politică a Ţării la finele secolului al XVII-iea este 

descrisă fidel de Anton Maria del Chiaro, secretarul domnesc al lui Constantin 

Brâncoveanu: „ Valahia e situată între do11ă împărăţii cu care formează o balanţă; 
Principele treb11ie să ducă o politică de echilibnt. Plecând balanţa peste 

îndatoririle stricte către turci, 
riscă pericolul de a pierde ţara 
şi libertatea dinspre partea 
nemţească. În schimb, aplecând
o spre nemţi sau alte puteri 
creştine, va pierde domnia şi 
viaţa dinspre partea turcilor ". 
Totodată, la nord pândeau polo

nezii, la răsărit ruşii, astfel că 

Ţările Române erau înconjurate 

de permanente ameninţări inva

datoare . Pericolul angrenării în 

războaie disproporţionate nume

ric cu oricare dintre imperiile 

vremii trebuia evitat prin orice 

mijloace avute la îndemână în 

timp de pace. Încă de la început 

Domnitorul a dat dovadă de o 

ascuţită inteligenţă şi printr-o 

diplomaţie deosebită, susţinută 

de o statornică preocupare în a-şi procura informaţii importante şi a le folosi cu 

dibăcie, a ţinut ţara departe de războaie cotropitoare, de jafuri şi pustiiri . 

Prima misiune diplomatică a lui Constantin Brâncoveanu a fost 

îndreptată către Viena, pentru a cere sprijin împotriva turcilor. Dar din aliaţi. 
austriecii devin putere ocupantă în Ţara Românească. Cu abilitate şi „ isteţime 
politică ", domnitontl român reuşeşte să menţină ţara liberă, declardndu-se 
câştigător într-un război în care nu a fost nevoii să scoată sabia din teacă. Aşa a 

pus bazele unei domnii de 26 de ani de rezistenţă în faţa a trei mari puteri. El a fost 

ajutat îndeaproape de sfetnici credincioşi printre care se număra unchiul său, marele 
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C U LTURA DE SECURITATE, C U LT U RA POL ITICĂ 

cărturar, stolnicul Constantin Cantacuzino, renumit istoric cu studii la Padova, care 
l-a crescut pe viitorul Domn de la vârsta de un an. 

Cronici le vremii ,  în special cele ale fraţi lor Radu şi Şerban Greceanu, 
consemnează că pe timpul domniei brâncoveneşti preocuparea diplomatică era pusă 
în prim planul activităţilor de stat� Domnitorul a înţeles că pentru a-şi apăra 
hotarele Ţării, fără vărsări de sânge, trebuie să menţină relaţii de bună înţelegere cu 
principalele state de unde putea apărea pericolul. Pentru aceasta însă, era nevoie de 
intel igenţă, înţelepciune şi subtil itate folosite în discuţii cu emisari d iplomatici sosiţi 
la Bucuraşti ori în mesajele transmise cancelarii lor marilor imperii ale vremii .  
Argumentele convingătoare erau elaborate pe baz.a unor informaţii temeinice, 
despre tema abordată, obţinute prin posibil ităţile oferite de deplasarea la Bucureşti 
a unor personalităţi pol itice, sol i  şi delegaţi, prilej de a informa taberele rivale 
despre intenţi i le şi mişcările puse la cale de una împotriva celeilalte. Eficienţa 
convorbiri lor era asigurată de modul de abordare a acelor informaţii furniz.ate 
taberelor, adesea prin dezinformare, după cum o cerea momentul conjunctural astfel 
încât acestea să fie favorabile Ţări i .  Încă din primii ani de domnie, Constantin 
Brâncoveanu, în preocuparea pentru menţinerea unei pol itici de echi l ibru, încercând 
să atenueze tendinţele expansioniste austriece a transmis la Viena un mesaj de 
supunere şi respect, prin care subl inia că românii nu sunt pregătiţi pentru o acţiune 
deschisă într-o alianţă creştină. Spre a-şi demonstra bunăvoinţa, le-a fumiz.at unele 
informaţii argumentate, credibile, despre pregătirile militare ale turcilor şi planurile 
lor războinice. 

Pentru a-şi asigura o mantie protectoare, aceeaşi politică a adoptat-o şi  în 
relaţii le cu Moscova, pe care a informat-o despre situaţia din Turcia, starea trupelor 
otomane, dislocarea acestora şi pregătirea de luptă. Pentm aceaste slalomuri 
d iplomatice era nevoie de informaţii .  

La Bucureşti, oaspeţi i  erau întâmpinaţi cu mese bogate stropite cu vinuri 
alese. Astfel, li se dezlega repede limba (in vino veritas, nu-i aşa?) şi pălăvrăgeala 
era calea cea mai directă de a se spune l ucrurilor pe nume, despoleite de secretele de 
care nu se mai ţinea cont. Prin discuţii abi l  conduse de Stolnic şi de consilierii săi se 
obţineau informaţii preţioase fără ca invitaţi i  să-şi dea seama. Această situaţie a fost 
brevetată mai târziu de serviciile secrete drept metoda exploatării în orb. 

Aşa s-a ajuns ca, sub stricta supraveghere şi îndrumare a l ui Constantin 
Cantacuzino, să fie concepută cea mai bine organizată structură informativă din 
Ţările Române a cărei eficienţă era recunoscută în Europa acelor vremuri. Aceasta 
era compusă dintr-un păienjeniş de diplomaţi plecaţi în misiuni „la vedere", dar şi 
din agenţi care umblau prin lume deghiz.aţi în negustori de rang înalt ori ca simpli 
aventurieri . Altfel spus, la Curtea Domnitorului s-a format embrionul unui viitor 
seviciu de spionaj .  El a înţeles că până la apărarea ţării cu arma în mână era nevoie 
de obţinerea de informaţii  din tabăra vrăşmaşă asupra intenţii lor, scopuri lor şi 
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pregătirilor de a trece la acţiuni concrete de înfăptuire a acestora, pentru a le 
întâmpina cu măsuri de respingere, contracarare şi anihilare. Era legitimă şi 
fundamentală cunoaşterea schimbărilor în relaţii le marilor imperi i pentru asigurarea 
apărări i hotarelor Ţării .  Pericolul înlocuiri i de la domnie a detenninat intensificarea 
activităţ i i  de culegere de infonnatii din medi i le pretendenţilor refugiaţi, fiind 
constituite fi liere infonnative nu numai în ţările vecine, ci oriunde se urzeau planuri 
războinice, invadatoare împotriva Tării Româneşti Astfel, s-a dezvoltat o amplă 
reţea de agenţi de infonnaţi i  şi de influentă recrutaţi din rândul cărturarilor, 
c lericilor, comercianţilor şi a altor categorii de persoane cu posibi l ităţi de infonnare 
pentru a preveni activităţi potrivnice în capitalele unde trebuia să se cunoască 
"pulsul pol iticii statelor respective cu privire la Ţara Românească sau la terţe ţări. 

În acest scop, sub protecţia întunericului ,  la Curtea Veche soseau agenţi, 
sub diferite acoperiri, cu infonnaţii din medi i  de interes din capitalele unde se punea 
la cale soarta Ţării. Printre ei erau frecvent întâlniţi numeroşi călugări, preoţi şi alte 
feţe bisericeşti, care aduceau infonnatii din cele mai îndepărtate colţuri ale 
Imperiului Otoman, Imperi i lor roman de răsărit şi rusesc, Poloniei şi ale altor state. 
Informaţi i le erau preluate, analizate, prelucrate, comparate şi sintetizate de 
special işti - o întreagă echipă de cunoscători de limbi străine - oameni de încredere, 
testaţi, verificaţi şi bine plătiţi . 

Şi tot acolo se deschidea, fără a lăsa urme, corespondenţa secretă 

capturată într-un fel sau altul. Corespondenţă care era înlocuită, adeseori, 

cu mesaje falsificate dibaci, trimise pentru „ intoxicarea informativă " a 

adversarilor. Instruit în şcolile italiene unde spionajul era, de secole, cel mai 

rafinat „joc de societate ", Stolnicul inventase un cifru secret a cărui cheie de 

decodificare era cunoscută doar de el şi de foarte puţinii oameni în care avea 

încredere. 

Cu toate măsuri le de precauţie, s-a întâmplat ca după o luptă dusă la 
Lugoj între turci şi trupele austriece, generalul Veterani să fie ucis şi corespondenta 
primită cifrat de la Domnitor (împreună cu cheia cifrului) să cadă în mâna turcilor. 
A fost nevoie de multe explicaţii oferite de iscoadele şi de chapuchehaiele 
Domnitorului la Stambul şi de multi bani, pentru a acredita ideea că informaţii le 
cifrate dăunătoare Turciei erau false. La puţin timp a trebuit să schimbe iar cifru l 
întrucât hatmanul Ucrainei, Ivan Mazepa, apropiat al Ţarului, special ist în criptare 
şi decriptare a corspondenţei imperiale a trădat pe ruşi , trecând în tabăra suedeză a 
lui Carol al XI I-iea. 

O susţinută activitate contrainformativă era organizată în capitalele de unde 
veneau pericolele pentru ţară, în vederea verificării loialităţii reprezentanţi lor noştri 
aflaţi în misiuni de stat. Astfel, prin oameni de încredere la Moscova s-a descoperit 
atitudinea duplicitară a rezidentului David Corbea şi a fost retras de la post. Doi ani 
a rezistat Domnitorul presiunilor ruşi lor de a-1 trimite înapoi. Reticenta 
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Domnitorului de a-l retrimite la post risca să deterioreze relaţiile cu Rusia, fapt de 
care Brâncoveanu nu avea nevoie. Ajuns la Moscova, au fost confirmate 
informaţii le privind lipsa de loialitate a dregătorului, fi ind numit consilier secret al 
lui Petru cei Mare, după ce lansase ideea prezentării Brâncoveanului ca favorabil 
Sublimei Porţi. Fi ind deţinător de secrete importante de la Curtea Domnescă au fost 
operate schimbări fundamentale în modul de transmitere a corespondenţei şi a 
cifrului .  

Un alt  exemplu de "documentare informativă" a fost cel al  lui  fanachi 
Profiriţa, capuchehaia aflată la Istanbul atrasă la colaborare de ambasadorul Franţei 
de pe lângă Inalta Poartă. Imediat a fost pusă în mişcare o echipă de agenţi de 
influenţă şi dezinformare, astfel că informaţiile ajunse la francez erau de cele mai 
multe ori false. 

Din păcate, spre sfârş itu l domniei, fraţi i  Cantacuzino urmărind 
înscăunarea nepotului lor, s-au dedat la acţiunui de discreditare a Domnitorului . 
Printr-un om de încredere au procurat copii ale sigi l i i lor unor mari boieri din Ţara 
Românească cu dregători i importante. Au întocmit o petiţie pârâcioasă ca ven ind 
din partea acestora, prin care reclamau lipsa de fidelitate faţă de sultan şi de trădare 
a intereselor turceşti .  Autentificată cu sigi l i i le copiate, pentru a conferi credibil itate 
informaţi i lor false, au trimis-o la Istanbul . Această pâră "oficială"a dus la mazilirea 
Domnitorului şi la decapitarea sa şi a celor patru copii, în condiţi i le barbare 
cunoscute. 

Martiriul Brâncoveni lor a provocat o profundă impresie în rândul clerului 
şi a enoriaşilor bisericilor europene, fiind socotit o uriaşă izbândă a creştinismului 
împotriva păgânismului . Acest sacrificiu nemaiîntâlnit a produs o puternică emoţie 
printre credincioşii autohtoni a cărei actual itate se păstreză intactă, oferind un 
argument puternic de respingere a impostori lor care vin pe la uşile noastre cu fel de 
fel de materiale rel igios - sectante, încercând să ne abată, fără succes, de la credinţa 
srămoşească. 

Avem date puţine despre felul în care a fost comemorat evenimentul la o 
sută de ani de la mârşavul asasinat, dar în 1 9 1 4, a fost mare sărbătoare. Din cărticica 
Viaţa şi faptele Domnului Ţării Româneşti, Constantin Brâncoveanu, scrisă de 
N icolae M. Popescu, diacon la biserica Cotroceni, aflăm că de când el şi feciorii lui 

au primit cununa cea neveştejită a muceniciei, niciodată nu s-a făcut lui Vodă 

Brâncovenu o pomenire mai cucernică precum cea din 1914, de Sântămăria Mare, 

când s-au împlinit două sute de ani de la săvârşirea lui şi afli/or săi. În ziua aceea, 

din toate bisericile brâncoveneşti - din Bucureşti, Hurezi, Făgăraş, lsmail şi din 

ctitoria sa, Sfântul Nicolae din Gafata Ţarigradului - s-au înălţat rugăciuni penru 

sufletele lor. 
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Iată, au mai trecut o sută de ani şi sacrificiul suprem brâncovenesc pentru 
ţară şi credinţă a fost distins cu aura sfântă. Sinodul B iserici i  Ortodoxe Române, în 
şedinta din 20 iunie 1 992 a hotărât canonizarea sfinţi lor mucenici Brâncoveni astfel 
ca "de acum înainte şi până la sfârşitul veacurilor, binecredinciosul voievod 

Constantin Brâncoveanu, împreună cu fiii săi Constantin, Stefan, Radu, Matei si cu 

sfetnicul /anache să fie cinstiţi cu sfinţii în ceata martirilor Ortodoxiei, pomenindu-i 

cu slujbe şi cântări de laudă în ziua de 16 august, fiind înscrişi în sinaxar, cărţile de 

cult, precum şi în calendarul Bisericii noastre ". 

Aşa s-a sfârşit una dintre cele mai rodnice domni i  din istoria Ţării 
Româneşti ,  Constantin Brâncovenu reuşind să fie, precum şi-a dorit, mai mult un 
Domn al păci i  decât al războaielor. 

Şi totuşi, în ciuda unui eşafodaj informativ bine pus la punct şi a unei 
diplomaţi i  desăvârşite, trădarea s-a dovedit hotărâtoare pentru sfârşitul 
Domnitoru lui .  

Marian Teodorescu 
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UNELE PRECIZĂRI PRIVIND EMIGRAREA SAŞILOR DIN ROMÂNIA 

În u ltimii ani au apărut în spaţiu l  public numeroase materiale vehiculate de 
mass-media sub forma unor comentarii, poziţii diverse, mai mult sau mai puţin 
oficiale, critici etc., care s-au ocupat pe larg de problema în cauză. În esenţă acestea 
se refereau la „vânzările" de cetăţen i  români de etnie germană şi evreiască din 
perioada 1 970 - 1 989 către alte state, în special către R.F. Germania şi  [srael, contra 
unor sume de ban i .  

Nu  doresc să intru în polemică cu  persoanele sau instituţi i le care şi-au 
exprimat diverse puncte de vedere referitoare la această chestiune, ci doar să fac 
unele precizări de natură a aduce completări ş i  clarificări utile cititorilor interesaţi 
de înţelegerea corectă a problematic i i  respective şi, mai ales, a împrejurărilor în care 
a apărut aceasta. Menţionez că am tăcut parte din Departamentul de [nformaţii 
Externe, iar în perioada ani lor ' 70 am desfăşurat activitate informativ-operativă în 
exterior, pri lej cu care am cunoscut unele aspecte de interes în e lucidarea dilemei, 
care mai persistă încă, legată de emigrarea saşi lor şi şvabi lor din România în R.F. 
Germania contra unor sume de bani. Pentru o înţelegere corectă a împrejurărilor 
care au favorizat desfăşurarea unor acţiun i  de genul celor despre care vorbim, 
trebuie să facem apel, foarte pe scurt, la istorie. 

După terminarea celui de-al Doilea Război Mondial, Uniunea Sovietică a 
hotărât ca toţi germani i  d in România care s-au înrolat în trupele naziste şi au luptat 
împotriva ei să fie declaraţi prizonieri de război şi să fie trimişi la muncă de 
reconstrucţie în U .R.S.S.  Au fost vizaţi în primul rând membri i Grupului Etnic 
German (DEUTSCHE VOLKSGRUPPE), rudele lor şi u lterior alte categorii de 
etnici germani despre care s-a dovedit că au sprij init trupele hitleriste. De altfel, în 
toate ţări le în care a activat, Grupul Etn ic German a fost considerat de Tribunalu l  de 
la Ntimberg drept organizaţie h itleristă. 

Începând cu 1 950 şi până în 1 960 şi ceva mai târziu, sub presiunea 
instituţiilor internaţionale, Uniunea Sovietică a fost determinată să elibereze 
prizonieri i de război aflaţi încă în viaţă, printre care şi cei originari din România 
care fuseseră trimişi la muncă de reconstrucţie. O parte dintr aceştia au fost 
repatriaţi în R.F. Germania şi cei mai mulţi în România. Nu  cunosc pe ce criterii 
s-au tăcut repatrieri le respective. Însă, a apărut o problemă greu de rezolvat pentru 
acele vremuri şi anume problema reîntregiri i fami l i i lor prevăzută în Carta 
drepturi lor omu lui, semnată şi de România. Astfel că saşii şi şvabii din România au 
început în număr mare să depună acte de emigrare în R.F. Germania pe motivul 
reîntregirii fami l i i lor. 

Autorităţi le române erau nepregătite şi complet depăşite să facă faţă 
avalanşei de cereri de emigrare. Aprobări le se dădeau foarte greu şi cu multă 
întârziere. Pe de altă parte se tăceau presiuni de către guvernul vest-german şi 
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i nstituţi i le internaţionale pentru apărarea drepturilor omului  care vizau accelerarea 
procesului emigrări i .  O accelerare a emigrărilor însemna şi crearea unui gol de 
forţă de muncă cal ificată în economie, tocmai în perioada când România făcea 
eforturi de industrializare. Este bine cunoscut că saşi i  şi şvabi i  făceau parte din 
pătura cea mai cal ificată a populaţiei din România. Reprezentanţele diplomatice 
româneşti din străinătate, îndeosebi din R. F. Germania, erau asaltate de: rudele 
celor care voiau să emigreze, parlamentari, membrii unor asociaţii şi organizaţii ale 
saşilor şi şvabilor originari din România, ale Crucii  Roşi i  vest - germane etc., care 
propuneau tot felul de variante menite să accelereze procesul  acordării vizelor de 
emigrare. 

Unele propuneri se refereau la instituirea unei taxe de urgenţă, altele la plata 
unor sume de bani de către rudele din R. F. Germania, în funcţie de pregătirea 
profesională şi situaţia socială a celor care primeau aprobarea de emigrare. Toate 
aceste propuneri au fost analizate la nivelul Ministerului de Interne, respectiv 
Direcţia de paşapoarte şi la nivelul Serviciilor de informaţii intern şi extern, 
instituţii care apoi au informat conducerea de partid şi de stat din acea perioadă. S-a 
obţinut astfel acordul verbal pentru derularea celei de a doua variante propusă. 
Totodată, partea vest-germană a procedat la fel, dându-şi acordul  pentru acţiunea 
convenită. Pentru operaţionalizarea deciziei, s-au stabil it de ambele părţi persoanele 
de contact care acţionau sub directa coor�onare a servicii lor de informaţi i  româneşti 
şi vest-germane. Aşa-zişii avocaţi vest-germani contactau fami l i i le din R.F. 
Germania care solicitau rude din România, întocmeau l istele cu ofertanţi şi le 
predau emisarilor români .  

La anumite perioade, după acordarea vizelor, emisarii români primeau 
sumele convenite. La început bani i  s-au primit exclusiv în numerar, dar, ulterior, în 
anii ' 80, s-au primit şi cecuri şi chiar au fost efectuate transferuri bancare. Acţiunea 
s-a derulat între partea română şi cea vest - germană fără să se încheie nici-un act 
oficial, fiind o înţelegere tacită de tipul „gentleman agreement". Întreaga acţiune s-a 
desfăşurat din iniţiativa părţii vest - germane. Din câte cunosc, bani i  proveneau de 
la fami li i le vest-germane care doreau reîntregirea cu cele din România sau de la 
asociaţii, fundaţii şi organizaţi i private. Banii s-au adunat în conturi speciale şi apoi 
au fost vărsaţi în bugetul statului român. Cred că la Ministerul român de finanţe 
există şi astăzi documente care pot susţine această afirmaţie. Pe parcursul derulări i 
înţelegerii au avut loc şi unele acţiuni parazitare, iniţiate de unii cetăţeni vest
germani sau români, care, luând pe diferite căi la cunoştinţă de înţelegere, au 
încercat să se interpună în derularea ei pentru obţinerea de foloase materiale. Ş i  uni i 
escroci din România au încercat să câştige bani interpunându-se pe fil iera agreată de 
cele două părţi. 

Pe această temă s-au făcut numeroase specu laţi i  şi în R. F. Germania, dar şi 
în România. Drept urmare, în anii ' 70, serviciile de informaţii vest-germane au 
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desfăşurat o amplă acţiune de investigare care trebuia să stabilească dacă uni i  
angajaţi ai reprezentanţelor româneşti din R. F .  Germania erau angrenaţi în acţiuni  
paralele de urgentare contra-cost a emigrărilor din România. Toate aceste situaţii au 
creat suspiciuni care, de cele mai multe ori, s-au răsfrânt pe nedrept asupra celor 
implicaţi în derularea înţelegeri i .  De altfel, membrii reprezentanţelor româneşti din 
străinătate nu au fost impl icaţi în niciun fel în acţiunea în cauză. 

Din câte cunosc, înţelegeri simi lare cu cea descrisă mai sus a derulat 
R.F.Germania şi cu celelalte ţări socialiste pe teritoriu l  cărora trăiau etnici germani, 
inclusiv cu R. D. Germană. 

Mircea Iordănescu 
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DESECRETIZAREA ARHIVELOR I.C.E. "DUNĂREA" 
- Un fals mister -

De ceva vreme, în mass-media se face mare caz de desecretizarea 

arhivelor /CE "Dunărea", se fac multe speculaţii, fără a se analiza pertinent 

conţinutul documentelor care au ajuns în posesia CNSAS. Până ce specialiştii în 

domeniu vor studia obiectiv aceste arhive, care au o întindere destul de mare, se 

impun câteva precizări, absolut necesare, pentru a se preveni viitoare speculaţii, 

pornindu-se de la realitatea că, de fapt, au fost predate la CNSAS două arhive 

distincte, una comercială privind /CE "Dunărea", alta referitoare la operaţiunile 

de aport valutar special care nu are legătură cu prima. 

I .  Arhiva I.C.E. "Dunărea" 
Aceasta acoperă doar perioada existenţei sale, respectiv octombrie 

1 982 - ianuarie 1 990, fără a se putea strecura în ea acţiuni de care a fost cu totul 
străină. 

Era normal ca arhiva să includă actul de înfiinţare şi organigrama 
l .C.E."Dunărea", bilanţuri contabile, precum şi activităţile comerciale desfăşurate, 
care erau pe deplin legale. 

Reluând şi unele aspecte, publ icate în revista "Periscop" 
nr.4/20/20 1 2, sunt de sublin iat următoarele elemente semnificative: 

a/ Ideea înfiinţării l .C.E."Dunărea" a aparţinut generalului Aristotel 
Stamatoiu, pe atunci adjunct al şefului Centrului de Informaţii Externe (CrE), care a 
devenit şi primul Director General al noii întreprinderi. Acesta avea cunoştinţe în 
domeniu întrucât era absolvent al Institutului de Şti inţe Economice şi Planificare din 
Bucureşti ş i  fusese şef al Direcţiei a 3-a (Contrainformaţi i) din OSS, care avea în 
structură şi un compartiment special răspunzând de asigurarea contrainformativă a 
comerţului exterior. 

Venind la CIE, el a observat că informaţi ile economice obţinute 
prin sistem şi fumizate Ministerului Comerţului Exterior (MCE) nu întotdeauna 
dădeau rezultate şi, dacă erau folosite, veniturile se pierdeau în "gaura neagră" a 
bugetului de stat. 

bi Obiectivul lCE "Dunărea" era, după cum rezultă şi din actul de 
înfiinţare, să acţioneze pe cont propriu pentru efectuarea de exporturi, iar în unele 
cazuri să ajute cu informaţii alte întreprinderi de comerţ exterior, contra unui 
comision, negociabil dar rezonabi l, toate veniturile obţinute urmând a se constitui 
într-un fond separat, care să fie folosit numai pentru plata datoriei externe a 
României şi investiţii strategice. 
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ci Deşi era în structura CIE, această întreprindere era subordonată 
oficial MCE, către care înainta rapoarte comercial-statistice, ca şi toate celelalte 
întreprinderi de profil .  

Diferenţa era că ICE "Dunărea" acţiona cu mai  mult  curaj, având şi 
sprijinul direct al aparatului de informaţii externe, efectuând activităţi mai puţin 
obişnuite în comerţul exterior, dar legale, cum ar fi: operaţiuni triunghiulare 
("swich"-uri), schimbări de origine a mărfurilor, acţiuni informative pentru 
determinarea partenerilor externi să accepte majorarea preţurilor româneşti de 
export, obţinerea în mod gratuit a unor materiale auxiliare pentru producţia 
naţională, perfecţionări active şi pasive ale mărfurilor şi altele. 

dl Angajaţii ICE "Dunărea" nu erau neapărat "spioni de meserie". 
Erau specialişti în comerţul exterior, economişti, ingineri şi tehnicieni cu diplomă, 
bine pregătiţi profesional. 

el Chiar din organigrama ICE "Dunărea" rezultă că aceasta nu avea 
între sarcini "exportul de oameni" .  Aceste aspecte fac obiectul celei de a doua 
arhive ajunse la CNSAS. 

fi Nici exportul de produse agro-alimentare şi animale vii nu intra în 
obiectul său de activitate. 

g/ Referitor la exportul de armament, de tehnică de luptă, este de 
menţionat că nu ICE "Dunărea" îl efectua, ci Regia Autonomă a armatei, 
"Romtehnica", care avea monopolul în domeniu. "Dunărea" nu avea decât doi 
angajaţi care, de fapt, erau o curea de transmisie a unor informaţii către MApN. 

hi ICE "Dunărea" nu s-a impl icat în niciun fel în importuri, fie ele 
chiar strategice. A lte unităţi din cadrul C IE  aveau preocupări în domeniu. 

Dacă se va studia cu atenţie arh iva ICE "Dunărea", nu se va găsi 
nimic misterios. Documentele în cauză au trecut peste controale diverse, fiind 
expertizate şi de specialişti străini (canadieni), angajaţi de guvernele 
postdecembriste, fără a rezulta că s-ar fi deturnat vreun ban. 

Pentru a se înlătura definitiv orice speculaţie privind "conturi 

secrete ale lui Ceauşescu" sau alte operaţiuni oculte, documentele din arhivă vor 
vorbi. Toate fondurile ICE "Dunărea" au mers la bugetul de stat. 

Cifra de 4 miliarde de dolari, care este vehiculată în presă ca sold 
final al ICE "Dunărea", este interpretată greşit. Ea nu mai exista de mult timp, fiind 
folosită la plata datoriei externe a României. Cele câteva mil ioane de dolari 
rămase în cont au fost virate la bugetul de stat la începutul anului 1 990, alături de 
fondurile distincte din conturile de aport valutar special. 

2. Arhiva de aport valutar 
După cum se va vedea din studierea arhivei, aceasta este complet 

diferită de cea a ICE "Dunărea", începând cu documente datate cu mult înainte de 
înfiinţarea întreprinderii (octombrie 1 982). 
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Ca fapt scriptic, compartimentul aport valutar nu apare în 
organigrama ICE "Dunărea". Acesta era un sector independent, de când a fost creat, 
spre sfârşitul anilor '60, care se subordona direct conducerii aparatului de informaţii 
externe. 

Sarcina lui era clară: aducerea în ţară de valută prin alte metode 
decât cele comerciale, în conturi oficiale deschise la BRCE, sumele obţinute 
urmând a fi folosite în interes naţional, nu al unor persoane. 
Iată câteva exemple: 

a/ Aşa-zisul "export de oameni", cum sunt catalogate tendenţios 
de unele mij loace media aprobările de emigrare pentru nemţi şi evrei, era bazat pe 
acorduri guvernamentale convenite de România cu Germania Federală şi Israel, la 
propunerea acestora. 

Statul român trebuia să-şi recupereze sumele cheltuite pentru 
pregătirea şcolară a unor oameni, învăţământul fiind gratuit, asigurat de la buget, 
pentru unii  mai mult, pentru alţii mai puţin, în funcţie de şcoli le urmate. 

bi În altă categorie sunt incluse acţiuni de recuperare a unor 
moşteniri ale unor foşti cetăţeni români emigranţi, care aveau rude doar în ţară. 
Totul era legal, notarial, moştenitorii primind partea lor, echivalentul în lei, căci 
legile de atunci nu permiteau posesia de valută. Aceasta era contabil izată de stat. 
Inuti l  să mai spun că, după 1 989, operaţiuni simi lare s-au desfăşurat pe scară largă 
dar nu pentru creşterea averii statului, ci pentru jefuirea acesteia. Presa a evocat în 
numeroase rânduri cazuri când, persoane private sau grupuri infracţionale, uzând 
adesea de acte false, contrafăcute, au adus grave prejudicii intereselor statului, adică 
poporului român, prin intrarea în posesia unor bunuri şi averi care nu le-au aparţinut 
n iciodată. 

O astfel de acţiune, începută cu mult înainte de anii ' 80, viza şi 
recuperarea moştenirii Gojdu, român stabi l it în Ungaria, care a lăsat prin 
testament toată averea sa statului român. Acţiunea nu a dat rezultate din păcate nici 
u lterior, când de ea s-au ocupat oficialităţi le româneşti de profil, îndeosebi 
M inisterul de Externe. Un guvern de după anul 2000 a renunţat la această 
revendicare, lăsând averea ungurilor sau unor grupuri internaţionale. 

O pagubă adusă României, aşa cum s-a întâmplat şi cu iertarea de 
datorii a Irakului, o "bagatelă" de vreo 2 miliarde de dolari. Probabil tot motive 
pol itice, în niciun caz economice. 

ci Alte acţiuni se bazau pe recuperarea unei părţi din 
comisioanele de exclusiv itate solicitate de unii parteneri comerciali străini de la 
întreprinderi le româneşti de comerţ exterior. Se foloseau metode de convingere, de 
prietenie. 
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dl Mai erau şi "taxe de trecere" pentru comercianţ i i  de produse 
sensibile care trebuiau să tranziteze teritoriul românesc, desigur transportul fiind 
unnărit de organele de special itate pe tot parcursul tranzitului .  

e/ Să nu uităm nici eforturile depuse de acest compartiment, prin 
mij loace legale şi  cu costuri, pentru readucerea În ţară a unor bunuri aparţinând 
patrimoniului naţional. 

f/ Desigur, au fost şi alte acţiuni speciale, surse de venituri valutare, 
dar scopul era întotdeauna aducerea în ţară de valută care să fie folosită în 
beneficiul României. 

• 
Prin luna mai 1 990, fondul existent la 3 1  decembrie 1 989, de vreo 

câteva mil ioane de dolari, fusese între timp majorat din dobânzi şi prin diverse 
speculaţii valutare, de schimb între valute, care erau efectuate automat de către 
banca depozitară (BRCE), potrivit reglementărilor anterioare. Toată suma rezultată 
a fost virată la bugetul de stat la sfărşitul luni i  mai 1 990, cum se întâmplase anterior 
şi cu soldul conturilor ICE "Dunărea" . 

Mai menţionez că această activitate complexă, efectuată prin 
mij loace specifice şi comerciale, a dat rezultate importante, toate fiind cuantificate 
în interesul ţări i .  

- Fondurile cumulate de ICE "Dunărea", de vreo 8 miliarde de 
dolari În 8 ani, au fost dirijate, prin Decrete prezidenţiale, spre plata datoriei 
externe a României, iar unele pentru investiţii strategice. 

- Valuta adunată în decursul timpului în conturi de aport valutar 
a unnat aceeaşi destinaţie, din materialele/documentele publicate până acum 
rezultând că sumele erau virate fotr-un cont colector la BRCE. 

Aşadar, orice speculaţii ar fi inutile privind soarta banilor din 
conturile ICE "Dunărea" şi de aport valutar special, iar actele din arhive vor dovedi 
acest lucru. 

Petre D. Dumitru 
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ROMÂNIA ÎN ANII RĂZBOIULUI RECE 

În numărul 3(23) din 2013 al revistei noastre publicam un 
comentariu sintetic despre primele două volume ale unei ample şi 
documentate lucrări apărute sub egida Fundaţiei Europene Titu/eseu, având 
ca titlu România: Supravieţuire şi afirmare în anii Războiului Rece. De 
curând a ieşit de sub tipar cel de-al treilea volum din seria menţionată a 
acestei lucrări ştiinţţfice de excepţie. Publicăm în continuare o prezentare a 
noului volum, în viziunea coordonatorului său, ambasadorul Nicolae 
Ecobescu (Redacţia). 

Cel de-al treilea volum al lucrării România: Supravieţuire şi afirmare 
în anii Războiului Rece, pe care avem plăcerea de a-I supune atenţiei 
ciţitorului, a fost întocmit asemenea primelor două volume, potrivit aceluiaşi 

criteriu al selectivităţi i. El reuneşte 3 1  de studii, 
articole şi comunicări ştiinţifice semnate de 20 
de autori, fiind dispuse în cinci capitole tematice 
distincte. Acestora li se adaugă un capitol în 
care au fost incluse 12 documente de arhivă, 
dintre care zece se disting prin caracterul lor 
inedit. 

Varietatea unghiurilor de abordare, 
opiniilor şi punctelor de vedere susţinute de 
autori, firească şi salutară deopotrivă, se află 
într-o relaţie de concordanţă cu diversitatea 
problemelor şi subiectelor care fac obiectul 
cercetării .  Ceea ce reprezintă, cu toate acestea, 
un element unificator esenţial, rezidă în faptul 

că, pnv1te laolaltă, şi într-o indispensabilă conjuncţie cu documentele de 
arhivă inserate în volum, ele atestă determinarea de care au dat dovadă liderii 
de la Bucureşti ai vremii în promovarea, fără nicio abatere, a politicii de 
independenţă, aşa cum a fost configurată în Declaraţia adoptată în aprilie 
1 964. 

Ilustrativ în acest sens este conţinutul Capitolului VI, intitulat 
Consolidarea independenţei faţă de Moscova - constantă a politicii externe 
româneşti. Studiile şi documentele care alcătuiesc acest capitol sunt 
relevante, atât în ceea ce priveşte amploarea şi profunzimea divergenţelor 
existente în relaţiilor româno-sovietice, cât şi sub aspectul înverşunării şi 
metodelor diversioniste la care a recurs conducerea de la Kremlin împotriva 
României, mobilizând în acest scop şi aliaţii cei mai fideli URSS participanţi 
la Tratatul de la Varşovia. Implicarea pe scară largă şi coordonată de la 
Moscova a serviciilor secrete ale ţărilor aliate fidele cu scopul de a denatura 
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sensul şi a contracara efectul iniţiativelor României pe plan extern este 
deosebit de concludentă în această privinţă. 

În capitolul următor, consacrat Chinei şi Iugoslaviei, considerate 
drept „factori externi esenţiali de susţinere a politicii de independenţă a 
României ", apar pentru prima dată în cadrul lucrării trei studii consacrate 
îmbunătăţirii şi dezvoltării pe planuri multiple a relaţiilor dintre ţara noastră 
şi vecinul său din V est, singurul dintre vecinii săi ce nu făcea parte din 
alianţa constituită prin Tratatul de la Varşovia. 

Importanţa strategică pentru România a relaţiilor sale de prietenie şi 
colaborare extinsă cu Republica Populară Chineză şi Iugoslavia socialistă şi 
nealiniată fiind de intuitivă evidenţă, comentariile suplimentare ne apar ca 
nefiind necesare. 

O atenţie aparte merită tema tratată în Capitolul VIII: România -
mediator sui generis în soluţionarea marilor crize internaţionale, în cadrul 
căreia sunt prezentate argumentat patru cazuri în care poziţia politică, gradul 
de implicare şi/sau reuşitele României au fost cu adevărat excepţionale şi 
consemnate ca atare în analele istoriei. Aceasta este de altfel raţiunea pentru 
care discreditarea rolului de mediator al României pe plan internaţional a 
constituit un obiectiv pe termen lung al campaniei antiromâneşti orchestrate 
în laboratoarelor de specialitate ale Moscovei. 

Tot mai aproape de Occident, tematica abordată în Capitolul IX, 
beneficiază de cel mai mare număr de studii, l l dintr-un total de 31. Este o 
reflectare a importanţei deosebite a acestei dimensiuni a politicii externe 
româneşti, care a înregistrat o amplificare considerabilă de la începutul 
deceniului al şaptelea şi în special după proclamarea oficială a politicii de 
independenţă în 1 964. Dezvoltarea relaţiilor politice, economice, comerciale, 
culturale şi ştiinţifice ale României cu statele occidentale a reprezentat unul 
din factorii cheie ai politicii de independenţă. 

Spre deosebire de primele două volume, în volumul de faţă au fost 
incluse două studii consacrate relaţiilor României cu statele „lumii a treia", 
într-un capitol distinct, referitor la cooperarea extinsă şi solidaritatea cu 
ţările în curs de dezvoltare (Capitolul X). Se cuvine însă relevat că este vorba 
de o primă deschidere în domeniul de vastă cuprindere al relaţiilor externe şi 
activităţii diplomatice multiforme a statului român cu ţările situate pe 
imensele continente African, Asiatic şi Latino-American. 

Capitolul XI, intitulat Anexe, reuneşte un număr de 15 stenograme 
care consemnează convorbirile dintre lideri ai regimului de la Bucureşti cu 
personalităţi străine de prim rang. Împreună cu stenogramele publicate în 
finalul unora dintre studii, ele alcătuiesc „zestrea documentară de rezistenţă" 
a volumului, impunându-se atenţiei nu doar prin conţinutul lor tematic extins 
şi variat, ci şi, în egală măsură, prin originalitate şi autenticitate. 
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Prin temele examinate şi tratarea lor conform exigenţelor cercetării 
ştiinţifice, sunt ilustrate convingător, cu forţa argumentelor derivând prioritar 
din documentele de arhivă declasificate, consecvenţa, ingeniozitatea şi 
profesionalismul cu care au fost puse în operă, în activitatea de politică 
externă şi acţiunea diplomatică a României, orientările fundamentale ale 
Declaraţiei din aprilie 1 964. 

Doresc să exprim întreaga mea gratitudine autorilor graţie 
contribuţiilor cărora apariţia volumului a devenit realitate. Mulţumirile mele 
se îndreaptă, de . asemenea, spre toţi cei care, într-un fel sau altul, au 
participat la elaborarea volumului. În fine, dar nu în cel din urmă, adresez 
sincere mulţumiri lucrătorilor de la Arhivele Naţionale şi Arhiva 
Ministerului Afacerilor Externe. 

În încheiere, doresc să fac cunoscut tuturor celor interesaţi că cel de
al patrulea volum al lucrării, consacrat unor teme importante din domeniul 
diplomaţiei multilaterale, se află într-un stadiu avansat de elaborare. 

Ambasador Nicolae Ecobescu 
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GUANTANAMO - O RANĂ DESCIIlSĂ 

Deşi toleranţi de felul lor, tema Guantanamo reuşeşte să îi scoată din sărite 
pe cubanezi doar şi numai la auzul ei. Le răneşte profund atât mândria cât şi 
orgoliul  naţional. O parte din teritoriul lor nu este al  lor şi n ic i  nu pot face nimic 
legal pentru a-l recupera. 

O suprafaţă de 1 1 7,6 km2 situată în Golful Guantanamo din sudul Cubei, 
d intre care 49,4 km2 uscat, iar restul apă şi m laştini, ocupând o întindere de 1 7,5 km 
din coasta cubaneză, găzduieşte United States Naval Station Guantanamo Bay 
(Gitmo sau GTMO). 

"Baza navală este un pumnal înfipt în inima pământului  cubanez'', reclama 
Fidel Castro în 1 962, la adunarea populară din Santiago de Cuba. 

Asupra zonei respective Cuba deţine "suveranitatea finală", dar SUA are 
"completa jurisdicţie şi control", în calitate de chiriaşă, calitate din care nu poate fi 
decăzută decât prin acordul mutual al celor două părţi sau dacă SUA renunţă de 
bună voie. Chiria penibilă de 2 OOO dolari pe an, stabi lită în 1 903 şi actualizată în 
1 934 la 4 085 $ pe an, este în vigoare şi astăzi. Această sumă este plătită de către 
SUA prin cecuri anuale expediate către "Trezorierul General al Republicii  Cuba", 
deşi Trezoreria Cubei nu mai există din 1 959 şi cu atât mai puţin funcţia de 
trezorier. Din 1959, după instaurarea noului regim, Cuba nu a mai acceptat decât o 
singură dată cecul anual (în 1 959), considerându-l ca pe o insultă la adresa 
poporului cubanez. Dacă împarţi suma aşa-zisei chirii de 4 085 $ pe an la 365 de 
zi le, rezultă 1 1 ,20 dolari pe noapte. Pe bună dreptate, cubanezii se întreabă la ce 
hotel poţi să înnoptezi cu numai I 1 ,  20 $ pe noapte, sumă pe care americanii o 
plătesc pentru cei 1 1 7,6 km2? 

Cum s-a ajuns aici? 
Cuba, pentru potenţialu l  său economic, agricol, dar mai ales strategic a 

reprezentat un punct de interes pentru multe puteri de-a lungul timpului .  Preşedinţii 
americani John Quincy Adams, James Polk, James Buchanan, precum şi  celebrul 
Ulysses Grant, au făcut numeroase oferte guvernului spaniol pentru a cumpăra 
insula, oferte respinse, însă, pe rând de către Spania colonială. 

Pol itica economică abuzivă impusă de Spania principalei sale coloni i  din 
Caraibe, Cuba, a dus la înăsprirea relaţi i lor dintre cele două şi la izbucnirea 
revoltelor cubaneze care au culminat cu Războiul de zece ani dintre 1 868 şi 1 878, în 
urma căruia cubanezii sub conducerea lui Carlos Manuel de Cespedes au obţinut 
unele concesii în materie de autonomie pol itică, nu însă şi în economie. 
( Interzicerea comercial izării zahărului de trestie cu alte ţări în afară de Spania, 
precum şi importul de textile cataloneze fără taxă vamală, în condiţi i le în care 
importuri le din oricare altă ţară trebuiau taxate cu 40 - 46%.) 
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Pacea încheiată la Zanjon, în 1 878, a fost de scurtă durată. Un nou război 
cubano-spaniol are loc între ani i  1 879 şi 1 880. Acest al doilea război se încheie 
repede, cu înfrângerea categorică a cubanezi lor, dar a avut darul să sublinieze 
greşel i le şi neajunsurile revoluţionarilor cubanezi (l ipsă de armament, muniţie şi 
sprij in extern, l ipsa unor conduceri şi orientări unitare). "Războiul scurt", aşa cum a 
mai fost el denumit a constituit o experienţă utilă pentru marile confruntări care 
aveau să urmeze după 1 895, anul declanşări i Războiului de Independenţă. 

După trei ani de lupte intense, la începutul anului 1 898, forţele spaniole nu 
mai controlau din teritoriul cubanez decât câteva oraşe de coastă şi se aflau în 
pragul înfrângeri i .  În acest moment, Statele Unite intervin şi reclamă faptul că 
războiul cubanezo-spaniol le afectează propriile lor interesele în zonă şi cer 
guvernului spaniol să răspundă cererilor cubaneze pentru a se pune capăt luptelor. 
Guvernul spaniol cedează. Declară armistiţiu şi acordă Cubei autonomie. Stăpâni pe 
situaţia mi litară, l iderii cubanezi nu se mulţumesc numai cu autonomia, resping 
propunerile spaniole şi declară că nu încetează lupta decât după obţinerea 
i ndependenţei .  

Lucrurile se îndreptau cu paşi siguri către acest deznodământ, când, la 1 5  
februarie 1 898, crucişătorul nord-american Maine, ancorat în Portul Havana pentru 
"a apăra interesele cetăţenilor americani din Cuba în condiţi i le războiului", sare în 
aer şi se scufundă. În catastrofă îşi pierde viaţa trei sferturi din echipaj . După un 
scenariu pe care aveau să îl repete de mai multe ori în istoria lor, americanii  îi acuză 
pe spanioli de scufundarea crucişătorului  Maine şi le declară război .  Forţele 
spaniole, deja decimate de cubanezi sunt repede anihi late, pierd rapid confruntările 
atât pe uscat cât şi pe mare şi, la 1 2  august 1 898, semnează armistiţiul .  

Prin tratatul de pace care a urmat, semnat la Paris în I O decembrie 1 898, 
Spania acordă independenţă Cubei, care intră sub ocupaţie nord-americană, şi 
cedează Statelor Unite coloni ile Puerto Rico, Fi l ipine şi Guam, pentru suma de 20 
mi l ioane de dolari. 

Cubanezii nu acceptă ca după atâţia ani de luptă ocupaţia spaniolă să fie 
înlocuită de ocupaţia nord-americană şi, la presiunile liderilor săi, americani i  se văd 
obligaţi să se retragă în 1 90 I ,  nu însă înainte de a-şi asigura posibil itatea unei noi 
intervenţi i .  Astfel, impun ca în Constituţia Cubei ce urma să fie votată de Adunarea 
Constituantă la 2 1  februarie 1 90 I ,  să fie inserat Amendamentul Platt. 

Amendamentul Platt prevedea, la Art. I I I, că "Statele Unite au dreptul de a 
interveni mi litar în Cuba atunci când guvernul nord-american consideră că în insulă 
sunt pericl itate viaţa, proprietatea sau drepturile cetăţeni lor". De asemenea, la Art. 
V I I, obl iga guvernul cubanez ca "pentru a pune Statele Un ite în condiţii de a 
menţine independenţa Cubei, de a proteja poporul cubanez, precum şi pentru 
propria sa apărare, să vândă sau să închirieze Statelor Unite terenuri le necesare 
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pentru baze navale sau carbonifere în punctele ce vor fi detenninate şi convenite cu 
preşedintele Statelor Unite". 

Constituţia, împreună cu Amendamentul P latt, care făcea parte integrantă 
din ea, este cu greu votată de Adunarea Constituantă Cubaneză (cu o majoritate de 
numai 4 voturi) şi doar la presiuni le puternice ale americani lor care ameninţă că 
dacă textul Constituţiei nu va fi integral acceptat, ei nu se vor retrage din Cuba. 

În continuare, ca urmare a prevederilor de la Art. VII  din Amendamentul 
Platt, anexă şi parte componentă a noii Constituţi i, preşedintele Cubei semnează la 
1 6  februarie 1 903 , iar cel nord-american la 23 februarie, Tratatul Relaţi i lor Cubano 
- Americane, intrat în v igoare la 22 mai 1 903 . Prin acest tratat Republica Cuba 
închiria, pe termen nelimitat, Statelor Unite o zona de teren în Golful Guantanamo 
şi o a doua zonă în Bahia Honda, pentru suma de 2 OOO dolari aur pe an. 

Tratatul din 1 903 este abrogat şi înlocuit la 29 mai 1 934 printr-un nou 
Tratat la Relaţi ilor Cubano - Americane, prin care nu se mai face referire la 
Amendamentul Platt şi nu mai este reţinută ca arie închiriată zona din Bahia Honda, 
dar rămâne prevederea de închiriere a zonei din Golful Guantanamo atâta timp cât 

SUA nu o va abandona sau până când cele două guverne nu convin asupra 

modificării actualelor sale limite şi pentru care chiria este stabilită la 4 085 $ pe an. 
Ce contestă cubanezii 

Cubanezii contestă valabilitatea tratatelor din 1 903 şi 1 934 şi consideră 
i legală ocuparea zonei Guantanamo de către armata americană. 

În acest sens invocă semnarea tratatului din 1 903 în condiţiile de forţă 
impuse de partea americană, condiţii care, conform Convenţiei de la Viena asupra 
Tratatelor, atrag după sine nulitatea juridică a documentului respectiv. 

· Într-adevăr, în articolul 52. din Convenţia de la Viena asupra Tratatelor 
semnate între state se precizează: 

"Este nul orice tratat a cărui semnare s-a obţinut prin ameninţare sau 

utilizarea forţei, violându-se principiile dreptului internaţional cuprinse în Carta 

Naţiunilor Unite. " 

Este de remarcat aici că în 1 903, anul semnării Tratatului Cubano -
American, Carta Naţiuni lor Unite nu exista, cum, de altfel, nu existau nici Naţiunile 
Unite însele. 

Dar, chiar şi acceptând jurisdicţia Convenţiei de la V iena care a fost 
semnată la 2.3 mai 1 969 şi a intrat în vigoare la 27 ianuarie 1980, conţinutul 
articolului 4 din Convenţie împiedică apl icarea ei la tratatele cubano-americane, atât 
la cel din 1903, cât şi la cel din 1934 prin prevederea conform căreia: 

"Normele enunţate „. se vor aplica tratatelor care au fost semnate după 

intrarea în vigoare a prezentei Convenţii." 
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Întrucât Convenţia a intrat în vigoare în 1 980, prevederile sale nu pot fi, 
deci, aplicate unor tratate semnate în 1 903 sau în 1 934, precum cele încheiate între 
Cuba şi  SUA. 

O altă variantă de considerat se bazează pe o interpretare semantică şi de 
ordine în frază a unor concepte juridice. 

În art. 3 al tratatulu i  din 1 903 se precizează că "În timp ce pe de o parte 

Statele Unite recunoaşte continuitatea suveranităţii finale a Republici Cuba asupra 

zonelor menţionate de uscat şi apă, de cealaltă parte Republica Cuba consimte ca 

pe perioada ocupării de către Statele Unite a menţionatelor arii în conformitate cu 

termenii acestui tratat, Statele Unite vor exercita completa jurisdicţie şi control 

asupra şi în menţionatele arii . . .  " 

Întrucât în tratatul din 1 934 se precizează că "referirile tratatului (din 1 903) 
cu privirea la baza navală din Guantanamo vor continua să-şi păstreze 

valabilitatea " înseamnă că se păstrează şi referirea privind "suveranitatea finală" şi 
"completa jurisdicţie şi control". 

Cum poate Cuba să-şi exercite suveranitatea finală, când jurisdicţia şt 
controlul aparţin SUA? Ce se înţelege prin suveranitate finală? Există şi o 
suveranitate iniţială? 

A ici, discuţii le şi interpretările pot fi, însă, interminabi le şi au puţine şanse 
de a fi tranşate într-o instanţă internaţională. 

S ingura posibilitate de punere în acord a poziţi i lor celor două părţi ar putea 
fi un compromis la care să se aj ungă, dar, pentru moment, posibi l itatea pare destul 
de îndepărtată. 

Poate că mai multe şanse de câştig ar avea cubanezii cu o încercare de 
renegociere a nivelului chiriei pe care americanii o plătesc pentru baza din 
Guantanamo, pentru a-1 aduce de la nivelul ridicol din prezent la un nivel mai 
apropiat de cele practicate pentru bazele mi litare situate pe teritoriul altor state. În 
acest caz Cuba ar beneficia, cu siguranţă, de sprij inul şi de simpatia celorlalţi actori 
internaţionali, care ar dezaproba şi ridicul iza meschinăria marii  puteri economice a 
planetei, SUA. Acest lucru ar însemna, însă, recunoaşterea de către cubanezi a 
situaţiei existente, relegitimarea prezenţei americane în Guantanamo şi, mai greu 
chiar decât atât, renunţarea la orgoliul lor naţional vecin cu încăpăţânarea, acea 
încăpăţânare îndârj ită şi semeaţă de care se agaţă cel mai slab şi într-atât de 
categoric depăşit că altceva de tăcut pentru a-şi manifesta existenţa nu îi rămâne. 

Un mic orăşel 
Naval Station Guantanamo Bay arată şi funcţionează ca un m ic orăşel .  

V iaţa personalului se desfăşoară între instalaţiile mi litare şi cele civi le care cuprind 
blocuri de· locuinţe, vil işoare, spital, maternitate, pol iclinică, farmacie, cabinet 
veterinar, un cămin pentru copii de la 6 săptămâni la 5 ani, două şcoli cu grădiniţe şi 
clase de la I la a V I-a, un l iceu cu c lase de la a V II-a până la a X I I-a, tabere de 
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tineret (scouts - străjeri), l ibrărie, bibliotecă, atel ier de ceramică, sculptură în lemn, 
pictură, sµpermarket, 9 restaurante, 7 baruri, cafenele, snack-baruri (aparţinând 
McDonald's, Subway sandwich shop, KFC, A&W, Pizza Hut,Taco Bell, Starbucks, 
Baskin-Robbins), terenuri de fotbal, baseball, volei, baschet, tenis, teren de golf cu 
9 găuri, 4 cluburi, săl i  de fitness, săl i  de conferinţe, de cinema, de video - games, 
unitate de pompieri, poliţie, străzi pe care circulă autovehicule şi biciclete, 
intersecţii cu semafoare, notariat, două aeroporturi, centrală electrică şi, desigur, 
portul în jurul căruia se desfăşoară întreaga activitate. 

În capacităţile Bazei Navale Guantanamo, în timpul crizei haitiene din anul 
1 994, au fost adăpostiţi pentru mai mult de un an, 34 OOO de refugiaţi haitieni, 
Pentagonul pregătindu-se să primească până la 60 OOO persoane. În acest scop 2 200 
de persoane aparţinând coloniei americane, membri ai famil i i lor de mi litari şi 
personal civil ,  au fost evacuaţi pentru a face loc refugiaţilor. 

Personalul Bazei Navale Guantanamo numără în jur de 9 500 de persoane. 
Înainte de 1 959, peste 3 OOO de angajaţi pentru activităţile de întreţinere şi deservire 
proveneau din Cuba. După 1 959, guvernul de la Havana a interzis angajarea 
cetăţeni lor cubanezi în Baza Navală Guantanamo, dar a permis celor deja angajaţi 
să îşi continue activitatea. Cu timpul numărul acestora a scăzut continuu prin ieşirea 
lor la pensie, iar în anul  20 1 2, u ltimi i  doi cubanezi, Luis La Rosa şi Harry Henry au 
fost pensionaţi şi au părăsit definitiv Baza. 

În Baza Navală Guantanamo s-au născut actorul american Peter Bergman 
( 1 953) şi chitaristul Isaac Guillory ( 1 947). 

Conducerea orăşelului, atât din punct de vedere mi l itar cât şi civil, este 
asigurată de Ofiţerul Comandant, asistat de Ofiţerul Executiv. 

Baza este înconj urată de un gard de cactuşi plantaţi de către cubanezi, iar pe 
zona neutră de graniţă, atât cubanezii cât şi americani i  au plantat un număr de peste 
5 5  OOO de mine. În 1 996, preşedintele Bi l l  Cl inton a dispus înlocuirea minelor 
americane cu senzori de mişcare şi sunet pentru detectarea eventualilor intruşi. 
De ce ţin SUA la Guantanamo 

Un lucru, o idee, un principiu sunt respectate, păstrate şi apărate atâta timp 
cât benefici i le pe care ţi le aduc depăşesc neajunsurile, demonstrându-şi în felul 
acesta valabil itatea. 

Neajunsurile pe care ocuparea Bazei Guantanamo le aduc americanilor sunt 
minime: imaginea de colonial işti de modă veche pe care cubanezii o arată insistent 
cu degetul fără ca multă lume să mai privească la pozele alb negru din albumele 
învechite şi aruncate prin sertare neumblate. 

Beneficii le sunt importante: un punct de control în mij locul Caraibelor, la 
m ij locul continentului american, de unde se poate supraveghea orice mişcare din 
zonă, mişcare armată, rute comerciale, posibi lele fluxuri de trafic il icit, imigraţionist 
sau terorist. 
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În plus, în teritoriul Guantanamo, nefiind teritoriu nord-american, legile 
SUA pot fi cu uşurinţă ocolite. Legea care se practică în acest teritoriu se sprij ină pe 
regulamentele şi obiectivele mi l itare nord-americane, aplicate la ordinele 
comandantului garnizoanei. Acest aspect a făcut din Guantanamo locul ideal pentru 
deschiderea în 2002 a unui lagăr de detenţie mil itară unde sunt aduşi combatanţi 
străini, capturaţi de forţele nord-americane din diferite locuri de pe planetă unde 
SUA sunt implicate în conflicte armate locale. În lagărul respectiv sunt internaţi nu 
numai prizonieri făcuţi de armată, dar şi persoane capturate de către C IA.  (CIA ş i-a 
construit propria închisoare.) Având un statut juridic greu de definit de actuala 
legislaţie internaţională şi chiar nord-americană (cu suveranitate cubaneză şi 
jurisdicţie SUA) Guantanamo a fost considerat din acest punct de vedere de către 
comandanţii mi litari, un fel de teren al nimănui .  Ca urmare, aceştia au comis 
numeroase abuzuri asupra persoanelor deţinute în lagărul din Guantanamo, 
încălcând inclusiv regulile Convenţiei de la Geneva. 

Curtea Supremă a Statelor Unite a lămurit întrucâtva lucrurile. Prin decizia 
din 2004 recunoaşte că deţinuţii din Guantanamo " . . .  au fost închişi în teritoriu 
asupra căruia Statele Unite exercită în exclusivitate jurisdicţia şi controlul" şi că, 
prin urmare, "deţinuţii au dreptul fundamental la un proces legal conform 
Amendamentului 5 din Constituţie". Mai mult decât atât, o curte districtuală a emis 
ulterior o decizie prin care a stabi l it că regul i le Convenţiei de la Geneva au fost 
apl icate doar deţinuţilor talibani, dar nu şi membrilor A l-Qaida. Prin urmare, 
conducerea bazei se face vinovată de nerespectarea Convenţiei, dar decizia 
respectivă nu a fost urmată de nici o condamnare. 

În urma scandalului internaţional iscat în urma sinuciderii a trei deţinuţi în 
2006, în SUA s-au luat în considerare mai multe variante de reglementare a 
situaţiei, printre care închiderea lagărului şi transferarea deţinuţilor în închisori 
aflate pe teritoriul SUA. La 20 mai 2009 Senatul SUA a respins propunerea 
închiderii lagărului şi a interzis în mod explicit transferul deţinuţilor pe teritoriul 
SUA. 

La începutul anului 20 1 3 ,  din cei 1 65 de deţinuţi din lagărul din 
Guantanamo, numai un număr de 5 urmau să compară în faţa unei instanţe mil itare 
pentru acuzaţi i de participare la atentatele din 1 1  septembrie 200 I ,  restul rămânând 
pur şi simplu închişi, cu o situaţie nedefinită legal şi fără nici o perspectivă. 

Ovidiu M. Curea 
(Din volumul „Siempre Cuba'', apărut de curând la 

Editura NORA, Bucureşti) 
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INFORMA ŢII ŞI INFORMARE ISTORICO-DIPLOMATICĂ 
(Utilizarea informa/iei în decizia de politică externă. Exemplul lui Nicolae 

Titu/eseu) 
Problema informării şi a informaţiei în domeniul istorico-diplomatic 

este extrem de însemnată pentru cei care lucrează în diplomaţie şi în 
conducerea statelor. Beneficiind de cunoaşterea ei se poate rezolva corect şi 
competent dinamica unei ţări şi a locuitorilor ei. 

A fost şi cazul României Mari. Apărută ca stat etnic după primul 
război mondial, când harta Europei a fost modificată prin încetarea existenţei 
marilor imperii - Imperiul habsburgic, Imperiul Ţarist, Sublima Poartă -
România Mare a generat o ·  serie de animozităţi, chiar din clipa naşterii 
condiţiilor semnării tratatelor de pace. În acele zile, Nicolae Titulescu a fost 
prima vioară a delegaţiei române la conferinţa de pace. Această poziţie 
ocupată de el a însemnat mult, căci din delegaţia română făceau parte dr. Ion 
Cantacuzino, Ion I. C.  Brătianu, Take Ionescu - unul dintre mentorii şi 
modelele lui N. Titulescu. Atunci, acolo, Nicolae Titulescu a înţeles că avea 
nevoie de o informaţie solidă, extrem de bogată ce putea fi eficace pentru a-i 
convinge pe participanţii la conferinţă. Desigur, informaţiile acelora care 
lucrau în fruntea Ministerului Afacerilor Străine, dependent direct de monarh, 
erau complexe, provenind de la servicii speciale. Erau culese pe căi variate şi, 
în imensa majoritate a cazurilor, verificate, înainte de folosire. 

Astăzi se cunosc mai multe date despre cele ştiute de serviciile 
speciale, despre ajutorul dat celor din fruntea politicii externe a României 
interbelice: Nicolae Titulescu, Grigore Gafencu, Vespasian Pella, Mihai 
Manoilescu. 

Mă opresc, în cazul de faţă, asupra lui Nicolae Titulescu. O fac 
deoarece a fost principala personalitate a politicii externe româneşti în 
perioada interbelică. În momentul de faţă, sistemul său de lucru este mai bine 
cunoscut. El se datoreşte şi publicării corespondenţei sale dintre anii 1 920-
1 939. Scrisorile lui Nicolae Titulescu sunt extrem de importante, deoarece 
caracterul de sinceritate din cuprinsul lor este maxim. Ele nu au fost 
destinate publicării. Au avut rostul de a fi citite exclusiv de persoana cărora 
le-au fost destinate . Ca atare, exprimarea gândurilor a fost devoalată, iar 
limbajul s-a vădit mult mai liber ca în scrierile oficiale sau oficioase. 

Principala problemă a diplomaţiei româneşti, explicit a politicii 
externe din perioada interbelică a constituit-o recunoaşterea şi menţinerea 
graniţelor fixate prin sistemul de tratate de pace Versail les-Washington. În 
acest context, cea dintâi chestiune a constat în semnarea la 4 iunie t 920, la 
Trianon, a tratatului de pace cu Ungaria. Ea nu apare suficient în 
corespondenţa privată a lui Nicolae Titulescu. Ca atare, voi face apel şi la 
alte izvoare. Se ştie din alte documente, din aprecieri personale, inedite, ale 
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contemporanilor, că la Paris, în zilele premergătoare discutării şi semnam 
tratatelor de pace, s-a remarcat lupta oamenilor politici români pentru 
recunoaşterea graniţelor etnice, ale României, atent prestabilite în decembrie 
1 9 1 6, la Londra, de lordul Balfour şi de lordul Curzon. Pentru această luptă 
oamenii politici români au avut nevoie de informaţii corecte, complexe, utile, 
furnizate rapid pentru a fi folosite cu eficacitate. A fost necesar ca Nicolae 
Titulescu să demonstreze caracterul tendenţios, fantezist al numeroaselor 
documente oferite de maghiari, care susţineau crearea unui stat istoric al 
„Coroanei Sfântului Ştefan" 1 •  Or, acel stat nu existase niciodată. Pentru 
juristul Nicolae Titulescu a fost o muncă de Sisif informarea, documentarea 
istorică, mai ales că avea de luptat cu un mare orator ungur, contele Albert 
Apponyi. 

Nicolae Titulescu a înţeles că pentru a cere şi a obţine un teritoriu de 
către un stat, în condiţiile unei conferinţe internaţionale de pace, trebuiau 
îndeplinite două condiţii : 

1 .  documentele istorice să dovedească o îndelungată stăpânire 
anterioară; 

2 .  situaţia demografică din acea perioadă să demonstreze existenţa 
unei majorităţi etnice a celor care emiteau pretenţii asupra teritoriului 
respectiv. 

Deci, Nicolae Titulescu a fost obligat să lupte, în primul rând, în 
domeniu istoric, pentru obţinerea recunoaşterii adunării cu caracter de 
plebiscit de la 1 decembrie 1 9 1 8, de la Alba Iulia. Atunci s-a impus voinţa 
plebiscitară a peste 1 00.000 români, reuniţi în jurul sălii Cazinoului ofiţerilor 
unde se găseau cei 1 .228 delegaţi votanţi ai actului unirii necondiţionate şi 
totale a Banatului, Transilvaniei, Bihorului şi Sătmarului. 

S-a revenit astfel la principiul juridic de drept al popoarelor. El 
fusese creat în mod bizar de pere Joseph2 şi de elevul său, de un prinţ al 

1 Albert Apponyi, Albert Berzeviczy, Justice for Hungary: review and criticism of the 

effect of the Treaty of Trianon, Longmans, Green, London, 1928, passim; Constantin 

Balaceano, La question transylvaine: Lettre ouverte au Comte Albert Apponyi, Imprimerie G. 

A. Lazareano, Bucureşti, 1893, passim (autorul a fost senator în parlamentul României, 

bunic al actualului  medic membru de onoare a l  Academiei Române, Constantin Bălăceanu 

Stolnici; de atu nci, a combătut ideea susţinută de premierii maghiari din famil ia Tisza, care 

susţineau lupta pentru formarea Regatului  Coroanei Sf. Ştefan).  

2 Fran!;ois Joseph Le Clerc du Tremblay ( 1557-1638), cunoscut sub nu mele de pere 

Joseph, făcea parte din ordinul  capucini lor; a fost principalul consilier al cardinalului  de 

Richel ieu . în 1630 la Ratisbona a participat la tratativele cu Im periul German .  El i-a 

impresionat profund pe oamenii politici de la Ratisbona, determinânu-1  pe împăratul 

Ferdinand să declare "acest călugăr viclean a învârtit Imperiul german cu aceeaşi uşurinţă 
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bisericii, cardinalul de Richelieu 3 , care-l impuseseră, prin ambasadorii 
Franţei ,  în timpul semnării păcii Westfalice. 

Pentru Nicolae Titulescu a fost o muncă titanică în domeniul istoric, 
pe care-l cunoştea, dar nu-l stăpânea ca pe cel juridic. În primele zile ale 
anului 1 920, la Trianon, s-au putut susţine exclusiv argumentele istorice pe 
baza unei informaţii rezultată din cercetarea arhivelor din Transilvania, din 
Banat, din Maramureş, din Sătmar, din Bihor, din Ungaria (de la Esztergom 
şi de la Budapesta), din Viena, din Vatican. Obţinerea informaţiei nu a fost 
uşoară. A trebuit să se treacă de bariera limbii. Actele erau scrise în limba 
latină medievală, în maghiară şi în germană. Latina medievală, folosită în 
Ungaria era împănată cu o serie de termeni regionali maghiari, care 
acceantuează gradul de dificultate al înţelegerii .  La rândul ei, limba maghiară 
întrebuinţează o serie de înflorituri stilistice înţelese de oamenii obişnuiţi cu 
citirea actelor medievale. Pentru mulţi, acele acte sunt adevărate chinezării .  

La rândul lor şi actele scrise în limba germană sunt la fel de greu de 
înţeles. Pentru elaborarea lor se folosea alfabetul gotic şi terminologia din 
cancelaria imperială habsburgică. Or şi în acest domeniu, pentru lectură şi 
descifrare, sunt necesari oameni specializaţi. 

În condiţiile impuse la Trianon4, Titulescu a fost obligat să răspundă 
direct, precis, la noianul de informaţii istorice, transpunându-le în limbajul 
juridico-diplomatic, în limba franceză. Este clar că munca de îndreptare a 
unor imperfecţiuni ale unor transcrieri trebuia să fie efectuată repede, de 
asemenea manieră încât să nu stârnească o nouă furtună din partea 
iredentiştilor unguri în frunte cu Albert Apponyi, cu contele Bethlen Istvan şi 

cu care se roagă cu mătăniile între degetele sale" (cf. Georges Grente, L'Eminence grise, 

Gall imard, Paris, 1941, p .  26 şi urm.) .  

3 Armand Emmanuel Du Plessis, duce de Richelieu, născut la Paris, în 1585, a murit 

tot la Paris, în 1642. În anul 1614 s-a remarcat în faţa regentei Maria de Medici prin 

discursul său în Adunarea Stări lor Genera le. În anul  1622 a devenit cardinal, iar în 1624 -

membru al Consi l iu lui  Regal, a cărui conducere a preluat-o curând. A înfăptuit reforme care 

au întrărit absolutismul :  a mărit flota regală, a pus bazele imperiului  colonial, a refo rmat 

codu l  judiciar (cod ul Michaud), a supus marea nobilime şi hughenoţii. În planul politicii 

externe, a luptat împotriva habsburgilor. În acest sens, s-a sprij init financiar pe regele 

Suediei, Gustav Adolf. În dreptul internaţional a promovat principiul "raison d'etat", cu 

toate că era cardinal (a se vedea Richelieu, Testament po/itique, reedite par Editions Perrin, 

Paris, 2011).  

4 S-a cerut participa nţilor la discutarea condiţiilor tratatului  de pace să nu aibă un 

contact direct, c i  mediat. S-a  procedat astfel pentru a nu se ajunge la conflicte violente 

între participanţi. 
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ATE, CUL11JRA 

contele Teleki Pal5 • 
În final, delegaţia română a reuşit să impună, la Trianon, ca 

reprezentanţii Regatului Ungariei să recunoască actul de la l decembrie 1 9 1 8  
de la Alba Iulia. 

Problema populaţiei din Transilvania, Banat, Bihor, Sătmar, 
Maramureş şi Bucovina a fost mai dificilă. În toate acele provincii fusese un 
mozaic etnic, format de imperiu, care voia să fie un mojar al popoarelor. 
Situaţia trebuia şi putea să fie rezolvată în funcţie de regimul politico
administrativ care fusese impus fiecărei provincii în parte. Ca urmare, legea 
Andrassy nu putea fi impusă pentru tot teritoriul de la est de Tisza. Spre pildă, 
Banatul şi Bucovina fuseseră dependente direct de cancelaria imperială 
vieneză. În acelaşi timp, Transilvania, Bihorul, Sătmarul, Maramureşul 
depinseseră de administraţia regală din Budapesta. Ca atare, fiecare zonă 
avea altă legislaţie. În consecinţă, Budapesta putea emite oarecari pretenţii 
exclusiv asupra populaţiei din regiunile care-i aparţinuseră. Dar, deoarece 
situaţia era complicată, s-a decis să se încerce ca ea să fie rezolvată prin 
aplicarea legilor optanţilor, conform, în special, art. 45 din text. 

A fost o încercare de manipulare. Ministrul maghiar Oskar Iaszi a 
căutat să influenţeze deciziile conferinţei de pace prin prezentarea unor cifre 
false în legătură cu numărul locuitorilor maghiari din toată zona aflată la est 
de Tisa. Astfel, el a susţinut că în anul 1 9 1 9  în acele zone cuprinse între Tisa 
şi Munţii Carpaţi ar fi locuit 6.800.000 suflete, dintre care 3 .900.000 ar fi 
fost maghiari şi saşi şi numai 2 .  900.000 români . Recensămintele făcute cu 
probitate de autorităţile imperiale arătaseră, însă, că din anul 1 850 până în 
1 9 1  O populaţia de la est de Tisa nu a atins niciodată 6 milioane de indivizi. 
Ea s-a limitat totdeauna la maximum 5,3 milioane. Iar la recensământul 
general din anul 1 920, anul semnării tratatului de pace, au fost înregistraţi 
5 . 1 1 4. 1 24 indivizi. Ei au fost împărţiţi pe etnii, în funcţie de declaraţia lor 
liberă: 2 .930.000 erau români, 1 .305.753 maghiari, 539.4 1 8  germani etc. 

Nicolae Titulescu a fost obligat să cunoască aceste date provenite 
din cercetările de demografie şi statistică. Le-a utilizat. Fiind corecte, nu au 
provocat suspiciuni6. 

Fiind bine informat, extrem de corect, înzestrat cu date imposibil de 

5 Din comisie mai făceau parte conţii Istvan Csaky de Ki:iri:isszeg et Adorjan , Tibor 

Kal lay de Nagykall6 şi Lajos Walko (A.N . l .C., Fond Ministerul Propagandei Naţionale, voi. 

77). 

6 în acest sens, la 6 mai 1920, A. Mi l lerand, preşedintele Conferinţei de pace a 

răspuns că nu poate accepta punctul de vedere maghiar exprimat de delelgaţia condusă de 

contele Apponyi (S.M . B.A. N ., Fond Ministerul Propagandei, voi .  77). 
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contestat, Nicolae Titulescu a putut câştiga lupta. El formase, în mod discret, 
o echipă de oameni de ştiinţă din care au făcut parte I. Lupaş, Sabin Mănuilă, 
Ion Bogdan, Al. Vaida-Voievod, I. D. Suciu, N. Iorga, I. Minea etc. Toţi au 
contribuit cu patimă, dar argumentat, la demontarea tezelor prezentate de 
delegaţia maghiară. Nicolae Titulescu a cunoscut toate aceste elemente şi le
a folosit în măsura în care a fost obligat .pentru a răspunde celor 40 de note
obiecţii formulate de delegaţia maghiară . Nicolae Titulescu a depus această 
muncă imensă, în special singur. A procedat astfel, deoarece respecta 
importanţa secretului profesional, care-i dădea posibilitatea să folosească 
surpriza. Ca avocat ştia bine ce valoare avea dezvăluirea unui singur element 
înainte de pledoarie. De altfel, diplomatul român lucra înconjurat de un mic 
grup atent solicitat şi permanent supravegheat. Din el nu au lipsit Roman 
Silberman, Savel Rădulescu şi Henri Streitman. O situaţie puţin cunoscută 
constă în faptul că la finele fiecărei şedinţe de lucru Titulescu cerea să fie 
distruse hârtiile indigo (plombagina) pentru a nu putea fi citite foile 
dactilografiate. 

Se pare că N icolae Titulescu a evitat să includă femei în grupul său 
restrâns de colaboratori. Nu era un misogin. A procedat astfel deoarece ştia 
că servici ile de informaţi i  ale Budei şi ale Vienei uti lizau femei pentru a 
smulge secretele bărbaţilor îngâmfaţi, lăudăroşi şi proşti8 . Or serviciile de 
informaţii maghiare au preluat ceea ce a considerat regentul amiral Miklos 
H6rthy de N agybanya că era o moştenire eficientă de la decedatul Imperiu 
Austro-Ungar. Un exemplu este suficient. Din timpul guvernării celor doi 
conţi Tisza, Istvan şi Kalman, se ştia de către Nicolae Titulescu că pe tot 
teritoriul României se infi ltrau agenţi maghiari, mergând de la Munţii 
Carpaţi până în punctele depărtate, cum a fost portul Sulina9. 

Toate aceste informaţii au servit cauza românească. Maghiarii nu au 
putut modifica graniţele stabil ite de lordul Balfour, susţinute de secretarul de 
stat al S .U.A. Robert Lansing 1 0 , graniţe către România, Cehoslovacia, 

7 Un număr de 38 de note-obiecţii au fost prezentate la 18 februarie 1920, alături 

de altele 2 din 14 ianuarie 1920, fi ind prezentate în trei volume, total izând 1664 pagini, 

precum şi un a l  patrulea volum cu hărţi. 

8 În arhivele mil itare din Piteşti s-au păstrat interceptări ale unor ofiţeri români care 

lucrau în vestul ţării pentru ridicarea l iniei de fortificaţii Carol. Aceştia au dezvăluit către 

spioanele maghiare, ades prostituate, o serie de secrete de importanţă mil itară majoră. 

9 Reţeaua Tisza s-a menţinut şi după încheierea primulu i  război mondial; ea a fost 

folosită în continuare de cercu rile iredentiste maghiare şi în perioada interbelică. 

10 Arhivele Ministerului  Afaceri lor Externe, fond 71/1914, E2, partea 1, voi .  180, f. 

208-2 14. 
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POLITIC 

Serbia-Slovenia-Croaţia. Uneori au fost utilizaţi oameni abia angrenaţi în 
această muncă, deoarece după apariţia României Mari serviciile speciale 
trebuiau reconfigurate. 

A ţinut seama şi de observaţiile unor demografi, ca Sabin Mănuilă şi 
etnografi. Astfel s-a putut da o rezolvare corectă problemei traseului graniţei 
de vest a României. 

În ceea ce priveşte problema populaţiei, ea s-a dovedit mult mai 
complicată. Pentru a putea fi rezolvată, la finele primului război mondial au 
trebuit să fie folosite prevederile din tratatul minorităţilor şi art. 45 din legea 
optanţilor. Se ştie bine că în deceniul al treilea al secolului al XX-iea a fost o 
„mişcare browniană" a foştilor cetăţeni ai Imperiului Austro-Ungar. Fiecare 
îşi căuta cel mai bun loc de viaţă. 

Între aceştia, în primul plan s-au situat evreii 1 1 • Ei foloseau teritoriul 
României pentru a pleca mai departe, fie către viitorul stat Israel, fie către 
continentul american 1 2 • În această stare, ministrul Vespasian Pella, la 
întrebarea oficialilor Ligii Naţiunilor nu a putut răspunde câţi evrei erau în 
România. Recensământul general efectuat în 1 930, sub îndrumarea lui Sabin 
Mănuilă, a arătat că evreii reprezentau 4, 1 % din totalul populaţiei, adică 
circa 738.000-800.000 indivizi1 3. 

Cifra este relativă. Ea se datorează şi muncii asidue a lui Nicolae 
Titulescu. El a cerut permanent informaţii de la demografi ca Sabin Mănuilă, 
A. Golopenţia etc., precum şi de la fruntaşii comunităţii evreieşti din 
România, ca dr. W. Filderman şi marele rabin Iacob Iţak Niemirower, dealtfel 
şi el venit de la Lemberg la Iaşi. Cele mai ciudate şi fanteziste date despre 
numărul evreilor din România au fost oferite de dr. Wilhelm (Willy) 
Filderman şi de marele rabin Niemirower. Se proceda astfel deoarece se 
spera să se obţină cetăţenia statului român şi despăgubiri pentru bunuri 
imaginare pierdute în război. Or legile româneşti aveau prevederi clare 

1 1  Cf. Radu Ştefan Vergatti, Consideraţii demografice şi socio-profesionale asupra 
obştii evreieşti din Bucureşti între anii 1812-1939, în „ Revista de I storie Socială", Nr. l i ,  laşi, 

1999, p. 165-235; în acest studiu, bazându-mă pe docu mente, demonstrez că în perioada 

interbelică în Bucureşti a fost o neîntreruptă mişcare a populaţiei evreieşti, care folosea 

oraşul ca o platformă pentru a pleca mai departe. 

12 I bidem. 

13 C/ Recensământu/ General al populaţiei României din 29 Decembrie 1 930, voi . I I :  

Neam, limbă maternă, religie, publicat de Sabin Mănuilă, Editura Institutului Central de 

Statistică, Bucureşti, 1 93 8, passim; Sabin Mănuilă, Etude ethnographique sur la pou/ation 
de la Roumanie I Ethnographica/ Survey of the Populat ion of Romania, Monitorul Oficial şi 

Imprimerii le Statului, I mprimeria Naţională, Bucureşti, 1 938,  passim. 
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pentru cine poate primi cetăţenia şi despăgubiri. În aceeaşi situaţie s-au găsit 
şi o parte din maghiarii proveniţi din fostul Imperiu Austro-Ungar. S igur că 
în acordarea avizelor Ministerul Afacerilor Străine, dar şi ministrul din 
fruntea lui purtau o responsabil itate de prin rang. Aşadar, Nicolae Titulescu 
s-a informat şi a privit atent fiecare caz în parte. 

El a fost obligat să rezolve problemele acestor două populaţii în 
spiritul legii optanţilor. Nu s-a putut feri de atacuri. I-a trebuit multă răbdare. 
Mai erau poate şi intervenţii personale. A dovedit-o în întâlnirile pe care le-a 
avut cu contele Apponyi şi cu delegaţiile maghiare între anii 1 923 şi 1 929. 
Aici s-a pus problema despăgubirilor, pentru 500 de moşieri de origină 
maghiară care se considerau proprietari în România. 

Contele Albert Appony i-a adresat o scrisoare privată lui Nicolae 
Titulescu, rugându-l să-l ajute să primească despăgubiri nepotul său Antoine 
Sztoray. Nu a avut succes la ministrul român. 

Au trebuit culese adesea date din arhivele speciale - Biroul 2, S .S. I  1 4  
- care au arătat exact originea celor care pretindeau sume uriaşe de bani 1 5  şi  
cetăţenie. Nu se poate susţine că în acordarea despăgubirilor Nicolae 
Titulescu a fost influenţat de masonerie. Singura dovadă că el ar fi aparţinut 
masoneriei constă într-o fotografie unde apare alături de fruntaşi masoni. Nu 
este o mărturie concludentă. Imaginea foto pare trucată, mai ales că Nicolae 
Titulescu apare alături de masoni (aceştia fiind în ţinută specifică), dar fără a 
avea el însuşi însemne masonice. Este o situaţie asemnănătoare cu aceea în 
care a fost susţinută apartenenţa la masonerie a lui I. C. Brătianu. Mihai D. 
Sturdza a demonstrat că fotografia în care I. C.  Brătianu era prezentat ca 
membru al masoneriei a fost falsificată. Pe trupul unui ţăran a fost montat de 
un fotograf, lipsit de îndemânare, chipul lui I. C .  Brătianu. 

În consecinţă, pot afirma, în legătură cu relaţia dintre România şi 
Ungaria, că Nicolae Titulescu a făcut eforturi uriaşe, parţial ştiute, pentru a fi 
corect informat în domeniul precizării traseului graniţei, a reglementării şi 
despăgubirii optanţilor şi a opririi blocării înfăptuirii reformei agrare. În 
timpul acestei munci a depus continue şi susţinute acţiuni şi eforturi reuşite 
pentru a fi bine informat. 

14 Şeful Biroului  Informaţii din Secţia a l i -a a Marelui Cartier General, colonelul Nicolae 

Condeescu, a propus, în raportul cu nr. 289 din 28 a pri l ie 1918, ca după demobilizarea 

armatei, ce fusese stabilită pentru data 1 iu l ie 1918, să se înfiinţeze, în cadrul Marelui Stat 

Major o structură informativă de tip secţie, formată din două birour i :  Biroul 1 Informaţii şi 

Biroul  2 Contrainformaţii. Propunerea a fost aprobată prin Ordinul  de zi nr. 36 din 1 mai 

1918, dată care reprezintă, oficial, naşterea contrainformaţii lor militare. 

15 Cf. George G .  Petra, Prefaţa, în Nicolae Titulescu, Corespondenţă, voi.  l i  ( 1920-

1939), partea I, Fu ndaţia Europeană Titulescu, Bucu reşti, 2013, p. 28 şi u rm. 
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Problema graniţei de sud a României, cea cu Bulgaria, a fost relativ 
simplă. Ea a fost recunoscută la 1 0  decembrie 1 9 1 9, când a fost semnat 
tratatul de pace de la Neully-sur-Seine 1 6• 

Aici nu au fost complicaţii cu trasarea frontierei. S-a mers pe linia 
stabilită prin pacea semnată la 28 iulie/1 O august 1 9 1 3 ,  la Bucureşti. 

In legătură cu Cadrilaterul s-a pus din nou în discuţie problema 
optanţilor 17 . S-a remarcat că numeroşi români din sudul Dunării s-au 
îndreptat către Cadrilater şi au optat pentru cetăţenia românească. Nicolae 
Titulescu susţinea această acţiune. Nu putea admite propaganda şi atacurile 
comitagiilor, o organizaţie teroristă, iredentistă, sprij inită de Comintern care 
folosea din plin violenţa, mergând până la asasinat. Şi în legătură cu 
comitagii şi implicarea lor în acţiuni violente Nicolae Titulescu a fost obligat 
să culeagă şi să folosească informaţii ale servici ilor speciale româneşti . A 
trebuit să procedeze astfel căci evreul de limbă bulgară, devotat 
comunismului, Constantin Rakovski îi susţinea discret, dar eficace, pe 
comitagii. Nicolae Titulescu a fost silit să acţioneze atent 1 8, căci făcea parte 
dintre conducătorii oficiali ai statului român. El nu putea să nu ştie că la un 
moment dat, între anii 1 9 1 8- 1 92 1 ,  în Ucraina era omnipotent din ordinul 
direct al lui Lenin doctorul comunist Constantin Rakovski. A făcut apel la 
Siguranţă şi la S.S. I . ,  care i-a precizat că în Bucureşti comitagii îşi aveau 
sediul în Str. Horaţiu nr. 29, lângă Gara de Est (Gara Obor) pe Str. Mihai 
Eminescu nr. 3 1  şi pe Str. Vasile Lascăr nr. 32. 

Informaţiile oferite de S.S. 1 .şi de Siguranţă i-au fost utile, căci a 
putut bloca jocul lui Cristian Rakovski şi unele acţiuni ale comitagiilor. 

În fine, problema cea mai importantă din punctul de vedere al 
stabiliri i  graniţelor după primul război mondial, pentru Nicolae Titulescu, a 
fost cea a Basarabiei şi a Bucovinei. 

Omul politic român ştia foarte bine că graniţa de est a României pe 
fluviul Nistru cu Rusia Sovietică, devenită din anul 1 922 U.R.S.S„ putea fi 
recunoscută pe plan internaţional exclusiv dacă tratatul semnat la 28 

16 Tratatul de la Neui lly-su r Seine a fost semnat la 1 0  decembrie 1919, ratificat d e  

România la 20 septembrie 1920. Odată c u  semnarea a fost recunoscută ş i  graniţa stabil ită 

prin tratatul de pace semnat la 28 iu l ie/10 august 1913 la Bucu reşti pentru încheierea celui 

de-al doilea război balcanic. 

17 Dan Cătăn uş, Cadrilaterul. Ideologie cominternistă şi iredentism bulgar, 1919-

1940, Institutul Naţional pentru Studiul  Totalitarismulu, Bucu reşti, 2001, passim. 

18 Din anul 1913 fusese creat un departament special al poliţiei, în frunte cu Mihai  

Moruzov, care culegea informaţii despre ceea ce se întâmpla în pr imul  rând în localităţile 

din Delta Dunării şi apoi în întreaga Dobroge, inclusiv în Cadrilater. 
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octombrie 1 920 la Paris era ratificat de cele patru mari puteri decidente 
pentru sistemul Versailles-Washington: Franţa, Anglia, Italia, Japonia. Cu 
toate că Rusia Sovietică era, poate, cea mai mare putere a Europei, nu a fost 
invitată să participe la discutarea încheierii păcii după prima conflagraţie 
mondială. A fost o greşeală. Fără participarea Rusiei nu se puteau stabili 
exact, pe termen lung, modificările graniţelor fostului Imperiu Ţarist şi 
naşterea unor noi state sau modificarea hotarelor altora. Niciodată Rusia nu 
recunoscuse hotarele de est, pe Nistru, ale României, iar Lenin se opusese 
trasării noii frontiere. Cu toate acestea, cele patru mari puteri au căutat să-şi 
impună voinţa. S-a optat pentru folosirea unor argumente juridice în 
vederea convingerii Uniunii Sovietice. În Rusia, în 20 martie 1 9 1 7, ministrul 
de justiţie din guvernul provizoiu Alexandr Fiodorovici Kerenski ( 1 88 1 - 1 979) 
semnase actul prin care toate popoarele care locuiau în acea ţară aveau 
drepturi egale, indiferent de religie şi etnie, putând recurge la 
autodeterminare. Ulterior, după remanierea din 25 septembrie 1 9 1 7  a 
guvernului condus de Kerenski, acesta a reluat promisiunea autodeterminării, 
dar pe baze care aveau să fie stabilite de o adunare constituantă. Mai mult, 
chiar înainte de căderea guvernului Kerenski, Sovietul din Petrograd a votat 
o rezoluţie prin care se recunoştea dreptul popoarelor din Rusia de a avea 
autonomie mergând până la separare. La rândul lui, Lenin, după ce la 7 
noiembrie 1 9 1 7  a cucerit puterea politică, la 211 5  decembrie 1 9 1 7  a 
sancţionat Decretul asupra drepturilor popoarelor, prin care se repetau cele 
scrise de Kerenski şi anume că toate popoarele din Rusia aveau drepturi 
egale. În plus, se dădea dreptul la autonomie, mergându-se până la declararea 
independenţei de stat 1 9. 

Aceste legi au constituit o bază juridică suficientă pentru ca la 24 
ianuarie l 9 1 8  Moldova dintre Prut şi Nistru să se declare „Slobodă'', adică 
independentă, iar la 27 martie l 9 1 8, la Chişinău, majoritatea deputaţilor din 
Sfatul Ţării să voteze unirea cu România. 

Reacţia puterii sovietice a fost ciudată. Nerecunoscând existenţa 
juridică a propriului act semnat la 2/ 1 5  decembrie 1 9 1 7  de Lenin, a contestat 
unirea Basarabiei cu România, hotarul de pe Nistru şi a sechestrat tezaurul 
României, aflat în păstrare la Moscova. 

Pentru România era o situaţie grea. Noul stat apărut după primul 
război mondial, România Mare, era atacat de Ungaria, de Bulgaria şi de 
U.R.S.S.  Desigur, cel mai puternic şi mai serios atac era cel al U.R.S.S. Încă 

19 Pu nctu l 2 al Decretu lu i  prevedea: „ Dreptul popoarelor din Rusia, la l iberă 

autodeterminare, chiar până la separare şi crearea de state independente", în Dekrety 

sovetskoi vlasti, tom I, Moskva, 1957, p. 40; Istoria U.R.S.S., Epoca socialismului (191 7-

1957), Editura Politică, Bucu reşti, 1958, p. 79. 
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din anul 1 9 1 9- 1 920 România a avut de înfruntat un atac al Rusiei pe plan 
financiar. După primul război mondial, pe pământul României Mari circulau 
mai multe unităţi monetare: leul românesc, coroana austro-ungară, marca 
germană de ocupaţie, rubla ţaristă, leva bulgărească etc. Toate acestea 
trebuiau unificate, prin schimbarea şi înlocuirea lor cu leul românesc. Ruşii 
au căutat să profite de pe urma situaţiei. Au decis să introducă în România 1 2  
milioane de ruble şi, prin preschimbarea lor, să destabilizeze finanţele ţări i. 
Nicolae Titulescu, în acel moment ministru de finanţe 20 a fost informat 
despre cele ce se pregăteau. Se pare că cel care l-a înştiinţat pe N. Titulescu 
despre lovitura pregătită de ruşi a fost Mihail Moruzov2 1 • 

Acesta din urmă avea posibilitatea şi capacitatea s-o facă. Mihai 
Moruzov, cazac zaporojean de origină, din comuna Zebil22, lucra în poliţie 
din anul 1 90723 . Din tinereţe a fost preocupat de activitatea în domeniul 
informaţiilor externe speciale numite astăzi intelligence. A cules informaţii în 
legătură cu situaţia din Bulgaria, unde activau comitagii şi cu cea din 
Basarabia, unde era un puternic curent de rusificare. El a beneficiat de relaţia 
cu pescarii lipoveni ca Ivan Danilov din Tulcea, Costea Danilov din 
Dunavăţul de Jos, Rodion Husarenko din Murighiol, Toader Ceacalopol din 
Cernavodă, Platon Simion, Vasile Feodor etc. Aceştia erau folosiţi permanent 
pe de o parte de N.K.V.D., pe de .alta de Siguranţa Română. Bolşevicii îi 
utilizau pe pescari pentru contrabandă şi transportarea corespondenţei spre 
Istanbul .  Moruzov s-a apropiat de ei fiind de acelaşi neam şi vorbind rusa, 
ucraineana, bulgara, turca, greaca. În anii revoluţiei bolşevice, când curentele 
de opinii erau neclare, pentru moment s-a apropiat de bolşevici şi le-a aflat 

20 A fost ministru de finanţe între 13 iunie 1920 şi 16 decembrie 1921. 

21 Cf. Ion Pavelescu, Enigma Moruzov, Editura Gaudeamus, laşi, 1993 /1995, p. 62-

69. 

22 Era fiu de preot; iniţial, tatăl său, N icolae Moruzov, a slujit la biserica din Zebil; 

ulterior, s-a mutat la  biserica rusă din Tulcea, u nde a slujit timp de 40 ani ;  certificatul de 

naştere din întâmplare păstrat arată că a văzut lumina zi lei  la 8 noiembrie 1887 {cf. Cristian 

Troncotă, Mihail Moruzov şi frontul secret, Ed. E l  ion, Bucureşti, 2004, p. 23) 

23 Atunci, tânărul Mihai Moruzov a su rprins o întâlnire secretă a unor comitagii, care 

se întâlneau în biserica unde slujea tatăl său; imediat a scris un raport prin care a informat 

poliţia despre cele văzute şi auzite; de atunci înainte, a intrat în pol iţie, în primul rând ca 

informator. Se pare că, în anul 1910, a intrat în legătură cu mişcarea social istă din România. 

Nu a făcut-o din convingere ci datorită necesităţii de a culege informaţii .  
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gândurile. Astfel putea să facă trafic de informaţii 24 • A putut deci să-l 
prevină pe Nicolae Titulescu în legătură cu afacerea rublelor false. El i-a 
arătat ministrului de finanţe din România că primul dintre cele 1 2  milioane 
de ruble era format din bancnote reale, iar numai ultimele 1 1  milioane 
cuprindeau bancnote falsificate în trezoreria rusă, la ordinul lui Lenin. 

Eşuarea afacerii rublelor false, puţin cunoscută, a dus la o răzbunare 
a N.K.V.D. Felix Edmundovici Dzerdj inski l -a târât pe Moruzov cinci ani în 
faţa judecătorilor, implicându-l într-un proces fără sorţi de izbândă. În anul 
1 924, când au încetat definitiv toate fazele procesului lui Mihai Moruzov, 
acesta a fost numit în fruntea S.S.I .  Era un departament nou, un serviciu 
special de informaţii al armatei. În el se punea accentul pe calitatea 
informaţiilor, nu pe cantitatea lor. Ele trebuiau să servească pentru apărarea 
securităţii naţionale pe toate planurile. Oamenii care lucrau în cadrul lui şi 
informau guvernul, în special Ministerul de Război şi Ministerul Afacerilor 
Străine, nu trebuiau să fie cunoscuţi. A rămas legendară cererea adresată lui 
Mihail Moruzov de către şeful siguranţei Romulus Voinescu. L-a întrebat 
unde sunt listele colaboratori lor lui. Moruzov a dus degetul la frunte şi a 
declarat că lista se ascunde acolo25 . 

Discreţia lui a făcut ca legătura cu Nicolae Titulescu să fie stabilită 
pe baza unor informaţii care nu puteau fi oferite de altcineva şi a mărturiilor 
unor oameni din apropierea celor doi. 26 Arhivele S.S. l.nu au ajuns să fie 
descoperite, căci fuseseră arse sau distruse pe alte căi. Nu trebuie să mire pe 
nimeni această situaţie. Ea este obişnuită pentru orice serviciu modem de 
spionaj .  Se lucra după principiile aplicate şi promovate de Edgar J. Hoover: 
un agent devoalat, identificat, trebuie împuşcat. 

Pentru a fi permanent în legătură cu izvoarele care-l informau şi-i 
făceau mari servicii, N. Titulescu a făcut eforturi. S-a ştiut că ministrul de 
externe, firesc, dorea să fie în bune raporturi cu U .R.S.S.  Din păcate pentru 
el, nu a a flat nimic despre tratatul secret sovieto-japonez semnat la Beij ing 
la 20 ianuarie 1 925.  Atunci, sovieticii, prin diplomatul lor Lev Mihailovici 

24 S-a vehiculat i nformaţia, dată de amira lu l  Canaris, că prin M oruzov acesta putea să 

afle cele mai sigure informaţii despre ruşi (Cf. M .  Sturdza, op. cit., p. 170-171). 

25 Se pare că în acel serviciu special lucrau cca .220 oameni.  

26 Pentru legătura dintre cei doi pledează şi fotografi i le existente într-un album de 

famil ie care a aparţinut rudelor lu i  Mihai l  Moruzov; acest a lbum de fami l ie se găsea într-un 

apartament din vechiu l  bloc Scala, prăbuşit în urma cutremurului din 4 martie 1977; din 

întâmplare, am văzut trei  di ntre albu mele de fa mi l ie şi unele scrisori ale familiei Moruzov, 

în care apărea mai ales o tânără nepoată a lu i  Moru zov, o frum useţe rurală ucraineană, de 

care el a fost îndrăgostit.  
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Karahan, i-au cumpărat pe conducătorii Imperiului Nipon, în frunte cu 
mikado-ul Taisho şi prinţul moştenitor Hirohito: s-au oferit japonezilor 
drepturi le de a exploata cărbunele şi petrolul din nordul Insulei Sahalin şi de 
a pescui în apele teritoriale sovietice din Marea Galbenă 27 • Astfel, 
contribuiau enorm la ridicarea nivelului de viaţă al perscari lor de rând din 
Japonia, mărind numărul celor care beneficiau de pe urma prevederilor din 
articolul 3 al tratatului secret. În acelaşi tratat, Imperiul Japonez a declarat că 
nu va fi de acord cu modificarea graniţei de vest a U.R.S .S . ,  implicit aceea 
de pe Nistru. 

Ca urmare, Imperiul Nipon a refuzat să ratifice tratatul de pace 
semnat la 28 octombrie 1 920 la Paris.  Japonezii au motivat că nu ratifică 
actul deoarece se referă la o problemă europeană. Nu au avut succes. În acele 
condiţii, Basarabia a fost unită cu România de facto, dar nu complet de jure. 
U.R.S.S. şi-a atins scopul. Ce nu reuşise pe plan diplomatic cu puterile 
europene, cu Italia, obţinuse în Extremul Orient. Acel tratat secret japono
sovietic a rămas necunoscut pentru Ministerul Afacerilor Străine din 
România. În acele condiţii de ignoranţă, între 1 6-20 iulie 1 936, N. Titulescu 
a acceptat, la Montreux, să ducă tratative cu M. Litvinov. În ziua de 2 1  iulie 
1 936, în aceeaşi localitate, a fost încheiat acordul mutual sovieto-român. 
Actul a fost semnat la nivelul miniştrilor de externe. M. Litvinov i -a atras 
atenţia lui N.  Titulescu asupra caracterului secret al acordului şi asupra 
faptului că el nu avea aprobarea guvernului sovietic de a-l iscăl i .  N. 
Titulescu nu a ţinut seama de cele comunicate lui. Nu a luat în seamă nici 
răceala lui Mihai Moruzov şi nici recomandarea lui de a fi prudent. Nu a 
ţinut seama de modul în care-l privea pe Moruzov şeful Statului Major, 
generalul Ion Antonescu, nu a ţinut seama de informaţiile care arătau că 
Mihai Moruzov făcea un joc dublu între Moscova şi Berl in. În ultimii ani 
şeful S .S . I .  se apropiase de amiralul Canaris, ceea ce a trezit suspiciunea lui 
Ion Antonescu. Insă, prin noul acord N. Titulescu credea, spera, că va obţine 
recunoaşterea graniţei de est a României pe fluviul Nistru. Rezultatul final a 
fost un eşec. Şeful S.S. l .nu a aflat nimic despre tratatul secret japono-sovietic. 
Această situaţie arată clar l imitele lui Moruzov. El lucra într-o arie relativ 
restrânsă a Europei, dar nu putea pătrunde în inima C . E.K.A. Acolo juca 
ruleta bolşevică, nu ruleta rusească, ceea ce-l ducea sigur la pieire. La rândul 
său, M. Litvinov a înşelat buna credinţă, onestitatea şi eleganţa lui N. 
Titulescu. Ministrului de externe român i s-a adus un val de reproşuri . Nu a 

27 Prevederile se găsesc în art. 3 al Tratatului  (Cf. K. K. Kawakami, Japan 's Treaty with 

Russia, în „The American Review of Reviews", April 1925, p. 407 -410; Radu Ştefan Vergatti, 

The Saviet-Japanese Treaty and the lssue of Bessarabia, în „Annals, Series on history and 

archaeology", volume 4, no. 2, 2012, p .  59-80). 
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ştiut să profite de pe urma seriviciilor făcute ani în şir U.R.S.S. :  semnarea 
tratatului de neagresiune - Litvinov (9 februarie 1 932, Moscova), definirea 
agresorului ( 1 933,  Londra), primirea U.R.S.S .în Liga Naţiunilor ( 1 934). La 
acestea s-au adăugat răcirea evidentă a relaţiilor cu Mihai Moruzov, 
îngheţarea raporturilor şi comunicării cu regele Carol al Ii-lea, de 
animozitatea partidelor de dreapta şi, în fine, de ura deschisă a unor profesori 
de la Facultatea de Drept din Bucureşti28 . 

Toate aceste elemente au contribuit la demiterea lui la 29 august 
1 936 de către regele Carol al Ii-lea. Desigur, în acel moment istoric, când era 
un reviriment al dreptei în viaţa politică europeană, înlăturarea lui Nicolae 
Titulescu şi înlocuirea lui cu Victor Antonescu a fost nefericită. El  era unul 
dintre marii europeni, dintre cei descrişi şi doriţi de Richard von 
Coudenhove-Kalergi în Paneuropa, dintre cei aşteptaţi de Otto von Habsburg, 
de Jean Monnet, de Robert Schuman. 

După anul 1 936, Nicolae Titulescu a fost izolat de oamenii politici 
români şi de forţele politice de dreapta din Europa. Cu toate acestea, vechiul 
cunoscut al lui Nicolae Titulescu, comisarul poporului din U.R.S.S„ Maxim 
Litvinov, la 28 mai 1 937, a solicitat o întâlnire cu el. Ea a avut loc în micul 
restaurant L'Auberge du Pere Bise din Talloires, pe malul lacului Annency, 
care face legătura între Franţa şi Elveţia. Întâlnirea a fost strict supravegheată 
de oamenii C .E.K.A.şi ai altor servicii. Cei doi au discutat timp de un ceas 
într-o încăpere închisă, unde nu a avut nimeni acces. Nu se pot face decât 
speculaţii. 

Cert este că întâlnirea nu a avut drept rezultat reactualizarea în viaţa 
politică a lui Nicolae Titulescu. De atunci înainte şi colaborarea lui cu 
servici ile de informaţii a încetat. El putea să mai afle ştiri ca orice om 
obişnuit. Avea capacitatea să intuiască anumite situaţii, dar nu era suficient. 
Poate că a fost una din marile erori ale serviciilor speciale - că au lăsat se se 
prăbuşească o personalitate ca Nicolae Titulescu. 

Prof.univ.dr. Radu Ştefan Vergatti 

28 Se povestea că, în anul  1937, când a încercat să-şi reia cursurile, N. Titulescu a 

vel'lit la facultate cu o maşină nouă, Buick. Atunci i s-ar fi strigat „dacă mai vii cu Buick-ul, o 

să pleci cu dricul". 
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CU LT U RA DE S EC URITATE, C U LTURA POL ITICA 

ÎNTRE SOCIOLOGIA INTELLIGENCE-U LUI TOTALITAR ŞI 
TRATATUL DE PATOLOGIE POLITICĂ 

la 18 septembrie a.c. , Institutul de Sociologie al Academiei Române, 

în parteneriat cu revista „ Sociologia azi " şi Fondul Internaţional Marea 

Neagră - Marea Caspică, a organizat o interesantă dezbatere sub titlul 

„ Cultură şi represiune în secolul al XX-iea ". Acţiunea a fost prilejuită de 

lansarea volumului „Destine Frânte. Pagini despre românii din Est (1917-

1954) ", apărut de curând la Editura Academiei Române, avându-l ca autor 

pe colegul nostru Ioan C. 
Popa. la dezbatere, mode

rată de prof dr. Ilie 

Bădescu, directorul Institu

tului. au participat prof dr. 

Mihai Mi/ca, sociolog cu 

preocupări susţinute în 

domeniul istoriei doctri

nelor politice, scriitorii 

Nicolae Iliescu şi Petre 

Anghel, istoricii George G. 

Patra şi Viorel Roman 

(Germania), membri ai 

Uniunii Ziariştilor Profesi

onişti, precum şi un număr 

important de tineri cerce

tători aflat i la pregătire 

postdoctorală în ştiinţe 

sociale şi politice. luările 

de cuvânt au permis o 

amplă şi incitantă retro

spectivă asupra evoluţiilor totalitarismului comunist în perioada 

bolşevismului din prima jumătate a secolului trecut, precum şi a 

consecinţelor dramatice ale acestora asupra destinelor a milioane de 

oameni nu doar din Rusia Sovietică, dar şi din fostele provincii istorice 

româneşti încorporate de URSS. Una din concluziile reuniunii, desprinse din 
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C U LT U RA DE SECU RITATE, C U LT URA POLITICA 

mesajele lucrării „ Destine Frânte ' ', a fost că, În pofida dictatului politic, a 

obstn1cţiilor şi îngrădirilor de tot felul, regimurile represive nu pot totuşi 

sugruma imaginarul creator al unui popor, întrucât cultura şi spiritualitatea, 

În general, nu pot fi totalizate. 

Publicăm, În continuare, consideraţiile pro/dr. Ilie Bădescu în 

legătură cu volumul „ Destine Frânte " 

Este vorba de una dintre primele monografii sociologice dedicate analizării, 
sub multiple aspecte, a regimului bolşevic şi a efectelor criminale ale acestuia. 
Cartea excelează prin capacitatea analitică de a pătrunde în spaţiul obscur al 
regimului de tip bolşevic. De regulă, analizele consacrate aceleiaşi chestiuni se 
concentrează asupra efectelor şi rareori înaintează asupra celul i i  canceroase şi a 
virusului care induce efectul letal. 

Autorul ne oferă prima studiere sistematică dedicată mecanismului 
regimului totalitar comunist în perioada bolşevismului. O asemenea cercetare are o 
valoare aplicativă excepţională fiindcă permite societăţi i  să preîntâmpine 
implementarea unui astfel de mecanism în corpul altor regimuri şi al altor sisteme 
politice, oricare ar fi acestea. Nucleul tare al unui asemenea mecanism este compus 
din trinomul partid - celulă informativă - organ judiciar (rolul procurorilor în 
regimul bolşevic a fost decisiv pentru implementarea represiunii şi edificarea unui 
stat penalist criminal, dar acesta nu se poate afirma în absenta unui asemenea 
trinom). În acest context, autorul ne propune concepte originale, precum este cel de 
ciclu de represiune, pe care îl şi cercetează în câmpul regimului comunist bolşevic. 
Analiza sa ne lasă a subînţelege că orice regim care aspiră la un control amănunţit al 
societăţii poate prelua mecanismul alcătuit din respectivul trinom şi astfel, ca şi în 
cazul bolşevismului, faţada democratică a sistemului funcţionează doar ca o simplă 
„acoperire" a derulării procesului neo-penalist. Motivele şi filosofia actului penal 
sunt mai puţin relevante, semnificativ este mecanismul care de îndată ce este 
implementat funcţionează fără greş. 

În fine, d-l Popa întreprinde, în cuprinsul lucrări i sale prima abordare 
sistematică de psihopatologie pol itică răsăriteană. Tipologiile şi portretele actorilor 
pol itici care au evoluat pe scena revoluţiei ruse sunt real izate cu ajutorul etiologii lor 
proprii unor teribile maladi i  psihospirituale. Autodivinizarea liderului, cultul clasei 
şi al conducătorului, apelul la crima colectivă în numele eliberări i de clasă sau al 
excelentei de rasă etc„ sunt numai câteva dintre trăsături le acestei etiologii pato
politice. Utilizarea portretului pol itic este remarcabilă. 

Analiza este structurată la trei niveluri, derulându-se pe trei platforme 
analitice. La primul nivel, autorul întreprinde o analiză preparatorie, alcătuind o 
propedeutică a studii lor de acest gen (concepte, metodologie etc.) .  La nivelul 
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unnător autorul întreprinde analiza propriu-zisă a ciclului represiv de tip bolşevic 

ridicând cercetarea sa la pragul unei generalizări teoretice care face din lucrare una 
situată deasupra contextului istoric strict al bolşevismului rusesc, plasându-şi 
cercetarea într-un câmp contributoriu de relevanţă universală. Enunţurile compun o 
teorie regională, cu rang mediu de general itate, asupra mecanismului terori i pol itice. 
Perspectiva sa poate fi considerată tot atât de bine şi una de sociologie a 

mecanismului terorii politice, întregul fiind edificat pe temelia studiului de caz al 
celui mai reprezentativ regim sprij init pe teroare, concurat doar de regimul nazist. 

Experimentul bolşevic este cutremurător, iar creaţia sa, din nenorocire 
pentru umanitate, este translatabilă în alte epoci şi ţări, la orice tip de regim politic, 
atestându-şi caracterul de unealtă a răului şi de instrument al statului nihilist. În 
prima fază a ciclului represiv, Lenin a perfecţionat mecanismul terorii, inspirându
se copios din experienţa, ş i  ea satanocratică, a revoluţiei franceze şi benefici ind de 
creativitatea deopotrivă malefică a unor actori criminali precum Fel ix Dzerj inski, 
Stalin şi  Troţki (comisari de război ambii ,  în faza leninistă a ciclului), 
experimentând astfel prima formulă a trinomului total itar represiv: Partidul - CEKA 
- Tribunalele Poporului (revoluţionare) .  În faza a doua a ciclului represiv, faza 
stalinistă, trinomul este refăcut în formula: Partidul - NKVD - celebrul „colegiu de 
justiţie", cu partciparea unor actori diferiţi psihologic nu însă şi tipologic, astfel că 
ceea ce era Lenin pentru faza lenin ist-troţkistă va fi Stalin pentru faza stalinistă, 
ceea ce era Dzerj inski pentru faza anterioară vor fi lagoda, Ejov, Beria şi Vîşinski 
pentru faza a doua etc. La nivelul al treilea al studiului său, d-l Popa întreprinde 
prima examinare a fenomenului represiv al penalismului de tip totalitar criminal în 
Basarabia, şi anume în mediul ţărănesc, cultural-l ingvistic şi religios al acestei 
provinci i  devenită republ ică sovietică unională. Autorul întreprinde cu acest prilej şi 
prima studiere tipologică a sentinţelor, a modului de valorificare malefică a 
sistemului pe teren, în multitudinea cazuisticii tragic-absurde a terorismului 
antiţărănesc, antinaţional şi anticreştin din Basarabia perioadei bolşevice. Autorul 
cercetează un număr mare de dosare şi întreprinde prima analiză cantitativă de 
socionomie total itară. 

Studiul abordează perioada cuprinsă între Revoluţia din octombrie ( 1 9 1 7) şi 
etapa de tranziţie spre o aşa-zisă l iberal izare în U RSS, marcată de moartea lui Stalin 
şi  începutul consolidării puterii lui Hruşciov ( 1 953- 1 954 ) . Demonstraţia dezvoltată 
pe parcursul întregii lucrări, prin demontarea şi prezentarea mecanismului de 
funcţionare a regimului de dictatură a proletariatului, respectiv a conexiuni lor şi 
relaţii lor care se stabilesc între elementul politic conducător şi instrumentul de 
execuţie a deciziilor politice, confirmă pe deplin ipoteza de lucru potrivit căreia, 
încă de la început, puterea politică a acestui regim s-a bazat în mod preponderent pe 
coerc iţie, rezultată din folosirea forţei brute, concomitent cu instaurarea şi  
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perfecţ ionarea unui regim de represiune şi teroare care cu greu ş i  doar parţial îşi 
găseşte anumite corespondenţe în istorie. Desigur, există particularităţi şi 
manifestări diverse, de la o etapă la alta (generate, de pi ldă, de personalitatea şi  
adeseori capriciile conducătorilor, de natura relaţ i i lor acestora cu anturajul şi 
subordonaţi i  lor, de priv ilegi ile acordate acestora, de caracterul şefilor unor instituţii 
cu rol cheie în angrenajul  puteri i, în primul rând cele represive etc.), care dau 
culoare şi nuanţe specifice fiecărei epoci .  Indiferent, însă, de fluctuaţii le de la o 
epocă la alta, dimensiunea coercitivă s-a manifestat cu diverse variaţii de intensitate 
de-a lungul întregi i  existenţe a regimului bolşevic. 

Studiul porneşte de la premisa că perioada de peste şapte decenii, din 1 9 1 7  
până în 1 99 1 ,  când URSS s-a destrămat, reprezintă un veritabi l  „ciclu politic", în 
termenii util izaţi de Gerhard Lenski (Putere şi privilegii. O teorie a stratificării 

sociale), potrivit căruia fiecare ciclu cuprinde o perioadă in iţială de violenţă, când o 
nouă elită preia puterea, iar pe parcurs aceasta se străduieşte să-şi legitimeze 
autoritatea şi să-şi reducă dependenţa de forţa brută. În l ini i  generale, regimul 
bolşevic a cunoscut mai multe alternanţe ciclice, adică faze în care prevalenţa 
coerciţiei şi a forţei brute a fost mai mult sau mai puţin manifestă, în funcţie de 
existenţa unor provocări interne sau externe generate de duşmani sau adversari real i  
sau inventaţi de el ita conducătoare. 

În acest cadru general sunt abordate chestiunea elementelor de continuitate/ 
discontinuitate între Lenin şi Stalin la conducerea partidului şi statului sovietic, 
problema dacă regimul stal in ist a reprezentat o ruptură, o excepţie sau o formă 
maladivă extremă a totalitarismului comunist, precum şi identificarea unor trăsături 
perene ale totalitarismului bolşevic manifestate, într-o formă sau alta, în toate 
fazele de evoluţie ale regimului .  La acest punct, este de remarcat modul în care a 
procedat Stal in la l ichidarea vechi i  gărzi bolşevice, care constituie un element de 
discontinuitate faţă de Lenin, dar are la bază şi o serie de premise teoretice 
formulate de acesta din urmă, ceea ce pune în evidenţă, odată în plus, una din 
multele contradicţii interne ale ideologiei bolşevismului. Tocmai de aceea, 
răspunsul la diverse întrebări nu este simplu şi nici nu poate fi uni lateral. Nu doar 
multitudinea de opinii şi idei pe care le-a generat bolşevismul obl igă la prudenţă şi  
moderaţie în formularea unor afirmaţii cu pretenţii de certitudini absolute. Înseşi 
textele lui Lenin conţin numeroase contradicţi i ,  reveniri şi reconsiderări, astfel 
încât pot oferi premise şi argumente pentru a înainta pe mai multe cărări. Studiul 
cronologic al evenimentelor şi o analiză comparativă a textelor lui Stalin şi  a 
izvoarelor leniniste de la care acesta se revendică oferă anumite clarificări. 

În primele capitole ale lucrării sunt prezentate în desfăşurarea lor istorică 
principalele etape care au marcat Puterea sovietică sub bagheta lui Lenin, apoi a lui 
Stalin: conducerea prin decrete („decretismul" pe care îl dezavua şi profesorul 
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Dimitrie Gusti în studiul său despre bolşevism - Comunism, socialism, anarhism, 

sindicalism şi bolşevism, 1 920); crearea instrumentelor punitive (CEKA); 
suprimarea libertăţilor democratice (în primul rând în domeni i le presei şi justiţiei); 
reprimarea intelectualităţii şi a bisericii .  Modul în care a fost dirijată de Lenin 
reprimarea intelectualităţii ruse în anii 1 92 1 - 1 922 pune în evidenţă un veritabi l  
mecanism, un sistem de suveică între decizia pol itică aparţinând forului decizional 
suprem (Biroul Politic, respectiv Lenin) şi instrumentul de execuţie, care pune în 
aplicare decizia politică şi exercită reprimarea efectivă. Alte capitole abordează 
crearea cultului personalităţii şi perfecţionarea mecanismului de represiune de către 
Stalin, colectivizarea forţată, l ichidarea vechii gărzi bolşevice şi Marea Teroare din 
1 937- 1 938.  

Un subiect central al  lucrării îl reprezintă abordarea modului în care 
teroarea şi represiunile desfăşurate de puterea politică sovietică s-au răsfrânt asupra 
români lor moldoveni sau bucovineni, dar şi asupra celorlalte comunităţi etnice mai 
întâi în fosta Republică Autonomă Sovietică Socialistă Moldovenească (RASSM) 
din stânga Nistrului ( 1 924- 1 940) şi apoi în nordul Bucovinei (încorporat Ucrainei) 
şi în RSS Moldovenească ( 1 940- 1 94 1  şi 1 944- 1 954). În acest context, este 
prezentată şi analizată în detaliu chestiunea creări i şi funcţionării lagărelor de 
corecţie prin muncă, privite mai ales prin prisma ideologiei care a stat la baza 
acestora. Astfel, în Raportul politic prezentat la 27 martie 1 922, la Congresul al X I 
lea a l  PC(b)R, Lenin lansa o lozincă cu  multiple ş i  profunde consecinţe pe tennen 
lung: Să construim comunismul cu miini necomuniste! În prima etapă, afinna Lenin, 
Puterea sovietică s-a limitat la ameninţarea burgheziei cu privarea de libertate şi  
confiscarea întregii averi, ceea ce a condus la victoria politică, nu însă şi în plan 
economic. Nu este suficient să răpui, să faci inofensiv, să loveşti peste mână, ci este 
necesar încă un pas: să-i silim şi să facem în aşa fel ca ei (adversarii pol itici, n.n.) 
să muncească cu miinile lor pentru noi. Stalin a înţeles cel mai bine mesajele lui 
Lenin, iar peste un deceniu întreg teritoriul URSS va fi transformat într-o imensă 
reţea de lagăre de muncă şi  de concentrare, în care mil ioane de oameni vor fi 
obligaţi să trudească pentru edificarea obiectivelor socialismului .  

Un caz i lustrativ pentru modul de funcţionare a sistemului torţionar sovietic 
după al Doilea Război Mondial îl constituie deportările din 1949 efectuate în RSS 
Moldovenească şi cunoscute sub numele de Operaţiunea „lug" (Sud), derulată sub 
controlul autorităţi lor politice centrale, cu impl icarea masivă a organelor de 
represiune. Anal iza preliminară a unui eşantion de 304 documente oficiale sovietice 
(declasificate recent) privind sentinţele de condamnare la deportare pronunţate în 
privinţa a 8 1 8  persoane din RSSM, în perioada 1 940- 1 953, pune în evidenţă câteva 
concluzii cu semnificaţie generală. În acest context, se cuvine evidenţiată 
contribuţia remarcabilă a autorului în domeniul  analizei documentare sau de 
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conţinut, dsa propunând un nou mod de lectură a documentelor. Analiza de conţinut 
a vizat desigur şi  în alte uti l izări conţinuturi latente, dar acestea erau derivate din 
analiza informaţi i lor manifeste. Noul procedeu de analiză a conţinutului vizează 
operarea din start cu „informaţiile latente", cum le denumeşte autorul. Acestea sunt 
cele prin care se pot identifica aspecte care trec de cadrul documentului, adică de 
scopul emiterii sale şi deci de funcţia manifestă care i-a fost atribuită prin emitere. 
Altiminteri spus, orice document conţine în corpusul său un fel de amprentă a 

emifătorului şi a gândirii sale nemărturisite în document. Informaţi ile latente se 
referă tocmai la această amprentă implicită a emifătorului şi a gândirii sale, ne
explicitată de conţinutul informativ propriu-zis al documentului .  Cercetând 
informaţiile latente ale capetelor de acuzare formulate în sentinţele de condamnare, 
autorul identifică un fenomen cu totu l tulburător, propriu regimului sovietic ş i  
evident designer-ului  acestuia, ş i  anume: suprimarea gândirii latente. Regimul 
sovietic, în genere orice regim de tip totalitar, apelează la ceea ce s-ar putea denumi 
mecanism al protosuprimării, care, în cazul Basarabiei rurale, este evidenţiat de un 
tip special de sentinţă şi anume de condamnarea „clevetirii orânduielii colhoznice'', 
ceea ce ne arată că opresorul viza nu persoana fizică, nu categoria socială, ci fiinţa 

gândirii, „gândul lăuntric", pentru ca astfel să prevină odrăslirea contestatarului  
potenţial. Prin urmare, opresorul nu se lupta atât cu opozantul manifest, cât cu 
opozantul  şi contestatarul potenţial sau latent, adică cu cel care s-ar fi putut ivi 
dintr-o gândire lăuntrică l iberă. Acesta este motivul pentru care regimul sovietic a 
promovat limba de lemn şi formele degradate ale codurilor, etic şi estetic în primul 
rând, i lustrate, de pildă, de estetica real ismului socialist şi de etica omului nou, a 
celebrului homo sovieticus. Acestea erau „închisori" ale gândului lăuntric, forme de 
suprimare a gânditorului potenţial .  Regimul de tip totalitar a pus la punct acest 
mecansim de represiune constând în răpunerea gânditorului în cadrul sistemului .  
Aceluiaşi scop i-a serv it şi ,.reinventarea l imbii materne", impunerea minciun i i  
l imbii moldoveneşti .  O asemenea operaţiune viza suprimarea etnogânditorului, a 
gândirii etnoidentitare, a conştiinţei de sine. 

Aşa cum atestă documentele anal izate, revizuiri le de sentinţe pentru 
condamnaţii la deportare efectuate în 1 953- 1 954 nu au semnificat o liberalizare 
reală şi completă în viaţa social-pol itică a Basarabiei. 

Deşi perioada în care Lenin s-a aflat efectiv în fruntea structuri lor 
diriguitoare ale Puterii sovietice în primi i  ani de afirmare a acesteia a fost scurtă, 
„moştenirea" lăsată este imensă şi de o importanţă covârşitoare pentru urmaşi .  
Înainte de toate, Len in a lăsat moştenire un corp de teze, concepte şi  idei care au 

- fundamentat teoretic toate demersurile succesorilor săi pe drumul parcurs în cele 
şapte deceni i  de existenţă a URSS. În acelaşi timp, deşi poate părea surprinzător, 
una din moştenirile cele mai importante lăsate de Lenin, cu urmări tragice pentru 
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mai multe generaţi i  care au populat URSS şi ţările satel it în care au fost instalate 
regimuri de sorginte bolşevică, o reprezintă mecanismul punitiv şi torţionar, avântul 
revoluţionar imprimat spiritului  de revanşă, inflexibilitatea şi asprimea măsurilor de 
reprimare, anihi lare şi distrugere a unor întregi clase şi categorii sociale condamnate 
să fie şterse de pe pământ. Acest veritabil elan distructiv transpare din fiecare 
scriere, articol, rezoluţie sau expresie a lui Lenin şi ele au conturat chipul şi maniera 
de lucru a celei mai puternice instituţi i  inchizitoriale din toate timpurile - CEKA, 
rebotezată succesiv GPU, OGPU, GUGB, N KVD, N KGB, MGB, KGB. 

Una din întrebări le puse la începutul acestu i  studiu a fost aceea dacă a 
existat şi în ce măsură se poate vorbi de o continuitate firească între Lenin şi Stalin. 
Documentele şi dovezile din arhivele desecretizate evocate îndreptăţesc afirmaţia că 
Lenin a fost un precursor nu doar cronologic al lui Stalin în fruntea regimului 
bolşevic, ci  a contribuit direct şi  decisiv la instituirea mecanismului terorii, pe care 
Iosif Visarionovici l-a permanentizat şi perfecţionat, în timp ce coerciţia şi 
manipularea pot fi considerate trăsături caracteristice intrinseci ale bolşevismului în 
toate fazele sale. Lenin este cel care, în primele zi le după preluarea puteri i, a 
suprimat libertatea presei, afirmând că aceasta trebuie să exprime un singur gând şi 
să mil iteze pentru pregătirea dictaturi i proletariatu lui .  Tot el a semnat decretele de 
desfiinţare a stărilor sociale şi a rangurilor civi le, precum şi a gradelor mil itare în 
armată, deschizând drumul spre o uniformizare socială forţată şi degradantă, 
contrară cursului firesc al vieţi i .  La doar două luni de la revoluţie, Lenin a scris 
textul privind curăţirea pământului  rus de toate insectele dăunătoare, generalizarea 
sistemului de închisori şi lagăre de muncă forţată, precum şi marcarea cetăţen i lor 
e liberaţi condiţionat cu documente de identificare de culoare galbenă, pentru a fi 
mai uşor supravegheaţi şi supuşi permanent oprobiului public. Lenin a extins 
necontenit lista aşa-numiţi lor duşmani ai poporului, de la oponenţi i pol itici direcţi la 
toate categori i le sociale şi  profesionale care obstrucţionează într-un fel sau altu l 
mersul înainte al revoluţiei proletare, lansând teza ca aceştia să fie smulşi din 

rădăcini, sintagmă îndrăgită şi preluată ad l itteram de Stal in .  Liderul revoluţiei 
alimenta astfel ideea unui război civil permanent între o grupare minoritară 
bolşevică ajunsă la putere şi majoritatea covârşitoare a populaţiei, supusă unui 
experiment tragic şi de durată. Un adevărat tumult (de la latinescul tumultus) 

provocat în viaţa socială, pe care, la vremea sa, Cicero îl descria ca fi ind iscarea 

unei tulburări atât de mari, Încât groaza să fie cu atât mai mare, o stare considerată 
de celebrul orator şi filosof antic mai periculoasă şi mai gravă chiar decât războiul 
(bellum), fiindcă este vorba de război civil .  

Dl .  Ioan Popa întreprinde prima cercetare monografică şi prima inventariere 
bibliografică a faţetelor criminale ale regimului bolşevic. Lucrarea „ Destine frânte " 

este deopotrivă una de sociologie a intell igence-ului totalitar, asociat regimuri lor 
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represiv-totalitare. Nu în ultimul rând, avem în faţă una dintre lucrări le relevante 
pentru sociologia Cominternului ca tip de internaţională politică menită a susţine 
aeţiuni le regimului bolşevic internaţionalist, antinaţional şi anticreştin de oriunde şi  
din orice epocă. Sub toate aspecteie, lucrarea mi se pare a fi una dintre cele mai 
complete şi mai concludente contribuţii asupra Estului  bolşevic şi deci aupra 
comunismului tipologic şi istoric. Apreciez că această lucrare este nu doar cea mai 
cuprinzătoare, dar şi cea mai originală contribuţie a sociologiei răsăritene şi general 
europene asupra comunismului .  

Dr. Ilie Bădescu, 
Directorul Institutului de Sociologie al 

Academiei Române 
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UNIUNEA EUROPEANĂ: CRIZA ECONOMICĂ ADÂNCEŞTE 
INEGALITĂŢILE 
Preţul austerităţii 

Scăderea deficitelor şi „ menţinerea pe linia de plutire " a statelor au fost 

plătite în cea mai mare parte de către europenii de rând. ln mod cert, după anul 

2008, austeritatea şi-a înfipt colţii în nivelul de trai şi în perspectivele de viitor ale 

cetăţenilor din toate categoriile şi toate generaţiile. 

Sărăcie, inechitate, asimetrie. Noua legislatură a U E  pune în fruntea l istei 
de priorităţi „creşterea, competitiv itatea şi locurile de muncă". Acestea au devenit 
imperative după ce în ultimii cinci ani, criza economică a schiţat în Uniunea 
Europeană cea mai extinsă inegalitate de la crearea euro: 26 de mil ioane de şomeri, 
400 de mil iarde de euro în intervenţii financiare pentru state, reduceri fără precedent 
ale cheltuieli lor sociale şi 27 de mil ioane de copii în pericol de sărăcie. Organizaţia 
Internaţională a Muncii avertizează asupra impactului austerităţii asupra protecţiei 
sociale din UE:  „ Odată cu şomajul semnificativ, cu salariile reduse şi taxele 

ridicate, aceste măsuri au contribuit la accentuarea sărăciei şi excluderii sociale, 

ce afectează în prezent 24% din populaţia UE, mulţi fiind copii, femei, persoane 

vdrstnic:e sau cu dizabilităţi ". 

Un reper care creionează efectele inechităţi i  induse de austeritate este şi 
adâncirea continuă, în aceşti ani, a l iniei de falie dintre nordul şi sudul 
continentului. „ ln întreaga UE, şi mai ales în zona euro, statele membre au 

experimentat creşterea diferenţelor în ceea ce priveşte locurile de muncă, 

veniturile, sărăcia, inegalită(ile, angajarea tinerilor şi multe alte aspecte 

importante ", arată un ultim raport anual al Comisiei Europene cu privire la situaţia 
socială şi de pe piaţa forţei de muncă. Câteva date edificatoare: între 2008 şi 20 1 3 , 

ţările din sud şi-au văzut Produsul Intern Brut prăbuşindu-se. În tot acest timp, în 
nord, evoluţia economică a rămas ascendentă. Inechitatea rezidă şi din faptul că, în 
final, deciziile prin care s-a i'ncercat reducerea datorii lor (cum ar fi scăderea 
cheltuielilor bugetare prin diminuarea pensii lor, a ajutoarelor sociale şi a fondurilor 
pentru sănătate) nu au condus la stimularea unei creşteri economice. Ba mai rău, în 
ciuda „curbelor de sacrificiu", deficitele statelor continuă - eurozona a ajuns la o 
datorie record, de peste 90% din PIB.  

Viitor incert. „ Ajunge cu austeritatea! ", afirma, cu un an în urmă, Jose 
Manuel Barroso, preşedintele Com isiei Europene. Şi nu întâmplător, date fiind 
consecinţele acestei pol itici .  În Grecia, de pi ldă, „Caritas Europa" a dat publ icităţii 
date cutremurătoare: „ Este vorba despre case care nu şi-au putut permite Încălzirea 

pe timpul iernii şi unele fără electricitate " .  În Spania, rata record a şomajului s-a 
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tradus printr-o creştere a numărului de spanioli care au sărăcit. Reducerile din 
sectorul public (unul dintre cl işeele austerităţii) au făcut ca în Portugalia să fie 
puternic lovit segmentul educaţiei - abandonul şcolar s-a agravat an de an. În ltalia, 
„Caritas" avertizează asupra faptului că există o adevărată stare de urgenţă socială, 
în condiţii le în care mil ioane de italieni sunt tot mai săraci .  Şi pentru Cipru salvarea 
UE-FMI vine cu grele consecinţe: şomajul  este estimat a urca spre 20% în acest an. 
În Bu lgaria vecină, un guvern a plecat în 20 1 3 , demolat de austeritatea care . . .  a 
rămas. În ceea ce priveşte România, datele UE arată că 35% dintre români trăiesc 
în famil i i  cu venituri mici. Croaţia, şi ea, trebuie să aplice mai multă constrângere 
financiară, avertizează comisarul european pentru afaceri monetare Oll i  Rehn, dar 
ţara este în recesiune continuă din 2009 . . .  

Nici statele dezvoltate nu au  scăpat neatinse de  efectele austerităţi i  
„obl igatori i". În  Franţa, preşedintele Hol lande a promis că şomajul va începe să 
scadă la sfârşitul anului 20 1 3 .  Câteva luni mai târziu, statisticile merg din rău în mai 
rău, iar cifrele sunt la fel de dezastruoase: numărul şomerilor francezi a crescut, 
ridicându-se la 3,35 de mil ioane. La rândul ei, Germania, motorul economic al 
Europei şi principalul promotor al pol itici lor de austeritate, se resimte. Astfel, peste 
5,5 mil ioane de germani şi-au pierdut statutul de aparţinători ai clasei mij loci i  în 
ultimii ani, trecând în rândul celor cu venituri mici, notează „ The Guardian ". În 
plus, jumătate dintre locurile de muncă apărute din 2008 sunt prost plătite, cu 
jumătate de normă şi, în majoritatea cazuri lor, fără beneficii sociale. Se estimează 
că peste jumătate de mil ion de germani abia au cu ce să trăiască. Şi guvernul 
Irlandei a considerat necesar să „implementeze" austeritatea. Ca urmare, una din 
şapte slujbe a fost pierdută din 2008 încoace. Nici  în 20 1 4  situaţia nu se va schimba. 

Din păcate, consens în privinţa alegerii celei mai bune căi pentru vi itor nu 
există, ceea ce face ca vi itoarele pol itici ale statelor să aibă repere confuze. Pe de o 
parte, austeritatea „nu a venit din cer", fiind o reacţie la declinul survenit după 
creşterea nesustenabi lă. Astăzi se uită, de pi ldă, că aceiaşi greci care suportă tăieri 
draconice aveau înainte de criză pensii apropiate de cele ale germani lor, în 
condiţi i le în care performanţele economice ale celor două state, cele care susţin de 
fapt protecţia socială, nu pot fi comparate. În acelaşi timp, este adevărat că modelul 

creşterii pe baza unor <lejicite relaxate a fost util izat pe scară largă chiar în 
democraţii le occidentale, aducând câştiguri politice şi economice (voturi, profituri 
pentru compan ii, locuri de muncă etc). Dar acest tip de parcurs s-a dovedit riscant, 
iar trezirea la real itate a însemnat costuri enorme. De partea cealaltă, redresarea 

prin austeritate generează ceea ce am punctat in prima parte a acestui articol :  
sărăcie, şomaj de masă, l ipsă de speranţă. 
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Va reuşi noua legislatură europeană să „restarteze" pe coordonate sănătoase 
economic continentul ajuns la l imită sau austeritatea, ca ultimă plasă de siguranţă a 
statelor, este departe de a fi apus? 

Profit de pe urma imigranţilor 
În mij locul polemicii care continuă în multe state occidentale având în centru 

problema l iberalizării complete a pieţei muncii, mass-media germane atrag atenţia 
că „Gennania profită de pe urma imigranţilor bulgari şi români. Tot mai multe 
persoane se stabilesc în Gennania pentru totdeauna, iar cele mai multe provin din 
Europa Centrală şi de Est şi deţin diplome universitare de calificare profesională'', 
arată „Deutsche Welle". 

După ce restricţii le existente pe piaţa muncii în unele state ale UE pentru 
cetăţenii bulgari şi români au fost ridicate oficial la începutul acestui an, Uniunea 
Creştin-Socială (CSU) avertiza asupra unui posibil parazitism social şi a unei 
imigraţi i  generate de sărăcie. „Cu toate acestea, un studiu recent al Organizaţiei 
pentru Cooperare şi Dezvoltare Economică (OCDE) a indicat că persoanele care 
migrează în Gennania pentru totdeauna beneficiază, în mare parte, de o educaţie 
bună, iar majoritatea acestora provin din Polonia, România, Ungaria şi Bulgaria. 
Fiecare a patra persoană care a ajuns în Gennania din 2007 are o diplomă 
universitară sau de colegiu, iar cea mai mare parte a acestora beneficiază de o înaltă 
calificare profesională", argumentează „Deutsche Welle". 

Şi în Ital ia aportul semnificativ al imigranţi lor la progresul din Peninsulă este 
susţinut de cifre. „Imigranţii din Italia oferă mai mult decât câştigă, iar plecarea lor 
ar fi o catastrofă pentru bunăstarea Italiei şi pentru industria din această ţară'', arată 
site-ul „Notizie Tiscali", citând statistici italiene. Astfel, „în 20 1 1 ,  32 .000 de străini 
au părăsit Italia, iar statul italian a avut o pierdere estimată la 87 de mil ioane euro. 
În acelaşi an, încasări le rezultate în unna muncii prestate de imigranţi au fost 1 3 ,3 

mil iarde de euro, 1 1 ,9 mil iarde de euro cheltuiel i le (ieşiri le), prin unnare, soldul 
pozitiv pentru Ital ia a fost de 1 ,4 mil iarde de euro, potrivit unui Raport statistic 
20 1 3  realizat de Centrul de Cercetare « ldos». Dintre cei peste 5 mil ioane de 
imigranţi în Italia, 750.000 - în special femei - desfăşoară activităţi de îngrijire 
famil ială. Pentru aceştia, famil i ile italiene cheltu iesc 9 mil iarde de euro. Dacă ar fi 
fost ca statul să suporte acest sector, cheltu iel i le s-ar fi ridicat la 45 de mil iarde de 
euro pe an. Există aproape 480.000 de finne italiene conduse de cetăţeni străini, 
contribuţia antreprenorilor imigranţi fiind decisivă pentru a menţine pe pozitiv 
sistemului antreprenorial italian. Confonn ultimelor date publicate de «Osservatorio 
romano sulle migrazioni», referitor doar la Roma, numărul finnelor create de 
lucrători im igranţi a crescut într-un an cu 1 2,6 %, invers proporţional faţă de ceea ce 
se întâmplă cu finnele gestionate de cetăţeni italieni". 

(Grupaj preluat din revista Balcanii şi Europa, nr. 14612014) 
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ARHIVA PERISCOPULUI: 

CEAUŞESCU ÎN DIALOG CU PAPA PAUL AL Vl-LEA ŞI 
HENRY KISSINGER 

Textele celor două stenograme de mai jos, relevante pentru larga deschidere 
a României spre Vest în perioada ce a urmat după interven/ia în 
Cehoslovacia a celor cinci /ări aliate din Tratatul de la Varşovia (URSS, 
Polonia, Ungaria, Bulgaria şi RD Germană), în august 1968, atestă 
prestigiul de necontestat şi capitalul de încredere câştigat de o politică 
ra/ională şi paşnică, în conformitate cu aspiraţiile poporului român. Ele 
sunt extrase din volumul al 111-lea al lucrării monumentale România : 
supravie/uire şi afirmare prin diploma/ie în anii Războiului Rece 
(coordonator Nicolae Ecobescu), apărut în acest an sub egida Fundaţiei 
Europene Titu/eseu: primul text (despre întâlnirea de la Vatican) este 
cuprins în cap. Anexe (pp. 688 - 697), iar cel de-al doilea (despre dialogul 
cu Kissinger) însoţeşte comentariul semnat de Constantin Moraru privitor la 
rela/iile româno-americane (pp. 486 - 51 1). Aceste ac/iuni, ca de altfel şi 
altele asemănătoare prin importanţa lor, au fost amplu documentate şi, 
implicit, sus/inule şi de către Departamentul de Informa/ii Externe (DIE), 
care a funcţionat în perioada respectivă. 
Cititorul se va putea convinge el însuşi de valoarea politică şi istorică a 
celor două documente, cu adevărat senzaţionale, de natură să pună în 
lumină cu exactitate cât de departe ajunsese România şi cât de promi/ătoare 
erau deschiderile sale la începutul anilor '70 ai secolului trecut. O, temporal 
(I.P.) 

1 .  STENOGRAMA 
convorbirii dintre Nicolae Ceauşescu şi Papa Paul al Vl-lea 

(Vatican, 26 mai 1 973 * )  
Au  participat Agostino Casaroli şi George Macovescu. 
Papa Paul: Excelenţă, rugăm cerul să binecuvânteze activitatea dv. pe care 
şi noi o urmărim cu mult interes şi am dori să ne consideraţi nişte umil i  
sprij initori ai politicii dv. de independenţă şi suveranitate pe care o duceţi cu 
atâta consecvenţă. 

* In ziua de 26 mai 1 973 , după încheierea vizitei oficiale în Italia, 
preşedintele Nicolae Ceauşescu, împreună cu soţia, face o „vizită solemnă" 
Papei Paul al VI-lea. 
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Am urmărit, de asemenea, cu multă atenţie şi interes activitatea desfăşurată 
de reprezentanţii dv. la reuniunile pregătitoare ale Conferinţei pentru 
securitatea europeană şi pot să vă afirm că şi noi sprij inim întrutotul 
principiile promovate de dv. în acest for. 
In această problemă noi dăm o mare preţuire contribuţiei dv. personale, dv. 
distingându-vă în mod deosebit ca un apărător de frunte al egalităţii 
popoarelor. 
Nicolae Ceauşescu: Vă mulţumesc. Aş dori să transmit un salut din partea 
poporului meu. Sunt deosebit de bucuros că am posibilitatea să vă văd. 
Papa Paul: Este prima dată când Excelenţa Voastră se află la Vatican, şi 
trebuie să vă spun că dăm o mare importanţă acestui lucru, întrucât nu dorim 
decât să avem relaţii bune, în deplină devoţiune şi respect. 
Nicolae Ceauşescu: Sunt bucuros să pot spune că împărtăşesc pe deplin 
spiritul acesta de contacte şi noi ne pronunţăm pentru contacte largi. 
Apreciez că în condiţiile de astăzi aceasta constituie o necesitate pentru o 
convieţuire paşnică, pentru bunăstarea popoarelor. 
Papa Paul: Noi vedem în aceasta o dovadă a consecvenţei liniei politice pe 
care dumneavoastră o aveţi, Excelenţă, şi vă admirăm şi din acest punct de 
vedere. Noi nu avem nici o altă pretenţie, numai aceea de a trăi în raporturi 
sincere şi prieteneşti. Permiteţi-mi să profit de această ocazie pentru a vă 
exprima stima noastră. Am urmărit cu mult interes această ultimă perioadă a 
vieţii interne şi internaţionale a României, personificată de dumneavoastră. 
Nicolae Ceauşescu: Aş dori să mulţumesc pentru aceste cuvinte. Poporul 
român este un popor care a suferit mult. Este ataşat principiilor de pace şi de 
colaborare. Doreşte ca fiecare naţiune să poată să-şi făurească viaţa aşa cum 
doreşte. Apreciez mult faptul că Sanctitatea Voastră, nu numai faţă de 
România, dar în problemele care preocupă astăzi omenirea, în multe dintre 
ele vă pronunţaţi pentru soluţii paşnice, pentru o colaborare între naţiuni şi 
între oameni. 
Papa Paul: Noi vedem în această declaraţie a Excelenţei Voastre o expresie 
a ideologiei politice a dumneavoastră, adică faptul că fiecare stat îşi are 
personalitatea sa, independenţa sa, libertatea sa; dacă ieri statele erau 
concepute ca antagoniste, pe poziţii de concurenţă, dacă naţiunile erau 
duşmane între ele, astăzi - aşa cum a spus Excelenţa Voastră - există principii 
noi. Noi împărtăşim pe deplin concepţia dumneavoastră. V rem ca fiecare stat 
să fie liber, independent, să-şi aibă personalitatea sa istorică, politică, nu în 
opoziţie faţă re celelalte state, ci într-o poziţie de prietenie, de convieţuire 
paşnică şi de colaborare. Excelenţa Voastră ştie că noi suntem străini de viaţa 
politică, că suntem deasupra şi în afara ei, dar suntem foarte, foarte sensibili, 
în primul rând, faţă de respectarea drepturilor popoarelor şi suntem interesaţi 
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să cunoaştem de unde vin, de unde pornesc formele de viaţă internaţională. 
Ni se pare că descoperim binele mai ales în cele afirmate de dwnneavoastră. 
Acest lucru este nu numai acceptat de noi, dar trebuie să-l şi apărăm. 
Dumneavoastră cunoaşteţi şi poziţia pe care reprezentanţii noştri au luat-o şi 
o iau în conferinţele internaţionale, acum, la Helsinki sau în alte împrejurări . 
Deci, această primă coincidenţă de idei mi se pare că este de bun augur 
pentru această întâlnire a noastră. 
Nicolae Ceauşescu: Mi-a produs o deosebită plăcere să aud această 
declaraţie. Trăim în împrejurări când lumea este în continuă schimbare. S-au 
obţinut - după cum cunoaşteţi - unele rezultate bune în trecerea de la politica 
de confruntarea denumită a Războiului Rece, la o politică de conlucrare mai 
bună, de încercare de a găsi căile spre soluţionarea paşnică a conflictelor. 
Fără îndoială că dezvoltarea şi bunăstarea fiecărei naţiuni se poate asigura 
numai în condiţii de pace, că vechea politică trebuie să facă loc unor principii 
noi care să asigure, fiecărei naţiuni, dreptul la independenţă, la suveranitate, 
să excludă forţa, sau ingerinţele în treburile interne. Un lucru bun cred că 
este faptul că astăzi mai toate statele declară, cel puţin, că recunosc aceste 
principii ,  deşi noi considerăm că mai este încă mult de tăcut pentru ca 
acestea să fie traduse în viaţă. Am reţinut cu multă satisfacţie ceea ce aţi 
spus, că aceste principii trebuie nu numai afirmate, ci trebuie şi apărate şi 
înţeleg aceasta în sensul că toate statele - inclusiv biserica, care, chiar dacă 
nu are un rol direct într-un şir de probleme, nu poate să rămână în afara 
preocupărilor omenirii, de a-şi asigura o viaţă liberă şi mai bună. 
Papa Paul: Noi am ales ca deviză binomul „Justiţie şi pace". Credem că încă 
se poate include sinteza acestei afirmaţii acestei lumi. Cred şi eu că există un 
progres. Cred, de asemenea, că mai sunt multe dificultăţi şi sunt necesare 
persoane ca Excelenţa Voastră pentru obţinerea acestor lucruri şi popoarele 
au văzut această necesitate de a urma personalităţi care să ducă la construirea 
unei umanităţi în pace şi în justiţie. 
Nicolae Ceauşe�·cu: Deviza aceasta de ,justiţie şi pace" este o deviză care 
poate fi acceptată de oricine. 
Papa Paul: Desigur. 
Nicolae Ceauşescu: Şi noi ne străduim, şi în ţară şi în relaţiile internaţionale, 
să facem să triumfe principiile de dreptate, de egalitate şi de pace între 
oamem. 
Papa Paul: Şi după aceea începe munca de progres intern al popoarelor, de a 
folosi noile condiţii sociale. Noi suntem moştenitorii unei istorii care nu este 
prin sine însăşi perfectă, dar trebuie să o perfecţionăm spre binele 
popoarelor. Statul. deci şi biserica catolică, mai mult decât oricând, trebuie 
să acţioneze pentru o nouă viziune socială în lume şi credem că justiţia 
trebuie să demonstreze acest lucru între clasele care compun o societate. În 
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acest sens, noi dăm o mare atenţie şi avem o mare încredere în viziunea 
politică şi în talentul dv. pe care îl dovediţi. Să ştiţi că acest lucru îl afirmă nu 
numai cei care vă admiră, dar şi simplii observatori. Trebuie să ştiţi acest 
lucru. 
Nicolae Ceauşescu: Este pe deplin adevărat că, în primul rând, este necesar 
ca în viaţa fiecărui popor, a fiecărei naţiuni să se asigure triumful unor 
principii noi care să creeze condiţii ca oamenii să se poată bucura pe deplin 
de roadele muncii lor, să aibă posibilitatea să fie egali în toate sferele de 
activitate. Societatea pe care o făurim noi nu este ceva rupt de ceea ce a creat 
omenirea până acum. În fond reprezintă o anumită etapă în dezvoltarea 
societăţi i şi trebuie să ţinem seama şi de istorie şi de tradiţii, dar, aşa cum am 
spus zilele acestea în unele convorbiri, referindu-mă la tradiţiile comune 
dintre Italia şi România, noi avem obligaţia nu numai să vorbim de istorie şi 
de tradiţii, ci, mai cu seamă să făurim istoria prezentă, să făurim viitorul mai 
bun al popoarelor noastre. 
Papa Paul: Şi din acest punct de vedere, Excelenţă, ne veţi avea umili 
colaboratori . Noi am avea să vă facem o rugăminte asupra unei probleme 
care priveşte temporar ţara dumneavoastră. Trebuie să vă prezentăm această 
problemă cu discreţie şi cu respect. Dacă ne veţi permite, noi vă vom înmâna 
un mic memoriu pentru a fi studiat. Excelenţa Voastră ştie despre ce este 
vorba: despre biserica catolică unită şi am vrea ca Excelenţa Voastră să aibă 
bună-voinţa de a lua în considerare acest lucru. Nu vom căuta să vă facem 
dificultăţi. Nu este vorba de nimic altceva decât de a aplica justiţia pe care 
dumneavoastră aţi dovedit-o de atâtea ori, pentru ca să nu rămână în 
memoria popoarelor o revendicare care apoi ar face să sufere o anumită 
grupare de oameni. Nu este momentul acum să discutăm despre acest lucru, 
dar am dori ca să fie luată în considerare de Excelenţa Voastră. Dacă vreţi să 
însărcinaţi o persoană care să trateze această problemă, noi suntem dispuşi la 
orice condiţii, să facem ca lucrurile să se desfăşoare în mod civil izat. Cerem 
aceasta pentru a clarifica poziţia bisericii catolice. 
Nicolae Ceauşescu: Voi căuta să fiu foarte sincer. Este de altfel obiceiul 
meu. 
Papa Paul: Ştim că problema este delicată şi noi nu vrem să o înăsprim, dar 
permiteţi-mi să vă rog umil .  Am încredere în înţelepciunea dv. politică şi 
umană. 
Nicolae Ceauşescu: România se numără printre statele care creează condiţii 
bune pentru manifestarea tuturor cultelor religioase. De altfel, trebuie să vă 
spun, în România sunt 14  culte. Acestea se bucură de toate drepturi le şi aş 
putea chiar să vă spun că suntem în relaţi i bune cu şefii tuturor acestor 
biserici. În ce priveşte Biserica Catolică, ea se bucură de toate drepturile. 
S igur, sunt unele probleme care s-ar cere lămurite şi suntem gata, asupra 
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acestora, să discutăm. Noi dorim ca, la  fel ca şi celelalte biserici din 
România, şi Biserica Catolică să se încadreze în viaţa poporului, să participe 
activ, şi la bucuriile şi la suferinţele poporului. În ce priveşte problema la 
care v-aţi referit însă, în mod special, aş dori să vă declar că noi considerăm 
această problemă pe deplin rezolvată. Istoria României este foarte 
frământată. Sigur mi-e greu acum să mă refer la aceasta. Lupta pentru 
unitatea naţională a jucat un rol important, aş putea spune, secole. Unirea 
celor două biserici în cadrul Bisericii Ortodoxe noi o considerăm ca o 
necesitate istorică, ca o necesitate a unităţii naţionale şi trebuie să vă spun 
deschis că în România despre problema aceasta nimeni nu mai discută şi nu 
mai doreşte să discute. Eu umblu mult prin ţară. Mă întâlnesc şi cu 
muncitori, şi cu ţărani, şi cu intelectuali, inclusiv cu diferiţi şefi ai bisericii, 
dar şi cu preoţi simpli din comune şi oraşe. De aceea am convingerea că ceea 
ce s-a înfăptuit cu mai mult de un sfert de secol în urmă constituie de acum o 
realitate de la care trebuie să pornim. Noi am fi bucuroşi că în conlucrarea 
dintre România şi dv. să pornim de la această realitate şi să găsim un limbaj 
comun. Sunt gata să iau în considerare reglementarea unor probleme pentru 
Biserica Catolică, să se poată duce tratativele corespunzătoare. Am dori să 
avem relaţii mai bune. Apreciem rolul pe care îl joacă în viaţa internaţională 
Biserica Catolică, spiritul spre înnoire şi de aceea ne-ar face o bucurie mare 
să putem conlucra şi mai strâns. 
Papa Paul: Vom fi fericiţi. Permiteţi-mi două mici observaţii .  Prima: ceea ce 
vă cerem noi este să definim poziţia catolicilor uniţi de rit grec fără să fie 
contrarie unităţii .  Acum aţi spus că sunt 1 2, 1 3  religii, însă noi nu vrem să 
constituim un element străin de poporul român. Nu dorim ca prin aceasta să 
stricăm pacea interioară în Republica România. În al doilea rând, nu vret\'i 
pentru moment decât ca dumneavoastră să luaţi în considerare acest lucru. 
Dumneavoastră cunoaşteţi bine evenimentele interne şi ştiţi că anumite 
lucruri din interior nu pot ajunge în exterior spre a fi cunoscute. Papa vă 
roagă să luaţi în considerare această rugăminte. 
Nicolae Ceauşescu: Eu v-aş ruga să pornim împreună de la necesitatea de a 
nu crea greutăţi României şi noi probleme. 
Papa Paul: Am vrea să rezolvăm problemele care există, dar vă repet nu este 
momentul să tulburăm seninătatea acestei convorbiri plină de respect. 
Nicolae Ceauşescu: Sper că timpul va ajuta mult la clarificarea tuturor 
problemelor. 
Papa Paul: Noi avem încredere în timpul care trece şi providenţa ne spune 
că rezolvarea se găseşte şi în bunăvoinţa celor care guvernează. 
Nicolae Ceauşescu: Bunăvoinţă trebuie să fie de ambele părţi. Suntem gata 
ca lăsând la o parte problemele care pot, la un moment dat, să nu conveargă 
să ne ocupăm de acele probleme pe care le putem soluţiona, inclusiv în ce 
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priveşte Biserica Catolică şi conlucrarea dintre noi într-un şir de domenii în 
care ştim că puteţi face multe. 
Papa Paul: În privinţa colaborării, permiteţi-mi să vă spun că vom fi 
bucuroşi să cunoaştem dorinţele Excelenţei Voastre pentru a veni în 
întâmpinarea lor când va fi posibil. Nu suntem adversari. Nu avem niciun fel 
de interes personal, ci avem dorinţa de a instaura pacea şi dreptatea. Deci, vă 
rugăm să ne consideraţi prieteni, dacă este posibi l .  
Nicolae Ceauşescu: Sunt pe deplin de acord să conlucrăm în acest spirit în 
problemele mari unde toţi suntem interesaţi de a găsi soluţii, în interesul 
tuturor popoarelor, indiferent de concepţia politică sau religioasă. Desigur, 
este un drept al fiecărui popor de a-şi alege o anumită cale. Noi suntem 
partizanii respectării drepturilor, libertăţilor, inclusiv a celor religioase şi ne 
străduim să le asigurăm în România. De aceea ne preocupăm pentru a realiza 
securitatea în Europa şi doresc să exprim satisfacţia mea că reprezentanţii 
Vaticanului au colaborat în condiţii bune şi activ cu reprezentanţii României 
la Helsinki şi am dori şi în continuare să realizăm această colaborare. 
Papa Paul: Cu plăcere. Vom fi onoraţi să colaborăm alături de un om de stat 
cu o concepţie modernă despre viaţa politică, bazată pe idealuri bune. Ne 
permiteţi să invităm miniştrii de Externe? 
Nicolae Ceauşescu: Desigur. 
Papa Paul: Se pare că am epuizat temele pe care mi le propusesem să le 
prezint Excelenţei Voastre. Ne vom permite să depunem în mâinile dv. 
memoriul de care vorbeam pentru a fi studiat şi pentru a găsi soluţii la 
problemele care ne stau la inimă, probleme pe care le încredinţăm 
înţelepciunii şi justiţiei dv. Nu cerem decât să fie văzut. 
Nicolae Ceauşescu: Noi obişnuim să studiem orice problemă. 
Papa Paul: Şi, în ce ne priveşte, să ştiţi, vom căuta să facil ităm raporturile 
noastre, ca să nu se creeze probleme. Nu vrem însă să fie lăsate la o poarte 
probleme care să apară în istorie şi vrem să colaborăm pentru bunăstarea şi 
pentru mersul fericit înainte al poporului român. 
Nicolae Ceauşescu: Am dori, aşa cum am spus, ca cei care mai gândesc în 
trecut şi care, probabil, s-au ocupat de acest memoriu, să înceapă să 
gândească în viitor. Viitorul este în colaborare, în unitatea poporului, într-o 
conlucrare strânsă, chiar între biserici cu diferite feluri de a judeca. 
Papa Paul: Vă daţi seama că aceste cuvinte exprimă şi sentimentele noastre. 
Nicolae Ceauşescu: Sper să vă răspundem la aceste memoriu. 
Papa Paul: Nu există nicio altă deosebire cu privire la modul de a gândi! Noi 
am avut plăcerea să vorbim cu dl. Maurer şi Mănescu, dar nu aşa de explicit 
şi suntem plini de speranţă. 
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Nicolae Ceauşescu: Şi noi suntem plini de speranţă că veţi descuraja pe cei 
care doresc să ridice probleme şi veţi încuraja  pe cei care vor să se încadreze 
activ în viaţa poporului român pentru a-i asigura bunăstarea şi fericirea. 
Papa Paul: Cu toată plăcerea. 
Agostino Casaroli: Problema este să se poată discuta. 
Nicolae Ceauşescu: Am spus deja că asupra problemei Bisericii Catolice 
propriu-zise, pentru clarificarea câtorva probleme, suntem gata să discutăm 
şi sper că în spiritul de înţelegere în care au început convorbirile noastre 
vom găsi soluţii corespunzătoare. 
Papa Paul: Aceste convorbiri să fie începutul de fericire şi bunăstare pentru 
România şi de linişte. Noi ne simţim datori să facem acest lucru. Nu-l facem 
pentru a crea greutăţi sau din interes, ci pentru ca legăturile noastre să fie mai 
uşoare şi mai leale. 
Agostino Casaroli: Şi pentru că acest lucru va permite o colaborare mai bună 
şi în alte probleme internaţionale. Sunt atâtea puncte de vedere unde 
România şi Sfântul Scaun au poziţii asemănătoare. 
Nicolae Ceauşescu: Am declarat că suntem gata, în spiritul în care în ultimul 
timp reprezentanţii noştri au conlucrat la Helsinki, lăsând la o parte unele 
probleme care mai sunt, să căutăm să conlucrăm pentru a contribui la o lume 
mai bună, mai dreaptă şi, în primul rând, la pacea în Europa, la dezarmare în 
Europa, la pace în lume. Ştiu că aţi acordat multă atenţie, la timpul respectiv, 
războiului din Vietnam, că aţi adus o contribuţie la încheierea păcii, că 
sunteţi realmente preocupaţi ca acordurile realizate să se îndeplinească şi noi 
dorim acelaşi lucru; am dori ca, în măsura în care este posibil, reprezentanţii 
noştri să conlucreze. Aici putem să găsim multe lucruri c,:omune. 
Papa Paul: Din păcate lumea are multe răni, multe probleme deschise şi noi 
facem totul ca ele să fie rezolvate: Orientul Mij lociu, Irlanda etc. Noi sperăm 
că România va fi exemplu şi ne va fi colaboratoare în aceste acţiuni Cum 
spuneam, nu avem în nicio parte interese propri i ,  cu caracter vremelnic, ci 
avem interesele dreptăţii şi ale păcii. România, de asemenea, nu are interese 
directe, ca să spun aşa, nu urmăreşte în niciun fel acest lucru. 
Nicolae Ceauşescu: Într-adevăr, România nu are interese directe şi nu 
doreşte să obţină beneficii pe seama altora. Este prea mică pentru aceasta şi 
poate chiar dacă ar fi mai mare, cred că ar proceda în acelaşi fel. 
Papa Paul: Ceea ce dă mărimea unui stat sunt ideile, dorinţa de dreptate, 
sentimentele umane. Noi vedem în România o speranţă pentru viitor, nu 
numai pentru ea, ci pentru convieţuirea universală. 
Nicolae Ceauşescu: Sunt într-adevăr multe răni. Trebuie să facem în aşa fel 
încât să înceteze provocarea de noi răni şi să găsim posibilitatea să le lecuim 
pe cele vechi. Orientul Mijlociu este o problemă foarte serioasă. 

94 

https://biblioteca-digitala.ro



Papa Paul: Sperăm că România va fi un medic priceput şi când va fi nevoie 
de un infirmier, noi vom fi gata să ocupăm acest loc. 
Nicolae Ceauşescu: Este nevoie de mai mulţi medici. 
Papa Paul: Toţi trebuie să fim medici. 
Nicolae Ceauşescu: O altă problemă este aceea a ţărilor în curs de 
dezvoltare. România însăşi este o ţară în curs de dezvoltare. Înţelege bine 
preocupările acestor state şi ştiu că aţi putea face multe lucruri şi în această 
privinţă pentru ca ţările care au rămas în urmă în dezvoltarea lor economică 
să primească un sprij in din partea celor dezvoltate pentru a putea să-şi creeze 
condiţii mai bune de viaţă şi materiale şi spirituale. 
Papa Paul: Tocmai în aceste zile avem o problemă foarte gravă din nou, 
aceea a ţărilor lovite de secetă. Oamenii din toată Africa Occidentală, 7-8 
ţări, din cauza secetei, mor de foame. În Mauritania au pierit peste un milion 
de animale şi noi am făcut tot ceea ce era posibil ca să dăm hrană pentru 
aceste regiuni. Iată o problemă nouă şi noi trebuie să fim foarte atenţi cu 
acestea. Vom fi bucuroşi să ne aliniem cu România. 
Nicolae Ceauşescu: Eu nu pot decât să exprim satisfacţia mea că găsim un 
spirit dornic de eolaborare pentru un viitor mai bun al omeniri i .  Până la urmă 
aceasta este menirea celor care pot face câte ceva. 
Agostino Casaroli: Şi în cadrul UNCT AD, Sfântul Scaun susţine această 
problemă, ca ţările dezvoltate să simtă răspunderea pentru nedezvoltarea 
altor ţări. 
Papa Paul: De cinci ori am spus acest lucru, ca să se faciliteze schimburile 
de materiale între ţările dezvoltate şi ţările nedezvoltate, astfel încât comerţul 
să fie în avantajul ţărilor care sunt în curs de dezvoltare şi nu în folosul celor 
dezvoltate. Ultima reuniune de la Santiago de Chile nu a dat rezultatele la 
care ne aşteptam, dar nu ne-am pierdut speranţa că se va găsi o rezolvare 
acceptabilă. 
Nicolae Ceauşescu: Prin UNCT AD se poate face mult, dar din păcate, se 
vorbeşte mult şi decalajul dintre ţările dezvoltate şi nedezvoltate se măreşte 
şi aici trebuie, într-adevăr, să încercăm să facem ceva mai mult. 
Papa Paul: Vom avea onoarea să vă fim colaboratori, Excelenţă. Permiteţi
mi să exprim omagiile mele Doamnei Elena. Elena este un străvechi nume 
latin. 
Convorbirea a început la ora 1 2,00 şi s-a terminat la ora 1 2,45 .  
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Cuvântări rostite la încheierea vizitei la Vatican 

Papa Paul al VI-lea: 

Doresc să exprim întreaga mea recunoştinţă pentru această vizită, în primul 
rând pentru spiritul istoric pe care Sfântul Scaun îl promovează faţă de ţara 
dumneavoastră, România, al cărui nume istoric este înrudit cu oraşul în care 
se află Sfântul Scaun. 
În al doilea rând, vreau să exprim admiraţia şi stima pe care o avem pentru 
persoana care se află aici, pentru activitatea sa deosebită pe calea dezvoltării 
şi afirmării în viaţa internaţională a României, a dreptăţii şi a păcii în lume. 
Şi, în sfârşit, folosesc acest prilej pentru a spune Excelenţei Voastre că dorim 
să aducem, ca Biserică Catolică, contribuţia, sprij inul nostru moral şi 
spiritual pentru bunăstarea României. Dacă sunt unele probleme încă de 
discutat, noi urăm ca ele să aibă o soluţie fericită pentru România şi pentru 
noi. 
Nicolae Ceauşescu: 
Aş dori încă o dată să mulţumesc pentru salutul adresat mie, colaboratorilor 
mei şi poporului român, să exprim satisfacţia pentru faptul că în convorbirile 
pe care le-am avut am putut constata că sunt multe domenii în care putem 
colabora spre binele cooperării paşnice între popoare, pentru o pace care să 
permită fiecărui popor să-şi concentreze eforturile spre bunăstarea şi fericirea 
sa. 
Sperăm ca eventualele probleme să nu constituie un obstacol în calea acestei 
colaborări, deşi - aşa cum am spus - noi suntem partizanii respectării 
drepturilor cetăţenilor - şi politice şi religioase - şi încercăm în România să 
realizăm aceasta, sigur, ţinând seama că România are nevoie de sprij inul 
tuturor cetăţenilor săi, indiferent de credinţă, de a conlucra pentru întărirea 
continuă, pentru ridicarea bunăstării economice şi spirituale. 
Suntem mulţumiţi şi am salutat cu satisfacţie declaraţia făcută, că în acest 
spirit doriţi să conlucraţi cu România. 

* 

REPUBLICA SOCIALISTĂ ROMÂNIA 
MINISTERUL AFACERILOR EXTERNE 
Nr.2867 
STRICT SECRET 

Tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu, 
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secretar general al Partidului Comunist Român, 
preşedintele Consiliului de Stat 
al Republicii Socialiste România 

NOTA 

Vă înaintăm patru exemplare ale traducerii documentului Pro Memoria 
despre Biserica Greco-catolică română predat de Vatican. 
Originalul şi o copie a traducerii se află depuse în arhiva secretă a 
Ministerului Afacerilor Externe. 

3 1  mai 1 973 

PRO MEMORIA 
DESPRE BISERICA GRECO-CA TOLICĂ ROMÂNĂ 

Biserica greco-catolică română - al cărei act de naştere datează din 2 1  
octombrie 1 698 - a fost una din cele mai importante instituţii în viaţa 
religioasă, culturală şi socială a poporului român. Ea a apărut într-un moment 
deosebit de greu pentru comunitatea română din Transilvania şi a fost izvor 
de însemnate avantaje pentru cultura întregii ţări . 
La două secole şi jumătate de la constituirea ei legitimă, ea a fost desfiinţată 
- spre sfârşitul anului 1 948 - printr-un procedeu pe care nu numai Biserica 
Catolică, ci şi conştiinţa civilă l-a considerat vătămător al drepturilor 
fundamentale ale celor aproape două milioane de cetăţeni greco-catolici 
existenţi atunci în România. 
Cu rezerva de a pune la dispoziţie toate celelalte elemente necesare pentru 
examinarea completă, obiectivă a chestiunii - care reprezintă o gravă 
dificultate, nu numai în relaţiile dintre Biserică Catolică şi Patriarhatul 
Ortodox român, ci şi a raporturi lor care ar fi de dorit să fie tot mai bune între 
Sfântul Scaun şi Statul român - dorim, deocamdată, să aducem la cunoştinţă 
cele ce urmează: 

I. La 1 octombrie 1 948 un grup de 38 (reduşi în practică la 36) de 
preoţi ai Bisericii Greco-catolice române, reuniţi la Cluj,  au aprobat în 
numele a 430 de canonici, protopopi şi preoţi greco-catolici din Ardeal, 
Banat, Crişana şi Maramureş 29 o „proclamaţie" care decidea întoarcerea 

29 A se vedea Actul Sinodulu i  ortodox semnat la Bucureşti în 3 octombrie 1948 de 

Patriarh şi de trei episcopi o rtodocşi .  
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Bisericii Greco-catolice din România în sânul Bisericii Ortodoxe din 
România şi ruptura oricărei legături cu Roma, împreună cu un „apel" adresat 
credincioşilor, pentru a-i îndemna să urmeze pilda preoţilor lor. 
La 3 octombrie 1 948, grupul era primit la Bucureşti de Sinodul Permanent al 
Bisericii Ortodoxe române, căruia îi comunica decizia din Cluj .  Sinodul a 
luat act şi a hotărât să fie primiţi toţi cei care vor declara că doresc să revină 
la sânul Bisericii Ortodoxe şi să rupă legăturile cu Biserica Romei. 
La 2 1  octombrie 1 948 - a 250-a aniversare de la Unirea Bisericii Greco
catolice din Transilvania cu Roma, decizia „delegaţiei celor 430" era 
ratificată la Alba-Iulia. printr-o ceremonie la care au participat toţi episcopii 
Bisericii ortodoxe. 
La 1 decembrie din acelaşi an, era publicat un Decret guvernamental (nr. 
358) prin care „în urma revenirii comunităţilor locale (parohii) ale cultului 
greco-catolic la cultul ortodox român", se declara că „încetează să existe 
organizaţii centrale şi statutare ale acestui cult". 

I I .  Biserica Greco-catolică din România (adică toţi episcopii cu marea 
majoritate a preoţilor şi a credincioşilor lor) şi împreună cu ea Biserica 
Catolică, au judecat o asemenea hotărâre ca lipsită de fundament (de fapt) şi 
ca nevalabilă (de drept). 
Nu e nici măcar cazul de a reaminti aici în ce atmosferă s-a desfăşurat 
întregul episod, şi în particular: 
- precedenta şi concomitenta campanie de presă împotriva Bisericii Greco
catol ice şi a Sfântului Scaun; 
- arestarea a patru din cei şase episcopi greco-catolici (Ioan Suciu, Alexandru 
Rusu, Valeriu Traian Frenţiu şi Ioan Bălan) hotărâtă în septembrie 1 948 de 
autoritatea statală, în timp ce ceilalţi doi (Iuliu Hossu şi Vasile Aftenie) erau 
împiedicaţi în exercitarea activităţii lor bisericeşti; 
- felul în care a fost pregătită reuniunea din Cluj ,  cu o intervenţie pe faţă şi 
foarte apăsătoare a autorităţii civile din acea vreme (de fapt, mulţi din 
oamenii Bisericii care şi-au dat adeziunea, au retractat-o ulterior); 
- asistenţa reprezentanţilor guvernamentali şi ai poliţiei la reuniunea însăşi. 
Este suficient să amintim că la reuniune nu a luat parte nici unul din 
Episcopii greco-catolici şi că - aşa cum se citeşte în actele oficiale ale 
Sinodului Ortodox Român - cei 36 de participanţi s-au prezentat ca delegaţi 
ai „430 de canonici, protopopi şi preoţi greco-catolici". În acea vreme, clerul 
Bisericii Greco-catolică din România număra 1 .8 1  O membri : în acest fel 
apare limpede - presupunând chiar exact tot ceea ce se afirmase la reuniune 
şi valabil procedeul ei - faptul că aceasta nu putea reprezenta, după însăşi 
declaraţia reuniunii, decât o parte minoritară a preoţilor greco-catolici. 
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Nu s-ar putea spune nici faptul că restul clerului greco-catolic, nereprezentat 
la Cluj ,  şi-a dat ulterior propria adeziune la hotărârea luată acolo. După 
protestul prezentat Guvernului în ziua următoare de Nunţiatura Apostolică, la 
7 octombrie 1 948, episcopii greco-catolici au adresat Preşedintelui 
Republicii o scrisoare în care, între altele, declarau, şi în numele preoţilor şi 
credincioşilor lor, hotărîrea de a rămâne în „unitatea catol ică". Între 28 şi 29 
octombrie 1 948, toţi Episcopii greco-catolici au fost arestaţi. 
Preoţii lor au rezistat presiunii organizate pentru a obţine adeziunea la 
hotărârile din Cluj .  Încă înainte de mijlocul lui decembrie 1 948, mai mult de 
600 dintre ei se găseau în închisoare. 
De aceea hu e posibil să se afirme că clerul greco-catol ic, sau cel puţin 
majoritatea lui, a optat (şi cu atât mai puţin că a optat în mod liber) pentru 
trecerea la ortodoxie. 
În orice caz, apare limpede pentru totdeauna faptul că un număr considerabil 
de preoţi - împreună cu Episcopii lor şi cu o parte a credincioşilor lor - a 
manifestat limpede voinţa de a rămâne în sânul Bisericii greco-catolice de 
care aparţinea. Nu rezultă deci pe ce bază le-a fost luată orice posibilitate 
pentru aceasta. 

III .  Credincioşii greco-catolici care şi astăzi , după 25 de ani de la 
reuniunea din Cluj , nu au trecut la ortodoxie, sunt foarte numeroşi, iar preoţii 
încă în viaţă sunt aproape 700. Credincioşii uniţi, fiind lipsiţi de libertatea de 
a profesa cultul lor, frecventează biserici le catolice de rit latin, în care 
funcţiunile sunt celebrate mai ales în limbile maghiară şi germană (limba 
română e permisă în Bisericile catolice numai la Bucureşti şi în Moldova, dar 
nu în Transilvania, unde se află cea mai mare parte a greco-catolicilor). 
Preoţii uniţi, după ieşirea lor din închisoare, au devenit muncitori sau 
funcţionari şi pot celebra numai în mod privat în locuinţele lor. Cei cinci 
episcopi greco-catolici hirotonisiţi din cauza circumstanţelor fără 
consimţământul autorităţilor române nu pot exercita nici o activitate 
bisericească. 
Despre prezenţa actuală a Bisericii Greco-catolice în România s-au făcut 
purtători de cuvânt înşişi episcopii români uniţi, care au înaintat frecvente şi 
îndurerate pro-memoria autorităţilor, pentru a invoca posibilitatea de 
existenţă pentru Biserica lor; cel dintâi dintre toţi Episcopul Iuliu Hossu, care 
din 1 965 până la moartea sa a trimis în fiecare an şefului statului mişcătoare 
cereri în favoarea credincioşilor săi . 
Ca un fapt dat trebuie să ţinem seama că în Ungaria, în Cehoslovacia şi în 
Iugoslavia Biserica Unită e recunoscută şi organizată în mod legal. 
În Ungaria, dieceza greco-catolică de Hajdudorog, căreia îi aparţin mulţi 
români deveniţi unguri, nu a fost niciodată suprimată. 
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În Cehoslovacia, B iserica greco-catolică a fost suprimată, ca şi în România, 
dar în 1 968 a fost din nou recunoscută, iar existenţa ei continuă şi astăzi. 
În Iugoslavia, Biserica Unită cuprinde şi câteva parohii româneşti şi e 
organizată într-o dieceză administrată de Arhiepiscopul din Belgrad, care a 
primit recent şi un Episcop auxiliar. Şi în Bulgaria, deşi greco-catolicii nu 
trec de 9.000, biserica lor are posibilitatea de a exercita în mod public 
propriul cult. 

· 

IV. Procesul istoric care a dus în 1 700 la unirea religioasă a românilor 
ortodocşi din Transilvania cu Biserica Catolică e îndeobşte cunoscut. Studiile 
obiective şi imparţiale ale împrejurărilor care au determinat formarea 
Bisericii greco-catolice, demonstrează clar cum în acea vreme unica 
posibilitate de a salva viaţa religioasă şi tradiţiile poporului român în 
Transilvania a fost unirea cu Biserica Romei. 
Tocmai Sinoadele ortodoxe din 1 698 şi 1 700, la care au participat aproape 
toţi preoţii români din Transilvania şi mare parte a credincioşilor lor, au 
proclamat unirea cu Biserica Catolică în pofida opoziţiei ferme a Dietei 
Transi lvane. Documentul respectiv, semnat de reprezentanţi ai clerului şi de 
episcopi, a fost trimis la Viena pentru a fi înaintat la Roma şi notificat Curţii 
imperiale. 
Nici împăratul, nici autorităţile catolice n-au aprobat imediat decizia 
românilor, abia după patru ani unirea fiindu-le recunoscută. Unirea, aşadar, 
n-a fost în nici un fel impusă, ci a fost rodul unei iniţiative luate în mod liber 
de cei interesaţi . Ea s-a consolidat tot mai mult în decursul timpului, 
depăşind nenumărate dificultăţi atât de ordin religios cât şi politic. 
Mulţumită Bisericii Unite românii din Transilvania au avut largi posibilităţi 
să se apropie de izvoarele culturi i, inclusiv de cea occidentală. Tinerii 
învăţaţi greco-catolici au adâncit cercetări le privitoare la originea poporului 
şi a limbilor; aceştia au evidenţiat importanţa pentru poporul român de a fi de 
origină latină, născându-se astfel un curent literar cunoscut cu numele de 
„Scoală latinistă", la care au aderat toţi exponenţii culturii române. Episcopii 
greco-catolici au reuşit în 1 754 să deschidă şcolile din Blaj ,  care au fost 
primele şcoli de studii superioare în limba română. De la ele au provenit 
profesorii, care au dat viaţă altor şcoli în limba română, nu numai în 
Transi lvania, ci şi în celelalte provincii ale ţări i .  În acelaşi timp sute de şcoli 
elementare au fost deschise în limba română pe lângă parohiile unite şi în 
acest fel Biserica Greco-catolică a devenit principalul factor de educaţie 
pentru poporul român. În şcolile din Blaj s-au format cei dintâi oameni ai 
culturii româneşti,  care au imprimat studiilor lor, de asemenea, un caracter 
social şi politic. Exponenţii Şcolii latiniste au fost aceia care cu operele lor, 
îndeosebi istoriografice, au redeşteptat conştiinţa naţională a românilor, 
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răspândind ideea că era necesar să se creeze unitatea întregului popor român 
într-un singur stat. 
Sub imboldul dat de catolici s-a format astfel primul şi cel mai de bază 
curent politic care a dus la formarea statului român. În l decembrie' 1 9 1 8, 
când Transilvania a fost unită cu celelalte provincii române, actul de unire a 
fost citit de episcopul greco-catolic Iuliu Hossu, tocmai pentru a sublinia că 
un asemenea act a fost cu putinţă în principal datorită operei de emancipare 
şi educaţie desfăşurată de Biserica Greco- catolică. 
Aportul Bisericii Greco-catolice în toate sectoarele vieţii poporului român a 
fost întotdeauna recunoscut şi preţuit. În ajunul suprimării sale credincioşii 
săi formau aproape l 0% din populaţia ţării, în timp ce în şcolile sale primeau 
o educaţie înaltă şi completă mii de tineri, iar de binefacerile instituţiilor sale 
de asistenţă se bucurau mulţi . 

V. În împrejurări le prezente, Sfântul Scaun consideră recunoaşterea 
legală a existenţei Bisericii Greco-catolice, în România, drept o exigenţă la 
care nu poate renunţa. De fapt, e vorba de a recunoaşte unei însemnate părţi a 
populaţiei libertăţile garantate de legile ţării :  libertăţi acordate chiar şi 
grupuri lor confesionale de o modestă entitate numerică. 
Recunoaşterea libertăţii de reorganizare a Bisericii Greco-catolice în 
România nu ar atrage după sine revendicări speciale sau pretenţii de 
indemnizaţie. 
Episcopii români au cerut în repetate rânduri şi cer pentru ei şi pentru preoţii 
lor numai posibilitatea de a exercita propria misiune religioasă, iar pentru 
credincioşii lor aceea de a practica în mod liber şi public cultul părinţilor lor. 
Sfântul Scaun nu poate să nu facă această cerere a sa. 
26 mai 1 973 

(ANR, Fond CC al PCR, Relaţii Externe, dosar 7711 973, ff
. 
3-34.) 
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2. DIALOGUL CEAUŞESCU-KISSINGER30 

(Bucureşti, 3 noiembrie 1974) 

Strict secret 
de importanţă deosebită 

NOTA DE CONVORBIRE1 

La 3 noiembrie 197 4, tovarăşul Nicolae Ceauşescu, preşedintele Republicii 
Socialiste România, l-a primit pe Henry Kissinger, secretarul de Stat al 
Statelor Unite ale Americii. La convorbire au fost prezen/i George 
Macovescu, ministrul Afacerilor Externe şi Harry Barnes jr. , ambasadorul 
SUA la Bucureşti. 
Nicolae Ceauşescu: Este cam scurtă şederea dumneavoastră; data viitoare 
ar trebui să sta/i mai mult, să vizita/i câte ceva în România. 
H. Kissinger: Aş dori foarte mult. 
Nicolae Ceauşescu: Poate după încheierea păcii în Orientul Mijlociu. 
H. Kissinger: Poate n-ar trebui să aştept atât de mult. 
Nicolae Ceauşescu: În orice caz, doresc să vă urez bun venit în România şi 
să exprim satisfac/ia mea, a conducerii României pentru bunele reia/ii 
existente între România şi Statele Unite, precum şi fa/ă de vizita 
dumneavoastră. Deşi scurtă, sper că va fi o vizită utilă. 
H. Kissinger: Doresc să vă spun, domnule Preşedinte, că bunele reia/ii 
ini/iate prin vizita preşedintelui Nixon în România reprezintă un principiu 
stabil al politicii noastre externe. Faptul că la noi a avut loc o schimbare a 

30 Henry Kissinger - a fost consi l ier pentru securitate naţională ( 1969 - 1975) şi 

secretar de stat ( 1973 - 1977) sub preşedinţi i  Richard N ixon şi Gerald Ford. A fost 

unul  d in  cei mai  importa nţi d iplomaţi americani  în ani i  '70, fi ind impl icat în tot ce 

însemna agenda i nternaţională de atunci: restabi l irea relaţi i lor chino-americane, 

conflictul d in  Orientul M ijlociu, războiul d in  Vietnam, relaţii le sovieto-americane, 

încheierea acorduri le americano-sovietice privind armele nucleare strategice, 

relaţiile Est-Vest în genera l, securitatea europeană etc. De asemenea, a jucat un rol 

importa nt în dezvoltarea relaţii lor româno - americane. 

31 Documentul este redactat de mână.  
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administra/iei nu afectează linia stabilită de dumneavoastră împreună cu 
preşedintele Nixon. 
Preşedintele Ford este gata, ca şi mine, să continue acest curs şi să-l 
intensifice. Apreciem faptul că a/i trimis la Washington emisari speciali 
pentru a ne fine la curent cu gândurile Dumneavoastră. Considerăm că 
aceste schimburi de păreri confidenţiale la nivel înalt trebuie menţinute. 
Nicolae Ceauşescu: Eu apreciez mult atitudinea declarată şi dorinţa 
exprimată de preşedintele Ford, cât şi de dumneavoastră, în calitate de 
secretar de Stat al Statelor Unite, de a continua realizarea înţelegerilor 
stabilite cu preşedintele Nixon, la care dumneavoastră aţi avut o participare 
foarte activă, şi de a dezvolta în continuare, pe toate planurile, relaţiile 
noastre. 
În conformitate cu obiceiul nostru de a trata oaspeţii cu toată atenţia, las la 
alegerea dumneavoastră iniţiativa de a spune cu ce să începem. 
H. Kissinger: Domnule preşedinte, aţi fost deosebit de amabil să mă primiţi 
într-un moment care putea fi considerat, pe drept cuvânt, neconvenabil. 
Cred, însă, că vom putea acoperi toate problemele şi sunt gata să urmez 
ordinea pe care o preferaţi Dumneavoastră. 
În ceea ce ne priveşte, vom urma practica noastră de a păstra note de 
convorbire la Casa Albă, iar nu la Departamentul de Stat, pentru a nu ne 
expune la nici un fel de indiscreţii. Se întâmplă ca, atunci când citesc ziarul 
„ New York Times ", să constat că cei de acolo aleg mai bine telegramele pe 
care le primesc decât colaboratorii mei. 
Nicolae Ceauşescu: Se vede că au un bun serviciu de informaţii. 
H. Kissinger: Aşa este. Totuşi, informaţiile cele mai importante le ţin acolo 
unde nu pot să ajungă ei. 
Nicolae Ceauşescu: Poate să începem, totuşi, cu problemele relaţiilor 
româno-americane. Aceasta cu atât mai mult cu cât prima vizită pe care aţi 
făcut-o împreună cu preşedinte Nixon acum cinci ani şi câteva luni a avut 
loc în preajma Congresului partidului nostru. Chiar l-am amânat cu o zi. 
H. Kissinger: Nu am uitat aceasta. 
Nicolae Ceauşescu: Şi acum vizita dumneavoastră are loc cu câteva 
săptămâni înainte de Congresul partidului. 
Desigur, între timp situaţia s-a schimbat mult în lume. Atunci vizita a fost 
mult criticată de prietenii noştri. Azi se pare că noi suntem în situaţia de a-i 
critica. 
H. Kissinger: Pentru ce? Pentru că au relaţii prea bune cu Statele Unite? 
Nicolae Ceauşescu: Nu pentru că au relaţii prea bune, ci pentru a evita să 
se înţeleagă cu Statele Unite pe seama altora. 
H. Kissinger: Am putea discuta despre aceasta mai în detaliu. Ce acorduri 
apreciaţi că s-au realizat pe seama altor ţări? 
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Nicolae Ceauşescu: M-am referit la faptul că noi suntem în situaţia de a-i 
critica pentru a preveni realizarea unor înţelegeri pe seama altora. 
H. Kissinger: Înţeleg. Este o strategie bună. 
Nicolae Ceauşescu: Pentru a reveni la relaţiile României cu Statele Unite. 
În 1969, am anunţat în comun că Statele Unite vor acorda României clauza 
naţiunii celei mai favorizate şi că va avea loc o extindere a relaţiilor dintre 
ţările noastre. Până acum, s-a realizat o extindere a relaţiilor, schimburile 
au sporit de câteva ori. Este drept că în trecut erau la un nivel scăzut. În 
ceea ce priveşte clauza suntem, însă, tot în domeniul declaraţiilor. Poate că 
aş putea anunţa - având în vedere că mai sunt doar câteva săptămâni până 
la Congres - că Statele Unite ne acordă clauza. 
H. Kissinger: În problema clauzei nu doresc să vă plictisesc cu explicaţii 
privind problemele noastre interne. Sper că proiectul de lege va trece prin 
Congres în următoarele două-trei săptămâni. De îndată ce avem legea32, 
vom acorda cu siguranţă clauza României. 
Există, totuşi, o mică problemă cu amendamentul Jackson, pe care o voi 
discuta cu ambasadorul dumneavoastră şi cred că poate fi rezolvată destul 
de simplu. Va trebui, cred, să se acorde o anumită consideraţie faţă de 
amendamentul Jackson pentru a evita orice dificultăţi care ar putea apare 
mai târziu. Personal, nu ridic această problemă; nici nu cred că este bine 
pentru că ar reprezenta un amestec. De altfel, la Dumneavoastră nici nu se 
pune problema ca în cazul Uniunii Sovietice. Noi considerăm orice gest din 
partea României cafiind acoperitor în sensul acestui amendament. 
Barry Barnes: La conferinţa sa de presă, senatorul Jackson s-a referit la 
cazurile de dublă cetăţenie. 
H. Kissinger: Să şti{i că declaraţiile senatorului Jackson nu reprezintă 
politica guvernului american. 
Nicolae Ceauşescu: Am citit declaraţiile senatorului Jackson. Mi se pare că 
va trebui să-şi completeze amendamentul în privinţa României, în sensul că, 
pe lângă cererea de a acorda dreptul la emigrare - care, de altfel, este 
acordat de România - să se prevadă şi o intervenţie pe lângă guvernul 
român pentru a acorda dreptul de revenire în ţară, pentru că acum începem 
să avem probleme de acest.fel. 
H. Kissinger: Evrei sau alţii? 
Nicolae Ceauşescu: Îndeosebi evrei, dar aceste lucruri le tratăm direct cu 
guvernul Israelului, şi într-un sens şi în altul. 

32 Este vorba despre Legea reformei comerciale, care a fost adoptată de ambele 

camere a le Congresu lu i  SUA, inclusiv amendamentele Jackson şi M ondale pe 20 

decembrie 1974 şi semnată de preşedintele Ford pe 3 ianuarie 1975. 
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H. Kissinger: Lui Jackson eu i-aş da libertatea de emigrare, fără drept de 
întoarcere. 
În orice caz, nu cred că amendamentul Jackson reprezintă o problemă 
majoră. Dacă s-ar putea face ceva, de natură simbolică, privind cazurile de 
dublă cetăţenie sau de reunire a familiilor, aceasta ar îndepărta orice 
obiecţie. 
La câteva săptămâni după adoptarea legii, noi vom acorda clauza României, 
înaintea oricărei alte ţări din Europa răsăriteană. Gestul la care m-am 
referit l-aţi putea face după aceea, în forma în care am putea să o stabilim 
de comun acord, la 1 -2 luni după acordarea clauzei. 
Nicolae Ceauşescu: Mie mi se pare, totuşi, că problema nu este bine 
înţeleasă. Practic, la noi nu există o problemă a emigrării. lunar, pleacă din 
ţară un anumit număr, care este tot mai mic. Între cei de origine evreiască 
sau germană, cei mai mulţi pleacă acum în RFG. În total, mai sunt în 
România circa 55-60. OOO de cetă{eni de origine evreiască, iar cel care 
doresc să emigreze sunt tot mai puţini. Deci, nu există nici o problemă din 
acest punct de vedere. 
H. Kissinger: Singura problemă care există priveşte familiile unor cetă{eni 
americani şi cazurile de dublă cetăţenie. Este o problemă care poate fi 
rezolvată uşor, pentru că nici nu cauzează multă agita/ie. 
Nicolae Ceauşescu: Există asemenea cereri? 
H. Barnes: Cam 1 75 de cazuri de dublă cetă{enie şi 3-400 de membri de 
familie. 
Nicolae Ceauşescu: Să vedem ce trebuie făcut ca să rezolvăm. Practic, cu 
Statele Unite nu avem probleme. Cu emigra/ia română din SUA avem relaţii 
foarte bune. În fiecare an vin câţiva să se stabilească din nou în ţară. 
H. Kissinger: Nici nu cred că există vreo problemă, am menţionat-o doar în 
treacăt. 
Ambasadorul îmi spune că mai este o prevedere în proiectul de lege, potrivit 
căreia pentru acordarea clauzei este necesar şi un acord comercial de 
natură tehnică, referitor la facilităţile acordate oamenilor de afaceri. Aş 
sugera să se înceapă imediat negocierile pentru a fi gata cu acordul atunci 
când se va adopta legea. Pentru noi nu este nici o dificultate, aşa că 
ambasadorul ar putea începe tratativele imediat, pentru a termina luna 
viitoare. Noi vom accelera procedurile la Washington, deşi nu reuşim 
întotdeauna să facem totul în câteva săptămâni. Acest acord nu reprezintă 
ceva deosebit, este o procedură standard. De alţfel, avem unul şi cu Uniunea 
Sovietică. 
Nicolae Ceauşescu: În decembrie, noi am propus la Washington să încheiem 
un acord economic pe termen lung. Noi suntem gata să începem tratativele. 
M-am gândit şi eu să propun realizarea unui asemenea acord. Desigur, sunt 
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de acord să încheiem şi o înţelegere referitoare la facilităţile de ordin 
tehnic. 33 
Dorim, însă, şi un acord de colaborare economică şi tehnico-ştiinţifică pe 
termen lung. Avem asemenea acorduri cu aproape toate statele din Europa 
Occidentală. 
H. Kissinger: Mi-aş permite să sugerez următorul program: întâi să 
încheiem acordul comercial tehnic; apoi se acordă clauza; după aceasta să 
începem negocierea acordului pe termen lung pentru colaborare economică 
şi acea parte a colaborării ştiinţifice care nu va fi acoperită de acordul 
cultural care se negociază acum. 34 
Nicolae Ceauşescu: De acord. 
H. Kissinger: Dacă ne încadrăm în program, am putea începe negocierea 
acordului pe termen lung în primele luni ale anului viitor. 
Nicolae Ceauşescu: Complet de acord. 
În ce priveşte problema acelor cetăţeni la care v-aţi referit, cred că trebuie 
să vedem şi să soluţionăm toate problemele pentru a nu mai avea motive de 
discuţii. 
H. Kissinger: Ambasadorul va urmări această chestiune. De fapt, nici nu 
ştiam că există acest aspect înainte de a citi notele respective, în avion. 
Nicolae Ceauşescu: Noi considerăm că acestea sunt lucruri curente. Din 
acest punct de vedere nu cred că între România şi Statele Unite se pot ivi 
asemenea probleme. 
Am menţionat că s-a realizat o extindere a schimburilor; am dori, însă, ca 
guvernul SUA să încurajeze şi în continuare, poate mai mult ca până acum, 
realizarea unor investiţii în România. Poate va găsi şi căile de a acorda 
unele credite de investiţii în România, în colaborare cufirme americane, dar 
în condiţii mai avantajoase, ţinând seama de faptul că România este o ţară 
în curs de dezvoltare. 

33 La 2 a pril ie 1975, la Bucureşti, a fost semnat Acordul Comercial dintre România 

şi Statele Unite ale Americii, pe o perioadă de 3 ani .  

34 La 13 decembrie 1974, la Bucureşti a fost încheiat Acordul privind Cooperarea şi 

Schimburile în Domeniile Culturii, Învăţământului, Ştiinţei şi Tehnologiei, pe cinci 

ani şi a intrat în vigoare la 1 ianuarie 1975. 
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H. Kissinger: Ce s-a făcut cu creditele Eximbank?35 

H. Barnes: S-au acordat în ultimii doi ani, însă dobânzile au sporit, ca peste 
tot. 
Nicolae Ceauşescu: Avem în vedere realizarea unor acţiuni foarte mari în 
România: irigaţii, care necesită cheltuieli uriaşe, regularizarea unor cursuri 
de apă, acţiuni care să permită punerea în valoare a unor suprafeţe mari 
pentru creşterea producţiei agricole. Statele Unite ar putea contribui la 
aceasta. În afară de aceasta, este industria care reprezintă un domeniu 
foarte important. 
H. Kissinger: Vom fi bucuroşi să discutăm aceste probleme. L-am putea 
trimite pe ministrul Agriculturii. Privim cu simpatie dezvoltarea cooperării, 
atât în agricultură, cât şi în industrie. Ca şi în trecut, vom fi gata să folosim 
influenţa noastră, atât pe lângă băncile particulare, cât şi în cadrul 
Eximbank, precum şi în instituţiile financiare internaţionale, cum este 
B. l R. D. 36 

Cel mai bine este ca ambasadorul Dumneavoastră să discute concret aceste 
probleme cu colaboratorii noştri, la Washington, iar noi vom folosi influenţa 
noastră pe lângă instituţiile internaţionale şi cele din ţară pentru a obţine ce 
este posibil. 
Nicolae Ceauşescu: Bine, de acord. 
H. Kissinger: Atitudinea noastră fundamentală este pozitivă. Politica 
noastră este ca România săfie menţinută în .fruntea listei ţărilor din Europa 
răsăriteană în privinţa colaborării cu Statele Unite. Este un lucru de care ne 
este uneori extraordinar de greu să convingem agenţiile noastre economice. 
Nicolae Ceauşescu: În orice caz, atât în domeniul agriculturii, cât şi al 
industriei, inclusiv în exploatarea materiilor prime, putem colabora bine. 
Avem minereuri cu un conţinut mai sărac, dar în cantităţi mari pentru 
exploatarea cărora putem coopera în condiţii corespunzătoare. 
H. Kissinger: În legătură cu problemele agriculturii, urmează să ţin o 
cuvântare majoră pentru a prezenta punctul de vedere al Statelor Unite la 
Conferinţa mondială a alimentaţiei de la Roma. Vom anunţa o nouă poziţie · 

35 Este vorba despre Banca de Export -I mport a SUA, înfi inţată în 1945, pentru a 

finanţa exporturile SUA în a lte ţări. România a negociat şi convenit primul credit cu 

Eximbank în 1962, pentru importul de echipamente necesare complexului 

petrochimic de la Brazi; până în 1979, s-au derulat programe de fina nţare 

Exim bank - 45 de contracte de import ale întreprinderilor româneşti de comerţ 

exterior, cu o valoare de 2 1 1, 6 mil ioane de dolari .  

36 Banca Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare. 
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care reprezintă o cotitură, deoarece până acum căutam numai pe piaţa 
liberă. Este prima noastră încercare de a soluţiona problema pe o bază 
guvernamentală. Cred că anumite aspecte vor interesa şi România. După 
aceasta, dacă se vor discuta aceste lucruri la Washington, vă asigur că vom 
examina în modul cel mai serios demersurile României. 
Nicolae Ceauşescu: De acord. 
H. Kissinger: Faţă de problemele concrete, la bumbac vom putea face ceva, 
la cerealele fitrajere va trebui să mă mai interesez. 
Nicolae Ceauşescu: Avem în programul pe acest cincinal prevăzut să punem 
în valoare un zăcământ de cupru cu conţinut nu prea bogat, dar exploatabil 
în carieră, ceea ce îl face rentabil. Dacă SUA sunt interesate, ar putea 
participa cu credite avantajoase în ceea ce priveşte dobânda, iar restituirea 
s-ar putea face în minereu. 
H. Kissinger: Aceasta cred că priveşte Eximbank. Aţi avut deja contacte cu 

.firme sau doriţi să vă qjutăm noi? 
Nicolae Ceauşescu: Avem contacte, dar ne interesează creditele cu o 
dobândâ mai mică. Firmele ne sfătuiesc să insistăm pe lângă administraţie. 
H. Kissinger: În ceea ce priveşte firmele americane, comportamentul lor 
dovedeşte că Marx şi Lenin nu au avut dreptate, spunând că oricând 
capitaliştii înţeleg interesele ţării lor. În politică aceşti capitalişti americani 
sunt nişte idioţi. Ei nu pricep că acordarea de credite nu depinde de o 
anumită insistenţă, ci de bazele politice pe care se stabilesc relaţiile. 
Nicolae Ceauşescu: Tocmai de aceea cred că trebuie apreciat că aceşti 
capitalişti americani au Înţeles aspectul politic. Îmbinarea aspectului politic 
cu cel economic îi.face adevăraţi marxişti. 
H. Kissinger: Adevărul este că sunt idioţi. După decretarea embargoului 
petrolier arab, şejitl unei firme petroliere americane din Arabia Saudită l-a 

.felicitat pe regele Feysal, .\punând că de mult trebuia făcut acest pas. Acum 
re.\pectivul nu mai este în Arabia Saudită, vă asigur. 
Nicolae Ceauşescu: Dar unde e libertatea? 
H. Kissinger: Pot .\pune ce vor în Europa, dar nu în Arabia Saudită, unde au 
nevoie de protecfia noastră. Dacă vor să aibă această protecţie, trebuie să 
urmeze linia sau cel puţin să nu se împotrivească politicii guvernului. 
Nicolae Ceauşescu: În ce priveşte România, mi se pare că judecata lor este 
foarte bună. Ei văd că Statele Unite dau anual credite avantajoase în 
valoare de câteva miliarde de dolari şi alte câteva miliarde sub formă de 
ajutor şi nu au nici un folos. Dacă România primeşte credite avantajoase, 
acestea ar înlesni punerea în valoare a unor materii prime, cu avantaje şi 
pentru România şi pentru Statele Unite. Aceasta corespunde intereselor şi 
ale guvernelor şi ale firmelor americane. 
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H. Kissinger: Cu aceasta sunt de acord. Calea de urmat este de a discuta 
proiectele cu companiile americane şi de a le supune la Eximbank. Dacă 
proiectele sunt economiceşte fezabile, desigur că vom da acordul politic şi 
chiar vom încuraja pe plan politic asemenea acţiuni. 
H. Barnes: Am impresia că domnul preşedinte are în vedere altceva, 
domnule secretar. Este vorba despre creditele Agenţiei pentru Dezvoltare. 
Nicolae Ceauşescu: Un credit politic, ca să folosesc termenii 
dumneavoastră. 
H. Kissinger: Aceasta reclamă acţiune în Congres. În starea în care se af/,ă 
Congresul în momentul de faţă acest lucru este foarte dificil. Dacă privim în 
viitor, peste câţiva ani, când vom controla situaţia, cred că va.fi posibil să ne 
gândim din nou la aceasta. 
Nicolae Ceauşescu: În fine. când l-am trimis recent pe consilierul meu la 
Washington, 37 care a avut convorbiri cu dumneavoastră şi cu preşedintele 
Ford, am pus problema unei vizite a preşedintelui în România. Nu ştiu dacă 
am putea avea în vedere anul viitor pentru realizarea vizitei. 
H. Kissinger: Este foarte generos din partea dumneavoastră să-l invitaţi pe 
preşedinte. De fapt, am discutat cu dânsul această chestiune. Atitudinea lui 
este favorabilă. La un moment dat, el va trebui să meargă în Europa 
Occidentală. O posibilitate care trebuie avută în vedere, de asemenea, este 
legată de Conferinţa securităţii europene. Dacă se /ine la nivelul cel mai 
înalt, atunci este posibilă o vizită în Europa răsăriteană. de fapt numai în 
România. Aş spune să luăm ca bază anul 1 975. 
Nicolae Ceauşescu: De acord. 
H. Kissinger: Îmi place mult casa de oaspeţi, este foarte elegantă. Desigur, 
acesta nu este singurul motiv pentru care ar veni preşedintele. Oricum, este 
bine să ne propunem realizarea vizitei în 1975. 
George Macovescu: Am putea trece aceasta în comunicat? 
H. Kissinger: Există întotdeauna o doză de nesiguranţă în privinţa 
programului preşedintelui. Când se fixează o dată. iar apoi nu se respectă. 
pot apărea dţficultăţi. Mai bine să menţionăm doar iniţiativa şi acceptarea 
ei, fără a spune 100 la sută că va avea loc în 1 975. 
Nicolae Ceauşescu: Am putea spune în comunicat că am convenit să 
începem negocierile pentru încheierea acordului comercial şi, ulterior, a 
acordului economic de lungă durată. Să facem şi o referire de principiu la 
incurajarea schimburilor între cetăţenii celor două părţi. 

37 Este vorba de Vasile Pungan, care a fost primit la Casa Albă pe 27 august 1974, 

de noul preşedinte al SUA, Gerald Ford, în urma demisiei lui Richa rd Nixon, 

datorită scandalulu i  Watergate. 
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H. Kissinger: Ar fi, cred, foarte bine. Nu insist, dar mă întreb dacă am putea 
spune ceva despre cazurile de dublă cetăţenie. 
H. Barnes: Există o formulare bună în comunicatul vizitei din decembrie, 
care ar putea fi preluată. Este şi mai generală. 
Nicolae Ceauşescu: De acord. 
Mai avem şi unele probleme cu biserica română din SUA, care funcţionează 
sub egida bisericii ortodoxe din România. Dar nu doresc să discut acum 
această problemă. 
Putem spune în comunicat că s-a manifestat dorinţa comună de a dezvolta 
colaborarea şi în viitor. 
Cred că putem trece la problemele internaţionale. Sunt gata să vă ascult. 
H. Kissinger: Poate doriţi să alegeţi dumneavoastră tema, iar eu îmi voi 
spune părerea. 
Nicolae Ceauşescu: Aţi călătorit mult, aţi cules multe impresii. Poate că eu 
aş alege o temă mai puţin interesantă. 
H. Kissinger: Nu am venit aici pentru a vorbi despre probleme care nu 
prezintă interes pentru dumneavoastră. Altfel aş începe să vorbesc despre 
America Latină. 
Nicolae Ceauşescu: Este foarte interesant; noi ne ocupăm foarte mult de 
dezvoltarea relaţiilor cu ţările latino-americane. Până acum am încheiat 
două tratate de prietenie în America Latină. 
H. Kissinger: Cu ce ţări? 
Nicolae Ceauşescu: Argentina şi Costa Rica. Întreţinem relaţii apropiate cu 

aproape toate ţările din America latină. 
Dar, poate, într-adevăr, este mai bine să începem cu situaţia din Europa. 
Aici avem o problemă concretă, a Conferinţei de securitate europeană38 şi o 
problemă mai generală legată de existenţa unor stări de lucruri care pot 
duce la situaţii grave, cum este cea din Cipru. 39 Părerea noastră este că 

38 După o Reuniune pregătitoare desfăşurată cu începere d in 22 noiembrie 1972, la 

Dipol i  (cartier rezidenţial a l  oraşului Helsinki) Conferinţa pentru Securitate şi 

Cooperare în Europa-CSCE, a fost desch isă la  3 iulie 1973 toţ la Helsinki,  la nivelul 

miniştrilor de Externe, cu participarea a 35 de ţări europene, între care şi România 

(mai puţin Albania), plus SUA şi Ca nada. La 1 a ugust 1975, în capitala Fi n landei 

Conferinţa s-a încheiat prin semnarea Actului  Final de către şefii de stat sau de 

guvern a i  statelor participante. 

39 între 15-2 1 iu l i� 1974, are loc în Cipru o lovitură de stat, în urma căreia 

preşedintele Makarios este nevoit să părăsească ţara. Situaţia se agravează 
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asupra câtorva lucruri se trece uneori fără a se acorda o prea mare atenţie, 
sau se consideră că ar fi uşor de soluţionat. 
H. Kissinger: Probleme de acest fel nu am niciodată. 
Nicolae Ceauşescu: Cu toate că s-a obţinut o serie de rezultate în 
îmbunătăţirea relaţiilor dintre un şir de state, situaţia continuă să fie, după 
părerea noastră, destul de complicată. Să spun drept, este o situaţie care, în 
multe privinţe, se aseamănă cu situaţia premergătoare celui de-al Doilea 
Război Mondial. 
H. Kissinger: În Europa? 
Nicolae Ceauşescu: Şi în Europa şi în lume. 
H. Kissinger: De ce în Europa? 
Nicolae Ceauşescu: Trebuie să vedem lucrurile în strânsă legătură şi cu 
criza energiei, a materiilor prime, cu criza financiară care, împreună, 
creează o situaţie destul de serioasă. Există, de asemenea, o puternică 
deplasare a mijloace/or financiare, care duce la o nouă situaţie economică 
şi, până la urmă, şi politică. 
H. Kissinger: De acord, aceste fenomene sunt foarte serioase. 
Nicolae Ceauşescu: În definitiv, este greu de prevăzut cum vor acţiona unele 
state, mai ales din Europa, pentru a soluţiona aceste probleme. În trecut ele 
au ales calea militară. 
Pe urmă, sunt probleme încă nesoluţionate în Europa, cu toţi paşii care s-au 
făcut spre înţelegere şi cu toate acordurile deja realizate. Situaţia din Cipru 
este foarte elocventă în această privinţă. 
H. Kissinger: Ea demonstrează încă o dată că nu există leac pentru prostie. 
Împreună, militarii greci şi turci au creat o porcărie de mari proporţii. 
Nicolae Ceauşescu: În altă ordine de idei, este vorba de concentrarea.foarte 
mare de forţe militare în Europa, cea mai mare din lume, fără precedent în 
trecut. Cu toate că există diferite alte focare de încordare, Europa rămâne, 
după părerea noastră, problema numărul unu, care trebuie să ne preocupe 
în momentul de faţă. 
H. Kissinger: De acord că este problema numărul unu. 
Nicolae Ceauşescu: Se pune acum problema cum trebuie acţionat în această 
situaţie foarte complicată. Ca să fiu în concordanţă cu spiritul deschis al 
discuţii/or noastre din trecut, aş dori să spun unele gânduri în această 
privinţă. 

datorită intervenţiei m il itare a Turciei. Ca u rmare a reacţiei internaţiona le, Consiliul 

de Securitate al O.N.U.  i ntervine pentru a detensiona situaţia . 
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H. Kissinger: De aceea v-am rugat să începeţi Dumneavoastră. Eram 
convins că aveţi ceva. . 
Nicolae Ceauşescu: Am impresia că, atât Statele Unite, cât şi Uniunea 
Sovietică, consideră că problemele se pot so/u/iona numai printr-o 
înţelegere între ele. Aceasta nu ar face decât să repete situaţia dinainte de 
cel de-al Doilea Război Mondial. Faptele demonstrează că asemenea soluţii 
nu sunt stabile sau viabile. 
H. Kissinger: Cred că aşa gândeşte Uniunea Sovietică. Gândirea noastră 
este mult mai complicată. 
Nicolae Ceauşescu: În orice caz, pentru a putea solu/iona problemele din 
Europa şi pentru a realiza o adevărată securitate pe continent, sunt necesare 
concepţii şi acţiuni noi. 
Eu vă spun nişte gânduri pe care le vom dezbate la Congres. Dar a/i venit 
înainte şi aş dori să vi le înfăţişez. 
Prima problemă este de a se ajunge la o reală dezangcyare militară şi la o 
reducere a concentrării de forţe. Ce se discută la Viena4 , să spun cinstit, noi 
apreciem că nu are nici o valoare. 
H. Kissinger: De acord cu Dumneavoastră. 
Nicolae Ceauşescu: Pentru informarea dumneavoastră, nu am luat încă o 
hotărâre, dar ne-am pus întrebarea dacă mai are rost să participăm, chiar 
în calitate de observatori. 
Considerăm, deci, că realmente, este necesară o abordare într-o concepţie 
nouă şi într-un !>pirit de acţiune nou, a problemei privind concentrarea 
forţelor militare şi armamentelor în Europa. 
Este un lucru anormal şi aproape neîntâlnit în istorie - în orice caz în istoria 
modernă - ca la 30 de ani după război să nu se încheie un tratat de pace şi 
nici să nu se aibă În vedere acest lucru. În fond, Europa trăieşte în stare de 
armistiţiu, dacă ar.fi să luăm documentele de la Postdam. 41 

40 Este vorba despre negocieri le privind reducerea trupelor şi armamentelor şi  

măsuri ad iacente în Europa, începute în 1973, cu participarea a 19 state - 12 

membre a le NATO şi 7 membre ale Organizaţiei Tratatulu i  de la Varşovia, d intre 

care 11 state ca participanţi d i recţi - 7 d in  NATO şi  4 d in  OTV - şi 8 state 

participanţi cu „statut special" - 5 d in NATO şi 3 d in OTV (Bulgaria, România şi 

Ungaria), negocieri ca re au continuat pe pa rcursul întregului  an 1974, fără nici un 

rezu ltat. 

41 Între 17 iul ie -2 august 1945, are loc la Postda m  (Germania)  ultima Conferinţă a 

celor Trei Mari Aliaţi (SUA, Marea B ritanie şi U .R .S.S) d in  cel de-al Doi lea Război 

Mondial ,  unde s-au pus bazele controlulu i  asupra chestiunilor administrative, 
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Deci, a doua problemă este de a pune cu fermitate problema lichidării 
acestui provizorat şi de a se ajunge, realmente, la un acord de pace, cu toate 
consecinţele ce decurg din aceasta privind lichidarea completă a oricăror 
urmări ale stdrii de război, ca şi a oricăror drepturi asumate în virtutea 
acestui fapt. Aceasta presupune, de asemenea, retragerea trupelor străine de 
pe teritoriile altor state, precum şi alte măsuri. 
În acest spirit judecăm noi şi problema Coriferinţei general-europene pe 
care o considerăm nu ca un moment de încheiere, cum gândesc unii, ci ca un 
început pentru a merge în continuare spre soluţionarea definitivă a 
probleme/or. 
H. Kissinger: În privinţa atitudinii noastre faţă de Conferinţa europeană, 
noi nu am fost principalii promotori şi nu noi suntem de vină că lucrurile 
merg destul de încet. Dorim să se ajungă la o încheiere rezonabilă şi, 
personal, cred că Conferinţa se va putea încheia în primăvara anului viitor. 
Nu există încă un acord cu privire la nivelul fazei finale. Toată lumea spune 
că aceasta depinde 

'
de rezultatele Coriferinţei, dar acestea sunt deja perfect 

previzibile. Convingerea mea personală este că ultima fază va avea loc la 
nivelul cel mai înalt. 
Înainte de a se ajunge, însă, la această concluzie, dulapurile ministerelor de 
Externe se vor umple de rapoarte asupra unor discu{ii grandioase pe 
această temă. Dar îmi dau seama că nu aceasta este grija Dumneavoastră 
principală. 
Nicolae Ceauşescu: Într-adevăr. grija principală nu este nivelul, ci cu ce 
vom veni la Conferin{ă. 
H. Kissinger: După cât înţeleg, la primul coş a rămas problema modţficării 
paşnice a frontierelor şi cea a valabilităţii egale a principiilor sau a faptului 
că ele trebuie îndeplinite cu egală stricteţe. Cred că problema este rezolvată, 
pentru că, oricum. nimeni nu înţelege despre ce este vorba. 
Nu mă mai refer la celelalte aspecte. pentru că am sta toată noaptea. Mai 
multe probleme par a fi la coşurile III şi IV Cred că, la sfârşit, vom veni cu 
ceva rezonabil. Oricum, nu cred că documentul va marca un punct de 
cotitură în istorie. 
Nicolae Ceauşescu: Şi eu cred că problemele principale sunt rezolvate sau 
în curs de rezolvare, chiar şi cele de la coşul Ill cele umanitare. După 
părerea mea, problemele principale rămân cele de ordin militar. pentru 
prevenirea unor noi situaţii de încordare şi cele referitoare la crearea unui 
organism cu caracter consultativ, într-o formă care să nu pună probleme, 

economice şi pol itice ale Germaniei, precum şi consfinţirii împă rţirii sferelor de 

influenţă stabi l ite la Yalta (Crimeea-U. R.S.S. ) .  
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dar care să asigure continuarea discu/ii/or asupra unui şir de aspecte care 
rămân de solu/ionat. 
H. Kissinger: Am convenit cu domnul ministru de Externe ca ambasadorii 
noştri la Geneva să fie în contact asupra acestei probleme. 
Foarte sincer, doresc să vă spun că părerea noastră este exact opusă 
preocupării Dumneavoastră. Dumneavoastră dori/i să preveni/i, printr-un 
sistem general, ca o superputere să se amestece în afacerile interne ale 
statelor din Europa răsăriteană şi pentru aceasta mecanismul amintit este 
foarte util. Noi am dori să prevenim situa/ia în care aceeaşi superputere să 
intervină în Europa occidentală, iar în această privin/ă mecanismul prezintă 
anumite pericole. 
Nicolae Ceauşescu: Depinde cum este organizat. 
H. Kissinger: Aceasta am dori să discutăm la Geneva. Dorim realmente să 
examinăm ideile Dumneavoastră cu privire la mecanism înainte de a adopta 
o hotărâre. 
Nicolae Ceauşescu: Noi înţelegem că Statele Unite, fiind prezente în 
Europa, participând la Conferin/ă, semnând documentele Conferinţei, îşi 
asumă anumite responsabilită/i şi dorim ca aceasta să contribuie la 
realizarea unei politici noi, a securităţii în Europa. 
H. Kissinger: Înţeleg sensul observa/iei Dumneavoastră. 
În ce priveşte problematica militară, şi eu cred că discu/iile de la Viena nu 
duc în prezent la nimic util. Impresia noastră este că Uniunea Sovietică nu 
doreşte să se facă progrese în această direcţie în prezent. 
Nicolae Ceauşescu: Noi considerăm că problemele din Europa sunt foarte 
complicate şi ascund pericole mari. În orice moment s-ar putea ivi noi 
complica/ii, de genul celor din Cipru, cu implica/ii destul de largi şi greu de 
prevăzut. 
H. Kissinger: Noi dorim să acţionăm pentru stabilizarea situa/iei, pentru o 
mai mare securitate. 
Nicolae Ceauşescu: Îmi dau seama că acum nu este timpul să discutăm, dar 
ridic această problemă, cu dorin/a de a se reflecta asupra ei şi de a se gândi 
la solu/ii care, realmente, să creeze altă situa/ie. 
H. Kissinger: Ne interesează mult ideile Dumneavoastră cu privire la 
modalită/ile concrete în care s-ar putea avansa spre o reglementare de pace 
şi la con/inului acesteia. 
Nicolae Ceauşescu: Ceea ce con/in toate tratatele de pace: lichidarea 
stărilor de lucruri determinate de război. cu toate consecinţele ce decurg din 
aceasta. 
De altfel, în însăşi Carta Na/iunilor Unite sunt anumite aspecte determinate 
de starea de război, în legătură cu care vor trebui găsite solu/ii 
corespunzătoare. Nu mă refer la dreptul de veto, nu este o problemă actuală. 
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Dar în Cartă sunt prevederi care menţin dreptul de intervenţie în treburile 
altor state. 
H. Kissinger: Doriţi să preveniţi posibilitatea aplicării acestora? 
Nicolae Ceauşescu: Cred că toată lumea doreşte aceasta. 
H. Kissinger: Din punct de vedere tehnic-juridic, Dumneavoastră sunteţi 
stat inamic pentru Uniunea Sovietică? 
Nicolae Ceauşescu: Legal nu, avem tratat. Dar în legătură cu articolul 53 
referitor la „ fostele state inamice " se pot găsi oricând interpretări. 
H. Kissinger: Înţeleg ce aveţi în vedere. 
Nicolae Ceauşescu: Să ştiţi că nu este vorba numai de România. Este, în 
fond, o situaţie unică în istorie când, la mult timp după un război, anumite 
ţări menţin dreptul de a interveni oricând consideră că este cazul. 
H. Kissinger: Înţeleg foarte bine punctul Dumneavoastră de vedere. 
Personal, cred că dacă ar fi vorba de un tratat de pace cu Germania, acesta 
ar fi foarte greu de negociat în acest moment. Pe de altă parte, nu văd încă 
ce ar da un tratat de pace altor ţări. 
Nicolae Ceauşescu: Noi avem un tratat de pace, semnat la Paris în 1 947. Cu 
toate acestea nu dorim să repetăm povestea cu mielul şi lupul. 
H. Kissinger: Înţeleg ce avefi În vedere. Personal, cred că un tratat de pace 
cu Germania este acum foarte dificil, datorită condiţiilor şi mentalităfii din 
cele două părţi ale Germaniei. 
I-am spus lui Brejnev că cel mai mare pericol pentru pace este ca RDG42 să 
câştige campionatul mondial de fotbal. În mare măsură el a fost de acord. 
Încrederea lor înforfele proprii ar fi căpătat atunci proporţii nemaipomenite 
şi necontrolabile. Ei joacă fotbal dupăfilozofia lui Kant, metodic. 
Nicolae Ceauşescu: Îi cunoaştefi mai bine pe germani. 
H. Kissinger: Este adevărat. Vreau să spun că noi dorim să ajungem la 
slăbirea confruntării militare în Europa Centrală şi în alte regiuni. 
Nicolae Ceauşescu: Problemele acestea merită să fie discutate o dată mai în 
amănunt pentru că, oricum, Statele Unite, asumându-şi o anumită 
răspundere în Europa, trebuie să ţină seama mai mult de interesele tuturor 
statelor de pe continent. 
H. Kissinger: Este un punct important, pe care cred că îl înţeleg acum foarte 
bine. Să spun cinstit, poate că până acum nu am privit lucrurile şi sub acest 
aspect, pe care 1-af i ridicat Într-un mod atât de nuanţat. 
Nicolae Ceauşescu: Aş relua o idee pe care am spus-o la început. Trebuie 
văzut, cred, că a merge pe ideea că problemele pot fi soluţionate numai prin 
înţelegeri în doi este de natură să ducă la eşec. Noi apreciem rolul Uniunii 

42 Republica Democrată Germană, creată în 1949, în zona sovietică de ocupaţie. 
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Sovietice şi al Statelor Unite. Am spus aceasta lui Brejnev şi altor 
conducători sovietici. Dar apreciem, totodată, că, pornind de la acest rol, 
ele nu pot şi nu vor putea niciodată să soluţioneze totul în numele altora sau 
nesocotind pe alţii. 
H. Kissinger: Noi, în Statele Unite, nu mergem pe acest drum. 
Nicolae Ceauşescu: Îmi reamintesc - iar dumneavoastră cunoaşteţi bine - ce 
s-a întâmplat în 1939. Stalin a preferat înţelegerea cu Hitler. S-a scris că 
este o înţelegere pentru o mie de ani, dar ştim cât a durat şi ce urmări a 
avut. Ştim că Statele Unite nu pot fi asemuite cu Germania, dar pericolul 
unei înţelegeri în doi este văzut de toate ţările din Europa chiar şi de cei mai 
buni aliaţi ai dumneavoastră. 
H. Kissinger: Nu le plac înţelegerile noastre, ca să le poată face ei. 
Nicolae Ceauşescu: Poate sunt împinşi la aceasta de felul cum acţionează 
Statele Unite. 
H. Kissinger: Credeţi că politica franceză are ceva de-a face cu ce am făcut 
noi? 
Nicolae Ceauşescu: Politica franceză poate nu, dar să ştiţi că apreciez mai 
mult această politică, care este totuşi. mai realistă ca a altora. 
H. Kissinger: În Europa occidentală sau în Statele Unite? 
Nicolae Ceauşescu: În Europa. 
H. Kissinger: Cel puţin, francezii încearcă să ducă o politică naţională. Tot 
ce vreau să .\pun este că nu noi suntem cei care îi provocăm să facă ceea ce 
fac. 
Nicolae Ceauşescu: Dar pericolul nu este atât din partea Franţei . . .  
H. Kissinger: Ci . . .  ? 
Nicolae Ceauşescu: Până la urmă. problema este că se poate ajunge la o 
accentuare a divizării Europei. Poate fără să vrea, Statele Unite contribuie 
la aceasta. 
H. Kissinger: Cum? 
Nicolae Ceauşescu: Vorbesc acum nu ca un preşedinte cu secretarul de Stat 
al Statelor Unite, ci ca un om politic cu un alt om politic care, indiferent de 
faptul că îndeplineşte o răspundere sau alta, înţelege într-un mod mai 
general problemele momentului. 
H. Kissinger: Sunt de acord că este necesar să pătrundem sensul istoriei, iar 
nu numai evenimentele zilei. Cred, de asemenea, că situa/ia în Europa este 
mult mai complicată decât îşi dau seama cei mai mulţi americani. Ce paşi 
concreţi pot fi întreprinşi la un moment dat, aceasta este o întrebare mai 
dţficilă. 
Nicolae Ceauşescu: Cred că unii paşi concreţi sunt legaţi de Conferinţa 
europeană, unde o serie de ac/iuni, cel pu/in din punct de vedere politic, pot 
deschide căi de soluţionare a problemelor în viitor. Nu sunt printre cei care 
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îşi fac iluzii despre diferitele acorduri. Ştiu că ele stau în vigoare cât timp se 
bizuie pe un anumit raport de forţe, dar şi ele pot juca un anumit rol. De 
aceea, consider că documentele securităţii europene trebuie să fie cât mai 
clare cu putinţă. 
În convorbirea avută acum cinci43 ani, am vorbit de faptul că se vor produce 
mari schimbări. Acum putem vedea că schimbările sunt prea mari şi s-au 
petrecut prea repede. Asupra unora nu toată lumea are înţelegerea 
corespunzătoare şi este pregătită să lefacăfafă. 
H. Kissinger: A vem o serie de probleme pe care trebuie să încercăm să le 
abordăm, iar în Occident suntem singura {ară care le poate rezolva. Trebuie 
să menţi1J,em dialogul constructiv în problema armelor nucleare, altfel 
pericolele vor deveni prea mari pentru ambele părţi. Aceasta este evident. 
Trebuie să încercăm să facem ceva cu problema energiei. Dacă nu ne 
aşezăm în fruntea acestei acţiuni, se poate ajunge la o asemenea slăbire 
politică a Vestului, încât întreaga structură din perioada postbelică se poate 
dezintegra. 
Istoria ne dă, desigur, o anumită perspectivă. Dar să nu credeţi că apreciem 
că putem să rezolvăm toate aceste probleme numai cu Uniunea Sovietică. 
În Europa avem nevoie de mai multă conştiinţă naţională. Dacă SUA ar 
acţiona singure în toată lumea, în toate problemele, ne-am epuiza repede 
substanţa naţională. De aceea, înţelegem că trebuie să contribuim ca 
Europa să dobândească o identitate mai puternică. Acest lucru este necesar 
şi pentru propria noastră bunăstare. 
Nicolae Ceauşescu: Eu am încredere în Europa. Dar sunt şi probleme 
complicate care trebuie soluţionate. A ici Uniunea Sovietică şi Statele Unite 
pot aduce o contribuţie importantă în măsura în care ţin seama de tendinţele 
existente şi de năzuinţele popoarelor europene. 
H. Kissinger: Vreau să vă spun ceva, domnule Preşedinte, pentru a arăta că 
înţeleg preocuparea Dumneavoastră. 
Cândva, când eram profesor, 44 am studiat politica externă a lui Bismark. 45 În 
acea perioadă situaţia din Germania era următoarea: era o {ară oarecum 

43 Este vorba despre convorbiri le româno-americane din august 1969, de la 

Bucureşti, cu ocazia vizitei oficiale a preşedintelui  Richa rd N ixon în România.  

44 A fost profesor de ştiinţe pol itice la Harvard. 

45 Otto von Bisma rk - om de stat a l  Prusiei şi apoi  a l  Germa niei, primul cance lar  al  

Imperiulu i  German, de la 1871 până în 1890. A folosit balanţa puterii în d iplomaţie 

pentru a menţine Europa paşnică între 1880-1890. 
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agresivă - Prusia şi o ţară mai puţin agresivă - A ustria, plus o seamă de 
state germane mai mici care priveau spre Austria, căutând protecţia ei. În 
1864, Bismark a convins A ustria că ţările mici nu fac decât greutăţi, încurcă 
lucrurile şi de aceea este mai bine ca problemele să fie rezolvate de Prusia şi 
Austria direct, fără a ţine seama de ţările mai mici. Austria a acceptat. Toate 
statele germane mai mici au fost demoralizate. Doi ani mai târziu, Prusia 
ataca Austria, care ajunsese total izolată. 
Uneori, putem învăţa din istorie. 
Nicolae Ceauşescu: Să sperăm. 
H. Kissinger: Nu va exista un condominiu46 atâta timp cât eu sunt secretar 
de stat. Nu suntem copii, ştim şi noi ce este strategia. Şi, la urma urmei, ce 
am făcut noi care ar putea sugera că ne îndreptăm spre un condominiu? 
Nicolae Ceauşescu: Cred că am discutat destul despre Europa. ln orice caz, 
aş dori să repet că noi am dori ca Statele Unite să adopte la Coriferinţa 
europeană o poziţie cât mai constructivă posibil şi, în general, în 
îndeplinirea răspunderii pe care şi-a asumat-o în Europa, să contribuie la 
rezolvarea problemelor complexe, în spiritul securităţii şi păcii. 
H. Kissinger: După discuţiile cu reprezentanţii Dumneavoastră cred că vom 
deveni ceva mai activi la Conferinţă. 
Pot spune în mod confidenţial că, în general, intenţionăm să fim mai activi şi 
vom vorbi serios cu cancelarul vest-german 47 , atunci când va veni la 
Washington, în decembrie. 
Cred că înţeleg problema fundamentală pe care o aveţi în vedere în legătură 
cu rolul Americii în Europa. 
Aţi menţionat Ciprul şi Orientul Mijlociu. Pe care doriţi să le discutaţi? 
Nicolae Ceauşescu: Despre Orientul Mijlociu cel mai mult puteţi vorbi 
Dumneavoastră. Aţi fost acolo de mai multe ori, acum mergeţi din nou. 48 

H. Kissinger: M-am cam supărat că nu am fost invitat la conferinţa arabă la 
nivel înalt. 49 Am văzut în ultimul timp mai mulţi arabi decât s-au văzut ei 
între ei. 

46 Administrare a unui  teritoriu de către două sau mai  multe ţări. 

47 Este vorba despre Helmuth Schmidt. 

48 Între 7-8 noiembrie 1974, Henry Kissinger, secretarul de Stat al SUA, a efectuat 

un turneu în Orientul Apropiat care a cuprins: Egipt, Arabia Saud ită, Iordania, Siria 

şi Israel .  

49  La Rabat (Maroc) a avut loc reuniunea a rabă la nivel înalt, unde s-au adoptat mai  

multe rezoluţii privind:  recunoaşterea Organizaţiei pentru E l iberarea Pa lestinei ca 
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Mi s-a spus că trebuie să mă însor pentru că m-am sărutat cu atât de mulţi 
miniştri arabi încât nu o să mai pot face diferenţa. 
Mie îmi plac liderii arabi. Sunt oameni cu personalitate puternică, cu un 
temperament romantic, cu o enormă complexitate de calcul, angajaţi 
permanent în încercarea de a obţine un avantaj pe seama altuia. Ce se poate 
întâmpla când se adună împreună 19 prim-miniştri şi preşedinţi arabi este 
dincolo de capacitatea mea de imaginaţie. Problema de bază cu arabii este 
că nu poţi spune unde se sfârşeşte realitatea şi unde începe poezia epică. 
Cred că la Rabat au făcut mai multă poezie epică. 
Părerea noastră despre Organizaţia palestiniană este destul de clară. Nu 
avem nimic împotriva OLP50 ca atare. Eram gata să începem contactele 
politice cu ei. Începusem deja, după cum ştiţi, unele explorări secrete. 
Problema imediată este însă cum să redăm cel puţin o parte din Cisiordania 
sub control arab. Pentru aceasta era necesar Hussein. 51 Ideea mea era să 
aibă loc negocieri între Hussein şi israelieni. Am obţinut acordul Israelului 
pentru asemenea negocieri acum 6 săptămâni. Într-un termen de 6 luni am fi 
reuşit cu siguranţă să realizăm ceva. După acest acord ar fi venit momentul 
recunoaşterii OLP. 
Acum avem de a face cu o situaţie foarte complexă. Arabii au recunoscut 
OLP, cu care Israelul nu vrea să discute. Este adevărat că nimeni nu 
dispune de mijloace să-i determine pe israelieni să facă ceva, cu excepţia 
noastră. Dar există limite şi în privinţa capacităţii noastre, care ţin mai mult 
de situaţia noastră internă. Totuşi, acţionând în secret, pas cu pas, se putea 
ajunge la înapoierea măcar a unei părţi din Cisiordania către Iordania, cu 
alte cuvinte către arabi. 
Ştiu ce se va întâmpla acum. Sadat şi Feysal sunt conştienţi că s-au încurcat 
lucrurile. Aşa că acum îmi vor cere să fac o minune. Hussein a ieşit din joc. 
Assad a realizat ceea ce şi-a dorit, adică să îngreuieze posibilitatea unor 
negocieri separate şi să evite propria izolare. Mie îmi place în mod special 
Assad. Îl cunoaşteţi? 
Nicolae Ceauşescu: Suntem prieteni. 

unic reprezentant al poporulu i  pa lestinian; investiţii ale ţărilor arabe producătoare 

de petrol în ţările ara be mai  puţin dezvoltate; cooperare în domeniul mi l itar; 

acordarea de sprijin statelor africane care au deven it independente ş .a .  

50  Organisation de Liberation de la Palestine - Organizaţia pentru E l iberarea 

Pa lestinei, cunoscută ş i  sub acronimul OEP. 

51 H ussein ibn Ta lal - regele Iordanie i  între 1952-1999. 
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H. Kissinger: Este un om cu un caracter puternic, de o mare integritate. Eu 
înţeleg bine politica lui, aproape că nici nu are de ales. 
Acum mă duc în zonă să le spun că trebuie să rezolve încurcătura în care au 
intrat. Principalul este să menţinem ritmul mişcării înainte spre pace. 
Aceasta trebuie, desigur, să includă şi Siria şi pe palestinieni, dar trebuie 
făcut într-un fel care să poată da rezultate. 
Este greu de spus ce se va întâmpla în mod concret. Secretul acţiunii noastre 
de anul trecut şi de anul acesta este că Statele Unite nu au anunţat niciodată 
un scop final, ci au avansat pas cu pas. Aceasta i-a împiedicat pe oponenţii 
noştri din interior să se unifice. De asemenea, Israelului i-a fost mai greu să 
ne reziste. Acesta este acum singurul mod de a proceda care poate avea 
succes. Alternativa este îngheţarea situaţiei sau un nou război. Apreciez că 
un război ar fi acum fără rezultat: o victorie tactică pentru israelieni, dar un 
nou impas strategic. 
Va trebui să vedem ce se poate pune la cale acum. Până la urmă, va trebui 
să mergem cu toţii la Geneva. Am sperat sincer că se va putea realiza o 
oarecare retragere israeliană înainte de Geneva, pentru că, după 
redeschiderea conferinţei va urma, normal, o lungă perioadă de stagnare. 
Aceasta este o apreciere cinstită a situaţiei. S-ar putea să-mi schimb părerea 
după ce mă văd cu toţi prietenii mei, începând de marţi seara. 
Nicolae Ceauşescu: Situaţia este, desigur, complexă în Orientul Mijlociu. 
Şi eu m-am întâlnit practic, cu toţi conducătorii arabi, în afară de regele 
Feysal. 
H. Kissinger: Vă aşteaptă o mare surpriză. Pentru a vă ilustra mentalitatea 
arabă, iată ce mi s-a întâmplat. După discuţiile avute cu primul ministru 
israelian52le-am trimis câte o scrisoare miniştrilor de externe arabi. Când 
m-am întâlnit cu unul dintre ei, mi-a .spus: „ Acum ştim că ai minţit pentru că 
am comparat toate scrisorile şi am văzut că sunt identice! ". 
Nicolae Ceauşescu: Sigur, arabii au o civilizaţie veche, o veche experienţă 
şi pot fi şi destul de romantici. În sine, nu este un lucru rău. 
H. Kissinger: Mie, sincer, îmi plac, am o slăbiciune specială pentru sirieni. 
Pentru aceasta Dumnezeu mă va pedepsi într-o zi. 
Nicolae Ceauşescu: Nu cred! 
Pe lângă toate acestea, arabii au căpătat acum un atu puternic - petrolul şi 
cele câteva zeci de miliarde de dolari care se concentrează în Orientul 
Mijlociu. Eu am, totuşi, impresia că, dacă se constată că sunt înţeleşi, cu 
arabii se poate ajunge la rezultate bune. 

52 Este vorba despre Yitzhak Rabin, care a condus guvernul  israelian între 1974-

1977, el succedându-i în funcţie doamnei Golda Meir. 
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H. Kissinger: De acord cu Dumneavoastră! 
Nicolae Ceauşescu: Acum cinci ani, când a/i venit cu preşedintele Nixon, 
relaţiile noastre cu ţările arabe nu erau prea bune, iar după vizită, cu 
sprijinul prietenilor, aceste relaţii s-au înrăutăţit şi mai mult. 
Actualmente, aş putea spune că dintre ţările socialiste, poate cu excepţia 
Iugoslaviei, avem, poate, cele mai bune relaţii cu ţările arabe. 
H. Kissinger: Probabil este adevărat. Este şi impresia mea după discuţiile 
avute cu arabii. 
Nicolae Ceauşescu: Avem relaţii bune şi cu Organizaţia pentru Eliberarea 
Palestinei. Cu Arafat53 am chiar relaţii prieteneşti, acum două săptămâni a 
fost în România. 
În lumea arabă s-au produs schimbări radicale, în ultimii ani, în ceea ce 
priveşte felul de a judeca lucrurile. Astăzi este acceptat faptul că Israelul 
constituie o realitate şi că trebuie să se ajungă la o înţelegere 
corespunzătoare cu el. Deci, fantezia şi romantismul din trecut au dispărut 
în mare măsură în ce priveşte problemele legate de Israel. Mai toate ţările 
arabe au înţeles că trebuie să se preocupe mai mult de dezvoltarea lor 
economică şi socială, să-şi asigure independenţa. Ei înţeleg acum bine că 
războiul şi menţinerea încordării în Orientul Mijlociu sunt în detrimentul lor 
din toate punctele de vedere, după cum sunt, de altfel, şi pentru Israel. 
H. Kissinger: Pentru Israel în orice caz. 
Nicolae Ceauşescu: S-au produs deci schimbări mari. Acestea creează, 
după părerea mea, condiţiile pentru o soluţionare acceptabilă tuturor 
părţilor. 
Recunoaşterea O.L. P. era de aşteptat şi nu trebuie considerat ca ceva 
surprinzător. 
H. Kissinger: Nu sunt surprins, dar cred că acum s-a făcut o greşeală 
tactică. 
Nicolae Ceauşescu: Chiar şi tactic nu este o greşeală. Israelul însuşi are 
nevoie de anumite zguduiri pentru a înţelege realitatea. Ieri am discutat 
despre aceasta cu ministrul Economiei, Bar-Lev. 
H. Kissinger: Sper că este mai priceput în economie decât în linii de 
apărare. 
Nicolae Ceauşescu: Liniile de apărare nu mai au azi mare valabilitate. 
H. Kissinger: Îl cunosc pe Bar-Lev, mi-a fost student. Este un om foarte 
inteligent. 

53 Yasser Arafat a fost conducătorul acestei orga nizaţii în perioada 1969-2004. 
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Istoria războaielor în deşert arată că armata care se află la celălalt capăt al 
deşertului pierde. În cel de-al Doilea Război Mondial nici un comandant nu 
a câştigat două bătălii la rând, pentru că se îndepărta de bază. 
Nicolae Ceauşescu: N-aş dori să intru în considerente strategica-militare. 
Fapt este că Bar-Lev a spus că ei recunosc existenţa unei probleme 
palestiniene şi că ea trebuie soluţionată. 
H. Kissinger: Fără îndoială. Şi care era soluţia lui? 
Nicolae Ceauşecscu: Nu am discutat soluţii cu el. Dar însuşi faptul că şi în 
Israel începe să se înţeleagă faptul că trebuie soluţionată problema 
palestiniană este un element pozitiv. 
H. Kissinger: De acord. Numai că acum va mai dura. 
Nicolae Ceauşescu: Fără îndoială. Dar câte o dată anumite evenimente pot 
forţa oamenii să înţeleagă, aşa cum s-a întâmplat în Portugalia cu coloniile. 
H. Kissinger: Cred că nu este rea comparaţia. Am crezut întotdeauna că în 
Israel, când se ajunge la pace, lucrurile se vor petrece ca în Portugalia, la 
început foarte încet, pentru un timp, apoi foarte repede. 
Nicolae Ceauşescu: În fond, Arafat şi cercurile conducătoare ale OLP au 
ajuns la concluzia că trebuie pornit de la realităţi, iar printre aceste realităţi 
se numără şi existenţa Israelului. 
H. Kissinger: De ce nu o spun public? 
Nicolae Ceauşescu: Prima dată am discutat cu el acum doi ani şi jumătate. 
Pe atunci nici nu vroia să audă. De fapt, suntem singurii care i-am pus 
problema că trebuie pornit de la recunoaşterea realităţilor şi de la 
necesitatea organizării unui stat pe un teritoriu al lor. 
H. Kissinger: De acord că aceasta este singura platformă realistă. 
Nicolae Ceauşescu: Acum ei acceptă această idee. Ultima dată am discutat 
cu ei cu harta în faţă. În fond, ei doresc să-şi organizeze un stat independent 
în Cisiordania, pe teritoriul ocupat în 196754, şi în Gaza, legând cele două 
părţi printr-un coridor în genul celui de la Berlin. 55 

54 Între 5-10 iunie 1967, are loc războiul a rabo-isrea l ian, cunoscut şi sub numele de 

războiul de şase zile. În conflict au intrat Republica Arabă Un ită ( Egiptul  de astăzi), 

a lături de Iordania şi Siria, cu sprijin acordat şi de a lte state ara be (Arabia Saudită, 

Kuweit, I rak, Libia, Maroc, Algeria, Sudan) .  Acest conflict se soldează cu înfrâ ngerea 

părţii arabe, Israe lul  ocupâ nd: partea a rabă a Ierusal imului, Gaza, întreaga 

Peninsulă Sinai, Cisiordania şi înă lţimile Golan d in  teritoriu l  sirian .  

5 5  După cel  de-al Doilea Război Mondial,  conform înţelegerilor stab il ite la Yalta ş i  

Postda m, Berl inul  a devenit oraş cu statut separat, fi ind împărţit în  patru zone, 

controlate de Puterile Aliate învingătoare (SUA, Marea Britan ie, Franţa ş i  U RSS). 
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De asemenea, ei sunt gata să accepte o anumită formă de colaborare cu 
Hussein şi în perioada următoare, chiar după constituirea statului lor, într-o 
formă federală, sau aşa cum ajung să se înţeleagă. 
H. Kissinger: Preocuparea noastră, domnule Preşedinte, nu este Hussein ca 
atare, ci cum să ajungem la negocieri efective. 
Nicolae Ceauşescu: Recent l-am trimis pe reprezentantul meu la regele 
Hussein, după vizita lui Arafat, tocmai pentru a discuta această problemă. 
Am impresia acum că înţelegerea de la Rabat creează condiţii pentru o 
abordare mai realistă, angajând şi OLP pe un drum nou. 
În mod confidenţial, vreau să vă spun că Arafat este foarte preocupat ca în 
toate problemele să aibă garanţii cât mai mari din partea ONU Ar dori, de 
asemenea, ca teritoriul să-l primească cel puţin cu participarea ONU dacă 
nu prin ONU 
H.Kissinger: Foarte interesant. 
Nicolae Ceauşescu: A învăţat şi el ceva în 20 de ani. 
De aceea mi se pare că situaţia este acum mai favorabilă pentru a înainta 
spre o soluţie. 
Zilele acestea urmează să se discute la ONU problema palestiniană. Fără 
îndoială că ar fi util ca Statele Unite să adopte o poziţie cât mai realistă, în 
orice caz nu o poziţie de respingere a OLP. 
Cu atât mai bine ar fi dacă însuşi Israelul ar recunoaşte necesitatea unei 
soluţionări politice a problemei palestiniene, care să le asigure 
palestinienilor dreptul la o viaţă independentă. Aceasta ar crea o bază nouă 
pentru soluţionarea problemelor în perspectivă. Israelul nu trebuie să-i 
ridice pe palestinieni împotriva sa, ci, dimpotrivă, să şi-i aproprie. 
Avem exemplul greşelii lui Makarios în Cipru, care nu a înţeles nevoia de a 
ţine seama de turci, de a le asigura condiţii egale şi de a-i apropia. 
H. Kissinger: Complet de acord. 
Nicolae Ceauşescu: Palestinienii există acolo şi vor exista. Oricum, 
israelienii vor trebui să trăiască în pace şi colaborare cu ei. Trebuie, însă, 
să li se şi ofere posibilitatea de a face aceasta. 
Din discuţiile cu Arafat şi cu alţi conducători palestinieni, consider că este 
posibilă o soluţie rezonabilă şi acceptabilă în problema palestiniană. 
H. Kissinger: Foarte interesant. 

Zona controlată de sovietici a revenit noii Republici Democrate Germane, fi ind şi 

capitala Germaniei Răsăritene, iar partea controlată de puterile occidentale 

revenind Germaniei Occidenta le. Accesul terestru din Berl inul  de Vest către 

Germania Federală se făcea printr-o şosea, supravegheată permanent de 

autorităţile est-germane şi de sovietici .  
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Nicolae Ceauşescu: Însăşi dorinţa lor de a angaja ONU mai puternic este 
foarte pozitivă. 
H. Kissinger: Vom stabili contacte cu ei în următoarele câteva luni, pentru 
informarea Dumneavoastră confidenţială, probabil înainte de sfârşitul 
anului. Va trebui ţinut în secret din motive interne. 
Nicolae Ceauşescu: Este bine. Cred că veţi ajunge la concluzii şi înţelegeri 
realiste. 
Ei doresc, la un anumit moment, să se întâlnească şi cu conducătorii 
Israelului. 
H. Kissinger: I-aţi spus acest lucru lui Bar-Lev? 
Nicolae Ceauşescu: I-am spus. 
H. Kissinger: Şi ce a spus el? 
Nicolae Ceauşescu: A spus că va raporta. 
Cred că aveţi dreptate, ar fi bine dacă Israelul s-ar retrage din unele 
teritorii. Aceasta ar crea o atmosferă mai bună. În acelaşi timp, este util, 
după părerea mea, să se reia negocierile de la Geneva cât mai curând. Nu 
pentru că acolo s-ar solu/iona problemele, ci pentru că optic, pentru opinia 
publică s-ar crea o atmosferă nouă. În acelaşi timp, se pot continua 
negocierile pe alte diferite căi. 
H. Kissinger: Depinde, de fapt, cum se duc negocierile la Geneva. Dacă se 
duc într-un anumit spirit, atunci procesul va merge exact cum aţi spus. Dar 
sunt ţări care văd în aceasta o problemă de prestigiu, insistă ca nimic să nu 
se producă fără participarea lor. Aceasta complică lucrurile. Însă modelul 
prezentat de Dumneavoastră este exact ceea ce doresc şi prefer şi eu. 
Nicolae Ceauşescu: În politică trebuie să se ţină seama şi de prestigiu. În 
cadrul Conferinfei se poate foarte bine să se dea girul şi aprobarea pentru 
cele realizate în tratativele duse pe alte căi care, oricum, nu pot fi excluse. 
H. Kissinger: Cred că este o procedură foarte bună. Voi discuta aceasta în 
timpul vizitelor în Orientul Mijlociu. 
Nicolae Ceauşescu: Cred că este în interesul reglementării, inclusiv 
interesul Statelor Unite, de a fi angajate în acest proces şi alte state. Nu 
multe, dar un anumit număr de state care pot ajuta efectiv la rezolvarea 
problemelor. 
H. Kissinger: De exemplu? 
Nicolae Ceauşescu: Unele state din Europa occidentală, Iugoslavia, 
România chiar. 
H. Kissinger: Mă interesează mai mult România decât Iugoslavia. Vorbesc 
foarte serios. Iugoslavia adoptă o poziţie prea unilaterală. 
Nicolae Ceauşescu: Câteva ţări din grupul nealinia/ilor ar putea fi de mare 
ajutor. Au influenţă şi în ţările arabe şi au şi legături cu Israelul, în ciuda 
unor probleme. 
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H. Kissinger: Mă voi gândi foarte serios la aceasta. Cred că ar putea fi 
calea de urmat. Înţeleg că s-ar deschide Conferinţa de la Geneva, iar paralel 
s-ar desfăşura discuţii cu sprijinul unor ţări nealiniate şi europene. 
Nicolae Ceauşescu: Pot fi constituite o serie de grupuri de lucru care să 
studieze diferite probleme. Între timp, ar continua discuţiile. Se asigură 
astfel şi prestigiul, se înlătură susceptibilită/ile, se creează o atmosferă 
optimă pentru soluţionarea problemelor. 
Chiar pentru relaţiile Statelor Unite cu ţările vest-europene este utilă 
participarea unor state din zonă. Vedeţi, acum încep să apăr Statele Unitei 
H. Kissinger: În Europa există o singură /ară care creează probleme. 
Nicolae Ceauşescu: Nu aş vrea să intru într-o discuţie pe această temă. 
H. Kissinger: Întrucât problemele reale nu se discută la Geneva, până la 
urmă este destul de indiferent cine va merge la Geneva. Singura problemă 
este cu Israelul. 
Nicolae Ceauşescu: Şi eu am convingerea că nu la Geneva se rezolvă 
lucrurile. Dar anumite forme nu trebuie excluse. 
H. Kissinger: De acord. 
Nicolae Ceauşescu: Oricum, o participare mai activă a ONU, cel pu/in în 
faza finală, pentru girul politic şi concretizarea definitivă a solu/ii/or îşi are 
importanta sa. 
H. Kissinger: Din nou sunt de acord. 
Nicolae Ceauşescu: A veam de gând să vă ofer o masă. Să nu ne acuzaţi că 
v-am invitat în România şi nici măcar nu v-am dat de mâncare. 
Poate să facem acum o pauză şi să continuăm mai târziu. 
(După dineu) 
Nicolae Ceauşescu: Am să vă rog să transmite/i preşedintelui Ford salutul 
meu şi cele mai bune urări. Aştept cu multă plăcere să-l reîntâlnesc în 
România. 
H. Kissinger: Voi/ace aceasta negreşit. 
Nicolae Ceauşescu: Vă rog, de asemenea, dacă ave/i ocazia, să transmite/i 
domnului Nixon salutul meu şi urări de sănătate. Ştiu că a avut o situaţie 
grea cu sănătatea şi îi urez însănătoşire grabnică. 
H. Kissinger: Va aprecia mult acest gest. Eu vorbesc adesea cu preşedintele 
Nixon la telefon. Şi în mod sigur voi sta de vorbă cu el la revenirea în SUA. 
Îi voi transmite salutul Dumneavoastră. 
Nicolae Ceauşescu: Noi păstrăm o amintire prietenească fa/ă de domnul şi 
doamna Nixon, aşa că vă rog să transmite/i din partea şi a so/iei, urările 
noastre şi pentru doamna Nixon. Sper că va fi posibil să ne reîntâlnim. 
H. Kissinger: Voi face aceasta. Sunt sigur că va aprecia gestul pentru că, 
dintre liderii lumii, pe Dumneavoastră vă pre/uia şi vă respecta cel mai mult. 
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Nicolae Ceauşescu: Noi, şi eu personal, suntem convinşi că fostul preşedinte 
Nixon a făcut mult pentru destinderea internaţională, pentru colaborarea 
dintre ţările noastre. 
H. Kissinger: Istoria îl va trata mai bine decât au făcut-o contemporanii săi. 
Nicolae Ceauşescu: Din păcate, aşa se întâmplă câteodată. 
Mi se pare că rămăsesem la Cipru. Noi considerăm că este o situaţie 
deosebit de gravă, care poartă pericolul unor mari complicaţii în zonă. De 
aceea suntem convinşi că trebuie făcut totul pentru o soluţie cât mai 
grabnică. Nu are rost să intrăm în istoria acestei probleme, dar considerăm 
că menţinerea independenţei şi integrităţii Ciprului este esenţială pentru 
pacea în zonă. 
H. Kissinger: la început, vecinii Dumneavoastră au vânturat ideea că 
Statele Unite au pus la cale lovitura de stat din Cipru. Aceasta este o prostie 
totală. Noi nu avem nimic împotriva lui Makarios. Singurul lui necaz era că 
talentul său era mai mare decât insula. lucrul acesta li se întâmplă multor 
greci. 
Evenimentele s-au petrecut acolo în ultimele două săptămâni ale 
preşedintelui Nixon şi în prima săptămână a preşedintelui Ford. 
În esenţă, noi suntem în favoarea unei soluţii negociate care să asigure 
independenţa şi integritatea Ciprului. Vineri, voi pleca la Ankara să văd 
dacă îi pot convinge pe turci să facă un gest care să le permită grecilor să 
vină la tratative. 
Nicolae Ceauşescu: În fond, se pare că punctele de vedere sunt foarte 
apropiate. 
H. Kissinger: În multe probleme. 
Nicolae Ceauşescu: Şi grecii din Cipru acceptă ideea federalizării, fără 
împărţirea insulei în două zone. 
H. Kissinger: Cred că aceasta este soluţia care se va accepta până la urmă. 
Nicolae Ceauşescu: Împărţirea insulei în două zone ar fi şi practic foarte 
grea. Stabilirea mai multor cantoane cu caracter autonom ar fi o soluţie mai 
bună. 
H. Kissinger: Statele Unite sunt gata să accepte ceea ce este acceptabil 
pentru cele două părţi. 
la 9 august, înainte de cea de-a două invazie turcă, le-am propus turcilor 
soluţia cu cele şase cantoane. Atunci turcii au acceptat, dar grecii nu au 
dorit să discute. 
Nicolae Ceauşescu: Se pare că acum această soluţie este acceptabilă. 
H. Kissinger: Se pare că toate persoanele care suferă de instabilitate 
emoţională trăiesc la 700 km de Bucureşti - Orientul Mijlociu, Grecia, 
Turcia, Cipru. 
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Nicolae Ceauşescu: În orice caz, noi considerăm că trebuie depuse toate 
eforturile, iar Statele Unite pot face mult pentru a se ajunge la o soluţie. 
H. Kissinger: Vom face tot ce se poate, dar grecii ne-au rugat să nu fim prea 
activi până la 1 7  noiembrie, când au alegeri. Oricum, până atunci nici nu 
pot rezolva nimic. 
Nicolae Ceauşescu: Situaţia este complicată şi în Turcia din acest punct de 
vedere. 
H. Kissinger: Este adevărat, au probleme interne. În Turcia nu este un 
guvern destul de puternic pentru a putea întreprinde acţiuni majore. 
Nicolae Ceauşescu: După cât se pare, există guverne destul de puternice 
pentru a complica lucrurile, dar prea slabe pentru a le îndrepta. 
H. Kissinger: Când se complică lucrurile este un semn că avem de-a face cu 
un guvern slab. Cred că junta din Grecia a dat lovitura în Cipru, pentru că 
era slabă, iar nu pentru că era puternică. 
Nicolae Ceauşescu: Eu am spus tot ce am avut de spus. 
H. Kissinger: la începutul acestei călătorii am fost în Uniunea Sovietică. 
Am avut discuţii destul de bune cu Brejnev. Sper că vom putea face unele 
progrese privind limitarea înarmărilor strategice. la întâlnirea de la 
Vladivostok56 nu ne aşteptăm la hotărâri majore. Nu doresc să revin, însă, la 
discuţia de la început, pentru a nu se considera că Statele Unite vor să 
ajungă la înţelegeri cu Uniunea Sovietică, desconsiderând punctul de vedere 
al altor prieteni. 
Vă informez că înainte de sfârşitul qnului intenţionez să vizitez Republica 
Populară Chineză. 
Nicolae Ceauşescu: Noi considerăm că relaţiile Dumneavoastră cu Uniunea 
Sovietică sunt necesare iar acordurile pentru limitarea armamentelor, în 
măsura în care se realizează, ar fi deosebit de bune. Ca şi în trecut, noi nu 
putem decât să salutăm asemenea paşi. 
Doresc să vă spun şi Dumneavoastră ce le-am Jpus sovieticilor. Din păcate, 
cheltuielile pentru înarmare şi înarmarea propriu-zisă continuă. apar noi 
ţări posesoare de arme nucleare, alte ţări forţează ritmul înarmărilor. De 
aceea, orice înţelegere între SUA şi URSS, până la urmă nu soluţionează 
problemele de fond. Poate că în condiţiile actuale două ţări mari pot ajunge 

56 Este vorba despre întâ ln irea d intre LI .  Brejnev, secretar general a l  CC a l  PCUS şi 

G. Ford, preşedi ntele SUA , care a avut loc între 23-24 noiembrie 1974, unde cele 

două părţi au dat un com unicat şi o decla raţie comună, în care şi-au exprimat 

intenţia de a încheia un acord cu privire la lim itarea a rmamentului strategic 

ofensiv, va labi l  până la sfârşitul anului  1985 
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la unele soluţii, dar în perspectivă problema armelor şi mijloacelor lor de 
transport va deveni mult mai gravă. 
O problemă tot mai importantă este cea a RP Chineze, care nu poate fi 
ţinută la o parte sau neglijată în toate aceste tratative internaţionale. 
H. Kissinger: -Sunt total de acord Noi am anunţat Republica Populară 
Chineză că suntem gata să negociem cu ei tot ce negociem sau am negociat 
cu Uniunea Sovietică. 
Nicolae Ceauşescu: În următorii ani RP Chineză va juca un rol tot mai 
important în viaţa internaţională. Faţă de acum cinci ani, când am discutat 
despre aceasta, ea a devenit o forţă tot mai puternică. 
H. Kissinger: Parţial, cu ajutorul nostru, cel puţin diplomatic, pentru că am 
ajutat China să iasă din izolare. Nu este, însă, nici o îndoială că China 
devine tot mai importantă. 
Nicolae Ceauşescu: Cred că unii îşi fac calcule greşite, în legătură cu unele 
probleme interne din China. 
H. Kissinger: Noi nu facem asemenea calcule. Noi îi luăm pe chinezi foarte 
în serios. 
Nicolae Ceauşescu: În perspectivă, şi nu îndepărtată, ci apropiată, China şi, 
probabil, şi alte state şi zone vor avea un cuvânt mult mai greu în 
problemele internaţionale. 
H. Kissinger: De acord Noi nu avem vreun interes special să excludem alte 
naţiuni. 
Nicolae Ceauşescu: Şi America latină va deveni o forţă puternică. 
H. Kissinger: Dar fragmentată, nu unită. Vor fi mai multe centre de putere -
Argentina, Mexic, Brazilia. 
Nicolae Ceauşescu: Se pot uni. 
H. Kissinger: Nu mă opun, dar mă îndoiesc. Îi cunosc bine. 
Nicolae Ceauşescu: Prin deplasarea a zeci de miliarde de dolari în statele 
deţinătoare de petrol se creează o situaţie cu totul nouă în situaţia 
economică, iar aceasta influenţează puternic şi situaţia politică. 
H. Kissinger: Este adevărat. Nu reuşesc să conving multă lume de acest 
adevăr în Statele Unite. De aceea am ţinut discursul la ONU pe această 
temă. 
Nicolae Ceauşescu: Este necesar să se acţioneze în aceste condiţii pentru 
stabilirea unor asemenea raporturi şi a unor asemenea soluţii care să 

· excludă în viitor o confruntare. Dacă lucrurile nu încep să .fie rezolvate 
acum, posibilitatea confruntării creşte mult. 
H. Kissinger: Inevitabil, pentru că este de neconceput ca 50 de milioane de 
oameni din ţările cu petrol să modifice civilizaţia industrială a 800 milioane 
de oameni. Nu vor permite. 
Noi vom face unele propuneri luna viitoare. 
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Nicolae Ceauşescu: Ne gândim şi noi la unele propuneri. Vrem să ne 
aşezăm în fruntea ţărilor care luptă pentru o lume mai dreaptă şi mai bună. 
H. Kissinger: Ne includeţi şi pe noi? 
Nicolae Ceauşescu: Mergem împreună. 
În unele probleme am putea face unele schimburi de păreri utile. 
La Roma, de exemplu, ne gândim să sugerăm necesitatea unui program 
elaborat de FA a57, pentru dezvoltarea producţiei agricole în ţările în curs 
de dezvoltare. 
H. Kissinger: Fac şi eu aceeaşi propunere, numai că nu mă refeream la 
FAO. 
Nicolae Ceauşescu: Sugestia este conf inută în mesajul transmis Conferinfei. 
Cred, de asemenea, că, fiind o organizaţie internaţională, FAO este forul cel 
mai potrivit, care să patroneze programul, să ajute cu experfi la realizarea 
lui mai rapidă. 
H. Kissinger: Nu avem nimic împotriva FA O. Totul este să .fie sprijinită 
ideea de bază. Din păcate, FA O nu dispune de cadre prea puternice. 
Nicolae Ceauşescu: Poate fi ajutată. În orice caz, este neapărat necesară 
iniţierea unui program vast de dezvoltare a agriculturii în ţările în curs de 
dezvoltare, incluzând chimizarea, irigaţiile, mecanizarea şi pregătirea 
cadrelor. 
H. Kissinger: Veţi vedea că avem păreri foarte apropiate. Dacă nu se 
realizează progrese rapide în această direcţie, vom avea un deficit mondial 
de 85 milioane tone. Aceasta este mai mult decât totalul rezervelor existente. 
Nicolae Ceauşescu: În raporturile noastre bilaterale cu câteva ţări din 
Africa, noi am început o colaborare largă în domeniul agriculturii. Acum 
discutăm câteva asemenea acţiuni în America de Sud. 
H. Kissinger: Putem examina aceste lucruri în comisia mixtă. 
Nicolae Ceauşescu: În general, punerea la punct a unor programe speciale 
pentru fările rămase în urmă va fi una din problemele cele mai importante 
ale viitorului. 
H. Kissinger: În unele domenii. Dar trebuie să acţionăm astfel ca ţările 
re!.pective să poată prelua efectiv îndrumarea acestor proiecte. 
Nicolae Ceauşescu: Nici nu se poate altfel. 
În fond, toate problemele legate de criza actuală nu pot fi soluţionate, dacă 
nu se acţionează unitar pentru clădirea colaborării pe o bază nouă. Până la 
urmă, aceste probleme sunt mai complicate decât cele din Orientul Mijlociu. 

57 FAO - Organizaţia Naţiunilor Un ite pentru Alimentaţie şi Agricultură. 
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J'RATEGICE;: 

H. Kissinger: Cred că aveţi un serviciu de informaţii foarte bun. M-am 
convins că aţi văzut un exemplar al cuvântării pe care urmează să o rostesc 
la Roma. Aceasta este, de fapt, tema discursului. 
Nicolae Ceauşescu: Nu prea apelăm la serviciile de informaţii, în special 
când este vorba de Statele Unite. 
H. Kissinger: Singurul folos al serviciilor de informa/ii este de a constata 
care din ştirile publicate în presă este cea adevărată. 
Nicolae Ceauşescu: Sunt multe probleme, dar esenţialul este de a se găsi noi 
căi de colaborare. În acest sens, ONU poate juca un rol mai important în a 
ajuta ca toate statele să se angajeze în soluţionarea problemelor existente. 
H. Kissinger: Trebuie să simţim o răspundere globală din partea fiecărei 
na/iuni. 
Nicolae Ceauşescu: Cu cât unele ţări sunt lăsate la o parte, cu atât sunt 
împinse să găsească solu/ii în afară, mărind pericolul unor confruntări. Este 
încă greu de vorbit că în situaţia internaţională de azi ar exista o adevărată 
ordine democratică, care să permită participarea tuturor statelor la 
elaborarea şi adoptarea solu/ii/or. 
H. Kissinger: Sunt de acord cu Dumneavoastră când vorbiţi de o nouă 
ordine economică, de agricultură, de energie - toate statele trebuie să 
participe. 
Nicolae Ceauşescu: Numai aici? 
H. Kissinger: Sunt probleme ca armamentele nucleare strategice. Nu cred 
că alte ţări ştiu destul pentru a lua decizii. la securitatea europeană, de 
pildă, toate /ările trebuie să participe. Depinde de subiect. 
Nicolae Ceauşescu: Este adevărat că problemele armelor nucleare 
strategice nu sunt cunoscute de toate statele. Dar, în fond, problemele 
dezarmării nucleare interesează deopotrivă toate statele. Sunt de acord că 
nu în toate problemele trebuie să participe neapărat toată lumea, dar sunt 
probleme reale care nu pot fi rezolvate decât cu participarea tuturor. 
H. Kissinger: Am impresia că Dumneavoastră sunte/i foarte preocupat de 
această problemă. Nu cred, însă, că suntem în divergenţă. 
Vă rugăm ca, în orice problemă aveţi păreri sau propuneri, să ne trimiteţi 
emisari sau mesaje speciale. 
Nicolae Ceauşescu: Nu este o preocupare specială a României şi, din cât 
cunoaştem noi, este tot mai presantă. 
H. Kissinger: Necazul este că la ONU orice discu/ie tinde să se transforme 
într-o confruntare între blocuri. De aceea, căutăm să formăm grupuri care 
să reunească păr/ile interesate. 
Nicolae Ceauşescu: Sunt probleme care şi noi considerăm că este bine să fie 
rezolvate între părţile interesate, dar sunt altele care nu pot fi solu/ionate 
vwbil decât cu participarea tuturor statelor. 
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Dar e târziu şi mă tem că v-am obosit prea mult. 
H. Kissinger: Deloc. Este întotdeauna o plăcere să discut cu 
Dumneavoastră, domnule Preşedinte. Sunt puţini conducători în lume care 
să aibă o asemenea viziune globală. 
Aş fi dorit să pot sta mai mult pentru a continua discuţiile şi mâine. 
Nicolae Ceauşescu: Sper să ne revedem. 
H. Kissinger: Poate anul viitor, dacă reuşim să aranjăm vizita preşedintelui 
Ford 

4 noiembrie 1974. 58 

58 Arhivele Naţionale ale României, fond CC a l  PCR-Secţia Relaţii Externe, dosar 

364/1974, ff. 1-25. 
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REPUBLICA MOLDO V A SUB PRESIUNILE RUSIEI 

La trei luni de la momentul istoric al semnării de către Republica 
Moldova a Acordului de Asociere şi Liber Schimb cu Uniunea Europeană 
(27 iunie 20 1 4), moldovenii au devenit mai realişti. După euforia firească, au 
apărut şi alte subiecte arzătoare, care polarizează starea de spirit a populaţiei. 
Unul dintre ele îl reprezintă sancţiunile economice impuse de Rusia care, 
deşi anunţate de mai mult timp, păreau că au luat prin surprindere atât 
guvernul, cât şi pe cetăţeanul de rând al Moldovei. „ Ruşii nu au făcut 
diplomaţie cu noi - afirmă un înalt responsabil din Asociaţia Producătorilor 
şi Exportatorilor de Fructe „MoldovaFruct". Pur şi simplu ne-au avertizat că 
vom avea de suferit, că ne vor arâta cine suntem noi şi ce înseamnă Rusia. 
Noi am luat ca pe o glumă aceste avertismente, am crezut câ poate vom 
rămâne mai departe prieteni, în loc să luăm măsuri de prevenire ". Starea de 
nemulţumire este vizibilă la tot pasul :  de la oficiali guvernamentali până la 
precupeţii din pieţe sau paznicii din parcările de autoturisme de pe lângă 
hoteluri sau blocurile de locuinţe, toţi vorbesc indignaţi despre decizia Rusiei 
de a sista importuri le de fructe, legume şi conserve din Republica Moldova. 
O decizie considerată în mod unanim ca nedreaptă şi discreţionară, ca 
măsură de retorsiune faţă de pasul făcut de moldoveni în direcţia UE. Pentru 
că, într-adevăr, nimeni nu a luat în serios motivele fitosanitare invocate de 
autorităţile ruse în justificarea măsurilor anunţate. Pentru toată lumea este 
evident caracterul politic al acestor măsuri. 

Sub titlul incitant „ Putin nu mai vrea să mănânce fructe 
moldoveneşti ", ziarul Timpul atrage atenţia că măsurile Rusiei echivalează 
cu o agresiune economică. Cunoscutul editorialist Constantin Tănase, 
director fondator al acestei publicaţii, explică: „ Blocada economică este o 
formă de agresiune de ordin economic, care constă în folosirea relaţiilor 
economice ca mijloc de presiune politică, încălcându-se normele dreptului 
internaţional ". La rândul său, Veaceslav U ntilă, vicepreşedinte al Partidului 
Liberal, afirmă că acţiunile Rusiei au depăşit deja faza şantajului, ele se 
încadrează în categoria unor măsuri „ duşmănoase şi restrictive, cu impact 
economic negativ ". Estimările preliminare făcute de Ministerul Agriculturii 
de la Chişinău evaluează pierderi le economiei moldoveneşti provocate de 
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sancţiunile ruseşti la circa 1 50 milioane de dolari. Cei mai afectaţi sunt 
desigur ţăranii, producătorii agricoli, pătura cea mai vulnerabilă a societăţii. 

,,Pedepsifi de Rusia, ajutafi de UE şi SUA ". Sub aceast titlu, Ziarul 

Naţional face o primă analiză a măsurilor luate de guvernul de la Chişinău şi 
de partenerii occidentali ai Republicii Moldova pentru a-i ajuta pe 
producătorii agricoli să depăşească criza provocată de restricţiile impuse de 
Rusia. Întrunit în mai multe reuniuni de urgenţă, cabinetul de miniştri al 
premierului Iurie Leancă a iniţiat o serie de măsuri pentru compensarea şi 
amortizarea pierderilor, care se vor resimţi cu certitudine în plan economic şi 
social. Mai întâi, guvernul va aloca circa 20 milioane de lei pentru susţinerea 
financiară a celor care au înregistrat pierderi de pe urma măsuri lor dispuse de 
Rusia. Totodată, o parte din producţia de legume şi fructe a fost 
redirecţionată către armată, şcoli şi aşezăminte sociale. Dar „ solu/ii 
miraculoase ", după cum se exprima şeful guvernului de la Chişinău, nu 
există. Este nevoie de strategii noi, care au nevoie însă de un anumit timp 
pentru a da rezultate. 

Un sprij in imediat a venit, fireşte, din partea Uniunii Europene şi a 
SUA, noii parteneri strategici ai Republicii Moldova. Comisarul european 
pentru extindere şi politica de vecinătate, Ştefan Fule, a evocat posibilitatea 
ca Acordul de Asociere dintre Republica Moldova şi UE să intre în vigoare 
mai devreme, faţă de 1 octombrie, data stabil ită iniţial. La rândul lor, foştii 
comisari europeni Dacian Cioloş (agricultură şi dezvoltare rurală) şi Karel 

De Gucht (comerţ) au convenit asupra unor soluţii rapide de facilitare a 
accesului pe piaţa europeană a unor cantităţi sporite de mere, prune şi 
struguri din Republica Moldova. Pe această bază, peste 1 00 OOO de tone de 
fructe moldoveneşti vor putea ajunge pe pieţele vestice. Cheltuielile pentru 
depozitarea fructelor şi transportul lor în UE vor fi subvenţionate cu circa 1 3  
milioane euro din contul asistenţei bugetare acordate de Comisia Europeană. 
Alte fonduri ar putea fi alocate prin eforturi concertate ale altor parteneri, 
cum ar fi Banca Europeană de Investiţii şi Banca Mondială. Măsurile 
preconizate de UE sunt susţinute intens de România care, alături de cele trei 
republici baltice (Estonia, Lituania şi Letonia), se numără între primele ţări 
care au ratificat Acordul de Asociere UE-Moldova. 
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Şi Statele Unite ale Americii au reacţionat rapid la gestul Moscovei, 
alocând fonduri suplimentare pentru modernizarea şi diversificarea 
sectorului agricol din Republica Moldova. În acest an, SUA vor contribui 
suplimentar cu 1 O milioane dolari la programe de dezvoltare economică, care 
se adaugă celor 2,8 milioane dolari anunţaţi anterior pentru stimularea 
competitivităţii sectorului privat în agricultură. În plus, programul în curs de 
derulare, care prevede asistenţă americană pentru dezvoltarea agriculturii 
Republicii Moldova pe o perioadă de cinci ani, în valoare de 262 milioane 
dolari (program anunţat de vicepreşedintele Joe Biden cu ocazia primei sale 
vizite la Chişinău, în martie 20 1 1 ), include de asemenea proiecte privind 
reabilitarea unor sisteme de irigaţii şi acordarea de împrumuturi pentru 
producătorii agricoli moldoveni. Tot cu sprij in american, Oficiul Naţional al 
Viei şi Vinului din Republica Moldova a elaborat o strategie care are ca 
obiectiv principal comercial izarea în următorii trei ani a I 00 de mii de litri de 
vinuri pe piaţa SUA. Până în prezent, primii zece producători moldoveni de 
vinuri au reuşit să pătrundă pe această piaţă. 

Obstacole vechi şi noi. Există, fără îndoială, o v1zmne 
comună, împărtăşită atât de liderii politici de la Chişinău, cât şi de partenerii 
occidentali, asupra faptului că parcursul european al Republicii Moldova este 
unul anevoios şi de durată. Unele obstacole erau cunoscute sau anticipate de 
mai multă vreme. Ele ţin de obstrucţi i le Rusiei, de atitudinea antieuropeană a 
comuniştilor moldoveni, precum şi de separatismul transnistrean şi găgăuz 
încurajat în bună măsură tot de fosta metropolă. Este nevoie, desigur, şi de o 
schimbare de mentalitate, care să faciliteze asimilarea valorilor occidentale. 
După cum afirmă unii observatori ai evoluţiilor de la Chişinău, „ vechea 
mentalitate de vasalitate faţă de Rusia continuă să fie puternică în rândul 
societăţii moldoveneşti ". Un amplu articol redacţional publicat de un 
cotidian central din Republica Moldova atrage atenţia tocmai asupra unui 
asemenea fenomen : „Anii de ocupaţie rusească şi-au pus atât de tare 
amprenta asupra unora dintre noi, încât pare că nu mai avem puterea de a 
discerne între adevdr şi minciună, între bine şi rău, între prieten şi duşman. 
Revolta pe care ar trebui să o resimţim atunci când suntem împroşcaţi cu 
noroi de la Moscova, chiar la posturile de televiziune ruse pe care le 
urmărim seară de seară, lipseşte. În locul ei s-a instalat o inexplicabilă 
veneraţie faţă de tot ce este made în Rusia ". 
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Toată lumea pare conştientă de dificultăţi şi de durata procesului de 
integrare europeană. Semnarea Acordului de Asociere, scrie în săptămânalul 
„Literatura şi Arta"  un cunoscut cercetător şi istoric de la Chişinău, 
reprezintă neîndoielnic „ un triumf al eforturilor de distanţare de URSS şi 

urmaşii acesteia . . .  Mult mai importantă va fi, însă, aderarea la UE, iar 

pentru aceasta este necesar să luptăm toţi cetăţenii Moldovei ". 

Un „război hibrid" al Rusiei împotriva Moldovei? În ultimul timp, 
pe măsura continuării conflictului ruso-ucrainean în estul Ucrainei, oficiali ai 
NATO de rang înalt atrag atenţia că acţiunile agresive ale Federaţiei Ruse 
prezintă riscuri sporite pentru securitatea generală în sud-estul Europei. O 
declaraţie recentă a lui Anders Fogh Rasmussen, secretar general al NATO 
(de la 1 octombrie a.c., locul său a fost preluat de fostul premier norvegian 
Jens Stoltenberg), este edificatoare: „ Asistăm la o nouă eră de probleme şi 

acţiuni revizioniste . . .  Moscova a călcat în picioare toate reglementările şi 

aranjamentele care au garantat pacea în Europa după încheierea Războiului 

Rece . . .  Schema este evidentă. Din Republica Moldova până în Georgia, iar 

acum în Ucraina, Federa/ia Rusă a utilizat presiunile economice şi militare 

pentru a genera instabilitate. Pentru a produce confUcte şi a diminua 

independen/a vecinilor ". Un soi de „război hibrid", cum I-a calificat un alt 
oficial de rang înalt al Alianţei Nord-Atlantice. 

În faţa unor presiuni atât de mari, care depăşesc cu mult capacităţile 
de reacţie ale Republicii Moldova, guvernanţii de la Chişinău au adoptat o 
atitudine echilibrată, evitând să intre în retorica antioccidentală a Moscovei 
şi chiar să adopte măsuri de retorsiune la sancţiunile economice ruseşti. Mai 
mult, a fost reafirmată clar opţiunea pentru prezervarea statutului de 
neutral itate, tot în scopul de a menaja susceptibilităţile Rusiei faţă de o 
eventuală apropiere prea mare a Republicii Moldova de NATO. Într-adevăr, 
articolul 1 1  ( 1 )  al Constituţiei stipulează „neutralitatea permanentă" a 
republicii, iar această opţiune este aprobată de mai mult de jumătate din 
populaţie, după cum arată ultimele sondaje  de opinie. Paragraful (2) al 
aceluiaşi articol constituţional mai prevede însă că „Republica Moldova nu 
admite dislocarea de trupe militare ale altor state pe teritoriul său", iar 
această prevedere este încălcată în mod flagrant chiar de Federaţia Rusă, care 
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menţine trupe în zona Nistrului în pofida cererilor repetate ale Chişinăului de 
retragere a acestora. 

Pe fundalul de mai sus, se anticipează că apropiata campanie 
electorală pentru alegerile parlamentare de la 30 noiembrie 20 1 4  va fi una 
complicată şi tensionată, marcată în presiuni şi oferte tentante din diverse 
direcţii. Nu trebuie uitat că venirea comuniştilor la putere, în 200 1 ,  a fost 
posibilă pentru că aşteptările cetăţenilor moldoveni, după un deceniu de 
libertate, nu şi-au găsit împlinirea necesară. O tranziţie prea lungă, presărată 
de noi condiţionări şi restricţii din toate părţile, poate avea efecte contrare 
celor urmărite. Un lucru de care par tot mai conştienţi atât liderii proeuropeni 
de la Chişinău, cât şi ţările din UE şi Statele Unite ale Americii. 

P. Ioan 
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„SFĂTUITORII" UCRAINEI 

Kievul pare a fi locul preferat pentru negocieri, aranjamente, semnarea de 
acorduri şi tot felul de combinaţii, care privesc soarta ucrainenilor in care 
„sfătuitorii" - mai ales cei occidentali şi polonezi - încearcă să deţină un rol 
detenninant. 

Reverberaţiile kievene ale Summit-ului de la Malta 
În oraşul de pe maluri le N iprului, la 6 decembrie 1 989, s-au întâlnit 

Francois Mitterand şi M ihai l Gorbaciov, pentru a armoniza poziţiile celor două ţări, 
ca unnare a rezultatelor Summit-ului de la Malta. 

Aşa cum releva atunci The New York Times, francezi i  erau interesaţi în 
sprij inirea sovieticilor pentru a împiedica reunificarea Germaniei, iar aceştia din 
unnă doreau organizarea în 1 990 a unei conferinţe europene pe probleme de 
securitate. 

Istoria a vrut însă altfel .  În octombrie 1 990 Gennania s-a reunificat, iar în 
decembrie 1 99 1  URSS a dispărut de pe harta lumii . 

Revoluţia Portocalie de la Kiev 
După alegeri le prezidenţiale din Ucraina din noiembrie 2004, în contextul 

protestelor ucraineni lor faţă de ilegalităţi le şi abuzurile din campania electorală ale 
partizanilor pro-ruşi ai lui Viktor Ianukovici, la Kiev a sosit un grup de mediatori 
europeni compus din preşedinţi i Poloniei şi Lituaniei - Aleksander Kwasniewski şi 
Valdas Adamkus, înaltul reprezentant pentru politică externă şi de securitate al 
Uniunii Europene - Javier Solana, precum şi secretarul general al OSCE - Jan 
Kubis. 

Într-o analiză a acestui eveniment real izată de cercetătoarea Renata Kosc
Hannatiy, de la Institutul Kennan, se relevă că, unnare a eforturilor „sfătuitorilor", 
dintre care cel mai activ a fost şeful statului polonez, s-a ajuns la un acord care 
prevedea schimbarea componenţei Comisiei Electorale Centrale, modificarea legii 
privind alegeri le prezidenţiale, iar Curtea Supremă a Ucrainei a dispus organizarea 
unui al treilea tur de scrutin, soldat cu victoria l iderului opoziţiei, Viktor Iuşcenko. 

Aducerea în acest fel la putere a forţelor pol itice ucrainene declarat pro
europene a fost unnată de o exacerbare a fricţiunilor interne dintre liderii acestora 
(în special între Viktor Iuşcenko şi Iulia Timoşenko), rezultate modeste în 
combaterea fenomenului de corupţie şi implementarea unor refonne reale, accentul 
fiind pus pe promovarea naţionalismului anti-rus şi anti-românesc. În aceste 
condiţii, nu este de mirare că alegerile din 20 1 O au fost câştigate de pro-rusul Viktor 
Ianukovici, ceea ce a însemnat sfârşitul a ceea ce fusese denumită Revoluţia 
Portocalie. 

Revoluţia sângeroasă de la Kiev 
La sfârşitul anului 20 1 3 , corupţia generalizată din perioada guvernam 

Ianukovici, precum şi intenţia de a plasa fonnal Ucraina în sfera de influenţă a 
Rusiei, au scos din nou în stradă pe ucraineni .  Şi de această dată, „sfătuitorii" 
occidentali au venit la Kiev, reprezentaţi de miniştrii de externe german, francez şi 
polonez, oferindu-şi servicii le pentru soluţionarea crizei .  
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După cum au relevat ziariştii britanici John Thomhill şi Jan Cienski de la 
Financial Times, cel mai activ d intre aceşt.ia a fost ministrul de externe al Poloniei, 
Radoslaw Sikorski .  De asemenea, conform agenţiei americane private de informaţii 
(intel lingence) şi  prognoze strategice - Stratfor, eforturile acestora s-au materializat 
într-un acord semnat cu Victor lanukovici şi care prevedea organizarea de alegeri 
prezidenţiale şi parlamentare anticipate, precum şi o serie de refonne 
constituţionale, inclusiv instalarea unui guvern interimar. 

N ic i  nu se uscase cerneala pe acest document şi Viktor Ianukovici a decis 
reprimarea sângeroasă a protestatarilor aflaţi în Piaţa Independenţei din Kiev. 
Violenţa acţiunilor puterii ş i  numărul mare de victime au radicalizat forţele de 
opoziţie de la Kiev, iar preşedintele Ianukovici a fost demis de Rada Supremă şi 
nevoit să fugă din ţară. 

Intervenţia militară făţisă a Rusiei Împotriva Ucrainei 
În aceste condiţii, Ucraina a intrat într-o nouă fază a existenţei sale post

sovietice, confruntându-se de această dată cu iminenţa prăbuşirii instituţiilor de stat 
şi destrămarea teritorială, sub presiunile din ce în ce mai agresive şi fără nici un fel 
de menajamente ale Moscovei .  A fost pierdută Peninsula Crimeea şi se pare că 
unnează Donbasul, dacă nu întreaga Noua Rusie - până la Gurile Dunări i .  

Războiul civil face ravagi i în Ucraina de Est, forţele annate ş i  de 
menţinere a ordinii, în special în estul ţări i, s-au dezintegrat, iar economia 
ucraineană se prăbuşeşte sub povara dependenţei excesive de resursele energetice 
ruseşti şi de piaţa de desfacere rusă, corupţiei endemice şi ineficienţei. 

Cu toate acestea, acum, nici o echipă de „sfătuitori" nu-şi mai face drum 
până la Kiev, probabi l pentru că sfaturi le lor ar trebui însoţite de măsuri concrete de 
sprij in. În schimb, primul ministru ucrainean este cel care bate la uşile de la 
Bruxelles, Berlin sau Washington, unde este întâmpinat cu înţelegere, încurajări şi 
cam atât. . .  

Poate că elita politică ucraineană ar trebui, chiar şi în al 1 1 -lea ceas şi  cu 
atât mai mult în situaţia disperată în care se află, să aplece totuşi urechea şi la alt fel 
de sfătuitori, d in imediata lor vecinătate, care au simţit pe pielea lor ce înseamnă 
aspiraţi i le imperiale ale Rusiei şi, spre deosebire de tot felul de binevoitori de salon, 
au o dureroasă, dar şi inestimabilă experienţă în acest domeniu. De pi ldă, 
georgieni i .  

Experienţa Georgiei 
Într-o discuţie cu expertul american în probleme de securitate şi apărare 

naţională - El i  Lake, actualul ministru georgian al apărării, Irakli Alasania, afinnă 
că ţara sa este dispusă să împărtăşească Ucrainei „o serie de concluzii cu privire la 
ce trebuie făcut şi ce nu trebuie făcut În cazul În care o ţară este invadată de 
armata Federaţiei Ruse şi de unităţile ruseşti cu misiuni speciale". Acesta a ţinut 
să menţioneze că a avut două convorbiri telefonice în acest sens cu omologul său 
ucrainean, pe care 1-a infonnat că instituţia pe care o conduce a finalizat recent un 
raport de 70 de pagini privind felul în care trebuie să se pregătească annata, să fie 
selectate ţintele din domeniul contrainfonnaţii lor şi să se acţioneze pe frontul 
diplomatic, după ce Rusia ocupă un teritoriu aparţinând unei ţări suverane. 
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În cazul în care va fi invitat la Kiev, Alasania a precizat că este dispus să 
pună · la dispoziţia părţii ucrainene acest raport, deoarece, în opinia sa, poate 
constitui „un sprijin pentru actuala conducere ucraineană să supravieţuiască 
crizei În care se află Ucraina după ce Rusia a anexat Crimeea". Irakl i  Alasania, 
ministrul georgian al apărării a relatat interlocutorului său american câteva concluzii 
privind ce ar trebui să facă Ucraina în actuala situaţie în care se află, determinată de 
confruntarea cu o Rusie din ce în ce mai agresivă. Astfel, prioritar este identificarea 
şi neutral izarea agenţilor secreţi ai Rusiei, monitorizarea cu atenţie a organizaţiilor 
neguvernamentale care susţin în real itate interesele Moscovei şi securizarea l in i i lor 
de comunicaţie cu Occidentul .  De asemenea, în cazul în care Rusia anexează noi 
teritorii ucrainene, trebuie menţinute legături le cu populaţia acestora, fără a fi 
recunoscut formal raptul teritorial . 

Ca regulă generală, este de părere Alasania, în asemenea situaţii este 
important „să te bazezi Într-o măsură mai mare pe resursele diplomaţiei" decât 
pe cele mi l itare, având în vedere că nici una din armatele fostelor republici sovietice 
nu poate rezista unei invazii de amploare declanşată de Rusia. Există însă şansa să 
poată fi contracarate acţiuni le de sabotaj şi provocatoare la care apelează Moscova. 

Alasania a ţinut să sublinieze necesitatea neutralizării din timp a agenţi lor 
secreţi infiltraţi de către Rusia în armata şi servicii le de securitate ucrainene. Dacă 
nu se realizează acest lucru, aceştia pot realiza provocări de felul celei care l -au 
determinat pe preşedintele georgian Mihail Saakaşvi l i  să judece greşit şi să 
declanşeze o confruntare mi l itară, care a devenit apoi pretextul unei invazii de 
amploare din partea Rusiei. 

O altă concluzie care a rezultat din conflictul mi l itar ruso-georgian, din 
anul 2008, este că „în armată şi serviciile de securitate şi de menţinere a ordinii 
publice trebuie promovaţi în poziţii cheie ofiţeri tineri, al căror patriotism să nu 
ridice nici cel mai mic semn de întrebare, iar cei care au studiat în Rusia să fie 
marginal izaţi sau chiar eliminaţi". 

Interesul lui Irakli Alasania şi al ţării sale faţă de evoluţi i le din Ucraina nu 
este gratuit sau pur şi simplu un exerciţiu de retorică, dimpotrivă. Acesta o spune 
clar şi răspicat: „Dacă Ucraina va supravieţui actualei crize, va exista un vi itor 
pentru toate ţări le care se învecinează cu Rusia. Dacă va pierde, statele care aspiră 
să adere la comunitatea ţărilor euro-atlantice vor fi blocate mulţi ani de acum 
încolo, datorită acţiunilor subversive ruseşti." 

Cei care nu au Învaţat din lecţiile istoriei sunt condamnaţi să o repete 
În cercurile politice, academice şi mass-media din Occident, se încearcă în 

ultima vreme o nuanţare cel puţin ciudată a dictonului atât de expresiv formulat de 
Nicole Iorga: „Istoria Îşi bate joc de cei care nu o cunosc, repetându-se". Din ce 
în ce mai insistent se încearcă acreditarea ideii că, „istoria nu se repetă, ci doar 
rimează". 

Este evident că lecţi ile învăţate de georgieni ,  după confruntarea lor 
dramatică cu Rusia din vara anului 2008, seamănă ca două picături de apă cu cele 
însuşite de români după invadârea Cehoslovaciei de către sovietici şi aliaţii lor, din 
luna august 1 968, când tancuri le armatelor „frăţeşti" îşi încălzeau motoarele în 
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apropierea graniţelor României. Printre măsurile adoptate atunci de conducerea ţării 
s-au aflat şi cele menţionate de actualul ministru georgian al apărării. 

Prin urmare, în opinia noastră, cel puţin în ce priveşte Europa Centrală şi 
de Est, precum şi comportamentul agresiv al Rusiei, caracterul repetitiv al unor 
evenimente istorice este prevalent. 

Experienţa României 
Ceea ce se întâmplă acum în Ucraina ne aminteşte în acelaşi timp şi de 

zilele fierbinţi de la Bucureşti, din luna decembrie 1 989. 
Ce s-ar fi ales de integritatea teritorială, independenţa şi  mai ales de 

perspectiva de aderare la UE a României, dacă nu ar fi existat acea „Noapte a 
General i lor", în care şefi ai armatei şi securităţii române de atunci - Ştefan Guşă şi 
Iulian Vlad, au pus mai presus de orice interesele ţării ş i  s-au opus ferm invaziei 
mil itare pregătite de Uniunea Sovietică şi Ungaria „frăţească"? 

Semnificativ este faptul că o asemenea soluţie era sugerată atunci, printre 
alţii şi de „sfătuitori" de la Washington şi Paris. La 24 decembrie 1 989, secretarul 
de stat al Statelor Unite, James Baker, declara că ţara sa nu va obiecta dacă „Pactul 
de la Varşovia va considera necesar să intervină În România". 

De asemenea, am mai fi putut oare vorbi astăzi de garanţiile de securitate 
oferite de apartenenţa la NA TO şi de parteneriatul strategic cu Statele Unite, dacă 
nu ar fi existat acei frumoşi şi încrâncenaţi căpitani, maiori şi locotenent-colonei ai 
armatei române din Comitetul de Acţiune pentru Democratizarea Armatei - CADA, 
care, la începutul anului 1 990, din faţa clădirii guvernului şi apoi în Aula Academiei 
Mi litare, au forţat banda de agenţi sovietici condusă de generalul Militaru să plece 
de la conducerea armatei române? 

Cel mai probabil că răspunsul la aceste întrebări ar fi fost negativ şi alta ar 
fi fost soarta României, dacă, după anul de cumpănă - 1 968, nu ar fi fost identificată 
şi neutralizată agentura sovietică din ţara noastră. 

Alexandru Botez 
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În acest număr al revistei PERISCOP, continuăm seria Consemnări a 

rubricii MEMORIALISTICĂ având ca subiect noi relatări ale ziaristei de origine 

română Nicoleta FRANCK despre probleme româneşti, pe care le-a avut în 

preocupare până la decesul său în 2012. 
De această dată ne vom folosi de documente, îndeosebi core!>pondenţă, 

care ne-au parvenit de la unul din beneficiarii moştenirii sale testamentare, după 

cum se poate vedea din materialelefacsimilate. Nu vom adopta formatul celor două 

articole din numerele anterioare ale revistei, ci vom prezenta, oarecum antitetic, 

anumite susţineri, idei ale ziaristei în faţa a ceea ce reiese din documentele 

originale, despre care făceam menţiune mai sus. 

"AMINTEAM MEREU CĂ SUNT NĂSCUTĂ LA IASI SI DECI DE 
ORIGINE ROMÂNĂ. LE VORBEAM DE PRĂPĂDUL DIN ROMÂNIA" 

- Plecarea definitivă din ţară a Nicoletei Franck a avut loc, după cum am 
văzut în prima serie a Consemnărilor, la 27 octombrie 1 947. Plecare legală, deşi 
despre soţul său, Yves Franck, se spunea că ar fi fost "spion englez" expulzat. Într
un material vi itor vom încerca să ne lămurim cât de cât şi asupra acestui aspect, tot 
pe bază de documente. Revenind la tema "prăpădului", pe care nu o comentăm 
acum în esenţa ei, constatăm că, de fapt, doamna Franck coresponda intens cu 
rudele, prieteni i  ş i  alte cunoştinţe din ţară, cărora le spunea numai vorbe bune. O 
foarte intensă corespondenţă încă din primul an de la plecarea din ţară. Multora le 
trimitea chiar pachete cu medicamente. 

- Mai mult, scrisorile din ţară o informează pe doamna Franck despre 

faptul că membrii familiei au locuri de muncă - unele, pe alese - relativ bine plătite, 
că locuiesc în Capitală pe artere centrale, că şi-au rezolvat problemele cu 
proprietăţi le, pe scurt că "prăpădul", cel puţin pentru familie nu este chiar aşa de . . .  
prăpăstios. Nu că am susţine că în acei ani ,  1 945- 1 960, ar fi fost raiul pe pământ în 
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România, sau că n-ar fi existat abuzuri, nedreptăţi, l imitări de drepturi, l ipsuri 
materiale, crime, dar, până una-alta ar trebui lăsaţi alţii să se pronunţe, nu fami l i i le 
Apotecker - Franck. În ce ne priveşte, întrevedem un alt resort al acestei intense 
corespondenţe şi, după cum vom vedea, vizite reciproce, de care nu oricine 
altcineva ar fi putut beneficia. 

. ��/:dzu.,·� //_!/ 
l . , � k /ua .Jtccur: 

- �� ��� 4 �-�r � --4� � �J l r.4"" � � � � R4 .� � <flt. z  ..... �..d
� �  � � � -� .  f/ � �„·4--�J�
�, ,� � �� ��- �?Y�";;.h 1 

- Spune doamna Franck în cartea sa de memorii "De la laşi la Geneva59 • • •  " 

: "A reuşit mama să vină la Geneva! . . .  În 1 964, . . . mama a venit în Elveţia". 
Apoi, ceva mai târziu, o nouă vizită: "De data aceasta, mama avea o viză 

de ieşire din ţară pentru două luni. A revenit la noi de mai multe ori, a mai revenit 
o dată şi după moartea soţului meu . . . " (pag. 1 29). " . . .  Yves mai trăia când, în timpul 
unei şederi a Mamei la noi, a sosit . . .  familia Partenie la Geneva . . .  " (pag. 1 24 ) . 

- În anii optzeci, mama ziaristei, doamna Ghizela Apotecker i-a făcut vizite 
intense fiicei sale, pe perioade îndelungate, obţinând vize şi prelungiri de la 
autorităţile române, fără probleme, ba chiar unele dificultăţi le-a avut din partea 
elveţienilor. N-a avut, însă, probleme în domeniul asistenţei medicale, doamna 
Apotcker se apropia de venerabi la vârstă de 90 de ani . . .  

Dar nu  numai cei din ţară erau în legăruri "multilaterale" cu doamna 
N .Franck. Atât ca simplă turistă, cât mai ales ca jurnalistă, a făcut multe vizite în 
România, la rude, prieteni sau în misiuni oficiale: 

"În 1970, mi-a fost dat să plec la Bucureşti. Victor Zeegers, directorul 
ziarului "La Libre Belgique", Îmi ceruse să fac un reportaj În ţara despre care 
scriam atât de des " ( ibidem, pag. 1 24). 

59 N.Franck, De la laşi la Geneva, de pe Bahlui pe Leman, Fundaţia Academia Civică, 2000, 

pag.122. 
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"Marea mea bucurie a fost să-i revăd pe ai mei, pe Mama, pe sora mea 

Aninica şi pe so/ul său Costică Metulescu, mătuşi, unchi, veri şi verişoare, apoi 

prietenii de pe vremuri . . .  ". 

"Aninica, sora mea se bucura că scăpase de necazuri graţie profesorului 

Iorgu Iordan, care o angajase în calitate de colaboratoare a sa la Universitate . . .  " 
( ibidem, pag. l 25). 

" . . .  noul ambasador român la Înaltul Comisariat al ONU pentru Refugiaţi, 

În acea zi m-a oprit să-mi spună că articolele mele au fost citite la Bucureşti şi. 

dacă, evident, nu au plăcut, a fost totuşi mult apreciată ideea că, în loc de a avea o 

industrie multilateral dezvoltată, ar fi mai judicios, pentru a putea pătrunde pe 

pie/ele occidentale, saturate de mărfuri, să ne creăm o �pecialitate, de pildă. să ne 

silim să-i concurăm pe italieni în domeniul încălţămintei" (pag. 1 28). 

- În misiune la Bucureşti :  
"Dorim să pleci săptămâna viitoare cu  Regele Baudoin ş i  Regina Fabio/a 

în România, să ne transmiţi zilnic articole privind vizita lor oficială", mi-a spus 

şeful politicii externe de la ziarul "La Libre . Belgique " . . .  Călătoria a avut loc în 

octombrie 1 976". 
- Părerea doamnei Franck despre vizită: 
"Admirativi, oamenii aplaudau cu entuziasm. Se vedea că nu fuseseră 

rechizi/ionaţi cu sila (s.n.), că veniseră de bunăvoie " (pag. 1 53) .  
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- Ca l ipsuri, sesiza: "încartiruirea" ziariştilor bărbaţi câte doi în camera de 

hotel, obligaţia să îmbrace rochie lungă de seară în vizita la Palat, întâmplător sau 

nu, se pare că la chiuveta de la hotel nu prea curgea apa, alte "nereguli" la masa 

oficială. 

- N ici regele Baudoin nu a fost prea satisfăcut de unele răspunsuri ale 
doamnei Franck la întrebări le sale: "Cu un brusc "La revedere", regele ne-a părăsit 

imediat. Făcusem probabil o gafă!". 

- Părerea regelui Baudoin despre România, o exprimă însăşi doamna 
Franck: "Ne-a spus că i-a plăcut foarte mult România, o ţară atât de .frumoasă, cu 

locuitori care s-au arătat atât de comunicativi! L-a impresionat mai ales 

demnitatea românilor care, pe şoseaua către mănăstiri, moldoveni desculţi, 

sărăcăcios îmbrăcaţi, salutau fără strigăte, discret, cu o eleganţă înnăscută, pe cei 

din şirul maşinilor oficiale ce treceau prin faţa lor. L-au încântat mănăstirile şi 

împrejurimile lor, Moldova şi moldovenii" (pag. 1 40). 

- Deci "prăpădul" era ceva mai frumos decât îl vedea jurnalista: unde era 
Securitatea, când localnicii ş i-au permis să fie . . .  comunicativi?! Cum de "a avut 
noroc" doamna Franck să ajungă "în avion cu Maiestatea Voastră (regele Baudoin 
n.n.) şi să mă întorc la Bruxelles ! "  Se pare că nu prea a fost "săltată" de . . .  prăpăd ! 

- Ne aflăm în momentul "Consemnărilor" noastre când simţim nevoia să 
explicăm cititorilor că documentele/corespondenţa la care facem referire în 
cuprinsul materialului nostru jurnalistic ne-au parvenit după cum spuneam la 
început, cu titlu de împrumut, de la unul din moştenitorii testamentari ai doamnei 
Nicoleta Franck, care ţine să nu îi fie făcută publică identitatea. 

Numele său apare în testamentul olograf al jurnalistei, datat 1 8  iunie 2002, 

printre alte 1 5  nume, al cărui început şi  sfârşit îl prezentăm în facsimil :  

�.� � - �  ��...t.l.._... 
&.. <k.:J.........._r--.-...,1,,_ --e. �. 

- Aşa cum se întâmplă de  multe ori, "nu e pentru cine se pregăteşte, e 

pentru cine se nimereşte„ . ". Şi iată că ne-am nimerit noi să dăm, deocamdată, peste 

144 

https://biblioteca-digitala.ro



două documente/scrisori, care ne conduc la ideea că doamna Franck era cunoscută 
şi recunoscută ca eficientă în influenţarea autorităţilor române pentru a elibera 
documente de plecare definitivă din ţară a unor persoane, în principal de etnie 
evreiască, însă nu direct în Israel, ci via ţările occidentale. Nu ştim dacă se practicau 
comisioane în aceste "tranzacţii", ştim însă că, dacă aşa stau lucrurile, jurnalista 
desfăşura activităţi cel puţin ciudate având în vedere că emigrarea cetăţenilor 
români de origine evreiască în Israel era reglementată prin acorduri între cele două 
ţări . Dar, poate doamna Franck avea o "licenţă" pentru că, vorba aceea "non licet 

bovi quod licet lovi" (nu-i este permis boului ce îi este permis lui Jupiter - lat.), 
vrem să spunem că, poate, avea o "binecuvântare" din partea cuiva. 

Poate părea şocant, dar ne aflăm în faţa a două cereri de "scoatere" din 
România a nu mai puţin de şapte persoane. Într-o primă scrisoare datată 24 

februarie 1 960, primită din Israel se spune: "Doamnă, este vorba de a scoate patru 

persoane din România. Această binefacere nu implică nicio cheltuială din partea 

dumneavoastră şi numai o intervenţie la Ambasada Română din Elveţia şi la 

Ministerul de Externe elveţian. Trebuie să arătaţi că nepoţii Dvs. , aflaţi în 

România, vor să vină în Elveţia, Dvs. având nevoie de familie acolo, fiind 

suferindă. Desigur că odată ajunşi la Viena, ei vor lua drumul Israelului, Jointul 

intrând în acţiune. Aici sînt şi eu şi fratele meu (care se află în Israel de /O  ani) 

unde desigur că vom şti să le pregătim tot ce le trebuie la început . . . La cererea 

Dvs. sunt convins că veţi obţine viza de intrare în Elveţia, deşi cum v-am scris mai 

sus ei nu au ce căuta în Elveţia şi de la Viena vor veni direct în Israel". 

De menţionat că cei a căror scoatere ilegală din România se punea la cale 
prin această corespondenţă, erau persoane de 30-40 de ani, intelectuali, în principal 
ingineri şi medici. 

În cea de-a doua scrisoare, primită din Paris la 28 apri lie 1 960 (la două luni 
după prima) de la un medic, care spune că a ajuns la Paris la 25 apri lie 1 960 (cu trei 
zi le înainte de a scrie scrisoarea ! ! )  urgenţă mare, ce mai ! Îi scrie doamnei Franck 
în numele şi pentru nepotul acesteia care "vă roagă să vă ocupaţi de el pentru a-i 

obţine o viză nu pentru a rămâne în Elveţia, dar pentru a putea ieşi din /ară şi a 

merge probabil în Israel, cu so/ia şi copilul lui„ . dacă efectiv vreţi să-l ajutaţi va 

trebui să insistaţi „ .  pentru a�i obţine paşaportul „ .  dar scrisoarea pentru aducere 

trebuie să fie foarte prudentă „ .  trebuiesc găsite fraze savante pentru ca nepotul să 

înţeleagă ce-i scrieţi, ce trebuie să facă„ . ". 
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Profesioniştii în materie de securitate naţională descifrează cu uşurinţă 
caracterul conspirativ al demersuri lor, folosirea unor metode şi chiar mij loace de 
obţinere şi transmitere de informaţii specifice servici ilor speciale sau măcar 
"asocieri lor" de crimă organizată. 

Nu mergem mai departe cu analizele/speculaţi ile. Ni se pare că, cel puţin 
până aici, relaţia doamnei Franck cu autorităţile de securitate naţională ale 
României socialiste, este una mai mult apropiată decât ostilă. Dacă mai adăugăm şi 
contactele directe, nemij locite cu persoane oficiale ne apare conturul unei 
individualităţi bine definite în lecţi ile de spionaj :  persoană de sprij in. Să fi fost 
doamna Franck o astfel de individualitate? Dacă da, ce rol a avut ea în sistemul de 
informaţii al României anilor '60-'90? O d iscuţie cu o persoană care la vremea 
respectivă se afla în misiune în ţările din zona unde trăia jurnalista aduce unele 
lămuriri la suspiciunea noastră: 

- Domnul "Piri" :  "Pe atunci eram şofer la o firmă. Îmi amintesc că pe 

întreaga durată a misiunilor executate în ţările din zona de reşedinţă a doamnei 

Franck, primeam de la cineva din /ară un fel de plicuri burduşite cu nu ştiu ce, care 

trebuiau să ajungă la dânsa, dar nu oricum, ci personal. Cum nu avusesem relaţii 

directe cu dumneaei, uneori îi lăsam "corespondenţa" la o cutie poştală obişnuită, 

la o altă adresă decât cea unde locuia. La un moment dat, chiar doamna Franck 

care mi-a spus : "Mulţumesc dragă, este o mare bucurie pentru Majestatea Sa!". 

S-a mai discutat în cercurile "azi lului" românesc din Occident că doamna 
Nicoleta Franck ar fi fost intermediara dintre autorităţile comuniste române şi fostul 
rege M ihai. 
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Nu intrăm în 
speculaţii le care s-au vehiculat 
şi încă mai există pe această 
temă. Însă, în ciuda 

J vituperărilor împotriva diplo
, i maţilor români (vezi pag.95 --; i ' De la Iaşi la Geneva) unde îl 

� acuză pe fostul ambasador 
Dolgu de presiuni asupra 
presei din Bruxelles, rămâne 
fapt cert că doamna Franck se 
afla în relaţii bune cu 
reprezentanţii oficiali at 
României socialiste în 
Occident, inclusiv cu soţi ile 
acestora. 

Ni se pare sem
n ificativă şi aprecierea unui 
"azilant" român în legătură cu 

cartea doamnei Franck "La Roumanie dans l'Engrenage . . .  " : 
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Încurcate sunt cărările relaţiilor interumane, dar şi mai încurcate ale celor 
dintre "anumiţi oameni".Pentru moment, până vom lua cunoştinţă de alte 
documente/corespondenţe cu privire la activitatea pro/antiromânească a doamnei 
Nicoleta Franck, ne oprim aici. Vom reveni în viitor, inclusiv cu ceea ce poate fi 
clarificat în controversatele informaţii privind pe "spionul" Yves Franck, soţu l 
doamnei Nicoleta, dar şi cu privire la statutul socio-religios al acesteia, pentru că cel 
puţin din documentele de care dispunem, l ucrurile sunt cam "amestecate". Unele ne 
spun că familia ar fi fost ortodoxă. altele, romano-catolică. 

Vom reveni. 

Petru Neghiu 
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MOZAIC C U LTURAL 

VITRINA CĂRŢILOR 

La apariţie, în primăvară, 
cartea profesorului-pol itician Dan 
Voiculescu a suscitat interes, 
momentul fiind cel în care 
frământările în cadrul constmcţiei 
pol itice USL începuseră să 
clocotească şi să dea afară până la 
implozie. 

Ideea redifuz.ării cărţii 
acum, în preajma alegerilor 
prezidenţiale într-o manieră de 
masă, nu face decât să contribuie, 
în mare măsură, la clarificarea 
opiniei publice. 

Fără a avea nicio arriere

pensee cu caracter politic, revista 
noastră prezintă în acest număr 
câteva extrase, ni se par nouă 
semnificative, din care se desprind 
câteva idei fundamentale despre 
ceea ce a însemnat această alianţă 
pol itică: Profesorul Voiculescu 
notează în carte: 

"Ideea unei noi Alianţe Social-Liberale a apărut, în cazul meu, luni, 7 
decembrie 2009 „ .  o zi complicată, lungă. dificil de administrat. O zi în care mai 
mult de jumătate dintre românii care votaseră, în România la alegerile 
prezidenţiale, resimţeau acut nedreptatea rezultatului anunţat de Biroul Electoral 
Central. Ei aleseseră schimbarea şi totuşi nimic nu se schimba" (pag. I I ) . 

Mai departe, autorul conchide: 
"La început a fost o idee la limita fanteziei, apărută pe 7 decembrie 2009, 

într-un moment în care România părea definitiv îngheţatei sub regimul Băsescu. Din 
ianuarie 20 I O, timp de un an, am părut un naiv care vorbeşte singur despre o 
Alianţă imposibilă, pe care aproape nimeni nu putea s-o ia în serios. După trei ani, 
foarte mult efort şi implicarea treptată a unor lideri care au avut înţelepciunea să 
privească dincolo de mizele imediate şi rivalitâţile conjuncturale, acea idee a 
devenit o realitate politică fără precedent, un fenomen obiectiv care a transformat 
radical politica şi societatea românească". 

În "Cuvânt-înainte", acad.prof. Dinu C.Giurescu apreciază: 
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"Volumul de .faţă îndeamnă la reflecţie şi  la căutarea unor răspunsuri. Ca, 
de exemplu, de ce alegătorii au reacţional atât de masiv, cu statornică speranţă, la 
conceptul şi oferta USL? Cum s-a produs implozia din USL la numai 14 luni de la 
cel mai senza/ional succes electoral? Nu este rostul acestui cuvânt-înainte să 
Încerce răspunsuri la aceste două întrebări esen/iale. 

Ce se poate afirma de pe acum este că proiectul si programul USL au 
răspuns sperantelor si nevoilor cetătenilor tării. dorin/ei lor de normalitate, după 
repetatele Încercări şi deziluzii trăite de alegători din 1990 şi până în 2012. 

Volumul de fa/ă cheamă pe cititor să regândească cele trăite, să nu piardă 
speran/a, să rămână cu convingerea că mai există o alternativă la impasul prezent. 
Cu o condiţie: voinţa fiecăruia de a acţiona şi de a construi Împreună o nouă 
op/iune. Fiindcă viaţa merge înainte şi este vorba de via/a noastră de cetăţeni 
re.!.ponsabili şi de generaţia ce urmează". 

Alte opinii despre cartea profesorului Voiculescu, de pe copertă: 
"Un text foarte interesant şi foarte util. În carte, for the record, istoria 

proiectului USL. Cronologia evenimentelor este inso/ită de adnotările personale cu 
comentarii inedite. Textul este deci, în egală măsură, o istorie şi o nara/iune ". 
(Adrian Năstase, Prim-ministru al României, 2000-2004). 

"Proiectul politic numit USL are o istorie care merită că fie aflată. Este 
meritul autorului de a scoate la lumină geneza şi evolu/ia acestui proiect politic 
care încă nu şi-a îndeplinit misiunea" (Căl in  Popescu Tăriceanu, Prim-ministru al 
României, 2004-2008). 

"Dincolo de geneza, mărirea şi decăderea USL ca proiect politic, o 
întrebare fundamentală trebuie pusă: de ce eşuează coali/iile în România?" (Mircea 
Geoană, Preşedinte al Senatului României, 2008-20 1 1 ) .  

"Cartea profesontlui Dan Voiculescu, Uniunea Social-Liberală - Ideea care 
l-a îngenuncheat pe Băsescu Traian, se citeşte pe nerăsuflate, ca un roman poli/ist. 
Lucrarea este o privire din interior, cu amănunte extraordinare, a ceea ce s-a 
întâmplat în România in ultimii cinci ani, de la ideea formării a/ian/ei social
liberale, apărută în mintea profesorului Voiculescu în 7 decembrie 2009 şi până la 
înfiin/area unei constntc/ii politice care a avut rolul să oprească, pe cât posibil, 
abuzurile unui regim politic ce amenin/ă să devină cvasidictatorial. 

Deşi autorul nu o spune explicit, au fost momente - între 201 1, formarea 
efectivă a USL, şi 2012. căderea Guvernului Ungureanu - când Dan Voiculescu şi 
trustul său de presă au rămas ultima tranşee în fa/a unui regim ce amenin/a să 
distrugă totul" (Bogdan Chireac, Analist politic). 

Petru Neghiu 
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VA LORI ALE ROMÂNIEI DE AZI 

Orice popor îşi legitimează identitatea prin valorile sale umane, materiale şi 
spirituale pe care le promovează, le sprij ină şi le cultivă performanţa spre luarea
aminte a generaţi ilor vi itoare, dar şi  a lumii, pentru a le tezauriza în patrimoniul său 
de valori universale. 

România a avut dintotdeauna, are şi acum, valori de notorietate universală 
în ştiinţă, artă, cultură şi sport, cu care ne mândrim şi ne legitimăm ca popor şi ca 
ţară. Ca toate acestea să devină vectori de imagine a ţării noastre în lume este 
nevoie ca marile valori ale României de azi să fie făcute cunoscute în ţară şi în afara 
ei printr-o atentă, riguroasă şi permanentă promovare prin mijloacele media 
adecvate. 

Se întâmplă aşa ceva cu valorile de azi ale României ? Rar, puţin, spre 
deloc în cele mai multe cazuri. Media românească promovează mai degrabă 
personaje de un penibil dezgustător, cu spiritul şi trupurile goale, purtătoare de 
cuvinte ştirbe şi stricătoare de limbă. Măcar dacă astfel de prestaţii ar fi urmate, fie 
şi subliminal, de mesajul  „AŞA NU ! "  

Nu suntem împotriva emisiunilor de  divertisment sau de  cancan, dar parcă 
ar fi necesară o proporţie rezonabilă între plus şi minus, adică între valoare şi 
nonvaloare, între perenitate şi efemeritate. 

Desigur, resursa genialităţii se află în interiorul geniului creator, dar amorsa 
valorizării sale depline se află în mediul de creaţie şi de promovare a succeselor. 
Bucuria unei creaţii majore este imensă, iar manifestarea şi consumarea ei deplină 
cere condiţii, oarecum speciale. Bucuria unui mare succes se consumă deplin numai 
dacă este împărtăşită cu ai tăi . În alte condiţii, marele succes rămâne doar un 
eveniment consemnat de alţi i .  Mari le creaţii se nasc din pasiune, muncă şi 
recunoaştere. 

Şi din aceste motive revista "Periscop" şi-a 
propus ca începând cu acest număr să prezinte periodic 
în paginile sale la rubrica "VALORI ALE 
ROMÂNI E I  DE AZI" personalităţi marcante ale 
ştiinţei, culturii ,  artei şi sportului românesc, care prin 
performanţele lor personalizează valorile României în 
lumea de azi . În acest număr vom prezenta una din 
marile personalităţi ale l umi i  medicale din România de 
azi : 

Prof. univ. dr. GHEORGHE BURNEI 
Medic primar de chirurgie şi ortopedie pediatrică, doctor în medicină, 

profesor universitar la Catedra de Chirurgie şi Ortopedie Pediatrică la Universitatea 
de Medicină şi Farmacie "Carol Davila" din Bucureşti, Şeful Clinicii de Chirurgie 
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şi Ortopedie Pediatrică Spitalul Clinic de Urgenţă pentru Copii "Maria Sklodowska 
Curie" Bucureşti, Gheorghe Sumei s-a născut la 2 1  septembrie 1 952 în comuna 
Brăneşti, judeţul Dâmboviţa. Este căsătorit şi are doi copii - un fiu şi o fiică, ambii 
medici . Locuieşte la bloc în cartierul Apărătorii Patriei, Bucureşti. 

Dincolo de statistica rece a acestor date sumare de identitate civilă şi 
profesională ale omului Gheorghe Sumei se află ani mulţi de muncă şi pregătire, de 
încercări şi reuşite profesionale, numeroase inovaţii şi invenţii în chirurgie 
ortopedică pediatrică numită de el atât de înnobilant - artă, ştiinţă şi predicţie. 

Pe scurt, foarte pe scurt, din CV-ul impresionant al doctorului Burnei . 
După terminarea Liceului economic din Târgovişte ( 1 97 1 )  urmează 

Facultatea de Pediatrie din cadrul Universităţii de Medicină şi Farmacie Bucureşti 
( 1 972- 1 978). 

Eminent elev şi student, marcat profund de provocările cunoaşterii în 
domeniul chirurgiei ortopedice pediatrice, Gh. Sumei parcurge metodic şi numai pe 
bază de concurs toate etapele devenirii sale profesionale şi didactice. Autor a patru 
cărţi şi coautor sau coordonator a încă trei cărţi de specialitate. 

Câteva menţiuni speciale care certifică aprecierea că profesorul Burnei este 
una din valorile de seamă ale României de azi în domeniul medicinei, un strălucit 
chirurg ortoped pediatru de notorietate mondială: 

• Din 1 997 până în prezent a coordonat cercetarea în 21 de teme de interes 
major în ortopedia pediatrică; 

• O prodigioasă publicistică de profil :  I 08 articole/studi i  publicate în ţară şi 
reviste de specialitate de circulaţie internaţională; 1 6  lucrări comunicate în 
străinătate ( Polonia, Grecia, Croaţia, Turcia, Rusia, Portugalia) şi peste 1 80 de 
lucrări comunicate în ţară; 

• 1 1  tehnici în premieră naţională între care: Operaţia Bridle, Alungirea 
gambei cu 1 7  cm într-un singur timp operator la ambele gambe urmate de o 
consolidare normală; 

• Expert în peste I O domenii predilecte de activitate din care amintim: 
Corectarea malformaţiilor congenitale osteo-articulare la şold, membre, coloană 
vertebrală; Chirurgia coloanei vertebrale, ş.a. ; 

• Inovator în peste 1 5  tehnici chirurgicale în ortopedia pediatrică; 
• Două invenţii de mare valoare în practica chirurgicală: I )  O nouă metodă 

terapeutică de osteogeneză folosind tija de distracţie centromedulară. 2 )  
Instrumentarul pentru abordul somatic sub control laparascopic al cifoscoliozelor 
la copii; 

• Performanţe spectaculoase care îl situează pe dr. Sumei printre marii 
chirurgi ai lumii: 
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6 intervenţii chirurgicale în premieră mondială. Chirurgul nostru se află pe 
primul loc în lume în tratarea osteogenezei imperfecte la copii (boala oaselor de 
sticlă, cum mai este cunoscută) .  Gh. Sumei : " . . .  în 1 986 toate cărţile de pediatrie 
susţineau că osteomielita acută nu se mai vindecă, ci doar se cronicizează. Noi îi 
tratam prin metoda aceasta inventată la noi (de Gh. Sumei n .n . )  şi într-o lună copii i  
erau vindecaţi şi îi trimiteam acasă." 

1 2  intervenţii chirurgicale în premieră naţională şi un total de 1 2 .500 de 
intervenţi i chirurgicale. 

• Profesorul Sumei este membru al mai multor societăţi ştiinţifice din ţară şi 
străinătate: membru al Societăţii Române de Ortopedie şi Traumatologie; membru 
al Academiei Centrale Europene de Ştiinţe, Arte şi Litere, Expert pe termen lung, 
membru în Grupul de Tutori ai cercetători lor postdoctorat, etc. ; 

• A fost citat ca subiect biografic în Almanahul personalităţilor mondiale 
"Who's who (2009-20 1 0)". 

Vlăstar viguros al monumentalului profesor Alexandru Pesamosca, Gh. 
Sumei şi-a luat în serios "jugul" moştenirii şi al testamentului lăsate de mentorul 
său şi a dat copi i lor suferinzi din România şansa vindecării şi a intrări i lor depline în 
firescul fizic omenesc. 

Am avut şansa şi onoarea să-l cunosc personal pe profesorul Bumei . 
Este un om ca toţi oamenii ,  cu privire vie, totdeauna precisă în fixarea 
interlocutorului, purtător şi căutător de nou în comunicare. De fapt un om obişnuit 
marcat de aura discretă a rarităţi i  celor care se detaşează de genialitate prin 
nonnalitate. M-a impresionat la Domnia Sa căldura rostirii cuvintelor necăutate, 
cuvinte simple cu înţelesuri adânci, care-i devoalează destinul aşteptat şi găsit de 
copi i i  cu nevoi majore de normalitate. 

Este minunat să şti i  tu ca părinte, bunic, frate sau copil, că în ţara ta există 
un chirurg providenţial, care dă copii lor în suferinţă şansa verticalităţii şi mobil ităţi i  
în devenirea lor ca oameni normali .  Şi când te gândeşti că acest medic a refuzat 
65.000 de lire sterline oferite ca salariu l unar de către o Clinică din Anglia, 
preferând să rămână acasă, lângă copii i  din România! Întrebat de unde atâta 
vigoare şi determinare în profesia sa, modestul chirurg a răspuns simplu: "Cine are 
pasiune, face orice, cine nu, nu face nimic!" 

Acesta este doctorul Sumei:  un monument de bunătate, de sacrificiu 
profesional şi de fidel itate faţă de copii i  din ţara sa . . .  un balsam sufletesc pentru cei 
în suferinţă. Pentru toate acestea şi cele ce vor urma, Colegiul de redacţie al 
Revistei PERISCOP îl consideră o valoare autentică a României de azi. 

Primiţi, vă rugăm domnule profesor, ONORUL NOSTRU ! 

I on Pavel 
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ART A CA VECTOR DE COMUNICARE ŞI PRIETENIE 

EDIŢIE SPECIALĂ 
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ln  data de 1 1  iunie a acestui an, Asociaţia Prieteni i  Artei a organizat, la 
Budapesta, o serată literară dedicată poetului şi traducătorului budapestan, Ferenc 
Baranyi, laureat al premiului Kossuth şi poetului si traducătorului bucureştean, Ion 
Brad. Spectacolul l iterar-artistic, care s-a bucurat de mare succes, a fost deschis de 
preşedintele Asociaţiei Prietenii Artei, Tibor Geroly, care a adresat cuvinte de salut 
către publicul budapestan, mare iubitor de poezie şi de artă, precum şi oaspeţi lor 
veniţi din Capitala României. Din delegaţia venită de la Bucureşti pentru această 
importantă manifestare culturală, au făcut parte Neculai Onţanu, doamna Mariana 
Georgescu, poetul Ion Brad precum şi preşedintele Asociaţiei Culturale 
şi de Prietenie Egyiitt-Împreună, redactor-şef al revistei bilingve culturale 
(maghiaro-române) Egyiitt-Împreună, Haidu Gyozo. În intervenţiile lor cei doi 
sărbătoriţi şi-au exprimat încrederea în puterea artei de a crea armonie şi prietenie 
între popare. 

Ion Brad 

Sunt deosebit de emoţionat şi onorat că pot să particip la această 
manifestare spirituală, aici, la Budapesta, în frumoasa capitală a U ngariei. Am 
ma i  cunoscut această metropolă în trei împrejurări diferite, risipite în  timp. Prima 
oară, în  vara lu i  1 956, când mă întorceam de la  Roma, unde participasem la  un 
colocviu internaţional a l  tineretului, care, în  spiritul lozincilor vremii, „lupta pentru 
pace". Nu bănuiam că în toamna aceluiaşi an, Budapesta va fi supusă la un adevărat şi 
sângeros război de ocupaţie din partea trupelor sovietice. O tragedie greu de uitat! 

A doua mea vizită s-a petrecut în toamna lui 1 965, când am fost invitat 
la un „festival al poeţilor din ţările socialiste", organizat la Szombathely, aproape de 
graniţa cu Austria. Am avut şansa să-l cunosc şi să-l am ca translator pe scriitorul 
Jeekely Zoltan, fiul înzestratului poet liric, Aprily Lajos, clujean de origine, cel mai 
bun traducător al poetului nostru naţional Mihai Eminescu, dar şi al ardelenilor 
George Coşbuc şi Octavian Goga. F iu l  său îl continuă, cu  succes, în acest 
domeniu important al relaţiilor tradiţionale româno-maghiare. Într-o seară am ieşit la 
pl imbare prin acel oraş cu aspect medieval. Era o lună plină şi o tăcere contrastantă cu 
atmosfera de la Budapesta. I-am zis: „Zoli-bacsi, îmi pare bine că la voi e mai multă 
l ibertate decât la noi, din moment ce guvernul şi Kadar însuşi se amuză de 
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spectacolele satirice la adresa regimului care au loc în diversele cluburi 
budapestane ... " A tăcut el cât a tăcut, dar apoi m-a luat de mână şi mi-a zis: „Ionică, 
vezi tu toate cazărmile acestea din jur ? Sunt pline ochi de soldaţi sovietici, 
comandanţii şi şefii lor de la Moscova ne lasă libertatea să râdem de şefii noştri, mai 
puţin de ai lor. Dar dacă am face un singur pas greşit spre Viena ne-ar îneca iar în 
sânge". Vorbe sincere, mărturisiri greu de uitat ! 

A treia oară, am participat, impreună cu prietenul şi colegul iubit Hajdu 
Gyozo, în vara lui 1 986, la Forumul Cultural European. 

În sfărşit, acum, a patra oară, am venit de la Bucureşti împreună cu domnul 
Neculai Onţanu, căruia noi îi spunem „primarul cultural al Capitalei", deşi conduce 
doar Sectorul II al Bucureşti lor. Grija sa generală pentru cultură şi artă ne-a ajutat de 
două decenii, pe Gyozo, pe mine şi pe alţi intelectuali să alcătuim Asociaţia „Egyiitt

Împreună" , să publicăm revista care-i poartă numele, un periodic care a contribuit ş i  
contribuie la continuarea relaţi i lor tradiţionale d i ntre scri i tori i ş i  artişti i  
ţări lor  noastre . În încheiere, vă propun să n u  uităm niciodată cuvintele marelui 
nostru înaintaş Aron Tomasi : " Oameni i  fac pacea, să fim deci, oameni, pentru ca 
noi să putem rămâne maghiari şi români ! "  

Baranyi Ferencz 

Astăzi sunt considerat mai ales traducător de poezie ital iană. De 
altminteri, pe parcursul carierei am considerat că este misiunea mea de  a 
transpune în l i m ba lu i  Petofi c reaţi i le l i r ice a le  popoarelor d unărene. Ş i  asta 
întrucât m -a m  născut într-un sat unde tră iau laolaltă mai  multe etni i ,  unde 
m aghiarii ş i  slovaci i  au reuşit să răzbată, fără dispute, cu sentimente de 
reciprocitate, m ulte secole frământate. Încă din copi lărie v isam că odată în 
întreaga zonă d unăreană va fi la fel .  Adică maghiari i ,  s lovac i i ,  rom âni i ,  
sârbi i  ş i  croaţ i i  îş i  vor rândui soarta fără dispute, ajutându-se rec iproc. Pentru 
o astfe l  de convieţui re între popoare încerc să pavez dru m ul prin 
traducerea poeţi lor popoarelor învecinate. 

Am convingerea că noi, „micile naţiuni înj um ătăţite" nu deveni m  
întregi decât aj utându-ne u n i i  pe  a lţi i .  I ni m a  n e  pu lsează pentru ţel uri le 
noastre comune. Iar unul dintre aceste ţeluri comune trebuie să fie un fel de 
campanie de cucerire, în cursul  căreia să intrăm în posesia 
culturii celu i lalt. Prin cucerire înţeleg ceea ce spunea unul d intre marii poeţi 
ai  românilor, L uc ian B laga: 

„A traduce e sinonim cu a cuceri . Orice popor poate cuceri alt popor 
dacă-i transpune l iteratura în propria sa l imbă. Iată o formă înălţătoare şi 
celestă a operaţiuni i  de cucerire: poporul cucerit nu  pierde n imic, iar cuceritorul 
creşte şi  se împlineşte spre perfecţiune". 

Dan Sulugiuc 
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DIN ACTIVITATEA ASOCIAŢIEI 

În această vară a fost încheiat Protocolul de colaborare între Asociaţia 
noastră şi Asociaţia Naţională Cultul Eroilor "Regina Maria", în confonnitate 
cu hotărârea Consil iului Director, validată de Adunarea Generală din luna mai a.c. 
Într-un scurt moment festiv, Protocolul a fost semnat de preşedinţii celor două 
Asociaţii, respectiv gl.mr.(r) prof.dr. Visarion NEAGOE şi gl .bg.(r) prof. Petru 
NEGHIU. 

Obiectivul general al angajamentelor asumate prin acest document are în 
vedere întărirea frontului de acţiune, valorificarea experienţei organizatorice 
dobândite în vederea menţinerii şi consolidării dragostei şi ataşamentului faţă de 
patrie, a idealuri lor sacre ale poporului nostru, precum şi a componentelor forţelor 
sale annate, a respectului faţă de simboluri le naţionale, a sentimentelor de 
recunoştinţă şi cinstire a înaintaşilor noştri care s-au jertfit pentru apărarea gl iei 
străbune, a integrităţi i  teritoriale, independenţei şi suveranităţii naţionale. 

În acest sens, în Programul comun de activitate cele două asociaţii îşi 
propun să acţioneze pentru creşterea influenţei lor asupra factorilor de decizie 
privind adoptarea unor măsuri legislative şi administrative menite să asigure, după 
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cum spunea Regina Maria, "slăvirea eroilor neamului pentru ca faima lor să 

rămână un ecou prin legenda veacurilor". 

Conducerea Asociaţiei Cadrelor Mil itare în Rezervă şi în Retragere din S IE  
este încredinţată că, urmărindu-ne obiectivele statutare ş i  cele stabil ite pe  principi i  
de parteneriat, asociaţiile noastre vor statornici noi coordonate de colaborare pentru 
apărarea onoarei şi demnităţi i  cadrelor mi litare din toate aceste structuri ale statului 
român, care au îndeplinit misiuni ordonate în folosul poporului, cu responsabilitate 
civică şi morală. 

O primă acţiune la care preşedintele Asociaţiei noastre şi secretarul general 
au participat, a fost sărbătorirea împlinirii a 95 de ani de la înfiinţarea Societăţii 
"Mormintele Eroilor Căzuţi în Război", eveniment organizat de Asociaţia Naţională 
Cultul Eroilor "Regina Maria", la 1 2  septembrie a.c. la Sala de Marmură a Palatului 
Cercului Mi litar Naţional din Bucureşti, în prezenţa mai multor personalităţi 
reprezentând Administraţia Prezidenţială, Guvernul României, MApN, MAI,  alte 
asociaţii şi organizaţii ale societăţii civile. În cadrul manifestări i a fost inaugurat 
drapelul ANCE "Regina Maria" şi s-au acordat diplome, medalii şi decoraţii .Cu 
acest prilej ,  în numele Asociaţiei noastre, gl .bg.(r) Petru NEGHIU a transmis un 
M ESAJ de salut camaraderesc şi sol idaritate, împreună cu urări de succes în 
activitate ANCE "Regina Maria", Biroului Executiv Central, personal preşedintelui 
acesteia. 

- La sediul Asociaţiei au fost înmânate Diplomele de MEMBRU DE 
ONOARE reprezentanţilor unor autorităţi publice din Sectorul 2 care au sprijinit 
multe activităţi publice organizate de Biroul Executiv. 

Conform acordului Consi l iului Director, au devenit membri de onoare 
domni i :  Dobrilă Aurel, directorul general al Poliţiei locale, sector 2, Pascu 

Gheorghe, locţiitorul directorului general şi Lemnaru Cristian, director general al 
ADP-2 . 
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I N ACTIVITATEA ACMRR 

Mulţumind pentru onoarea ce l i  s-a acordat, devenind membri de onoare ai 
unei Asociaţii de prestigiu a cadrelor mi l itare în rezervă şi în retragere, cei trei noi 
membri de onoare au asigurat conducerea Asociaţiei că şi în viitor vor avea în 
vedere sprij inirea Asociaţiei noastre. 

Diplomele au fost înmânate de preşedintele Asociaţiei, gl .bg.(r) Petru 
Neghiu, de faţă fiind şi secretarul general, col .(r) Gheorghe Iordache. 

- La 26 septembrie 20 1 4, redactorul şef al revistei Periscop a 
participat ca invitat, în cal itate de autor de carte, la ediţia a X IV-a a 
Simpozionului internaţional dedicat studierii fenomenului total itar, care se 
organizează anual în municipiul Piteşti de către autorităţile locale, în 
colaborare cu fundaţii şi organizaţii neguvernamentale din ţară şi străinătate. 
Un grup reprezentativ de participanţi l-au constituit istorici, cercetători şi 
scriitori din Republ ica Moldova, Nordul Bucovinei (Cernăuţi), precum şi 
profesori şi elevi de la l iceele de l imbă română din Transnistria. Discursul de 
deschidere a lucrări lor a fost rostit de prof. univ. dr. Emil Constantinescu, ex
preşedinte al României. Colegul nostru I .  Popa a prezentat concluzii din 

cartea recent apărută la Editura Academiei Române, Destine frânte, precum 
şi rezultatele unei cercetări efectuate asupra unor documente privind 
deportări le din Basarabia şi Nordul Bucovinei în anii 1 94 l şi 1 949, elemente 
receptate cu interes de participanţi . Despre valoarea acestei lucrări şi 
importanţa cunoaşterii ei în şcoli a vorbit, de asemenea, scriitorul Nicolae 
Dabija, redactorul şef al săptămânalului Literatura şi Arta (Chişinău), 

membru al Academiei Române. 

Gheorghe Iordache 
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,,PERISCOP" ÎN OGLINDA OPINIEI PUBLICE 

Revista ,,Periscop" semnalată În presa germană 
De curând, graţie distinsului nostru colaborator şi membru al Consiliului 

Ştiinţific , istoricul Viorel Roman, despre existenţa şi preocupările revistei 

„ Periscop " au aflat şi cititorii din Germania. Iată câteva elemente apărute în presa 

germană, inclusiv în presa online. 

„Foştii lucrători ai serviciului de infonnaţii  externe din România au propria 
lor asociaţie, după modelul altor asociaţi i  ale ofiţerilor în rezervă proveniţi din alte 
sectoare de activitate ale Forţelor Armate româneşti . Organizaţia oferă membrilor ei 
un cadru adecvat pentru a da sens timpului l iber de care d ispun, pentru a evita 
izolarea socială şi pentru a se angrena în mod activ în viaţa socială. 

Mult mai interesant de reţinut este faptul că Asociaţia foştilor lucrători 

PERISCOP d.ient auch gesellschaftswissenschaftlicher Forschung. 

Verfasser sind Vereinsmitglieder, Diplomaten, Hochschullehrer, wobei der 

Leitgedanke ist d.ie Klârung wichtiger Ereignisse der Geschichte, der 

Darstellung der Gefahren, der Bewusstmachung hinsichtlich der 

unterschiedlichsten Situationen des pers0nlichen und sozialen Lebens, in 

denen Sicherheitserwâgungen geboten sind. Nicht zuletzt beziehen sich 

manche Materialien auf d.ie rumânische Beteiligung an Projekten auf dem 

Gebiet der euro-atlantischen Sicherheit. 

români de infonnaţii externe editează şi  o publ icaţie trimestrială, care a ajuns deja la 
anul  VI .  Revista se publ ică sub numele de „Periscop", care ne poate face să ne 
gândim la bine cunoscutul instrument optic care pennite efectuar�a observării d intr
o poziţie acoperită. Dar ce ar mai putea avea ca obiect de observaţie n işte oameni cu 
statut de pensionari, care nu mai sunt angrenaţi, precum în profesia lor anterioară, în 
combaterea unor forţe şi fenomene ostile sau în prevenirea unor pericole pentru stat 
şi societate? Răspunsul este unul simplu: Aceşti oameni îşi îndreaptă privirile 
asupra propriului lor destin, asupra recoltei obţinute de-a lungul carierei, asupra 
experienţei pozitive, pe care acum doresc să o valorifice pentru îndeplinirea unei noi 
misiuni, aceea a educaţiei de securitate a societăţii actuale, după cum anunţă şi titlul 
uneia din rubricele publicaţiei . 

Aşadar, acest periscop nu serveşte unor scopuri beligerante, ci mai degrabă 
unora legate de cercetarea istorică şi socială. Autorii articolelor apărute în publ icaţie 
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sunt în primul rând membri ai asociatiei, care se inspiră din propria experientă 
profesională şi din documentatia de o viaţă cât şi din cea actuală cu privire la teme 
ale politici i  de se6�ritate sau strategice, apoi cercetători din diverse domeni i  ale 
cunoaşterii, diplomaţi, jurnalişti, pentru a menţiona doar câteva categori i, ideea 
călăuzitoare a redacţiei şi a tuturor celor impl icaţi fiind orientată spre rezolvarea 
unor sarcini cum ar fi clarificarea unor evenimente marcante din istoria mai veche 
sau mai nouă, prezentarea pericolelor şi ameninţărilor actuale la adresa securităţii 
naţionale şi globale, conştientizarea unor largi cercuri ale societăţii cu privire la 
situaţi ile diverse din viaţa personală sau socială în care se impune respectarea unor 
considerente de securitate. Nu în cele din unnă, unele dintre materialele publ icate se 
referă la impl icarea românească pozitivă în proiecte de anvergură din sfera 
securităţii europene şi euro-atlantice ". 

* 

„Revista periodică Periscop, al cărei colaborator am fost uneori, are 
o dublă şi importantă deschidere. Una, spre lumea specială a servicii lor 
secrete, cu istoria lor îndelungată şi adeseori plină de zbucium. A doua, spre 
toţi iubitorii de adevăr istoric, aflat în documentele şi studiile publicate, în 
mărturii şi memorii revelatoare. 

Felicitări şi drum deschis şi l iber în viitor! "  

Ion Brad, scriitor ş i  ambasador 
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